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VIERDE BESTUURSLAAG LAPPENDEKEN 

Vice-premier Hans Dijkstal spreekt over dit coalitiekabinet 
dat werkt onder het motto samen uit, samen thuis. 'We 
delen de winst. We delen het verlies.' Onze minister van 

Binnenlandse Zaken zet 
uiteen hoe de politieke 
besluitvorming voor de 
burgers duidelijker kan 
worden gemaakt. 
Dijkstal is tegen de vor
ming van een vierde 
bestuurslaag die zich in 
het randstedelijk gebied 
sluipenderwijs lijkt te voe
gen tussen provincies en 
gemeenten. 
In een aparte column gaat 
hij in de op de waters
noodramp. 
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KIEZINGEN 
Op 8 maart stemmen we niet alleen voor een goed provinciaal 

bestuur maar ook - indirect - voor de politieke samenstelling van 

Eerste Kamer. Hoe werkt onze VVD-fractie in de senaat? Wat was 

en is thans de functie van onze Eerste Kamer. Is zij vergelijkbaar 

met senaten in andere democratieën? 

Maar ook. ... hoe denkt CdK Henk Vonhoff 

over de bestuurlijke indeling van 

Nederland? 

Frits Bolkestein sluit het thema af met een 

reeks zeer duidelijke uitspraken over de 

huidige WD, het dualisme, zijn functie in 

het geheel, en met de dringende oproep om 

8 maart naar de stembus te gaan 
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BESCHRIJVINGSBRIEVEN 

-De verkorte agenda voor de bui
tengewone algemene vergade
ring op 25 maart 1995 in 
Arnhem staat in dit blad. U kunt 
de volledige beschrijvingsbrief 
gratis opvragen bij het algemeen 
secretariaat: tel: 070 - 361 30 61 

-De verkorte agenda voor de jaar
lijkse algemene vergadering treft 
u ook in deze V&D aan. 
Daarvan kunt u de volledige 
tekst opvragen op boven
genoemd telefoonnummer na 
20 februari 

AANKONDIGINGEN 

-Alle grote verkiezingsmanifesta
ties Provinciale Staten 

- Discussiedag herijking buiten
lands beleid, 25 februari 1995 te 
Noordwijk aan Zee 

- Themadag defensiebeleid, 
22 april1995 te Den Haag 

- Congres Organisatie Vrouwen in 
de VVD op 17 en 18 maart te 
Lunteren (onder interview met 
Tine van der Stroom-van Ewijk) 



De komende maanden zullen in het teken staan van de Provinciale 
Statenverkiezingen en van de indirecte Eerste Kamerverkiezingen. 

Hoe werkt onze WO-fractie in de Eerste Kamer? Wat is de achtergrond 
van onze Senaat en welk verschil bestaat er met de Senaten in sommige 

andere landen? Voorts Henk 
Vonhoff over de indeling van 

Nederland. Politiek leiderFrits 
Bolkestein sluit het thema af met 
een schets van de huidige lande

lijke politieke situatie en een drin-
gende oproep om op 8 maart 
naar de stembus te gaan. Wij 

kiezen dan niet alleen de provin
ciebesturen, maar indirect ook de 

Eerste Kamerleden. 

door Arno Visser (themaredacteur), 
Johan Hommes, Ernst van Splunter en 
Reny Dijkman 

PORTRETWD· 
EERSTE· KAMER· 
FRACTIE: 
EEN FRISSE CLUB 
Dinsdagmorgen 24 januari. 10.30 uur. De Eerste Kamerfractie 

komt bijeen in haar fractiekamer. Aan de muur geschilderde por

tretten. Gijsbert Karel van Hoogendorp, grondlegger van de 

Nederlandse Staat, Thorbecke, grondlegger van het Nederlands 

liberalisme en Harm van Riel, markant oud-voorzitter van de VVD

Eerste Kamerfractie sieren de wand. De fractieleden druppelen bin

nen en nemen plaats aan een gedekte tafel. De begroetingen zijn 

hartelijk. Er heerst een prettige sfeer. Nieuwtjes worden uitgewis

seld. Al spoedig is het wit damasten tafelkleed bezaaid met stuk

ken. Senator Talsma noemt de kandidatenlijst van de CDA-Eerste 

Kamerfractie 'een bloedbad'. Verbaasd wordt gesproken over de 

overgang van Ernst Hirsch Ballin naar de Eerste Kamer. Nog geen 

jaar geleden was hij de nummer twee op de CDA-Tweede 

Kamerlijst en bracht Ruud Lubbers een voorkeurstem op hem uit. 

Ton van Boven, oud-rector van een van de Haagse Gymnasia, uit 

zijn ongenoegen over de gewijzigde volgorde van sprekers in debat

ten. Dat moet tijdens het seniorenoverleg, het gesprek dat de frac

tievoorzitters voor de plenaire vergadering houden, nog maar eens 

aan de orde worden gesteld. 

T egen 11.00 uur is de fractie compleet. Voorzitter David 
Luteijn opent de vergadering. Hij begint met een voor

uitblik op de komende weken. Het wetsvoorstel Veilige Derde 

David Luteijn, voorzitter van de WO-fractie 
in de Eerste Kamer 

Landen, dat veel commotie in de Tweede Kamer veroorzaakte, 

komt binnenkort in de Senaat aan de orde. Er wordt een korte 

beschouwing over gehouden. Ook andere onderwerpen 
komen ter sprake. Al spoedig blijkt dat David Luteijn uit de 

landbouwpraktijk afkomstig is in tegenstelling tot de ambte

naren die zich met die wetgeving bezighouden. In voorberei
ding is een aanpassing van het Wegenverkeersreglement. Er 

wordt voorgesteld landbouwvoertuigen, zoals combines, ver

plicht met vering uit te laten rusten. 'Met vering kun je niet 

combinen', stelt Luteijn vast. 

De orde van de dag wordt hoofdzakelijk bepaald door de 
behandeling van de begroting van het ministerie van 

Economische Zaken. VVD-woordvoerder is Jan Verbeek die 

een gedegen inbreng heeft geschreven. 
Verbeek verwacht dat de begroting kamerbreed aanvaard zal 

worden. Een bode neemt bestellingen op. Hij past prima in de 

ambiance. 

Ramkoers 
De behandeling van de Auteurswet komt aan de orde. Het 

auteursrecht op kopieën wordt in deze wet geregeld. Per kopie 

moet een vergoeding worden betaald. De fractie is verbaasd 

over de ramkoers die minister Sorgdrager op dit punt vaart. 

Tijdens een bespreking in commissieverband stelde zij hardop 
vast dat het wetsvoorstel geen steun heeft en plenair behan~ 
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deld moet worden, 'dan vindt mijn departement wel een 

oplossing', zo meende zij. Senator Henk Heyne Makkreel 
voorziet dat alleen grote uitgevers wijzer zullen worden van 

dit wetsvoorstel. De kleine auteur wordt er geen cent rijker 

van. Heyne Makkreel merkt op dat de minister een merk

waardige tactiek volgt. Toch weet zij wel degelijk waar het bij 
dit wetsvoorstel om gaat. Deze opmerking leidt tot een uitvoe

rige discussie over het justitiebeleid. John van Graafeiland, 

burgemeester van Venlo, heeft met verbazing kennis geno

men van de uitspraak van Sorgdrager dat 'de criminaliteit 
niet toe neemt, maar het aantal aangiften wel'. 

Verfrissend 
De onderwerpen justitie en financieel-economische zaken zijn 

dominerend op de agenda van de Eerste Kamer. De manier 
waarop wordt gediscussieerd is verfrissend. Opmerkelijk is dat 

alle leden bij ieder agendapunt een inbreng hebben. Heyne 
Makkreel praat vanuit zijn eigen beroepspraktijk -hij is rech

ter - over de justitieproblematiek Soepel, maar vasthoudend 
leidt David Luteijn de vergadering. Nicoline van den Broek, 

burgemeester van Heemstede vertelt later dat Luteijn er veel 

aan doet om de contacten tussen de leden goed te laten verlo

pen. Zo is er ieder jaar een fractieweekend met partners waar 
de politiek niet ter sprake komt. 
Een gemiddeld Eerste Kamerlid besteedt zo'n 10-20 uur aan 

het parlementaire werk. De Senaat is een ontmoetingspunt 

bij uitstek van leden uit allerlei hoeken van de maatschappij. 
De Eerste Kamer staat onafhankelijker ten opzichte van het 

kabinet dan de Kamer aan de overzijde van het Binnenhof. 
Dat is trouwens in deze zittingsperiode, die nu ten einde 

loopt, duidelijk gebleken. De Eerst Kamer is uit haar eigen 

schaduw getreden. Volgens David Luteijn is dat niet alleen 

het gevolg van het optreden van de onlangs overleden Ad 
Kaland, de oud-voorzitter van de CDA-fractie. 

Wetsvoorstellen komend uit de Tweede Kamer worden 

opnieuw in de Senaat gewogen. De Eerste Kamer bekijkt elk 
wetsvoorstel nog eens op zijn waarden en geeft haar eigen 

oordeel. Daardoor ontstond in de periode Lubbers III in toene

mende mate het beeld van een corrigerende Eerste Kamer wat 
leidde tot meer brieven aan het adres van de Senaat. Het zelf

vertrouwen van de Kamer nam daardoor toe. 

Polls 
Aan het einde van de vergadering worden de opiniepeilingcij
fers doorgenomen. Die zijn voor de VVD niet ongunstig. Het is 

niet ondenkbaar dat de fractiekamer wel eens wat krap zou 

kunnen zijn nadat de Provinciale Staten in mei de Eerste 
Kamer hebben gekozen. Maar Luteijn waarschuwt voor teveel 

optimisme. 'Er zijn nog vijfweken te gaan, we moeten ons 

niet rijk rekenen.' Tijdens de rondvraag komt de kandidaten
lijst van het CDA nog even aan de orde. Dan blijkt de gevat

heid van vice-fractievoorzitter Frits Korthals Altes, die nu 

advocaat is in Rotterdam. Er wordt geconstateerd dat de nieu

we partijvoorzitter Helgers, tegen de traditie van zijn partij in, 

niet op de lijst staat. Korthals Altes wijt dat aan zijn maat
schappelijke functie:'Die man is gevangenisdirecteur, die wil 

niet met z'n tweeën in een bankje'. 

Om kwart voor één verlaat David Luteijn de vergadering. Hij 
moet naar het seniorenoverleg. Later op weg naar de plenaire 

vergaderzaal, die tijdelijk is gevestigd in de Ridderzaal, blijkt 

maar weer eens dat er niets boven de traditie van een oud 

parlementsgebouw gaat. Het meubilair is stijlvol. Aan de 
wanden hangen bekende portretten van Nederlandse politici 



en van telgen van het geslacht Oranje-Nassau. 

Plenair 
Om half twee stroomt de Ridderzaal vol met Eerste 
Kamerleden. De zaal in het eigen gebouw van de Eerste 

Kamer wordt gerestaureerd en staat in de steigers. De bekend
ste vergaderzaal van Nederland, waarin de troon een promi

nente plaats inneemt, verleent tot september onderdak aan 
de senatoren. Voorzitter Tjeenk Willink, Piet Steenkamp, oud

minister Van Dijk en de voormalige vakbandsman Harm van 

der Meulen zijn bekende gezichten in de vergaderzaal. Luteijn 
staat tussen de banken en begroet vele bekenden. Voor de 

vergadering begint speelt zich het ritueel van handenschud

den af. Alle senatoren maken een rondgang langs voorzitter 
en griffiers en de aanwezige bewindslieden. Vandaag zijn dat 

minister Wijers en staatssecretaris Van Dok van Economische 
Zaken. Nadat de behandeling van de begroting is aangevan
gen houdt David Luteijn het voor gezien. Er wachten andere 

verplichtingen. 
Voordat David Luteijn vertrekt wil hij nog even iets kwijt. 'De 
Eerste Kamer moet een beperkte rol houden', zegt hij. 'Een uit

breiding van het tijdbeslag is geen goede zaak, want de 

kracht van de Senaat is gelegen in het met beide benen staan 
in de samenleving. Als er meer tijd nodig is komt de financië
le onafhankelijkheid van de leden op de tocht te staan. De 

vergoeding moet echt een schadeloosstelling blijven.' 
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DE SENAAT 
ZORGTVOOR 
•BEPERKING DER 
DRIFTEN' 
De verkiezing van de leden van Provinciale Staten op 8 maart heb

ben naast de gevolgen voor het provinciaal bestuur ook een door

werking naar de landelijke politiek. Op 29 mei 1995 kiezen de 

nieuw verkozen staten/eden de leden van de Eerste Kamer der 

Staten-Generaal. 

D e Eerste Kamer heeft zich in de afgelopen jaren in een 
toenemende belangstelling mogen verheugen. Vooral 

ten tijde van het laatste kabinet-Lubbers heeft de Eerste 
Kamer een actievere opstelling gekozen, waardoor er een 
aantal keren sprake was van politieke discussie en de daar

mee gepaard gaande opwinding die door velen in de Tweede 

Kamer zo werd gemist. Volgens sommigen was er sprake van 
het zogenaamde 'Kaland-effect', genoemd naar de toenmali

ge CDA-fractievoorzitter Kaland, die een prominente rol 

speelde in de discussies. Kaland werd door zijn optreden een 
politiek fenomeen en heeft in belangrijke mate bijgedragen 

aan het zelfbewuste optreden van de Eerste Kamer. 

Beperking der driften 
Het tweekamerstelsel in Nederland dateert van 1815 en is te 

danken aan de inbreng van enige leden van de grondwets
commissie die afkomstig waren uit de toenmalige Zuidelijke 

Nederlanden. Deze drongen met succes aan op de instelling 

van een aparte Kamer voor de aanzienlijken van het land. 
Het tweekamerstelsel werd door de grondwetscommissie voor

gesteld: 'ten einde ... alle overijling in de raadpleging voor te 
komen, in moeilijke tijden aan de driften heilzame palen te 

stellen, de troon te omringen door een bolwerk, waartegen 
alle partijen afstuiten, aan de natie eene volkomene zeker

heid te waarborgen tegen alle willekeurige uitbreiding van 
het gezag'. De leden van de Eerste Kamer werden tot 1848 
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door de Koning benoemd. De Kamer heette dan ook te zijn de 
'ménagerie du roi'. Vanaf de grondwetsherziening van 

Thorbecke (1848) wordt de Eerste Kamer gekozen door de 

leden van Provinciale Staten. Thorbecke vond overigens dat 
de Eerste Kamer moest worden afgeschaft. Hij achtte haar 

'zonder grond en zonder doel'. De Kamer bleef echter voortbe

staan omdat men haar zag als tegenwicht tegen de Tweede 
Kamer, met een verwijzing naar de 'driften' van die Kamer: 

'Indien eene Kamer, vertegenwoordigende het volk, onmid

dellijk met voorstellen of wijzigingen in voordragten tot den 

Troon kan gaan, staat de Regering bloot, om, in een oogen
blik van opgewondenheid, als de driften het bedaard overleg 

hebben verbijsterd, ten onregte te worden omvergeworpen. De 

Eerste Kamer is daartegen een dam .. .' 

Heroverweging 
Sinds de oprichting van de Eerste Kamer staat zij ter discussie. 
Aanvankelijk werd haar bestaansrecht in twijfel getrokken. 

Later (tot de dag van vandaag toe) is vooral gesproken over 
haar bevoegdheden. In hoofdlijnen zijn de bevoegdheden van 

de Eerste Kamer echter sinds 1848 ongewijzigd gebleven. De 

Kamer is de 'Chambre de reflexion', de Kamer van heroverwe
ging. Zij houdt zich als tweede instantie voornamelijk bezig 

met wetgeving, waarbij haar oordeel wordt gevraagd over 

voorstellen die in eerste instantie door de Tweede Kamer reeds 
zijn aanvaard. De Eerste Kamer kan geen wijzigingen meer 

aanbrengen, zoals de Tweede Kamer dat wel kan door middel 
van amendementen. Voor de Eerste Kamer is het dus 'slikken of 

stikken'. De laatste jaren wordt door de Eerste Kamer in toene
mende mate gebruik gemaakt van het instrument van de 

novelle. Dit gaat uit van een situatie dat de Kamer bezwaren 
heeft tegen een onderdeel van een bij haar voorliggend wets

voorstel. Deze bezwaren worden echter onvoldoende geacht om 

het hele voorstel te verwerpen. De Kamer vraagt dan aan de 
regering het voorstel te wijzigen door bij de Tweede Kamer een 

wijzigingsvoorstel in te dienen dat aan de bezwaren van de 
Eerste Kamer tegemoet komt. Dit wijzigingsvoorstel heet dan 

novelle. De Eerste Kamer wacht met de behandeling van het 

oorspronkelijke wetsvoorstel totdat de novelle door de Tweede 
Kamer is aanvaard en bij de Eerste Kamer is gearriveerd. Beide 

voorstellen worden dan gezamenlijk door de Eerste Kamer aan
vaard. Weigert de regering een novelle in te dienen of wordt 

-onvoldoende aan de bezwaren van de Eerste Kamer tegemoet 
gekomen, dan wordt het voorstel door die Kamer meestal niet 

aanvaard. Door middel van de novelle kan de Eerste Kamer 

toch een soort verkapt amendementsrecht uitoefenen. 
De Eerste Kamer heeft niet het recht van initiatief, dat wil zeg

gen dat Eerste Kamerleden niet een wetsvoorstel aanhangig 
kunnen maken, zoals de collega's van de Tweede Kamer en 
de regering dat wel kunnen. 

Terughoudendheid 
Over de andere klassieke parlementaire rechten, zoals het 

recht om mondelinge en schriftelijke vragen te stellen of een 
interpellatie te houden beschikt de Eerste Kamer wel. Er wordt 

echter met terughoudendheid gebruik van gemaakt. Het poli

tieke primaat ligt immers bij de Tweede kamer. Ook kan de 
Eerste Kamer een parlementaire enquête instellen. Dit is ech
ter nog nooit gebeurd. 

De Eerste Kamer is nauwelijks betrokken bij de kabinetsfor
matie. Slechts de Kamervoorzitter brengt advies uit aan de 

Koningin. De fracties in de Eerste Kamer zijn niet betrokken 
bij de onderhandelingen over het regeerakkoord en zijn daar 

dan ook niet aan gebonden. Dit betekent dat er altijd enige 
afstand bestaat tussen het kabinet en de Kamer. Dualisme in 

een meer zuivere vorm. Het kabinet dient wel het vertrouwen 

te bezitten van de Eerste Kamer. Het is denkbaar dat een 

Kamermeerderheid een minister of staatssecretaris of zelfs het 
hele kabinet tot aftreden dwingt. Voor het laatst gebeurde dat 

in de jaren vijftig met een staatssecretaris die na de zoge

naamde helmenaffaire het vertrouwen van de Eerste Kamer 
verloor en aftrad. Voor het overige wordt wel gesteld dat de 

vertrouwensregel tussen Eerste Kamer en kabinet sluimerend 
van karakter is. 



Twee-Kamerstelsel 
Veellanden met een parlementair systeem kennen een tweek

amerstelsel. Het nut van parlementaire behandeling in twee 

instanties wordt ook in die landen alom onderkend. In België 
bestaat een Senaat naast de Kamer van 

Volksvertegenwoordigers, Italië kent een Senaat naast de 

Kamer van Afgevaardigden en Frankrijk kent een Senaat 
naast de Nationale Assemblée. Beide Kamers hebben in die 

landen een gelijkwaardige positie (niet altijd gelijke bevoegd
heden). 

Het tweekamerstelsel is soms gebaseerd op de vroegere stan

denmaatschappij. De hoge standen en de lage standen had

den ieder een eigen vertegenwoordiging (upper en lower 
house). Het Nederlandse tweekamerstelsel is in oorsprong ook 

een produkt van die gedachte. In de meest zuivere vorm komt 

de standenvertegenwoordiging nog voor in het Verenigd 
Koninkrijk, waar het parlement bestaat uit het Lagerhuis 

(House of Commons), direct gekozen door de bevolking) en 
het Hogerhuis (House of Lords), bestaande uit vertegenwoor

digers van de kerk, de (erfelijke) adel en een aantal benoemde 

leden (niet erfelijke adel, de zogenaamde life-peers). Het pri

maat ligt bij de het Lagerhuis, maar het Hogerhuis is niet 

geheel zonder macht. Door gebruik te maken van het recht 
van amendement kan het Hogerhuis aanzienlijke invloed uit

oefenen op de totstandkoming van wetgeving. Uiteindelijk 

heeft het Lagerhuis het laatste woord. 

Een ander motief voor een tweekamerstelsel is het federaal 

karakter van sommige landen. De ene kamer is dan de verte

genwoordiging van het gehele volk, terwijl de andere kamer 
de deelstaten vertegenwoordigt. Dergelijke stelsels zijn te vin

den in de Verenigde Staten en in de Bondsrepubliek 
Duitsland. 

In de Verenigde Staten bestaat het parlement (het Congres) 

uit twee Kamers, het Huis van Afgevaardigden, dat om de 
twee jaar in zijn geheel wordt gekozen en de Senaat, waarvan 

iedere twee jaar een derde deel van de zetels verkiesbaar 
staat. De Senaat is de Kamer die de deelstaten vertegenwoor

digt. Elke deelstaat heeft twee zetels. Senaat en Huis hebben 

nagenoeg gelijke bevoegdheden. Wel moet de Senaat instem
men met een aantal belangrijke benoemingen die door de 

President worden verricht, bijvoorbeeld de ministers en de 

leden van het Hooggerechtshof. 

In de Bondsrepubliek bestaat naast de Bondsdag, die verge

lijkbaar is met onze Tweede Kamer, de Bondsraad. Deze 
Bondsraad is de zogenaamde 'Länderkammer'. De Bondsraad 

wordt samengesteld door de deelstaatregeringen en heeft 

instemmingsrecht daar waar de deelstaten een direct belang 

hebben bij de federale regelgeving. Bij een conflict heeft de 
Bondsdag het laatste woord. De bondsregering hoeft geen 

meerderheid te hebben in de Bondsraad. In de huidige 
Bondsraad is de oppositie in de meerderheid. In de praktijk 

levert dit weinig problemen op. 

Geen afschaffing 
Onze Eerste Kamer is niet direct te vergelijken met buiten

landse voorbeelden. Zij heeft een eigen plaats in ons staatsbe
stel. De discussie rond haar voortbestaan is vandaag de dag 

verstomd. Voorstellen om het referendum in te voeren of de 

rechter de mogelijkheid te geven de wetten aan de Grondwet 
te toetsen worden wel gehoord, maar deze leiden er niet toe 

dat het bestaan van de Eerste Kamer als gevolg daarvan ter 

discussie wordt gesteld. Afschaffing wordt steeds minder 
bepleit. De actieve rol die de Eerste Kamer meer en meer is 

gaan spelen heeft er wel toe geleid dat partijen het belang 
van die Kamer in toenemende mate zijn gaan onderkennen, 

ook de partijen die in principe geen voorstander zijn van het 

tweekamerstelsel. Een en ander komt prominent tot uitdruk

king in de kandidatenlijsten van de verschillende partijen. 

Namen van politieke zwaargewichten uit heden en nabije 
verleden zijn daar veel op te vinden. In de komende jaren zal 

ook de Eerste Kamer speler zijn in het politieke krachtenveld. 

(foto-bijschriften) De plenaire vergaderzaal van de Eerste 
Kamer in de steigers (foto Theo Meijer) 

-Het tijdelijk onderkomen van de Senaat in de Ridderzaal 

(foto: Theo Meijer) 
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Commissaris der Koningin Henk Vonhoff: 

I 

Henk Vonhoff, de 
Groninger Commissaris 

der Koningin, is voor
dien o.a. burgemeester 

van Utrecht, WO
staatssecretaris van 

CRM en VVD-Tweede 
Kamerlid geweest. Als 

voorzitter van de 
Commissie-Vonhoff 

heeft hij begin jaren 
tachtig drie rapporten 
over de reorganisatie 
van de Rijksdiensten 

geschreven. De bijlage 
van het eindadvies gaf 
hij de ironische naam 

'Voordat de lade klikt'. 
Hij is thans de langst 

zittende CdK en daardoor de 
doyen van de Commissarissen. 

Uit dien hoofde zit hij de maan
delijkse vergadering der CdK's 

voor, waarin de Commissarissen 
zich voorbereiden op het overleg 

met de minister van 
Binnenlandse Zaken. Met oog op 

de komende Statenverkiezingen 
vroegen wij hem naar zijn visie 

op de toekomstige provincies. 
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Henk Vonhoff 

V Vonhoff: 'De grootste betekenis van de Statenverkiezin

gen is natuurlijk voor het provinciaal bestuur. Dat 
hoort stevig in de belangstelling te staan. Helaas heeft lang 

de tendens geheerst het provinciaal bestuur niet de status te 

geven die het toekomt. De provincie wordt van steeds grotere 
betekenis, want er is behoefte aan een sterk middenbestuur 

en dat is de provincie. Men is bezig geweest om weinig door
dachte constructies, zoals regiovorming, daarvoor in de 

plaats te zetten. Op basis van de Wet Gemeenschappelijke 

Regelingen zijn dat onduidelijke en niet volledig democra
tisch gecontroleerde constructies. Die constructies zijn nog 

opgewaardeerd en daardoor kon het Rijk ze opleggen. Ze lei

den tot versnippering van het middenbestuur en schaalver
kleining, terwijl we juist behoefte hebben aan handhaving 

van de huidige schaal of juist schaalvergroting. Zeker in 
Europees verband. 

11 
de provincies hebben verzuimd 

een duidelijke positie in te nemen 

11 
Ik denk dat we naar een grotere schaal toe moeten om dat 

middenbestuur tot gelding te brengen. Je moet bereid zijn de 

hand in eigen boezem te steken. De provincies hebben jaren
lang verzuimd om die duidelijke positie in te nemen. 

Zonder goed middenbestuur gaan we in Nederland op pad 

naar een zeer sterke centralisatie. Iedereen neemt het woord 
decentralisatie in de mond, maar schaalverkleining betekent 
centralisatie.' 

Hulpstructuur 
'Ik ben het eens met de opvattingen van staatssecretaris Van 
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de Vondervoort Zij pleit ervoor dat de provincies hun verant
woordelijkheid moeten nemen en dat er naar moet worden 

gestreefd om regiovorming slechts te zien als hulpstructuur bij 

de vorming van gemeenschappelijke regelingen. Niet als 
doelstelling op zich. Daar moet naar worden gehandeld. 

Je merkt nu bijvoorbeeld dat bij de regionalisatie van de 

brandweer wordt aangesloten bij de oude brandweerregio's en 

niet bij de bestuurlijke indeling van de provincies. Dit staat 
haaks op wat mevrouw van de Vondervoort heeft gezegd.' 

Drie bestuurslagen 
Henk Vonhoff is voorstander van drie bestuurslagen. 'Wil je 
die heldere bestuurslagen dan zul je die moeten baseren op 
schaalvergroting. Minder en grotere gemeenten, die ieder een 

groot draagvlak hebben. Voor mijn gevoel ook minder en gro

tere provincies met duidelijker verhoudingen ten opzichte van 

de Rijksoverheid. 
Tot mijn verdriet zie ik dat men toch denkt aan een groter 

aantal provincies dan de huidige twaalf. In de gedachten
gang van mevrouw Van de Vondervoort zouden het er 19 

kunnen worden. Dat is voor het middenbestuur in ons land 
een slechte zaak. Ik ben meer geporteerd voor een verdeling 

in vier of vijf provincies. Alleen Nederlanders geloven dat wij 
in ons land grote afstanden en grote steden hebben. Beide 

zijn niet waar. 
Ga naar Toronto en word wijs! Daar is men volstrekt wanho

pig over de bestuursstructuur die daar is bedacht: een opeen
stapeling van diverse bestuurslagen met elkaar gedeeltelijk 

overlappende bevoegdheden. Het resultaat is dat daar niets 
gebeurt. 

En kijk naar Amsterdam met de deelgemeenten. Amsterdam 
kan natuurlijk heel goed en doelmatig worden bestuurd van

uit één centrum. Je zou het grondgebied zelfs nog wat kunnen 
vergroten. Dat geldt ook voor Rotterdam. Als je dat doet heb 

je een provincie die dan daar een taakstelling tegenover 

heeft. Natuurlijk is die tegenover een grote gemeente veel 

afstandelijker dan tegenover een kleine, maar dat is juist het 
vernuftige van de bestuurlijke constructie die we hebben. 

111 
wij zouden kunnen volstaan met 

vijf provincies en 100 tot 150 
gemeenten 

111 
Binnen één gemeentewet en binnen één provinciewet zijn de 
kaders gegeven waarbij de invulling zeer flexibel kan plaats
vinden. Die kunnen worden aangepast aan datgene wat 

bestuurlijk noodzakelijk is. Daarvoor heeft men veel te weinig 

oog en daarom denkt men dat te kunnen verbeteren met 
allerlei hulpstructuren en tussenconstructies. Die leggen een 

grauwsluier over het geheel die mensen op dwaalsporen 

brengt. Het enige wat helpt is schaalvergroting. Zonder enige 

twijfel kán dat ook. 
Er is geen enkele reden waarom wij in dit land niet zouden 

kunnen volstaan met vier of vijf provincies en tussen de 100 

en 150 gemeenten.' 

Henk Vonhoffbenadrukt dat de Statenverkiezingen een heel 

belangrijke afgeleide voor de landspolitiek zijn. 'Namelijk 

voor de verkiezing van de leden van de Eerste Kamer. Het 

belang van die Kamer is de afgelopen periode groter gewor
den. De Eerste Kamer speelt een zeer kritische rol, uiteraard 

met een eigen taakstelling die terughoudendheid ten opzichte 

van de politieke stellingname van de Tweede Kamer veron
derstelt. Ten aanzien van de kwaliteit en de rechtmatigheid 

en doelmatigheid van wetgeving heeft die Eerste Kamer wel 

degelijk een volwaardige taak. Vooral naarmate die taak in 
de Tweede Kamer soms is blijven liggen, en dat was in het 

verleden onmiskenbaar het geval. Hierdoor zijn we gecon
fronteerd met regelgeving van dusdanige aard dat er vraagte

kens bij moeten worden gezet. Op dat moment heeft de Eerste 

Kamer een eigen politieke taak en daarmee is die Kamer een 

in belang toegenomen orgaan geworden. Daarom is het 
belangrijk dat de Eerste Kamer een sterke liberale fractie zal 

krijgen en dat is een direct belang bij de komende verkiezin
gen.' 

Frits Bolkestein: 

Kiezers-gekozenen 
Het is de taak van politieke partijen om mensen naar de 
stembus te krijgen, vindt Vonhoff. 'De provincies zullen zich 

inspannen om via de media een algemeen voorlichtend pro

gramma over de provincie te geven. De politieke component 

moet door politieke partijen worden aangebracht. 
Ik heb de indruk dat die partijen daar in het verleden wel 

eens wat hebben laten liggen. 

Politieke partijen dreigen de pretentie te hebben dat zij de kie
zers vertegenwoordigen. Dat is dus niet waar. De kiezers wor

den vertegenwoordigd door de gekozenen. Politieke partijen 

zijn instrumenten om te zorgen dat de kiezers hun wil tot uit
drukking kunnen brengen. De middelen daartoe zijn: voor

lichting, de kandidaatstelling, informatie over de kandidaten 

en de doelstellingen van de partij en in het algemeen een bij
drage leveren aan de versterking van het zogenaamde bur

gerschapsdenken in de samenleving. Daar zouden politieke 

partijen zich voortdurend op moeten concentreren. 

Politieke partijen hebben de neiging om zich min of meer als 

de directie van een politieke stroming te gedragen en dat 
komt de zaak niet ten goede. De kiezers voelen deze vorm van 

functievervaging altijd heel goed aan en dat is van wezenlijke 

betekenis.' 

111 

•sTREVEN NAAR EVENWICHT TUSSEN 
HET ECONOMISCHE, HET SOCIALE EN 
HET MILIEU' 

Hij zal actief deelnemen aan de Provinciale 
Statencampagne vanuit de landelijke invals

hoek. 
Politiek leider Frits Bolkestein weet dat de 

VVD goed ligt in de opiniepeilingen. 'Maar,' 
zegt hij, 'zoals Hans Wiegel dat placht uit te 

drukken, peilingen winnen is één zaak, ver
kiezingen winnen is een tweede en de forma

tie winnen is de derde.' 
De opgaande lijn van de partij schrijft hij toe 

aan het liberale devies: 'Durf, Duidelijkheid 
en Daadkracht' 

B Bolkestein: 'Het is ons oude verhaal. Wij zijn voor Durf, 
Duidelijkheid en Daadkracht. Deze drie D's vormen het 

uitgangspunt voor het opereren van de fractie. De mensen 

waarderen onze duidelijkheid. Het electoraat heeft schoon 
genoeg van pratende politici in dat wollige taalgebruik waar 

Den Haag berucht om is. Onze fractie heeft altijd heel duide
lijke en heldere standpunten. Of men het met die stellingna

men eens is, is een tweede. Maar die duidelijkheid wordt 

gewaardeerd. Onze maatschappij is duivels gecompliceerd 
geworden. Vaak is het moeilijk om ingewikkelde zaken in 

eenvoudige taal over te brengen, maar het is absoluut nood
zakelijk. Daardoor weet de kiezer ook wat hij van deze of gene 

partij moet denken. Het zou zo moeten zijn dat als je de kiezer 
's nachts om 3 uur wakker maakt en hem vraagt: 'Wat bete

kent de PvdA; wat betekent het CDA; wat betekent de WO?' 

dat hij direct daarop een antwoord weet. 

Is dat niet het geval dan raakt een partij op de langere ter
mijn in de problemen. 

Je ziet dat nu een beetje bij het CDA, dat in een identiteitscri
sis verkeert. De leiders en partijtop zullen moeten kiezen. 

Doen zij dat niet dan zal de kiezer wel kiezen. 

Durfbetekent risico's nemen. Als je op safe speelt door alle 
kritiekpunten te vermijden dan kan je dat misschien door een 
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Flits Bolkestein: 1Evenwicht tussen economische en sociale zaken en milieu .. ' 
(foto: Theo Meijer) 

benarde periode heen helpen maar op de langere termijn is 
dat een recept voor falen. 

Wij kiezen voor het spiegelbeeld: risico's nemen. Het is ris

kant. Soms lopen de zaken ook minder goed dan je zou wil

len, maar over het algemeen varen wij er tot nu toe wél bij.' 

Geen luchtfietserij 
In 1976 maakte Frits Bolkesteinde grote stap van het Parijse 

hoofdkantoor van Shell naar de politiek. Zijn ambities voor 

de WO waren: 'Een moderne partij die een zakelijke aanpak 
weet te combineren met een bepaalde mate van idealisme. 

Idealisme zonder met beide voeten op de grond te blijven 
staan verwordt tot luchtfietserij. Iemand die echter alleen 



maar de voeten op de grond heeft en zijn hoofd ook niet een 
klein beetje in de wolken, die verwordt tot "dorknoper" ( amb

tenaar in de Tom Poesboekjes, red.) en een conservatief. 

Conservatieven willen de zaken houden zoals ze zijn. Wij wil
len verandering: het beste van alle mogelijke werelden. Ons 

idealisme paren we echter aan realisme.' 

Kruispunt 
Frits Bolkestein vermijdt om in de politieke waan van de dag 

te stranden. 'We staan op een kruispunt aan de vooravond 

van de 21ste eeuw. Nederland heeft een moderniseringspro

bleem. Ik ben net veertien dagen in India geweest. Die Indiërs 
-topambtenaren, journalisten, kunstenaars - houden zich met 

van alles bezig, maar niet met Europa. Het geeft te denken 

dat wij daar geen rol spelen. We moeten onze plaats in de 
wereld in de gaten houden. Dat is niet alleen een kwestie van 

militair, maar vooral van ons economisch, technologisch en 

intellectueel optreden. Vooral in Nederland zijn we een beetje 

geneigd ons naar binnen te keren en naar onze eigen navel te 
staren. We zijn vooral bezig met onze eigen problemen. Die 

zijn belangrijk, maar we moeten ook de plaats van Nederland 

in de wereld goed in de peiling houden. Wij werken aan de 
welvaart en aan de toekomst van onze kinderen.' 

Scheiding der machten 
Frits Bolkestein koos heel bewust voor het dualisme. Hij was 

de enige van alle lijsttrekkers die in de Tweede Kamer bleef. 

Zijn motieven: 'Ons staatsrecht kent twee kernelementen. Het 

eerste is de evenredige vertegenwoordiging. Dat helpt de klei
ne partijen die daardoor makkelijk de kiesdeler kunnen 

halen. Door dit systeem wordt een coalitiekabinet bijna altijd 

noodzakelijk. 
De tweede kern van ons staatsrecht is de scheiding der mach

ten. Het kabinet heeft zijn verantwoordelijkheid en de Kamer 

heeft haar verantwoordelijkheid. Dat betekent dualisme. Dat 

houdt in dat in kabinetten waaraan de VVD deelneemt geen 
VVD-minister namens zijn partij kan spreken. 

Onze oude garde herinnert zich vast nog de periode toen 
Hans Wiegel minister van Binnenlandse Zaken was. Wiegel 

werd sinds '71 als de leider van de VVD gezien. Toen hij vice

premier was (1977- 1981) sprak hij op partijbijeenkomsten 

als "lid van de afdeling Amerongen". Dat zei hij er altijd heel 
duidelijk bij. Zo kon hij spreken namens zijn partij. Dat heeft 

iets geconstrueerds, omdat iedereen zei: "Afdeling 

Amerongen? Ja m'n neus: de vice-premier." Diezelfde gedach
tengang brengt mij ertoeom-net als prof. mr. P.J. Oud- te 

zeggen: 'Ik leid deze partij vanuit de Kamer. Dan kan ik voor 

mijn partij opkomen binnen de kaders van het regeerakkoord 

en binnen de goede omgangsvormen. Dat kan Hans Dijkstal 
niet. 

Bovendien houd ik van het debat. Ik weet dat ook de burger 
ervan houdt. Ga maar op een zaterdagavond in de kroeg zit

ten en praat maar over Ajax, Feijenoord of PSV ... dan krijg je 

een verhit debat. 
De mensen willen horen en zien wat er in "Den Haag" aan de 

gang is. Jaar in, jaar uit hebben vertegenwoordigers van de 

media gezegd: laat nu eens echte debatten komen en niet van 

die achterkamertjes-politiek. Nu krijgen ze het.' 

Betekenis dualisme 
Die politieke cultuuromslag heeft nogal wat mensen ongerust 
gemaakt. Frits Bolkestein vindt deze angst absoluut overbo

dig. 'De hoofdlijnen van het regeringsbeleid zijn uitgezet. Wij 

houden ons daaraan. Los van dat regeerakkoord komen veel 
zaken aan de orde die niet in het regeerakkoord staan en 

waar de coalitiepartijen verschillend over denken. Ik noem 

Borssele, Langelo, asielzoekers ... vul maar aan. 

Er is niets mis met dergelijke discussies in de Kamer. 
Integendeel: zo hoort het. Het kabinet moet dan de kamer 

overtuigen en met argumenten komen van en voor zijn 

beleid. Ik heb geen boodschap aan de vraag welke ministers 
wat ondersteunen. Het is kabinetsbeleid en ik zeg als VVD

fractievoorzitter wat ik daarvan vind.' 

Risico's 
Hij onderkent dat het dualisme meer risico's met zich brengt 

dan het strategisch monisme. Wat er grofweg op neer komt 

dat coalitiepartijen al bij voorbaat "hun" eigen ministers 

moeten steunen. 
'Professor van der Grinten heeft gezegd- en het is moeilijk om 

dat tegen te spreken -: "Een regeerakkoord maakt het rege

ringsbeleid stabiel." Dat is ook zo. Als er geen regeerakkoord 

was geweest hadden we elke dag een gevecht gehad, bijvoor
beeld over hoe het met de sociale zekerheid moet gaan. Er zit 

heel veel in zijn stelling. Hoe langer, groter en meer omvat

tend je een regeerakkoord maakt en hoe groter de fractiedisci
pline is, des te stabieler is het regeringsbeleid. Maar dat houdt 

wel in dat je dan de onderlinge meningsverschillen weg drukt 
en het betekent ook dat het electoraat niet aan zijn trekken 

komt. Ik ben absoluut niet bang voor de levensduur van dit 

kabinet. Ik verwacht dat dit kabinet de rit uit zal zitten en 

daar werk ik ook aan. Maar we moeten het evenwicht zien te 

houden tussen de stabiliteit die wordt bevorderd door het 
regeerakkoord en de heldere uiteenzettingen die in de Kamer 

behoren plaats te hebben. Daar moet een soort evenwicht tus

sen komen en ik denk dat we die balans aan het vinden zijn. 

Democratie betekent openbaarheid. Ik ben een voorstander 
van openbaarheid. Wij streven naar evenwicht tussen de eco

nomische en de sociale belangen en het milieu. 

De PvdA benadert een aantal zaken van een andere kant dan 
de VVD. We moeten elkaar vinden in het bouwen van dat 

evenwicht en het is het meest zuiver om dat in een openbaar 
debat te doen. Zo min mogelijk binnenskamers.' 

Werkgelegenheidsgroei 
Bolkestein zal tijdens de Provinciale- Statencampagne als 

boodschap uitdragen dat de VVD garant staat voor de beste 

weg tussen het economische, het sociale en het milieu. 'Daar 

streven wij naar. En natuurlijk hameren wij op werk, werk en 
nog eens werk. De resultaten zal men zien als we wat verder 

in deze regeerperiode zitten. Als je uit een conjunctureel dal 

komt ontstaat er een leemte, maar over een jaar zitten we dik 
in de werkgelegenheidsgroei. 

Wat wij in Den Haag doen is niet mis. Voor het eerst sinds 

vier jaren hebben wij een 'plat' uitgavenpatroon. Meevallers 

worden dus niet in lopende guldens in het "gat van de dag" 
uitgegeven. Dat uitgavenpatroon is stabiel. Dat is de norm 
van Gerrit Zalm (minister van Financiën,red.): "De Zalm

norm." Dat hebben we in de hand en dat is in vijfentwintig 

jaar niet vertoond. En het financieringstekort is echt aan het 
dalen en daardoor ontstaat ruimte voor lastenverlichting die 

nu al voelbaar is en dat zie je ook aan de toename van de 

koopkracht. 
Natuurlijk werkt het aantrekken van de economie mee. Maar 

we moeten er voor zorgen dat we niet "een klimroos hebben 

op de bouwval van de fundamenten van de verzorgings
staat," zoals Geelhoed dat in Economisch Statistische 

Berichten (ESB) heeft geschreven. Juist nu moeten we ervoor 

waken dat we ons niet door de gunstige conjunctuur laten 

afleiden van onderliggende onevenwichtigheden, waar we 

aan moeten werken. Daarom hebben we over een jaar een 
ijkpunt.' 

Lage opkomst gevaarlijk 
In 1991 is slechts 52,1% van de kiesgerechtigden voor de 

Provinciale-Statenverkiezingen naar de stembus gegaan. Dat 
was de laagste opkomst bij landelijke verkiezingen. Frits 

Bolkestein wijt dat aan het feit dat het werk van het provinci

aal bestuur niet erg bekend is. 'De mensen beseffen niet wat 
de bevoegdheden van Provinciale Staten zijn. Die zijn heel 

groot op het gebied van de infrastructuur: bouwlokaties, het 

provinciaal wegen- en waternet, maar ook bij gemeentelijke 

herindelingen en een adequate spreiding van verpleeg- en 
verzorgingstehuizen. Het grote belang van een goed functio

nerend provinciaal bestuur is de burgers hopelijk de afgelo

pen weken duidelijk geworden door zijn goede organisatie 

rond de watersnoodramp. In de getroffen provincies hebben 
de statenbesturen door hun perfecte rampen- en evacuatiesee
naria's aangetoond hoe essentieel deze bestuurslaag is.' 

'We moeten waken voor een lage opkomst, want die speelt 

het CDA in de kaart. Dus laten we nu niet op onze lauweren 
rusten! We hebben het gezien bij de Europese verkiezingen 

met een opkomst van 35%. Het CDA werd de grootste partij. 

Als we weer die kant opgaan zou dit fenomeen zich kunnen 
herhalen vanwege de oververtegenwoordiging van het platte

land en de grotere gezagsgetrouwbeid daar.' Bolkestein klinkt 

bezorgd. In één adem vervolgt hij met: 'Ik ga natuurlijk ook 
de nadruk leggen op de Eerste Kamerverkiezingen. Daar 

korhen mensen in die meer op afstand staan van de politiek. 
We hebben een heel goede kandidatenlijst. Hoe meer VVD-ers 
daar in komen, des te beter. 

Mijn advies is: "Mensen ga stemmen, want indirect kies je de 
ook politieke samenstelling van de Eerste Kamer."' 

Frits Bolkestein en zijn fractie gaan intensief deelnemen aan 

de campagne. 'Ik praat vooral over de landelijke politiek. Ik 
ga mij niet uitlaten over een provinciale ringweg, want daar 

weet ik tenslotte niets van. Dat is aan de provinciale VVD
kandidaten.' 

Op de vraag of hij op dit moment een gelukkig mens is, 
reageert hij spontaan: 'Absoluut! Ik ben een gelukkig mens, 

maar nog niet een tevreden mens. Een politicus kan nooit 

tevreden zijn tot hij het optimale resultaat met zijn partij 
heeft bereikt. En dat is nog een eind weegs verwijderd van 

waar we nu zijn.' 
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IN MEMORIAM IR. K. VAN DER POLS 
Op 24 januari 1995 overleed op 89-jarige leeftijd oud-VVD-voorzitter Ir. Kornelis van der 

Pols. Hij was de man die in de jaren 1963 tot 1968leiding heeft gegeven aan de omvorming 

van de VVD tot een echt politieke partij. 
Zijn voorganger, Mr. P.J. Oud, was 25 jaar zowel politiek leider als voorzitter van de VVD 
geweest. Het werd tijd voor de scheiding der machten: politiek en organisatorisch. Veel steun 

heeft hij in dit moeizame proces ondervonden van het driemanschap Mr. F. Korthals Altes, 
Jhr. mr. W.H.D. Quarles van Ufford en H.J.L. Vonhoff. 

Er moest structuur komen in de VVD en een fundamentele plaatsbepaling, maar die structu

rering ging met de nodige stormen gepaard. 
Lang niet alle liberalen zagen er de noodzaak van in. 

Ir. K. van der Pols, die directeur was van de Rotterdamsche Droogdok Maatschappij, moest 

heel wat meer tijd in het VVD-voorzitterschap steken dan hem van te voren was voorgespie
geld. Hij beschikte over tact en een groot inzicht in menselijke verhoudingen. 

Onder zijn leiding kwam de ledenwerving op gang, werd een regeling van spreekbeurten ingesteld, werd Vrijheid & Democratie 
naar alle leden gezonden en werden onder de leden enquêtes gehouden. De modernisering van de VVD werd dus voortvarend 

ter hand genomen. 
Van der Pols werd dan ook bij zijn vertrek wegens zijn verdiensten als voorzitter tot erelid van de VVD benoemd. Daarnaast 

was hij Ridder in de Orde van de Nederlandse Leeuw en Officier in de Orde van Oranje Nassau. Tot op zeer hoge leeftijd bleef 

hij een trouw bezoeker van algemene vergaderingen. 

Ons meeleven gaat uit naar zijn familie. 

Het hoofdbestuur van de WD 
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Vice-premier Hans Dijkstal: 

Vierde bestuurslaag is 
veelkleurige lappendeken 

door Miehiel Krom, foto: Theo Meijer 

Minister Hans Dijkstal, Binnenlandse Zaken, is dualist in hart en nieren. Kabinet en parlement 
hebben ieder hun eigen verantwoordelijkheid. Het politiek debat dient plaats te vinden in alle 

openheid en op de plaats waar het thuis hoort: de Tweede Kamer. Hans Dijkstal is geen man voor 
ritsel- en regelwerk in achterkamertjes. Dat betekent volgens hem overigens niet dat daarom 

afstemming en overleg moet worden afgeschaft. De verschillende politieke uitgangspunten moe
ten echter in het openbaar aan de orde komen zonder dat van te voren al een compromis is gere

geld. Daarnaast is Hans Dijkstal een groot voorstander van paars. Als vice-premier ziet hij het als 
zijn belangrijkste taak om dit kabinet te laten slagen. De uitslag van de komende Provinciale 

Statenverkiezingen hebben hier, wat Dijkstal betreft, ook geen invloed op. 
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Hans Dijkstal bij het stadhuis van Gouda (met 
dank aan Madurodam). 

I n dit kabinet is het motto: samen uit, 
samen thuis. Als er wat te winnen valt 

delen wij de winst. Als er te verliezen valt 

delen we het verlies. Voor zover je Provinciale 
Statenverkiezingen al mag vergelijken met 

Tweede Kamerverkiezingen maakt het voor de 

verhoudingen in het kabinet niets uit wat de 

uitslag zal zijn. Naast de provinciale politieke 
verhoudingen zijn de komende verkiezingen 

uiteraard wel van belang voor de samenstel

ling van de Eerste Kamer. En daarbij kan ik 

zeggen: De VVD gaat vol vertrouwen de ver
kiezingen in.' 

Eerste Kamer 
Het feit dat veel partijen, ook de VVD, meer 
politiek geprofileerde mensen verkiesbaar stel

len voor de Eerste Kamer vindt Dijkstal geen 

enkel probleem. 'De Eerste Kamer heeft altijd 

al een belangrijke positie ingenomen. Daar 
horen goede mensen in. De rol van de Eerste 

Kamer wordt groter naarmate de Tweede 
Kamer meer ruimte laat. Ik ben voorstander 

van een actieve Eerste Kamer, inclusief een 

sterke VVD-fractie. Maar wel onder leiding 
van de voorman van de VVD in de Tweede 

Kamer.' 

Geen vierde bestuurslaag 
Als minister van Binnenlandse Zaken heeft 

Dijkstal te maken met thema's die in de pro
vincie spelen. Neem de regiovorming. In een 

flink aantal grootstedelijke gebieden worden 

momenteel nieuwe bestuurslagen gevormd. 
Rotterdam en Amsterdam lopen hierbij voor

op. Over dergelijke processen heeft de minister 
wel enige zorgen: 'Ik signaleer een vierde 

bestuurslaag die als een veelkleurige lappen

deken over Nederland hangt. Ik vind dat meer 

sturing nodig is om die vierde laag op te hef
fen. De vernieuwing van het binnenlands 
bestuur gaat te langzaam. Het vormen van 

nieuwe regio's zonder extra bestuurslaag kan 
alleen indien alle taken voor een deel naar de 

nieuwe provincie en voor een deel naar de 

nieuwe gemeenten gaan. 

Onduidelijke besluitvorming 
Aansluitend op het verwerpen van een vierde 

bestuurslaag wil Dijkstal vanuit Binnenlandse 
Zaken de besluitvorming in Nederland in zijn 

algemeenheid "minder stroperig" maken. In 

de begroting van zijn departement wordt veel 
aandacht geschonken aan de vernieuwing 

van de bestuurlijke organisatie en de kwaliteit 
van het bestuur. 
Onder deze begrippen gaan veelliberale 

grondgedachten schuil. 'De hele discussie over 

de kloof tussen burger en politiek is een pro
bleem van onduidelijke besluitvorming. Wie 

neemt in Nederland nu waarover beslissin

gen? Mijn antwoord hierop is: realiseer je 
waarvoor je bent ingehuurd en heb voldoende 

lef om voor je eigen besluit te staan. Daarbij 

heb je als minister macht nodig om iets te 

regelen en daarvoor is controle, van het parle
ment, nodig.' 

Adviesorganen moeten verdwijnen 
'Om te komen tot meer duidelijkheid over het 
tot stand komen van beslissingen wil ik dat de 

huidige adviesorganen in Nederland verdwij

nen. Verder moet de rijksoverheid zich concre
ter gaan opstellen. In het verlengde hiervan 

loopt binnen de ministeries de discussie om 

beleid en uitvoering te gaan scheiden. Op dit 
punt heerst grote verwarring. Voor mij blijft 

privatiseren of opheffen van taken het belang

rijkste middel tot het afslanken van overheids
taken en het bestrijden van de bureaucratie. 



Ga na of de overheid zich nog wel met bepaal

de onderwerpen zoals de winkelsluitingstijden 

moet bemoeien en zo ja, welke overheid? Als 
dat niet het geval is, moet je ze afstoten. De 

overige taken doet de overheid dan goed en 

onder directe verantwoordelijkheid van een 

minister. Ik waarschuw voor een te grote 
scheiding in beleid en uitvoering waar sommi

ge ministeries mee bezig zijn. Het mag niet zo 

zijn dat beleid en uitvoering worden geschei

den om onder, door de politiek opgestelde, 

financiële regels uit te komen. Op mijn initia

tief heeft de Ministerraad besloten dat soort 
verzelfstandiging niet zomaar door te voeren 

en zijn we op de weg terug.' 

Politieke samenwerking 
Sinds het aantreden van het huidig kabinet is 

al veel van wat Dijkstal in dit interview noemt 

in gang gezet. De politieke discussie wordt in 

de Kamer gevoerd en is scherper dan ooit. De 
vice-premier zal toch binnen het kabinet aan

gesproken worden op het feit dat de WD-frac

tie een eigen geluid laat horen. Dijkstal: 'Ik los 

dat op door in het kabinet te zeggen en te 
laten zien dat het mijn eerste verantwoorde

lijkheid is om het kabinet in stand te houden. 

Ik heb een andere verantwoordelijkheid dan 
de partijleider in de Tweede Kamer. Ik maak 

uiteraard altijd de inschatting wat het pro

bleem met de Tweede Kamer is. Over zaken 

waar problemen op politiek gebied niet al te 

groot zijn maak ik me niet druk. Zelfs bij poli
tieke meningsverschillen als bij de debatten 

over de kerncentrale Borssele of het vliegveld 

~eek belden collega's mij niet om onderling 
zaken te bespreken. Er is een zekere tolerantie 

in dit kabinet. Er zijn geen grote crises geweest, 

slechts enkele incidentjes. Wat van belang is 

dat alles wat moet worden besproken ook op 
de daarvoor geëigende momenten wordt 

besproken. Ook ons eigen WD-bewindslieden

overleg heeft daarbij een functie. Als ik vragen 
heb spaar ik die altijd op. Maar de bewindslie

den uit de drie verschillende partijen gaan 

heel collegiaal met elkaar om.' 

100.000 extra banen 
'Het huidig Regeerakkoord kent twee hoofd

doelstellingen: de ombuiging van 18 miljard 

gulden en het stimuleren van de werkgelegen
heid met daaraan gekoppeld een herbezin

ning op ons sociaal-verzekeringsstelsel. 

Met het scheppen van werkgelegenheid gaan 
we succes boeken. Ik verwacht dat we in 1996 

zo'n 100.000 extra banen in Nederland erbij 

krijgen. We hebben naast de koerswijziging 

van het regeerakkoord gelukkig de economi

sche groei mee. je ziet dat werkgevers nu al 
meer personeel werven via uitzendbureaus. 

In de zomer van 1995 moeten wij de begroting 

voor 1996 voorbereiden. Dat is een belangrijk 

moment voor dit kabinet. Dan komt onze 

onderlinge afspraak naderbij om het kabinets

beleid tussentijds te evalueren en eventueel bij 
te stellen. Ik heb echter geen enkele indicatie 

dat we daar niet uit zullen komen. 

Ook in het volgend deel van deze regeerperio
de zullen wij blijven vasthouden aan onze 

basisafspraken op sociaal-economisch gebied.' 
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IN MEMORIAM 
MR. DR. KLAAS VAN DIJK 
Op 11 januari 1995 is het oud-WD-Tweede Kamerlid mr. 
dr. Klaas van Dijk op 69 jarige leeftijd te Assen overle

den. 
Klaas studeerde rechten te Groningen en promoveerde in 

1953 op de dissertatie 'Radio en Volksontwikkeling'. Hij 
is zowel madslid als wethouder geweest in het bestuur 

van Groningen-stad. Ook was hij VVD-bestuurslid van de 

afdeling Groningen. 

Klaas van Dijk is van 1963 -1976lid geweest van de 
VVD-fractie in dè Tweede Kamer. Hij was een aimabel 

. man met een zeer veelzijdige belangstelling. Liberaal in 
hart en nieren. In de Tweede Kamer hield hij zich bezig 

met culturele zaken, media, defensie (personeel), volks

huisvesting en wetenschapsbeleid. Op het gebied van de 
Iç.~atstgenoemde portefeuille was hij voorzitter van de vaste Tweede Kamercommissie. 
Zijn hart bleèf- ondanks het Haagse werelclj.: -in het Noorden liggen, met name in Drenthe. 

Zo was hij o.a. voorzitter van het Drents Genootschap en van de Provinciale Culturele Raad 

Drenthe. In 1957 verscheen van zijn hand de publikatie 'Drenthe verandert'. 

Ons meeleven gaat uit naar zijn dochter en schoonzoon en de overige familie. 

Het hoofdbestuur van de WD. 
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GOD SCHIEP DE WERELD, BEHALVE NEDERLAND, 

WANT DAT SCHIEPEN DE NEDERLANDERS 

Mevrouw Ma ris uit Ochten kende de ramp in Zeeland alleen van verhalen, ze was van na '53. 

Nooit had ze verwacht zelf in een dergelijke situatie terecht te komen. De berichten en bijbeho

rende tv-beelden van ondergestroomde dorpjes en steden in Frankrijk, Belg ie en Duitsland volg

de ze met lede ogen. Het water kwam onafwendbaar en massaal dichterbij de Nederlandse rivie

rendelta. Ze herinnerde zich een gedicht, dat ze op school had moeten leren. Alleen de eerste 

regels kende ze nog; 'Denkend aan Holland zie ik brede rivieren, traag door oneindig laagland 

gaan'. 

Het drong nu scherp tot haar door waarom haar geboorteland Les Pays Bas, of die Niederlande 

wordt genoemd. De laagste landen van Europa zijn een natuurlijk afvoergebied. De grond was 

meter voor meter, polder voor polder op het water bevochten. DoorLelyen die man met die 

toepasselijke naam, Leeghwater. Vanuit bergen en heuvels in Zwitserland en Frankrijk stroomde 

smelt, en regenwater naar het laagste punt, het afvoerputje van Europa. 

Wat had ze 2 jaar geleden mee geleefd met de Limburgers. Vreselijk, zo'n schade. Alle spulletjes, 

langzaam verzameld, herinneringen van vakanties, waren onherstelbaar vernietigd. Gul had ze gegeven 

bij de nationale aktie. En nu dreigde ze in dezelfde situatie terecht te komen. Limburg kwam weer het 

eerste aan de beurt. Weer zag ze op tv mensen uit ltteren en Borgharen hun huizen verlaten. Volgens de 

voorspellingen dreigde de situatie nog kritieker te worden dan in '93/'94. Niet alleen de Maas stond 

hoog, ook het peil van de Rijn bleef maar aanzwellen. Op sommige plaatsen meette men hogere waters

tanden dan de vorige winter. 

Een paar dagen gingen zo voorbij. Bij de slager en de bakker werd nergens anders over gepraat. De 

ouderen herinnerden zich overstromingen uit de jaren '20 en relativeerden de situatie. De buren hadden 

de caravan toch maar vast volgeladen. Mevrouw Ma ris werd nerveus. Enkele dierbare spulletjes zette ze 

vast op zolder. Je kon nooit weten. Haar man probeerde haar zorgen een beetje weg te lachen, eigenlijk 

met als doel haar en de kinderen gerust te stellen en zijn eigen gemoedstoestand te verbergen. Waarom 

waren die dijken toch niet verhoogd? dacht ze intussen. Mevrouw Ma ris begreep het niet. Ze konden 

tegenwoordig toch zo veel uitrekenen en voorspellen. Zo'n dijk moet toch stevig zijn. 

Het bevel tot evacuatie was voor velen een opluchting. Sommige mensen hadden het dorp al spontaan 

verlaten. Mevrouw Ma ris' schoonfamilie uit Appingedam had al enkele malen logeerruimte aangeboden. 

In het garagebedrijf van haar schoonvader konden ze hun spullen makkelijk een paar dagen kwijt. En 

langer wanneer dat onverhoopt nodig was. Met honderden vertrokken ze uit het dorp. Geen auto bleef 

achter. Op haar schoot had mevrouw Ma ris een kartonnen doos met de duiven van haar man. De kinde

ren probeerden op de achterbank de kat gerust te stellen. Bij de afritten zwaaiden ze naar bekenden. 

Uren later zag ze bij haar schoonfamilie de tv-beelden van de dijk vlak achter haar huis. Live werd ver

slag gedaan van de kritieke situatie. Het was een onwerkelijk idee, dat ze haar eigen dorp zag. 

Zoals mevrouw Ma ris waren er velen. In korte tijd is een welhaast onmogelijke klus geklaard. ledere 

beslissing kon de verkeerde zijn. In een paar dagen tijd moesten meer dan 200.000 man worden geeva

cueerd. De inwoners van zes provincies werden direct door het water bedreigd. In regionale, provinciale 

en landelijke crisiscentra werd koortsachtig gewerkt. Veiligheid voor alles, was het centrale thema. 

Veiligheid ten aanzien van het water. Met man en macht werden nooddijken aangelegd. Veiligheid om 

misbruik van de verlaten huizen te voorkomen. Uit het hele land hielpen politie-agenten mee. En ver

keersveiligheid wanneerde al die mensen terugkeerden naar huis. Vakkundig werden wegen afgezet 

voor ander dan bestemmingsverkeer. Bijna foutloos hebben professionals en vrijwilligers zich ingezet en 

samengewerkt. Het is de afgelopen tijd al zo vaak gezegd maar daarom niet minder waar; we zagen 

waarin een klein land groot kan zijn . 



JULLIE ZIJN BOFKONTEN!! 
door Reny Dijkman, 
foto's: Peter Drent 

M et deze openingszin sloot staatssecre

taris Erica Terpstro de landelijke spre
kerspooldag af die was georganiseerd voor 

(aspirant) Statenleden. 
'U bent allemaal een ongelofelijke bofkont,' 

hield zij de ruim honderd aanwezigen voor. 

'Wat is er mooier om campagne te gaan voe

ren dan voor een partij, die in de lift zit? Het is 
toch van z'n leven niet gebeurd dat we in de 

polls wisselend als eerste of tweede partij 

staan? We moeten uitstralen: "Zorg dat je 
erbij komt". De boodschap van het liberalisme 

vindt haar vertaling in de tijdgeest van de 

jaren negentig.' 

Deze voorbereidingsdag voor de Provinciale 
Statenverkiezingen, die op 21 januari op 
Papendal werd gehouden, was door Meint 

Waterlander en Elisabeth Gans perfect georga

niseerd. 
Een efficiënt programma, waarin alle aanwe

zigen in de ochtenduren de drie werkbijeen
komsten konden volgen en na de korte lunch

pauze twee uur door Kees Mijnten en Willem 

Bernboom werden geadviseerd en getraind in 
het vermijden en pareren van de zo graag 

door de media gegraven valkuilen. 

Dat alles samengebald in zes uur. Bovendien 
kregen alle aanwezigen nog een bundel mee 

waarin alle relevante politieke onderwerpen 

voor de verkiezingen vanuit de liberale hoek 
worden belicht. 

Vijf Kamerleden en een beleidsmedewerker 
van de fractie hielden bij de drie workshops 
over de belangrijkste onderwerpen inleidin

gen. Zij werden bestookt met vragen. 

Hoofdbestuurslid Mark Rutte heeft wat af 

De derde workshop werd geleid door, links, 
Frans Weisglas met naast hem Benk Korthals 

Hans Hoogervorst en beleidsmedewerker Geert Wilders kregen 
na hun inleidingen heel veel vragen te beantwoorden 
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Inleidingen door jan Rijpstra en 
Marijke Essers 

moeten draven langs de verschillende zalen 

om de wisselingen van werkbijeenkomsten na 

elke drie kwartier er door te drukken. Het ging 

er tenslotte om dat alle aanwezigen alles kon

den volgen. 
In de middagtrainingen werd nadrukkelijk op 

het belang gewezen om de eigen VVD-provin
ciale boodschap zo kort en bondig mogelijk 

over te brengen. 
De komende weken is het aan de kandidaat

stutenleden om alle theorie in praktijk om te 

zetten. 
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De komende WO-partij-uitzendingen op televisie 

hebben plaats op: 

-woensdag 22 februari van circa 21.45- 21.48 uur 

op Nederland 2; 

-woensdag 15 maart van 19.52 - 19.55 uur op 

Nederland 1; 

-vrijdag 31 maart van circa 19.27- 19.30 uur op 

Nederland 3. 

De radio-uitzendingen van de WD worden sinds 

1 januari 1995 elke oneven week op de zaterda

gen uitgezonden via Radio 5 van 18.02- 18.12 

uur. 

Op zaterdag 18 februari wordt in 

Dordrecht het startschot gegeven voor 

de provinciale Statenverkiezingen op 8 

maart aanstaande. Een lange periode 

van voorbereiding wordt dan afgesloten. 

Tot en met 7 maart zullen vrijwel elke 

dag kandidaten, parlementariërs, 

bewindslieden en vele andere WO-ers 

op pad zijn om de kiezer er van te over

tuigen dat een stem op de WD een 

goede keus is. 

De laatste opiniepeilingen voorspellen, 

als het op 8 maart om landelijke verkie

zingen zou gaan, een nek-aan-nekrace 

tussen PvdA, CDA en VVD. Maar op 8 

maart gaat het niet om landelijke verkie

zingen maar om verkiezingen voor de 

provinciale staten. Traditioneelligt voor 

deze verkiezingen de opkomst altijd 

behoorlijk Jager dan bij de verkiezingen 

voor de Tweede Kamer. 

Zo hebben de verkiezingen voor het 

Europees Parlement in juni 1994 nog 

eens aangetoond dat ook de WD nadeel 

ondervindt van een lage opkomst. Onze kiezers 

blijven in tegenstelling bijvoorbeeld tot de trou-

we kiezers van de grootste oppositiepartij eerder 

thuis op de verkiezingsdag. 

Dit gevoegd bij het feit dat het op 8 maart in een 

deel van Nederland vakantie is, kan er wel eens 

toe leiden dat een te lage opkomst van onze kie

zers, onze grootste tegenstander zal zijn om de 

~u voorspelde winst in de opiniepeilingen ook 

daadwerkelijk te verzilveren in meer statenzetels. 

In de komende weken zullen wij dqn ook alles op 

alles moeten zetten om onze kiezers te mobilise

ren ook op 8 maart weer VVD te gaan stemmen. 

We beginnen nu versterkt aan de laatste etappe 

van de verkiezingsestafette die begon met de 

gemeenteraadsverkiezingen in maart 1994. De 

eerste drie etappes heeft de WD met veel succes 

afgelegd. De VVD heeft laten zien waartoe zij in 

staat is als we gezamenlijk in alle eensgezindheid 

de schouders er onder zetten. De WD heeft dui

delijke provinciale verkiezingscampagnes en uit

stekende kandidaten. Met uw volledige onder

steuning moet het lukken om wederom een klin

kende verkiezingsoverwinning te behalen, zodat 

we na 8 maart met grotere fracties in de provin

ciale staten en de Eerste Kamer kunnen plaatsne

men. 
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'Een moderne partij is een partij 

Tine van der Stroom-van Ewijk 

Van 4 tot 15 september van dit jaar wordt in Beijing, China, de vierde 

wereldvrouwenconferentie gehouden met als thema: Action for 

Equality, Development and Peace. Ter voorbereiding op deze VN-confe

rentie zijn door Nederlandse vrouwenorganisaties op vele terreinen 

standpunten geformuleerd. De Organisatie Vrouwen in de WO vervul

de hierbij een voortrekkersrol op het gebied van de politieke participatie 

van vrouwen. Aanleiding voor een nadere kennismaking met Tine van 

der Stroom-van Ewijk, burgemeester van Schermer en als voorzitter van 

de WO-vrouwen nauw betrokken bij 'Beijing'. 

D e voorbereiding op de VN-conferentie in 

Beijing geschiedt via een regeringstra

ject en een zogenaamd NGO-traject (NGO = 

niet-gouvernementele organisatie). 

Vrouwenorganisaties maken deel uit van het 

NGO-traject. Doel van de NGO's is om het 

standpunt van hun regeringen aan te vullen 

met de visie van de vrouwenbeweging in de 

deelnemende landen. Daartoe is in Nederland 

een landelijk overleg van vrouwenorganisaties 

gestart, waarin standpunten worden geformu

leerd en aangeboden aan de regering. De 

coördinatie tussen de deelnemende landen is 

in handen van de United Nations Commission 

on the Status ofWomen (CSW). Deze VN

Commissie heeft negen kritieke gebieden aan

gewezen, waarop het beleid ten aanzien van 

vrouwenemancipatie zich zou moeten richten. 

Participatie en communicatie 
Om zoveel mogelijk liberale vrouwen bij de 

voorbereiding op 'Beijing' te betrekken organi

seerde de Organisatie Vrouwen in de VVD in 

1993 en 1994 een tweetal kaderdagen. De 

circa 25 deelneemsters werden geïnformeerd 

over de resoluties van de vorige wereldvrou

wenconferentie in Nairobi (1985) en de 

thema's van Beijing. Tevens werden ze 

getraind in het overdragen van die kennis op 

andere vrouwen. Tijdens de tweede kaderdag 

in maart 1994 formuleerde de Organisatie 

Vrouwen in de VVD een concept-standpunt 

over vrouwenemancipatie. Het accent lag 

daarbij op de politieke participatie van vrou-

wen: de belemmeringen, de strategische doel

stellingen en de financiële voorwaarden om 

die te realiseren. 

Met enige trots vertelt Tine van der Stroom: 

'Wij bleken de enige politieke vrouwenorgani

satie in Nederland te zijn die een standpunt 

had gemeld. Het Politiek Vrouwen Overleg 

(PVO), waarin alle politieke vrouwenorgani

saties vertegenwoordigd zijn, heeft ons stand

punt vervolgens overgenomen en aangebo

den aan de regering. Tijdens de regionale 

voorbereidingsconferentie voor Beijing, die in 

oktober 1994 in Wenen gehouden werd, heb

ben Willy Stigter-Gonggrijp, vertegenwoordig

ster van de Vereniging voor 

Vrouwenbelangen en tevens VVD-lid, en ik dit 

standpunt verdedigd. Vervolgens heeft onze 

Organisatie het 'Platform for Action', het 

einddocument van de conferentie in Wenen, 

van commentaar voorzien. In de preambule 

van het 'Platform for Action' wordt namelijk 

onvoldoende benadrukt dat het de structuur 

van de samenleving is die belemmerend 

werkt op de participatie van vrouwen. Van 

oudsher wordt onze maatschappij immers 

geleid door mannen. Daar moet nu eindelijk 

eens verandering in komen. Daarom ligt onze 

prioriteit bij het eerste van de negen kritieke 

punten: vrouwen in (politieke) besluitvor

ming. Als er meer vrouwen betrokken worden 

bij besluitvormingsprocessen, dan zal dat ook 

op andere gebieden merkbaar zijn. Het PVO 

heeft ons commentaar gevolgd en zal het bij

gestelde standpunt inbrengen tijdens de laat-

/ van mannen en 
vrouwen' 
door Lody Pieters, foto: Frits Gerritsen 
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ste voorbereidingsbijeenkomst voor Peking in 

maart in New York.' 

Communicatie 
Een grotere participatie van vrouwen in de -

liberale - politiek is voor Tine van der Stroom 

één van de voornaamste doelstellingen die ze 

nastreeft als voorzitter van de Organisatie 

Vrouwen in de VVD. 'Ik heb ervaren dat er 

nog steeds onvoldoende bereidheid is bij 

bestaande organisaties en politieke partijen 

om meer vrouwen op hogere niveaus binnen 

te halen. Daarnaast zijn er voor veel vrouwen 

nog grote belemmeringen om uit zichzelf die 

stap te wagen. De Organisatie kan hen daarin 

stimuleren. Ik denk namelijk dat het de kwali

teit van de besluitvorming ten goede komt als 

er mannen én vrouwen aan deelnemen.' 

Een andere doelstelling met prioriteit is voor 

haar de communicatie met de achterban, de 

vrouwen in de VVD. 'Ik vind het belangrijk dat 

vrouwen zich thuis voelen binnen de 

Organisatie. Daarvoor is het noodzakelijk dat 

wij meer gebruik maken van de Adviesraad 

als verbindende schakel tussen het Landelijk 

Bestuur en onze achterban. De Adviesraad 

bestaat uit 19 vrouwelijke vertegenwoordigers 

van de kamercentrales. Zij moeten aangeven 

wanneer er behoefte is aan spreekbeurten. En 

via hen kan het Landelijk Bestuur laten weten 

waar ze mee bezig is.' 

Maatschappelijk middenveld 
Ook voor wat betreft de maatschappelijke par

ticipatie van vrouwen ziet Tine van der 

Stroom een taak voor de Organisatie wegge

legd. 'Als het gaat om vertegenwoordiging in 

landelijke adviesorganen hebben wij als libe

ralen nog een achterstand in te halen. 

Traditioneel spelen vrouwen van linkse en 

christen-democratische signatuur een belang

rijke rol in het maatschappelijk middenveld. 

De Organisatie stelt zich daarom ten doel om 

op lokaal en regionaal niveau de samenleving 

liberaler te maken. Daarvoor zullen wij vrou

wen moeten scholen om bij voorbeeld in een 

gemeentelijke vrouwenraad met hun liberale 

visie het beleid te beïnvloeden.' 

Scholing heeft de bijzondere aandacht van 

Tine van der Stroom. Zij studeerde MO

Pedagogiek en was directeur PBVE 

(Beroepseducatie voor Volwassenen) en 

adjunct-directeur Regionaal Educatief 

Centrum voor de Zuidhollandse Eilanden. Tot 

voor kort zat ze in de werkgroep LGR 

(Leergangen Gemeente Raad) van de Haya 

van Somerenstichting, waar ze tevens haar 

ervaring als gemeenteraadslid/fractievoorzitter 

en wethouder in Korendijk kon inbrengen. 

'Een cursus die je aanbiedt aan mannen én 

vrouwen, moet appelleren aan beide doelgroe

pen. Zo moet je in een cursus Welzijn niet 

alleen voorbeelden geven van voetbalvereni

gingen, maar ook eens van peuterspeelzalen.' 

Moderne partij 
Tine van der Stroom zegt het te betreuren dat 

de VVD nog steeds een aparte vrouwenorgani

satie nodig heeft. 'Een moderne partij is een 

partij van mannen én vrouwen. Het hoofdbe

stuur onderkent dat en brengt het in de prak

tijk door bij voorbeeld bij de samenstelling 

van de advieslijst voor de Tweede Kamer uit te 

gaan van 1/3 vrouwen. Maar vervolgens zie je 

dat men in het land nog niet zover is, want als 

er tegenkandidaten gesteld worden, dan zijn 

het toch hoofdzakelijk mannen. Overigens ga 

ik er wel vanuit dat het in alle gevallen góede 

kandidaten betreft, ongeacht het geslacht.' 

Over de toekomst van de Organisatie laat ze 

zich voorzichtig uit. 'Emancipatie is de verant

woordelijkheid van de hele partij, niet alleen 

van de Organisatie Vrouwen in de VVD. Maar 

als partij ben je er niet met 1/3 vrouwen op 

een kandidatenlijst. Dat blijkt in de praktijk 

steeds weer. Ik denk dat voor de nabije toe

komst een liberaal vrouwennetwerk noodzake

lijk blijft, zodat vrouwen een klankbord heb

ben op landelijk, regionaal en lokaal niveau. 

Ons jaarcongres heeft zo'n klankbordfunctie. 

Dit jaar is het thema: de toekomst van de 

gezondheidszorg. Heel actueel nu het paarse 

kabinet bezig is met een enorme bezuinigings

opdracht op alle fronten. Wij moeten met 

argusogen volgen welke consequenties dit zal 

hebben voor vrouwen: vrouwen die in de 

gezondheidszorg werken en vrouwelijke 

patiënten. Zowel technologische ontwikkelin

gen als vernieuwingen in de geestelijke volks

gezondheid komen aan bod. Ons uitgangs

punt daarbij is: niet teveel stil staan bij van

daag, maar samen vooruit kijken.' 
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CONGRES VROUWEN 
IN DE VVD 
17 en 18 maart 1995 
·'De Blije Werelt' te Lonteren 

Thema: De toekomst van onze gezond
heid is ons een zorg 
Nadere informatie over het programma 
stond in het decembernummer van 
Vrijheid & Democratie. Aanmeldingen en 
inlichtingen over de kosten van het congres 
of gedeelten daarvan: Mevrouw Angèle 
Voets-de Wit, Bèukenweg 21, 6881 CK Velp. 
Tel: 085- 61 9115 
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• Oost-Europa erva rl ng en ~~~;;~:~:j:::~:e.~:~::: :e~l~:~:;~~:eid en nep het Westen op om pressie op Rusland 

uit te oefenen (uitsluiting G7-top, vertraging 

vandeWD 
Door Kees Hoving, adjunct secretaris internationale zaken 

v.l.n.r. jean Penders (CDA), Genit 
Valk (PvdA). julia Vinogradova 
(tolk), Kees Hoving (VVD) en Hans 
van Baaien (VVD) 

D e opbouw van democratische rechtssta

ten in het voormalig Oostblok gaat niet 

zonder slag of stoot. In sommige landen is 
zelfs weinig vooruitgang geboekt. De transfor

matie is gecompliceerd. Vele politici hebben 
een communistisch verleden en denken in een 

Marxistisch Kader. Jonge politici zonder dubi

eus verleden hebben ondermeer in Hongarije 

(Fidesz) in korte tijd grote populariteit verwor
ven, maar weinig concrete economische voor

uitgang geboekt. Aanzienlijke welvaartsdaliri

gen hebben het vertrouwen in deze jonge 
garde doen dalen. Dit verklaart de wederop

standing van post-communistische partijen 
die veelal mooie beloftes doen om de kiezers
gunst te winnen. Het collectief geheugen van 
de bevolking blijkt kort. Hun partij-organisa
ties zijn meestal nog intact. Met hun netwer

ken en talloze afdelingen zijn ze goed in staat 
om macht uit te oefenen. 

Grote verschillen 
In landen als Polen, Tsjechië, Hongarije, de 

Baltische Staten en Slovenië is de politieke toe

stand redelijk stabiel, misschien mede dankzij 
de terugkeer van gematigde en op de vrije 

markt georiënteerde post-communisten op het 
regeringspluche. In landen als Slowakije, 

Roemenië en Bulgarije is de situatie minder 
rooskleurig. De regeringsleiders zijn geen 

democraten, hoewel ze wel democratisch zijn 
gekozen. Deze politici streven echter vaak hun 

eigen belangen na. De positie van minderhe
den of de teruggave van bezittingen hebben 

geen prioriteit. Uitzichtloos lijkt de situatie in 

het voormalige Joegoslavië. Alleen Slovenië 
heeft zich tot een democratie naar Westers 

model ontwikkeld. In Kroatië neemt de kracht 

van de liberale oppositie toe. In Bosnië en 

klein-Joegoslavië is van politieke vooruitgang 

geen sprake. Ook in de voormalige Sovjet-Unie 

is de politieke en economische situatie insta

biel. De oorlog in Tsjetsjenië geeft aan dat de 
macht van de president en zijn directe advi

seurs bepalend is voor de politieke koers. Van 

een echte parlementaire democratie is geen 
sprake. 

VVD actief in Midden- en Oost-Europa 
De WD is in Midden- en Oost-Europa actief in 
het ondersteunen van democratische en libe
raal gezinde partijen. In Polen is dat de Unie 

van Vrijheid van oud-premier Mazowiecki, in 
de Tsjechische Republiek de ODS van premier 

Vaclac Klaus, de ODA en de Vrije Democraten, 

in Hongarije SzDSz van vice-premier Gabor 

Kuncze en Fidesz van Victor Orban en in 
Slovenië de LDS van premier Janez Drnovsek. 

Deze landen behoren tot de zogenaamde prio

riteitslanden van de WD, mede vanwege hun 
strategische ligging rondom Duitsland en de 

mogelijke snelle toetreding tot de Europese 
Unie en de NAVO (rond het jaar 2000). Goede 

contacten in deze landen dragen bij aan het 
opbouwen van een liberaal netwerk in Europa, 
waardoor de positie van de WD ook interna

tionaal sterker wordt. Met Slowakije, Kroatië, 
Roemenië, Bulgarije en in het GOS worden via 

de Liberale Internationale, de partij van 

Europees Liberaal-Democraten en de Duitse 
FDP /Friedrich-N aumann -Stiftung contacten 

onderhouden. 
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Rusland blijft zorgenkind 
In december 1994 heeft de WD in samenwer

king met de PvdA en het CDA een oriëntatie

bezoek gebracht aan Moskou. Doel was om te 

onderzoeken in hoeverre de democratie in 
Rusland geworteld is en wie de echte politieke 

invloed uitoefent. Daarnaast werd bekeken of 
een eventueel politiek samenwerkingspro
gramma tussen Nederland en Rusland zin zou 
hebben. De delegatie heeft met een groot aan

tal personen, groeperingen en partijen gespro
ken over de huidige situatie in Rusland en in 

het bijzonder over de oorlog in Tsjetsjenië. De 

democratische politici waren bezorgd over de 
recente ontwikkelingen, maar konden geen 

oplossingen voor het conflict aandragen. De 
adviseurs van Jeltsin hebben de op een klassie

ke sovjet-wijze afgeschermde Russische presi
dent, buiten de democratische besluitvorming 

om, aangespoord om de Tsjetsjenen met 

geweld tot de orde te roepen. Hierbij speelden 
grote belangen een rol, zoals het behoud van 

de controle over de pijplijn die de olie uit de 
Kaspische Zee naar het Westen moet brengen. 

De liberaal Jegor Gajdar beschouwt de crisis en 

de val van Jeltsin als een aanwijzing dat de 
jonge Russische democratie aan de rand van 

de afgrond staat. Hiermee dreigt ook het eco
nomisch hervormingsproces te mislukken. De 

macht ligt nu bij het Politbureau nieuwe stijl 
en de politiek-militaire nomenklatoera rond 

de president. Het Westen moet zich hierover 

ernstig zorgen maken. Het bestuur van de 

toetreding tot de Raad van Europa en voorlo

pig geen herziening CFE-verdrag inzake beper

king conventionele troepen in Europa). 

Kinderschoenen 
Een nader beschouwing van de Russische poli

tiek laat zien dat de democratische groeperin
gen zich niet voldoende kunnen ontwikkelen. 

De presidentiële staat, waar de regering en het 

parlement weinig inbreng hebben, is de basis 

van de politieke besluitvorming. Het probleem 
bij de vorming van een parlementaire staat is 
het gebrek aan ervaring en vertrouwen bij de 

politici in spe. Sterke persoonlijkheden verza

melen een groep vertrouwelingen om zich 
heen en proberen stapje voor stapje hun per

soonlijke invloed uit te breiden. Een goed voor
beeld hiervan is Grigory Javlinski, de voorzit

ter van her liberaal gezinde Jabloko. Hij is van 
mening dat beginnende politici zich niet 

teveel op de voorgrond moeten plaatsen om te 
voorkomen dat ze 'vuile handen' krijgen. 

Volgens hem zijn democraten als Gajdar of 

Fodorov kansloos als toekomstige politici, 

omdat ze reeds in de regering hebben gezeten 
en geen verandering teweeg hebben kunnen 

brengen. Javlinski is momenteel in stilte een 

partij aan het opbouwen door zoveel mogelijk 
regionale politici voor zich te winnen. Hij 

belooft hen steun op lokaal gebied als ze hem 

op landelijk niveau willen steunen. Javlinski 
leidt een economische denk-tank in Moskou. 

Zijn politieke en economische opvattingen lij
ken te corresponderen met die van 

Westeuropese liberale partijen. Een meer soci

aal-democratische politicus, Vladimir Volkov, 
zei ronduit dat Jeltsin en zijn adviseurs incom
petent zijn. Over Zhirinovski zei hij dat deze 

onvoorspelbaar en niet echt gevaarlijk is, ten
zij hij aan de macht komt, ook doordat hij 

omringd is door onervaren aanhangers. De 

conclusie van het bezoek aan Moskou is dat 
de politieke besluitvorming ondoorzichtig is, 

enkele persoonlijkheden de boventoon voeren 

en dat de partijvorming eigenlijk beperkt is. 

Op korte termijn lijkt zich geen verandering 
voor te doen, sterker nog, de oorlog in 

Tsjetsjenië ondermijnt de prille aanzetten tot 

democratie in Rusland. 

Prioriteiten 
Het hoofdbestuur van de WD wil de ontwik
kelingen in Rusland wel volgen, maar acht 
het verstandig om de schaarse financiële mid
delen en persoonlijke energie van staf en vrij

willigers niet te versnipperen door meer priori

teitslanden aan te wijzen. De internationaal 
secretaris zal met de PvdA, CDA en D66 over

leg voeren om het internationale partijwerk 

van de belangrijkste politieke stromingen in 
Nederland meer op elkaar af te stemmen, 

mede op basis van de evaluatie van de subsi

dieregeling van Binnenlandse Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking. Internationaal 

partijwerk moet, volgens de VVD, heldere 
doelstellingen hebben, waaronder de beharti

ging van de belangen van de WD en van 

Nederland in het buitenland en het bevorde
ren van het internationale liberalisme en de 

democratiseringsprocessen, oftewel 
'Samenwerking in wederzijds belang'. 
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Jan Kees Wiebenga: 

Toelatingsbeleid moet 
evenwichtig zijn 
door Ernst van Splunter 

fan Kees Wiebenga 

Niet-opportuun 

B innen de Europese Unie is de inhoud van 

dat beleid ruimer dan in Nederland 

omdat in Europa het minderhedenbeleid en 
racismebestrijding er ook onder vallen. Het 

rapporteurschap is een gewichtige taak in het 

Europees Parlement en het was dus voor de 
hand liggend dat de socialisten ofwel de chris

ten-democraten/conservatieven de post voor 

zich zouden opeisen. jan Kees Wiebenga: 'De 

twee grote fracties achtten het niet opportuun, 
de post te claimen. Een ieder kan daar het 

zijne bij denken. Onze fractie heeft besloten er 

niet voor weg te lopen. Het immigratiebeleid is 
in het Europees Parlement even kwetsbaar en 

gepolariseerd als in het Nederlandse. In 

Nederland was dat merkbaar bij de behande

ling van het wetsvoorstel Veilige Derde 
Landen. Onze fractie, de ELD-fractie, staat 

voor een evenwichtig beleid: aan de ene kant 

evenwichtig in de zin van: wat moet Europa 
doen en wat moeten de landen doen? Europa 

moet niet alles willen, ook op dit terrein niet. 
Daar moet dus een balans worden gevonden. 

12 

In het voorjaar van 1994 verruilde fan Kees Wiebenga een blauwe zetel 

in de Tweede Kamer voor een stoel van dezelfde kleur in het Europees 

Parlement. Na eerst burgemeester in Eelde te zijn geweest en tevens lid 

van de Eerste Kamer is Wiebenga zQals hij zelf zegt: 'Via de parlemen

ten van verleden en heden in de volksvertegenwoordiging van de toe

komst', beland. 

Veel tijd om zich op zijn gemak in te werken heeft hij niet gehad. Al 

spoedig werd hij rapporteur voor het immigratie- en asielbeleid van het 

Europees Parlement. 

Europa moet datgene willen doen wat een 

meerwaarde heeft ten opzicht van het beleid 
wat wordt gemaakt in de afzonderlijke lidsta

ten. 

Ook moet het toelatingsbeleid evenwichtig 
zijn. Er moeten maatregelen worden genomen 

om de immigratie te beperken terwijl binnen 
de Europese Unie een vergroting van mogelijk

heden moet ontstaan van vrij verkeer van per

sonen. De toelatingsnormen van de verschil
lende lidstaten zullen verder geharmoniseerd 

moeten worden. Als de toelatingsnormen over
al gelijk zijn maak je de toestroom naar 

bepaalde landen zinloos. Dat leidt dan tot een 

evenwichtiger beleid zonder dat een land het 
slachtoffer wordt.' 

Reputatie 
Over enige tijd zal het Europees Parlement een 
debat voeren over een nota over 

immigratie/asielbeleid van de Europese 
Commissie, opgesteld door Commissaris Flynn 

uit Ierland. Dit alles vloeit voort uit het ver
drag van Maastricht. Het Europees Parlement 

bereidt dit soort debatten voor door één van 

zijn leden als rapporteur aan te wijzen. 

Vanwege zijn reputatie op dit beleidsterrein in 
Nederland kreeg jan Kees Wiebenga die 

opdracht. 
'Mijn rapport moet een reactie zijn op de nota 

die door Flynn is uitgebracht begin 1994', zegt 

Wiebenga. 'Het rapport zal eerst in de 

Commissie Binnenlandse Zaken van het 
Europees Parlement worden behandeld. Als 

het rapport goed wordt ontvangen gaat het 

door naar de plenaire vergadering en wordt 
samen met de nota van de Europese 

Commissie uitgangspunt van de discussie. 

Uitkomst hiervan moet dan een meerderheids

resolutie van het Europees Parlement zijn. In 
de nota van commissaris Flynn staan tiental

len maatregelen die de Europese Unie kan 

nemen. Maar de Europese Commissie - en dat 

is toch wel een punt van kritiek - heeft geen 
prioriteiten gesteld. Ik ben voor een fasegewij

ze aanpak en harmonisatie van het immigra
tie- en asielbeleid. Dat betekent dat ik in mijn 

rapport zoals het zich nu laat aanzien een vijf

tal punten zal voorleggen die naar mijn 

mening prioriteit hebben, als het aan mij ligt 

overigens in nauwe samenwerking met de 
VVD-Tweede Kamerfractie'. 

Lastenverdeling 
Het rapport verschijnt begin april maar een 
tipje van de sluier wil hij al wel oplichten: 'Het 

vraagstuk van de lastenverdeling zal ik zeker 

naar voren halen. Ik zal dan voorstellen deze 
problematiek niet vanuit het verleden of het 

heden te benaderen maar met het oog op de 
toekomst. Ik doel dan op grote groepen ont

heemden die zich plotseling aandienen. 

Joegoslavië is hiervan een voorbeeld. In het 
verleden en nu zie je dat de besluitvorming 

binnen de EU bemoeilijkt wordt omdat er lan
den zijn waar de immigratie verhoudingsge

wijs laag is. Die willen het houden zoals het is. 

Landen waar het immigratiecijfer hoog is, 

komen dan in de vragende positie terecht. Ik 
wil het loskoppelen van de cijfers en uitgaan 

van de gedachte dat je nooit helemaal kunt 
voorspellen welke ontheemdengroepen in de 

toekomst naar Europa komen. Het kunnen 

Algerijnen zijn die naar Frankrijk gaan. Of 
Russen die naar Duitsland komen. Mensen uit 

een Derde Wereldland die naar Engeland of 
Nederland komen. Dat is niet te voorspellen. 

Ieder land kan er mee te maken krijgen. 

Daarom moet dat lastenverdelingsvoorstel er 
komen.' 

Opvang in eigen regio 
Wiebenga overweegt verder aandacht te beste

den aan het voorkomen van migratiestromen 

omdat 'Nederland dat niet alleen kan, dat 
moet internationaal worden gedaan. In dit 

kader moet dan worden gedacht aan het 

scheppen van regionale opvang. Frits 
Bolkestein heeft dat vorig jaar aan de orde 

gesteld en er bij vermeld dat zoiets alleen in 

internationaal verband kan. Overigens moet 

het toezicht op die opvang worden overgela
ten aan het land waar de opvang plaatsvindt. 

De bekostiging ervan: voeding, medicijnen, 

verzorging, moet dan geschieden op een geza

menlijke Europese manier. Nederland moet 
niet apart in Kroatië een ziekenhuis oprichten 

en Engeland honderd kilometer verder een 



ander ziekenhuis. Dat moet gezamenlijk wor

den opgezet.' 

Schengen 
Dat het werk dat Jan Kees Wiebenga in het 

verlengde ligt van de werkzaamheden die hij 

in de Tweede Kamer verrichtte blijkt als het 
Verdrag van Schengen ter sprake komt. 

Wiebenga heeft in het Nederlands Parlement 

een groot deel van de procedure namens de 

VVD-fractie voor zijn rekening genomen. Het 
verdrag van Schengen, een afspraak tussen 

inmiddels negen Europese lidstaten om maat
regelen te nemen op het terrein van immigra

tie- en asielbeleid en de bestrijding van de 

internationale criminaliteit, lijkt nu eindelijk 

te gaan functioneren. Dat betekent dat de bin
nengrenscontrole nu definitief zal vervallen bij 

de deelnemende verdragspartners (een liberaal 

ideaal dat al zeer oud is). Jan Kees Wiebenga 

stelt dat nu twee houdingen kunnen worden 
aangenomen. 'Men kan het er niet mee eens 

zijn dat de binnengrenscontroles vervallen. 
Dat is echter in 1985 al afgesproken. De tering 

moet dus naar de nering worden gezet. De 
deelnemende landen moeten maatregelen 

nemen om te voorkomen dat de internationale 

criminaliteit- lees de mafia -vrij spel heeft. 
Ook moet oneigenlijke migratie door het weg

vallen van de binnengrenzen worden voorko

men. Schengen beschouw ik wel als onvol
maakt om twee redenen: niet alle Europese lid
staten doen mee, Engeland en Ierland vallen 

er buiten, en er is geen controle door een par
lement en het Europese Hof van justitie. Twee 

belangrijke liberale principes staan dus op het 
spel: elk overheidsbeleid moet goed gecontro

leerd worden door een parlement en ten twee
de, ten behoeve van de burgers, door een rech

ter. Hieraan kan worden tegemoet gekomen 
als het Verdrag op het niveau van de EU wordt 

getild. Niettemin moet het Verdrag wel in wer

king treden omdat er hierdoor een gegevens
uitwisseling gaat plaatsvinden tussen politiële 

en justitiële autoriteiten. Dat kan de misdaad
bestrijding alleen maar verbeteren. 

Europol 
Jan Kees Wiebenga heeft zijn bedenkingen als 
het gaat om de besluitvorming rond EuropoL 

Europol is gevestigd in Den Haag. Op de poli

tieke topconferentie in Essen werden op dit 
punt een aantal besluiten genomen. 

Wiebenga vindt deze teleurstellend: 'Het 
Europol-verdrag wordt in juni 1995 vastge
steld. Dat had op de topconferentie in Essen 

kunnen gebeuren. In april vinden de Franse 

presidentsverkiezingen plaats en kan men niet 
zeker zijn dat het besluit, dat in december door 

de regeringsleiders is vastgesteld, wordt uitge

voerd. Ik zeg dit omdat wij niet hard genoeg 
kunnen werken aan de bestrijding van de 
internationale criminaliteit. Europol heeft een 

hele beperkte taakopdracht en mag zich nu 

alleen met verdovende middelen bezig hou
den. De taakopdracht wordt waarschijnlijk uit

gebreid met wapenhandel, mensenhandel, 
smokkel van plutonium etc., maar het duurt 

mij te lang. Ik zal er de komende maanden in 

het Europees Parlement alles aan doen om te 

duwen en collega's te mobiliseren om te 

komen tot een snellere uitbreiding van taken 
voor Europol in Den Haag.' 
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START PROVINCIALE 
STATENCAMPAGNE 

Op zaterdag 18 februari aanstaande wordt in 
de Circle Studio's (Karel Lotsyweg 125) te 

Dordrecht 

het startschot gegeven voor de landelijke VVD
verkiezingscampagne voor de provinciale sta

ten. 

Van 14.00 uur tot 17.00 uur kunt u getuige 

zijn van een afwisselend en wervelend pro

gramma met: 
-speeches van Frits Bolkestein en Willem 

Hoekzema 

-talkshows met kandidaat-statenleden, kandi
daat Eerste Kamerleden en bewindslieden. 

-een optreden van de zanger Gordon 

-een optreden van een mistery gast 

De presentatie is in handen van Kees Mijnten. 

Kortom het belooft een echte VVD-middag te 

worden, waarmee de VVD zallaten zien dat 

politiek absoluut niet saai is. Deze bijeen
komst is openbaar en voor iedereen toeganke

lijk, dus neemt u rustig familie, vrienden en 

kennissen mee. De Circle Studio's liggen naast 
het Merwede Ziekenhuis. 

Dus kom op 18 februari a.s. naar de Circle 

Studio's in Dordrecht. 

GROTE VVD·VERKIEZINGS· 
MANIFESTATIES 

Na de start van de VVD-verkiezingscampagne 

voor de provinciale staten op 18 februari in 
Dordrecht vindt tot en met 8 maart vrijwel 

elke dag een grote VVD-verkiezingsmanifesta

tie plaats. Naast een speech van de provincia
le lijsttrekker worden vraaggesprekken gehou

den met een aantal provinciale kandidaten en 
de lijsttrekker. Daarnaast is tijdens elke bijeen-

Overzicht VVD-verkiezingsmanifestaties: 

Provincie Plaats 

komst een aantallandelijke politici, zoals Frits 

Bolkestein, ministers en staatssecretarissen 

aanwezig. Het programma van de bijeenkom
sten wordt onderbroken door een optreden 

van de zanger Gordon. De presentatie van de 

avonden is in handen van Willem Bernboom 
of Kees Mijnten. De avonden beginnen om 

20.00 uur en zijn voor iedereen toegankelijk. 

20/2 Limburg 
21/2 Groningen 

22/2 Zeeland 
23/2 Flevoland 

27/2 Drenthe 

28/2 Overijssel 

Motel Stein-Urmond, Mauritslaan 65, Stein 
Coendersborg,Coendershaag 1, Groningen 

Landelijke gasten 
Dijkstal Terpstra 
Dijkstal Van Aartsen 

Zalencentrum De Stengen, Stengenplein 1, Heinkenszand Bolkestein Zalm 

Agora, Agorahof 2,Lelystad Dijkstal Linschoten 
Motel Assen (V/d Valk), Ridderzaal, Balkenweg 1, Assen Dijkstal Terpstra 

Twentse Schouwburg, Langestraat 49, Enschede 

1/3 Friesland R.K. Ver.gebouw, St. Martiniplantsoen 39, Franeker 

Bolkestein Linschoten 

Zalm Van Aartsen 
Bolkestein Linschoten 

Dijkstal Jorritsma 
Dijkstal Linschoten 

2/3 Gelderland De Stroud, Brinkstraat 91, Putten 
3/3 Nrd.-Holland Claus Partycentrum, Kruisweg 1405, Hoofddorp 

6/3 Nrd.-Brabant Gemeenschapshuis Den Domp, Kerkstraat 26, Haaren 

AFSLUITING 
LANDELIJKE 
VERKIEZINGS· 
CAMPAGNE 
Aan de vooravond van de provinciale stuten

verkiezingen vindt op 7 maart de afsluiting 
plaats van de landelijke VVD-verkiezingscam

pagne. Deze grote manifestatie wordt gehou

den in de Central Studio's, Gietijzerstraat 3 te 

Utrecht. 

In een boeiend en afwisselend programma 
zullen provinciale politici en landelijke VVD
politici, zoals Frits Bolkestein en Hans Dijkstal, 

voor de laatste keer alles op alles zetten om op 
8 maart zoveel mogelijk kiezers hun stem op 

de VVD te laten uitbrengen. 

Naast Frits Bolkestein en Hans Dijkstal zullen 

vele kandidaat-statenleden, kandidaat Eerste

Kamerleden, Tweede-Kamerleden, 

Europarlementariërs en bewindslieden aanwe-
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zig zijn. De zanger Gordon zal voor de laatste 
keer tijdens deze campagne zijn vocale talen

ten tonen. De presentatie van deze manifesta
tie is in handen van Willem Bemboom. 

En u mag bij deze slotbijeenkomst natuurlijk 
niet ontbreken, dus kom met zoveel mogelijk 

mensen naar Utrecht. De bijeenkomst begint 

om 19.45 uur. 

7 maart, 19.45 uur Central Studio's, Utrecht. 

11 
GRATIS VVD· 
AFFICHES! 
VVD-leden kunnen voor de Provinciale 
Statenverkiezingen gratis een VVD-affiche 

opvragen bij het algemeen secretariaat van de 

VVD. Telefoon 070- 361 30 61 
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AGENDA BUl· 
TENGEWONE 
ALGEMENE 
VERCiADE· 
RING 
(95ste algemene vergadering) 

-VASTSTELLING KANDIDATENLIJST EERSTE 

KAMER-

te houden op zaterdag 25 maart 1995 in sport

centrum Papendal, Papendallaan 3 te 

Arnhem; aanvang: 10.30 uur. 

AGENDA: 
1. Opening door de voorzitter, drs W.K. 

Hoekzema. 

2. Zo nodig: gelegenheid voor de zittende 
leden die zich bereid hebben verklaard een 

kandidatuur voor een verkiesbare plaats in 

overweging te nemen en die aan de door 

het hoofdbestuur gezonden uitnodiging 
gevolg hebben gegeven, ieder afzonderlijk, 

het woord te voeren en die inlichtingen te 

geven waar de vergadering om vraagt. (arti
kel 16.3 EK). 

3. Beraadslaging en besluit over het technisch 
advies en de technische inrichting van de 
kandidatenlijst (artikel 16.4 EK). 

4. Vaststelling van de ontwerp-kandidatenlijst 
(artikel 16.4 EK). 

5. Rondvraag. 

6. Toespraak door de lijsttrekker. 

7. Toespraak door de heer mr drs F. Bolkestein, 
voorzitter VVD-Tweede-Kamerfractie. 

8. Sluiting door de voorzitter. 

De beschrijvingsbrief voor de 95ste algemene 

vergadering is meegezonden met het 
Thorbeckehuis Nieuws nr. 14. 

Exemplaren kunnen worden opgevraagd bij 

het algemeen secretariaat, Postbus 30836, 2500 
GV 's-Gravenhage, telefoon: 070-3613061. 
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VERKIEZINGEN 
1995 
Laat geen stem verloren gaan! 

Volmacht 

Het is mogelijk ook bij volmacht te stemmen. 
Kunt u op 8 maart niet stemmen, geef dan 

iemand anders een volmacht. Weet u mensen 
die op 8 maart niet kunnen gaan stemmen, 

laat hen een volmacht aan u of een ander 

geven. En regel een en ander tijdig. Er mogen 
geen stemmen verloren gaan! 

Voor stemmen bij volmacht bestaan er twee 
mogelijkheden. 

1. Iemand die in hetzelfde stemdistrict moet 
stemmen (zie het nummer op de oproepings

kaart), kan worden gemachtigd door de oproe

pingskaart van de volmachtgever - nadat deze 



door de volmachtgever is voorzien van diens 
handtekening en de naam van de gemachtig

de - aan de gemachtigde te geven. De 

gemachtigde mag maximaal twee extra stem
men uitbrengen en moet dit gelijktijdig doen 

met het uitbrengen van de eigen stem. 

2. Iemand die in een ander stemdistrict, maar 

wel binnen dezelfde provincie, moet stemmen, 

kan worden gemachtigd door middel van een 
volmachtformulier. Dit formulier is verkrijg

baar bij het gemeentehuis in de woonplaats 

van de volmachtgever. Op dit formulier vult 

de volmachtgever zijn/haar gegevens in als
mede die van degene die gemachtigd wordt. 

Het formulier moet veertien dagen voor de 

verkiezingen weer terug zijn op het gemeente
huis van de volmachtgever. Dus uiterlijk 22 op 

februari! 

De gemachtigde krijgt vervolgens een vol
machtbewijs, waarmee hij/zij de stem tegelijk 

met de eigen stem uitbrengt. Ook hier geldt 

dat de gemachtigde maximaal twee extra 

stemmen mag uitbrengen. 

Elders stemmen 

Wilt u zelf uw stem uitbrengen, maar kunt u -

bijvoorbeeld door uw werk - niet terecht bij uw 

eigen stembureau, dan kunt u ook elders in uw 
provincie uw stem uitbrengen. De oproepings

kaart kan worden omgezet in een kiezerspas. 

Dit kan zowel mondeling als schriftelijk wor
den geregeld. Schriftelijk is mogelijk door mid

del van een bij het gemeentehuis verkrijgbaar 

formulier. Dit formulier moet uiterlijk veertien 

dagen voor de verkiezingen - dus uiterlijk op 
22 februari - bij de gemeente terug zijn. Mocht 

u op dat moment uw oproepingskaart al in uw 

bezit hebben, dat moet deze tegelijk met het 
formulier worden teruggestuurd. Een monde

ling verzoek moet uiterlijk vijf dagen voor de 

verkiezingen - dus uiterlijk op 3 maart - wor

den gedaan. Daartoe gaat u met uw oproe
pingskaart naar het gemeentehuis. 

In beide gevallen ontvangt u een kiezerspas, 

waarmee u elders in de provincie kunt stem

men. 
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150 JAAR LIBERALE PARTIJ· 
VORMING IN DE PROVINCIE 
GRONINGEN. 

door Lucas Osterholt 

'De bij uitstek vrijzinnige hoofdplaats eener 

vrijzinnige provincie", zo typeerde de vooruit

strevende liberaal B.H. Pekelharing, hoogle
raar in Delft en voorvechter van het algemeen 

kiesrecht, Groningen aan het einde van de 

negentiende eeuw'. 

Aldus begint het op 7 januari jl. verschenen 

boek 'Het Liberalisme in Groningen' dat in 
vogelvlucht een overzicht geeft van 150 jaar 

liberale organisatievorming in de provincie 
Groningen. 

In vier hoofdstukken wordt de lezer deelgenoot 

gemaakt van de ontwikkeling van het 
Liberalisme in Groningen. De sociaal-geograaf 

Meindert Schroor schreef hoofdstuk 1, waarin 

hij ingaat op de bloei van het Liberalisme in 
de provincie Groningen in de 19de eeuw tot 

aan de invoering van het algemeen kiesrecht 

in 1918. De liberale kiesverenigingen in de 
provincie waren, volgens Schroor, zo domi

nant aanwezig, dat kandidaten van andere 

politieke stromingen voor wat betreft de perio
de tot 1919 (invoering algemeen kiesrecht) 

niet of nauwelijks gekozen werden. 

In hoofdstuk 2 wordt een overzicht gegeven 
van de eerste schreden van diverse kleine libe

rale partijen naar twee verschillende stromin

gen, een progressief liberale stroming (de 
Vrijzinnig Democratische Bond) en een behou

dend liberale stroming (de Liberale 

Staatspartij). 
De Tweede Wereldoorlog en de moeizame her

organisatie van de verschillende liberale stro

mingen landelijk en provinciaal tot de jaren 
zestig worden beschreven in hoofdstuk 3. 

Hoofdstuk 4 gaat onder andere over de 

opkomst van D66 en de Boeren partij, en 
neemt de electorale ontwikkelingen door tot 

en met de Tweede Kamerverkiezingen van 

1994. In het boek treft u een verklaring aan 

voor het feit dat Groningen in deze periode 

voor het eerst min of meer onder het landelij

ke gemiddelde kwam. Het is een uitgave van 
het Liberaal Archief Groningen, de mr. H.S. 

Siebers en ir. A. Voet stichting. 

Dit boek is te bestellen door overmaking van 

f 32,50 op bankrekeningnummer 46 7 4 29 
766 t.n.v. Stichting LAG te Groningen 

onder vermelding van boek liberalisme, uw 

naam en uw adres ! 

Het gironummer van de bank is 803935. 
U krijgt het boek dan franco thuis gezonden. 

U kunt ook een briefje sturen naar 
Liberaal Archief Groningen, 

S. Allendeplein 11, 

9728 TL GRONINGEN. 
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BESCHRIJVINGS· 
BRIEF 48STE 
JAVTE EDE 
De beschrijvingsbriefvoor de 48ste jaarlijkse 
algemene vergadering die zal worden gehou

den op vrijdag 19 en zaterdag 20 mei 1995 in 

het Cultureel en Congrescentrum De Reehorst, 
Bennekomseweg 24 te Ede. 

HERIJKING BUITENLANDS 
BELEID 

Vanaf 20 februari kunnen exemplaren van de 

beschrijvingsbrief worden opgevraagd bij het 
algemeen secretariaat (070- 361 30 61). 

Een samenvatting van de agenda voor deze 

jaarvergadering zal worden opgenomen in het 
V&D nummer van 21 maart. 

In de algemene vergadering zullen ondermeer 

de volgende onderwerpen worden behandeld 
(wijzigingen voorbehouden): Het hoofdbestuur nodigt u uit voor de discus

sieronde herijking buitenlands beleid onder de 

titel 'Voorrang voor Nederlandse belangen?', 

die zal worden gehouden op: 

zaterdag 25 februari 1995 
Grand Hotel Huis ter Duin 

Koningin Astrid Boulevard 5 

Noordwijk aan Zee 
Aanvang 11.00 uur (koffie-ontvangst vanaf 
10.30 uur) 

Deze discussieronde, onder auspiciën van de 

Liberaal-Democratische fractie in het Europees 
Parlement, zal worden onderbroken voor een 

lunch en worden afgesloten met een drankje. 

De eigen bijdrage voor het gehele programma, 

inclusief lunch en drankje, bedraagt f 25,00, 
contant te voldoen aan de zaal. 

Deze discussieronde zal worden geopend en 

afgesloten door partijvoorzitter Willem 

Hoekzema. Key-note speeches zullen worden 

gehouden door Frits Bolkestein, Gijs de Vries 
en Heirnut Hausmann, oud-minister van 

Economische Zaken van de Bondsrepubliek 

Duitsland, thans FDP-woordvoerder voor 

Europese Zaken in de Duitse Bondsdag. Na 

deze inleidingen vindt een forumdiscussie 

plaats met Hans van Baaien (internationaal 
secretaris, tevens forumvoorzitter), Klaas 

Groeneveld (directeur T~ldersstichting), Jules 
Hosman (lid partijcommissie voor Europese 

Zaken), Robert van de Kamp (lid partijcom

missie Defensie) en Rob van Nouhuys (lid par

tijcommissie voor Buitenlandse 

Zaken/Ontwikkelingssamenwerking). 

Tevens verlenen ELDij.,tiGN, Teldersstichting 
en de partijcommissies voor Buitenlandse 

Zaken/Ontwikkelingssamenwerking, Europese 

Zaken en Defensie hun medewerking aan deze 
discussieronde. 

In verband met de grote belangstelling is het 
noodzakelijk dat men zich opgeeft via het 

internationaal secretariaat van de VVD, 

Postbus 30836, 2500 GV Den Haag, 
of per fax 070- 360 82 76. 

Eventuele nadere informatie is verkrijgbaar bij 

Thierry Boitelle (tel 070- 361 30 06) of bij 

Arne Geensen (tel 071 - 12 35 31) 
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Huishoudelijke voorstellen. 

- Benoeming lid van de commissie van beroep. 
- Bespreking van het beleid van het hoofdbe-

stuur. 
- Bespreking notitie bestuurlijke organisatie. 

- Rekening en verantwoording en jaarverslag 

van de penningmeester over 1994 en begro

ting 1995 en benoeming van de leden van 

de kascommissie. 
- Verkiezing leden van het hoofdbestuur. 

Afscheid van hoofdbestuursleden die zijn 

afgetreden. 
Bespreking van het beleid van de 

Kamerfracties en van de VVD-leden in het 

Europees Parlement. 

Daarnaast zullen er redevoeringen zijn van de 

partijvoorzitter, de voorzitters van de VVD

Tweede-Kamerfractie en de VVD-Eerste
Kamerfractie, de vertegenwoordigers van de 

VVD-leden in het Europees Parlement, de vice

premier en de voorzitter van de JOVD. 
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Als opvolger van 

mevrouw mr. E.J.J.E. 
van Leeuwen- Schut is 

tot VVD-senator 

benoemd de heer L.M. 
(Pol) de Beer. Pol is 

oud VVD-Tweede

Kamerlid ( 1967- 1989) waar hij de expert 

was op het gebied van Volkshuisvesting. 

De heer drs. Willem 

K. Hoekzema is op 9 
januari geïnaugureerd 

als burgemeester van 

Den Helder. 
Hoekzema, thans 

VVD-partijvoorzitter 

en voordien staatssecretaris van Defensie, had 

als eerdere burgemeestersposten Coevorden en 
Huizen. 

Het oud-VVD Tweede 
Kamerlid mevrouw 

Len Rempt

Halmmans de Jongh 
is sinds 1 januari voor

zitter van de Stichting 
Correlatie. Daaraan 

voorafgaand heeft Len vanuit haar rijke par

lementaire ervaring de nieuwe VVD

Kamerleden ingewijd in de werkwijze van de 
Tweede Kamer. 

Op 14 januari ontving de heer René Klaassen 
uit handen van vice-premier Hans Dijkstal de 

Thorbeckepenning. René was twintig jaar 
actiefbinnen de VVD. Hij kreeg vooral faam 

door zijn communicatietrainingen tijdens top

kadercursussen, het mee helpen ontwikkelen 

en het geven van cursussen Leergang 
Gemeenteraad. René was 10 jaar lid van de 

Stuurgroep van de Haya van 
Somerenstichting. 

De heerW.D.H. 

Zwart heeft de 

Thorbeckepenning 
ontvangen. De heer 
Zwart behoort tot de 

oprichters van de 

VVD-afdeling 
Zevenaar. Hij zet zich al meer dan twintig jaar 

in voor de VVD als fractievoorzitter, wethouder 
en door middel van diverse maatschappelijke 
functies. 



WIJZIGINGSVOORSTELLEN 
BETREFFENDE DE DOOR HET HOOFDBESTUUR IN ZIJN VERGADERING. VAN 12 DECEMBER 1994 OPGESTELDE 
ONTWERPKANDIDATENLIJST EERSTE KAMER . 

Betreft plaats: 

1. mr F. Korthals Altes 
2. J.A. van Graafeiland 
3. H. Wiegel 
4. mr ir H. Heijne Makkreel 
5. dr L. Ginjaq.r 
6. J.W. Verbeek 
7. N.H. van den Broek-Laman Trip (v) 
8. drs G.M.V. van Aardenne 
9. drs L. Hilarides 
10. dr W.F. van Eekelen 
11. drs O.J.D. Dees 

12. mr H.P. Talsma 

13; M.J. Varekamp 
14. jhr mr A.A. Loudon 

15. H.F. Heijmans 

16. A. de Jager 

17. mr R.A.E. de Haze Winkelman 

18. F.M. Roscam Abbing-Bos (v) 

19. prof. mr J.R. Schaafsma 

20. mr J. Renserna 

21. ir N.G. Ketting 

22. prof. mr J.E. Spruit 

23. prof. dr U. Rosenthal 
24. dr K. Groenveld 

25. drs J. de Blécourt-Maas (v) 

26. J.J. van Heukelum 

27. A.A. Aeyelts Averink-Winsemius (v) 
28. L.M. de Beer 
29. drs P.J.H.M. Luijten 
30. drs C.J. van der Bijl 
31. dr A.A.M. Kinneging 
32. ir M.H.C. Lodewijks 
33. G.J. Swinkels 
34. mr G.W .A. van der Velde 
35. J.K. Muntinga 

Wijzigingsvoorstel: 

geen 
geen 
geen 
(1) de kamercentrale Rotterdam heeft l:lesloten jhr mr A;A. Loudon voor plaats 4 te kandideren: 
geen 
geen 
geen 
geen 
geen 
(2) de kamercentrale Den Helder heeft besloten mr J. Renserna voor plaats 10 te kandideren. 
(3) de kamercentrale Den Helder heeft besloten dr W.F. van Eekelen voor plaats 11 te kandideren. 
(4) de kamercentrale 's-Hertogenbosch heeft besloten drs D.J.D. Oees voor plaats 11 te kandideren. 
(5) de kamercentrale Tilburg heeft besloten drs D.J.D. Dees voor plaats 11 te kandideren. . 
(6) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten mr R.A.E. de Haze Winkelman voor plaats 12 te kandideren. 
(7) de kamercentrale Oen Helder heeft besloten ir N.G. Ketting voor plaats 12 te kandideren. 
(8) de kamercentrale Haarlem heeft besloten mr R.A. E. de HaZ!l - Winkelman voor plaats 12 te kandideren. 
(9) de kamercentrale Rotterdam hèeft besloten prof. j:q.r J.R. Schaafsma voor plaats 12 te kandideren. 
(10) dé kamercentrale Oen: Hefder heeft besloten drs D.J.D. Dees voor plaats J3 te kandideren:. . 
(11) de kamercentrcile Den Helder heeft besloten mevr. drs J. de Blécourt-Maas voor plaats 14 te kandideren. 
(12) de kamercentrale Ore~the heeft besloten mevr. F.M. Roscam Abbing-Bo~ voor plaats 14 te kandideren. 
(13) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten ir N.G. Ketting voor plaats l5 te kandideren. 
(14) de kamercentrale Den Helder heeft besloten mr H.P. Talsma voor plaats 15 te kandideren. 
(15) de kamercentrale Dordrecht heeft besloten mevr. F.M. Roscam Abbing-Bos op plaats 15 te kandideren. 
(16) de .kamercentrale 's-Gravenhage heeft besloten mr R.A.E. de Haie Winkelman voor plaats 15 te kandideren 
(17) de kamercentrale Limburg heeft besloten ir M.H.C. Lodewijks voor plaats 15 te kandideren 
(18) de statenfractie van de Staten Limburg heeft besloten ir M.H.C. Lodewijks voor plaats 15 te kandideren. 
(19) de kamercentrale Rotterdam heeft besloten prof. dr U. Rosenthal voor plaats 15 te kandideren. 
(20) de kamercentrale Utrecht heeft besloten ir M.H.C. Lodewijks voor plaats 15 te kandideren. 
(21) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten mr C.J. Nygvist voor plaats 16 te kandideren. 
(22) de kamercentrale Den Helder heeft besloten M.J. Varekamp voor plaats 16 te kandidèren. 
(23) de kamercentrcile Dordrecht heeft besloten R.A.E. de Haze Winkelman op plaats 16 te kandideren. 
(24) de kamercentrale Haarlem heeft besloten ir N.G; Ketting voor plaats 16 te kandideren. 
(25) de kamercentrale Limburg heeft besloten mevr. drs J. de Blécourt-Maas voor plaats 16 te kandideren. 
(26) de kamercentrale Rotterdam heeft besloten mr R.A.E. de Haze Winkelman voor plaats 16 te kandideren. 
(27}de kamercentrale Amsterdam heeft besloten drs.P.J.H.M. Luijten voor plaats 17 te kandideren. 
(28) de kamercentrale Den Helder heeft besloten jhr mr A.A. Loudon voor plaats 1i te kandideren. 
(29) de kamercentrale Dordrecht heeft besloten L.M. de Beer voor plaats 17 te kandideren. 
(30) de kamercentrale 's-Grav~age heeft besloten H.F. Heijmans voor plaats 17 te kandideren. 
(31) de kamercentrale Haarlem heeft besloten mr J. Renserna voor plaats 17 te kandideren. 
(32) de kamercentrale Limburg heeft besloten ir N.G. Ketting voor plaats 17 te kandideren. 
(33) de kamercentrale Utrecht heeftbesloten ir N.G. Ketting voor plaats 17 te kandideren. 
(34) de kamercentrale Den Helder heeft besloten H.F. Heijmans voor plaats 18 te kandideren. 
(35) de kamercentrale Dordrecht heeft besloten mevr. J. de Blécourt-Maas voor plaats 18 te kandideren. 
(36) de kamercentrale Den Helder heeft besloten A. de Jager voor plaats 19 te kandideren. 
(37) de kamercentrale Drenthe heeft besloten ir N.G. Ketting voor plaats 19 te kandideren. 
(38) de kamercentrale Friesland heeft besloten ir N.G. Ketting voor plaats 19 te kandideren. 
(39) de kamercentrale Haarlem heeft besloten drs P.J.H.M. Luijten voor plaats 19 te kandideren. 
(40) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten J.J. van Heukelum voor plaats 20 te kandideren. 
(41) de kamèrcentrcile Den Helder~ heeft beslotèn mr R..A.E. de Haze Winkelman voor plaats 20 te kandideren. 
(42) de kamercentrale Drenthe heeft besloten J.J. van Heukelum voor plaats 20 te kandideren. 
(43) de statenfractie Drenthe heeft besloten J.J. van Henkeiurn voor plaats 20 te kandideren. 
(44) de kamercentrale Friesland heeft besloten J.J. van Heukelum voor plaats 20 te kandideren. 
(45) de kamercentrale Gelderland heeft besloten J.J. van Reukeiurn voor plaats 20 te kandideren. 
(46) de statenfractie Gelderland heeft besloten J.J. van Heukelum voor plaats 20 te kandideren. 
(47) de kamercentrale Haarlem heeft besloten J.J. van Heukelum voor plaats 20 te kandideren. 
(48) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten mevr. AA Aeyelts Averin:k-Winsemius voor plaats 21 te kandideren. 
(49) de kamercentrale Den Helder heeft besloten mevr .. F.M. Roscam Abbing-Bos voor plaats 21 te kandideren. 
(50) de kamercentrale Haarlem heeft besloten prof. mr J.E. Spruit voor plaats 21 te kandideren. 
(51) de kamercentrale Utrecht heeft besloten mr G.W.A. van der Velde voor plaats 21 te kandideren. 
(52) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten mr J. Renserna voor plaats 22 te kandideren. 
(53) de kamercentrale Den Helder heeft besloten prof. mr J.R. Schaafsma voor plaats 22 te kandideren. 
(54) de statenfractie Groningen heeft besloten J.J. van Henkeiurn voor plaats 22 te kandideren. 
(55) de kamercentrale Den Helder heeft besloten prof. mr J.E. Spruit voor plaats 23 te kandideren. 
(56) de kamercentrale Den Helder heeft besloten prof. dr U. Rosenthal voor plaats 24 te kandideren. 
(57) de kamercentrale Haarlem heeft besloten ir M.H.C. Lodewijks voor plaats 24 te kandideren. 
(58) de kamercentrale Den Helder heeft besloten dr K. Groenveld voor plaats 25 te kandideren. 
(59) de kamercentrale 's-Hertogenbosch heeft besloten G.J. Swinkels voor plaats 25 te kandideren. 
(60) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten A. de Jager voor plaats 26 te kandideren. 
(61) de kamercentrale Haarlem heeft besloten mevr. A;A. Aeyelts Averin:k-Winsemius voor plaats 26 te kandideren. 
( 62) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten L.M. de Beer voor plaats 27 te kandideren. 
(63) de kamercentrale Haarlem heeft besloten mr C.J.N. Nygvist voor plaats 28 te kandideren. 
(64) de kamercentrale Amsterdam heeft besloten drs P.J.H.M. Luijten voor plaats 29 te kandideren. 
geen 
geen 
geen 
geen 
geen 
geen 

TECHNISCH ADVIES 
KANDIDAATSTELLING EERSTE KAMER (EK) 

Ontwerp-kandidatenlijst Eerste 
Kamer vastgesteld door het hoofdbe
stuur op 12 december 1994 conform 
art. 11.1 onder 3 EK+ wijzigingsvoor
stellen betreffende de door het hoofd
bestuur opgestelde ontwerpkandida
tenlijst Eerste Kamer 

1. Het aantal plaatsen bedraagt maximaal 30 
namen. 

2. Het aantal voorlopige kandidaten dat naar 

landelijke voorkeur zal worden gerangschikt 
bedraagt ten minste 35. 

3. Er wordt één gelijkluidende kandidatenlijst 

ingediend bij het hoofdstembureau, voor 

alle provincies. 
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4. De lijst wordt ingediend onder de aandui
ding V.V.D. 

5. Er zal geen lijstverbinding met een andere 
partij worden aangegaan. 
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Vooruitzien 

We hebben van 1994 voor de WO een 

uitstekend jaar weten te maken, maar 

het lijkt me niet goed om daar lang bij 

stil te staan. De karavaan trekt verder en 

de Provinciale Statenverkiezingen staan 

voor de deur. Ik ben van plan ook dit jaar 

zaken aan de orde te stellen die in de 

toekomst tot on beheersbare problemen 

kunnen leiden indien we er nu onze kop 

voor in het zand steken. 

We hebben de plicht ten opzichte van 

volgende generaties ons land op stevige 

fundamenten achter te laten. 

Mijn uitspraken over de verhoging van de 

pensioengerechtigde leeftijd- op termijn -, 

over de noodzaak tot het indammen van 

de voor ons land veel te grote stroom 

asielzoekers en over- wederom op ter-

mijn - de invoering van een basiszekerheidstelsel 

zijn lang niet door iedereen in dank afgenomen. 

Ook zal ik de discussie aanzwengelen over de 

herijking van ons buitenlands beleid. 

Wat ik zoek is niet de provocatie. Maar breed 

gevoerde discussies die moeten uitmonden in dui

delijke wetgeving. Debatten die los moeten staan 

van de waan van de dag en inhoudelijk zich rich

ten op de toekomst van Nederland. Ik denk dat 

dit de hoofdtaak van elke politicus behoort te 

zijn. Mijn fractie deelt die mening. 

We moeten niet verzanden in 'incidenten-poli

tiek'; niet een beetje van dit en een aanpassinkje 

daar. Maar permanent alert blijven met de grote 

lijnen voor ogen. Het roer moet de komende 

jaren om als we Nederland op een gezonde eco

nomie willen funderen. 

Voor de WO geldt ook bij de komende 

Provinciale Statenverkiezingen dat lastenverlich

ting en zoveel mogelijk werkgelegenheid voorop 

staan. Indien wij daar in voldoende mate in sla

gen, kunnen de sociale zekerheden voor hen die 

ze echt nodig hebben gewaarborgd blijven. 



kort: 

VOORAAN· 
KONDICiiNCi 
THEMADAG 
DEFENSIE BE· 
LEID 
In 1989 eindigde de Koude Oorlog en daarmee 

veranderden de internationale politieke ver

hol..ldingen van bipolair naar multipolair. 

Niet langer wordt het militaire en politieke 
krachtenveld beheerst door de Oost-West 

tegenstelling. De vraag rijst nu in hoeverre de 

instituties die hun betekenis grotendeels ont

leenden aan de bipolaire verhouding, nog 
adequaat kunnen functioneren in de nie1..1we 

verhoudingen. Andere instituties die tijdens de 

Koude Oorlog een marginale betekenis had

den, krijgen n1..1 wellicht meer bestaansgrond. 

Ter discussie staan de posities van instellingen 
als NAVO, de WEU, UNO de OVSE, de EU etce

tera. De positie van Defensie en meer in het 

algemeen de plaats van de nieuwe bakens ten 

behoeve van het buitenlandse beleid, zal bin

nen de VVD meer discussies vergen. 

Voldoende redenen voor het hoofdbestuur om 

een themadag over deze problematiek te orga

niseren die zal plaatsvinden op 

zaterdag 22 april 1995 
Ministerie van Buitenlandse Zaken 

10.00- 17.00 uur 

DenHaag 

B Û N voor inschrijving voor de 

VVD themadag over Defensiebeleid op 

Zaterdag, 22 april 1995 
Ministerie van Buitenlandse Zaken 

Den Haag 

Ik doe graag mee met de discussie en geef 

mij hierbij op 

Naam: .......................................................... . 

Adres: ........................................................... . 

Postcode: ....................................................... . 
Plaats: ........................................................... . 

Functie: ......................................................... . 

Ik heb heden f 50,- overgemaakt op girore
kening 401 82 32 t.n.v. VVD informatiere

kening te 's-Gravenhage onder vermelding 

van themadag Defensiebeleid op 22 april 

1995. 

Ik krijg na betaling nadere informatie fran

co thuisgestuurd. 

Handtekening: 

Inzenden van deze bon is mogelijk t/m 5 

april 1995 aan: 
Algemeen secretariaat van de VVD, 

t.a.v. Lucas Osterholt 

Postbus 30836, 

2500 GV 's-GRA VENHAGE 

Faxen is ook mogelijk (faxnummer: 070-

360 82 76) 

IIUIIIE••WS 

Als inleiders wllen optreden: 

- dr.ir J.f. C. Voorhoeve 

minister van Defensie, 

- drs. G.M. de Vries 

voorzitter van de liberale fractie in het 

Europees parlement, 
- prof. dr. A. van Staden 

directeur van het Nederlands instituut voor 

Internationale betrekkingen Clingendael 

De kosten voor deelname aan deze dag bedra

gen! 50,00 p.p. 
U kunt aan deze discussie deelnemen door het 

insturen van onderstaande bon aan: 

Algemeen secretariaat van de VVD 
T.a.v. Lucas Osterholt 

Postbus 30836 

2500 GV DEN HAAG 
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LANDELIJKE 
DAG VORMING· 
EN SCHOLING 
door Lucas Osterholt 

De opening van het vierde lustrumjaar van de 
Haya van Somerenstichting op 14 januari 

stond dit jaar in het teken van beleid en 

beleidspresentatie. 
De ongeveer 120 deelnemers uit het gehele 

land spraken in een aantal werkgroepen over 

het korte en het lange termijnbeleid 
met betrekking tot Vorming en Scholing, over 

didactiek en andere werkvormen en over het 

kwaliteitsaanbod van de stichting. Onder de 
leiding van Andreas Kinneging, Paul 

Overakker, Hans van den Broek, Ton van 

Voskuilen en René Klaassen werden de ver

schillende ijkpunten tegen het licht gehouden, 

becommentarieerd en mogelijke veranderin

gen besproken. 

Bij de start van de landelijke dag Vorming- en 
Scholing noemde Ton van Voskuilen nog eens 

de hoofddoelen die het hoofdbestuur zich voor 
de komende jaren had gesteld. Naast een ver

betering van de organisatie, het actualiseren 
van cursusmateriaal en het herschrijven van 

handleidingen, zal ook de presentatie in het 

land moeten worden verbeterd. 
Het succesvolle project 'train de trainers' waar

bij de VVD- inleiders worden bijgepraat over 

nieuwe ontwikkelingen, zal ook in de komen

de jaren gehandhaafd blijven. Daarnaast zal 
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extra aandacht worden besteed aan de ont

wikkeling van nieuwe presentatievormen. 

Loopbaanplanning of loopbaan
begeleiding 
Maar daar blijft het niet bij. Het reeds door de 

politiek omarmde principe van selectie aan de 
poort zal voor de toelating tot de 

Topkadertraining strakker moeten worden 

gehanteerd. Selectie vereist echter ook nazorg 
in de zin van begeleiding van goede kandida

ten om hen ergens in de VVD een plek te 

geven waar zij zinvol werk kunnen doen. 

Daarbij komen kernvragen aan de orde zoals 
plaatsingsmogelijkheden binnen de VVD voor 

het aanwezige talent, maar ook betreffende de 
nazorg voor oud-wethouders en anderen. Met 

nadruk werd er op deze dag op gewezen, dat 
loopbaanplanning daarbij niet mogelijk is. 

Een systeem van loopbaanbegeleiding daaren

tegen zal in de toekomst prioriteit moeten krij
gen. Begeleiding in de zin van raadgeven en 

het steunen van nieuwe leden door hen de 
weg te wijzen in de VVD-organisatie. 

Vrijwilligers 
In het middagprogramma van deze dag wer

den inleidingen verzorgd door vertegenwoordi

gers van de vormingsir;tstituten van CDA, D66, 

PvdA en VVD. Zij gaven hun visie op de toe
komst van V&S binnen politieke partijen. Een 

toekomst die door allen met vertrouwen tege
moet wordt gezien, ondanks teruglopende 

overheidssubsidies (CDA, PvdA) of juist dank

zij stijgende bijdragen (D66 en VVD). 

Met name de PvdA en het CDA gaan in hun 

Vorming- en Scholingswerk uit van een strak
ke, centrale coördinatie van werkzaamheden 

zonder of met minimale inzet van vrijwilligers. 
Zij tonen dan ook hun bewondering voor het 

feit dat veel werk in de twee andere partijen 

juist wordt gedaan door vrijwilligers. 

Vrijwilligers die een hoog niveau weten te 
handhaven en een goede spreiding over het 

land hebben. 
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Correspondentie-adres: 

( alléén betr. dit blad) 

Reny Dijkman, 

Postbus 622, 

2280 AP Rijswijk. 

Redactiesecretariaat: 

Elisabeth Gans, 

tel. 070-361 30 61. 

Ledenadministratie: 

WD, Postbus 30836, 

2500 GV 's-Gravenhage. 

tel: 070- 361 30 61 

Druk: 

Ten Brink, Meppel b.v. 

Vormgeving: 

Concept: Stempels & Oster 

Lay-out: Siem Willems 

Redactieraad: 

p/a WO, Postbus 30836, 

2500 GV 's-Gravenhage, 

t.a.v. drs. M.A.f. Knip, vz. 

In het postiljonmotel in Bunnik werden Petra 
Ginjaar, Ineke Sybesma en Susanne Meijers 
door het hoofdbestuurslid Van Voskuilen met 

bloemen bedankt voor hun inspanningen om 

deze dag perfect voor te bereiden. 

Geheel overdonderd was René Klaassen, die uit 
handen van het oud-stuurgroeplid Hans 

Dijkstal namens het hoofdbestuur de 
Thorbecke-penning kreeg overhandigd wegens 

de vele goede diensten aan de VVD bewezen. 

Even was René sprakeloos, maar iedereen die 
hem kent, weet dat dit niet lang heeft geduurd. 
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De vormings-en scholingsbestuurders van de vier grote partijen zaten in het forum. V.l.n.r. Ton van Voskuilen (VVD), Annelies 
Koningsveld (D66), Hans van den Broek (voorzitter), Marijke Steenbergen (PvdA), Tineke Gieseman (CDA) 
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De VVD heeft een nieuwe mijlpaal in haar geschiedenis 
bereikt. De liberalen werden bij de Statenverkiezingen met 
glans de grootste partij van Nederland. Bolkestein trok zijn 
club mee naar die eerste plaats en haalde de grootste ver
kiezingsoverwinning die de liberalen ooit hebben geboekt. 
Winst werd verwacht en voorspeld, maar hierop had nie
mand gerekend. Deze foto werd op de laatste campagne
avond gemaakt. 

J ozias van Aartsen, onze minister van Landbouw, 
Natuurbeheer en Visserij, ziet het als zijn taak om de 
Nederlandse landbouw een voorname rol te laten spelen 
binnen de Europese Unie. De minister is overigens niet van 
plan om aan elke keutel een labeltje te gaan hangen. 'Er is 
al veel te veel regelgeving', vindt hij. 'Daar moet nodig het 
mes in.' 

---------

EN VERDER 111 , 

I 

- Analyse van de verkiezings
uitslag en campagne in beeld 

-Interview met Ivo Opstelten, 
burgemeester van Utrecht 

- Beknopte agenda voor de 
jaarlijkse algemene vergadering 
op 19 en 20 mei 1995 
( U kunt gratis de gehele 
beschrijvingsbrief bij het 
algemeen secretariaat opvragen. 
Telefoon 070- 361 30 61) 

- 'DAG - DEN HAAG', onder dit 
motto wordt voor jongeren tot 
30 jaar per kamercentrale een 
dagje Den Haag verzorgd 

-Herijking Buitenlands Beleid, 
een boeiende congresdag 

- Overzicht cursussen Haya van 
Somerenstichting 



door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer 

Annemarie 
Jorritsma is 
haar roeping 
misgelopen. Onze minister 
van Verkeer en Waterstaat 
zingt graag en dat had Gordon 
snel door. 
Op de foto v.l.n.r. 
Frits Bolkestein, Nelly Verbugt, 
Hans Dijkstal,Wim van 
Eekelen, Erica T erpstra en 
Cordon. 

En dit is onze onverwoestbare 
Landelijke Propagandisten
ploeg. Vier verkiezingen 
binnen een jaar gaan echt niet 
in îe kouwe kleren zitten ... 
maar met welk fantastisch 
resultaat! 

De campagnetoemee voor Provinciale Staten trok avond aan avond stampvolle zalen. Er hing een vezwachting in de lucht van winst. Voor de WO-statenle
den zou dit na twee voorgaande slechte verkiezingen, waar zij part noch deel aan hadden, voor het eerst weer eens een gunstige verkiezingsuitslag kunnen 
worden. De harde, trouwe WO-kern, mensen die in voor- en tegenspoed lid zijn gebleven, kwam massaal op. Daarnaast ook veel nieuwe geïnteresseerden en 

vooral veel jongeren. Ze luisterden naar Frits Bolkestein (hier geïnterviewd door Willem Bemboom) en zongen mee met Gordon. 

Ontspannen interviews door Kees Mijnten en, op deze foto, Wïllem Bernboom met onze landbouwminister Jozias van Aartsen, 
's lands penningmeester Gerrit Zalm en Joris Voorhoeve, minister van Defensie 
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Onze vice-premier Hans Dijkstal geeft staatssecretaris Erica T erpstra 
een hartelijke kus en een breed grijnzende Annemarie }orritsma 
wendt discreet haar blikken af. 

Om hen ging het: Onze provinciale lijsttrekkers in debat met 
Willem Bernboom (rechts). Zij trokken uitvoerig de boer op en kregen 
vanuit Den Haag ondersteuning. 



Zij maakten dat alles mogelijk v.l.n.r. naast Willem 
Bemboom: Ruud Duif (decoropbouw), Frank Baetens 

· (muziek Gordon), Martha van der Vliet (assistent Kees 
Mijnten), Bert Paulus (Heuvelman Sound en Vision), Leon 

de Hoogh (decoropbouw), Patriek de Bruin (begeleiding 
Gordon), Elisabeth Gans, Mathieu Borsboom en nog een 

stukje Carla de Ruiter van het algemeen secretariaat. 
Dit alles onder leiding van Meint Waterlander (foto-inzet). 

Zou Gordon hier hebben gezongen: 'Kon ik nog 
even bij je zijn'? Want het was de laatste campag

ne-avond en voor onze politiek leider Frits Bolkestein 
moet ook wel een nieuwe wereld zijn open gegaan. 

Maar hij heeft genoten van de campagne. 

VOOR DE EERSTE 
KEER DE GROOTSTE! 

door Ernst van Splunter 

-.- " a.::. ~ ~ .::» • c::» 
._. •-r:zE lU .::». lUCOio Elftil 

De komende VVD-partij-uitzendingen op televisie 

hebben plaats op: 

-vrijdag 31 maart van circa 19.27- 19.30 uur op 

Nederland 3. 

-donderdag 20 april op Nederland 3 voor het 

afsluitend avondprogramma 

De radio-uitzendingen van de WD worden sinds 

1 januari 1995 elke oneven week op de zaterda

gen uitgezonden via Radio 5 van 18.02- 18.12 

uur. 

De WO is er bovendien in geslaagd een groot 

deel van de niet stemmers te mobiliseren: 

6,3% van deze groep kiezers die bij de Tweede

Kamerverkiezingen niet stemden, kozen voor 

de WD. 
D66 en de PvdA waren in het verleden ook 

communicerende vaten: ze schommelden 

samen altijd rond de 60 zetels. Nu is dat aan-

·P·~~~t~:~e;;~~~~~~;~;~-rz::~;e~~:~fl--··=·---~ ~~:;;;~~:~o~;:~:~~~~;~~~~;·WD ··- ----·=·;~t~;;;eg:]~!!~;~o~_ki~:;~~;~ij de verschil-

hebben ze één ding gemeen: een verkiezings
uitslag volgen ze het liefst via de televisie. 

Nergens kunnen de ontwikkelingen die elkaar 

in snel tempo opvolgen beter worden gevolgd 
dan via de uitzending van de NOS. De WO

kiezers onder de liefhebbers hebben op 8 

maart een gouden avond gehad. Het ene ver

bazingwekkende getal volgde op het andere. 
De WO werd de grootste partij in provincies 

en plaatsen waar dat in vroeger tijden 

ondenkbaar leek. WO-leden die laag op de 
kandidatenlijsten stonden waren van het ene 

op het andere moment statenlid. Nederland 

leek even blauw en oranje gekleurd. 

Feiten 
1. De WO werd voor de eerste keer in haar 

geschiedenis bij verkiezingen de grootste 

partij van het land. 
2. In zes provincies: Flevoland, Gelderland, 

Utrecht, Noord- en Zuid-Holland en Zeeland 

zal het lijstnummer van de WO bij de vol

gende Provinciale Statenverkiezingen in 

1999 een 1 zijn. 
3. In bijna 300 van de circa 600 gemeenten 

eindigde de WO op de eerste plaats. Ter 

vergelijking in 1991 was dat slechts in 40 

gemeenten het geval. 
4. De WO is de winnaar van de verkiezingen 

in de vier grote steden: Amsterdam, 

Rotterdam, Den Haag en Utrecht. 
5. 33% van de nieuwe kiezers (leeftijdscatego

rie 18-24) stemt WD. De WO is bij deze 
groep kiesgerechtigden veruit de grootste. 

6. Ook in de leeftijdsgroep 25-35 scoort de 
WO hoog: 29%, evenveel als PvdA en CDA 

samen. 
7. De WO is de grootste partij bij de groep kie

zers met een modaal inkomen. In het verle

den scoorde de WO alleen het hoogst in de 

hogere inkomenscategorieën. 
8. Ook bij een opkomst van 100% was de WO 
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dan, omgerekend in Tweede 
Kamerverhoudingen, 43 zetels zou hebben 

behaald. De PvdA zou dan 32 zetels hebben 
gescoord en D66 22. In de fictieve zetelver

deling van 8 maart waren dat voor de laat

ste twee partijen respectievelijk 27 en 14 
zetels. Het CDA zou geleden hebben onder 

een opkomst van 100%: 26 zetels. 

Los van traditionele banden 
Was het vorig jaar bij de Tweede
Kamerverkiezingen al waarneembaar, bij de 

Statenverkiezingen zette de trend door: de kie

zer is definitief losgeraakt van traditionele 

banden. Vroeger stemde men bijna altijd op 
dezelfde partij. Bij interviews in bejaardenoor

den komen gewoontestemmers nog wel eens 
aan het woord. Op de vraag waarom ze op 
een bepaalde partij hebben gestemd luidt dan 

het antwoord: 'Omdat we van huis uit altijd 
zo gestemd hebben.' 

De jonge kiezers denken er echter anders over. 

De meerderheid van het electoraat wisselt per 
verkiezing van partij. Voor de WO is dit ver

schijnsel bij deze uitslag een voordeel geweest. 

Er moet echter wel worden bedacht dat hier het 
spreekwoord 'zo gewonnen, zo geronnen' van 

toepassing kan zijn. De WO is er in vergelij

king met andere partijen het best in geslaagd 
haar kiezers vast te houden. 61 o/o van de kie

zers die bij de Tweede-Kamerverkiezingen van 

1994 WO stemden bleven de partij trouw. Ter 
vergelijking: D66 wist slechts 25% en de PvdA 

37% van haar electoraat aan zich te binden. 

Communicerende vaten 
Er is een einde gekomen aan het verschijnsel 

dat de WO en het CDA communicerende 
vaten waren: winst bij de één leverde bij de 

ander altijd verlies op en omgekeerd. De WO 

won van D66 en PvdA elk 6% van de stem
men, van het CDA 5%. 

lende inkomenscategorieën. De WO is welis

waar bij de hogere inkomenscategorieën nog 

het sterkst vertegenwoordigd, bij deze verkie
zingen is de WO ook bij de kiezer met een 

modaal inkomen de grootste partij. 

Regio's 
Was de WO in mei vorig jaar het sterkst in de 

matig verstedelijkte gebieden, nu is de opmars 

voortgezet in de sterk verstedelijkte regio's en 

zeer krachtig in de niet-stedelijke gebieden. 
Traditionele PvdA- en CDA-bolwerken bestaan 

niet meer. 

Zaanstad, jarenlang een stad die gedomineerd 
werd door sociaal-democraten, zag de WO 

uitgroeien tot de grootste partij van de 

gemeente. Hetzelfde gebeurde in Rotterdam. 
Het CDA, traditioneel machtig in het zuiden, 

zag met lede ogen dat de WO in Eindhoven 

als grootste uit de bus kwam. Nog slechts 4% 
is het verschil tussen WO en CDA in de pro

vincie Noord-Brabant. En wie had ooit kunnen 

denken dat de WO in Zeeland de christen
democraten de loef zou afsteken. 

In Limburg verdubbelde de aanhang. 

Kennelijk heeft de kiezer de opstelling van de 

WO bij de kwesties vliegveld Beek en de A-73 
gewaardeerd want in Beek en Swalmen kwam 

de WO vier keer zo sterk uit de bus als 066. 

Grote groepen nieuwe kiezers hebben zich bij 

deze verkiezingen tot de WO gewend. Een 

gevolg hiervan is dat de bovengrens van het 
'potentieel', de kiezers die eventueel bereid zijn 

op een bepaalde partij te stemmen, voor de 

WO in positieve zin opschuift. Dat opent per
spectieven. Niet in de laatste plaats voor de 

grootschalige ledenwerfactie die op dit 

moment op de Koninginnegracht met man en 
macht wordt voorbereid. 
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Landbouwminister Jozias van Aartsen: 

'Je kunt niet aan elke keutel een 
labeltje hangen' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

LNV-minister Jozias van Aartsen
met dank aan Madurodam 

Het is frappant dat politiek Den Haag bij de laatste verkie

zingen zo weinig interesse had voor de sector Landbouw, 

Natuurbeheer en Visserij. Met uitzondering van de WO 

plaatsten alle grote partijen deze specialisten 

laag op de lijst. 

Valt er dan geen eer meer aan te behalen? 

Minister fozias van Aartsen is daar ook verbaasd over. 'Na 

35 jaar CDA-bewind op dit kabinet speelde de Nederlandse 

landbouw bij de formatie geen enkele rol. Dat is verbazing

wekkend als je beseft hoe men in het buitenland opziet 

tegen de efficiency van de Nederlandse land- en tuinbouw. 

Na Frankrijk zijn we de grootste exporterende natie in de 

Europese Unie. Dat betekent een enorme bijdrage aan de 

betalingsbalans. Er zit zoveel vitaliteit en vernieuwings

kracht in deze sector, dat ook ik me afvraag: 
1'Hoe kan dat nou?" ' 

M inister van Aartsen noemt een paar 
mogelijke oorzaken. 'Misschien heeft 

die sector zichzelf een beetje in een kokertje 
opgesloten, waardoor men niet effectief de 
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wegen naar de politiek en samenleving toe 

heeft bewandeld. Daarnaast is het beeld van 
de Nederlandse land- en tuinbouw vertekend. 

Dat is een heel "vervuilend" beeld, Dat is de 

"vieze sector" van de Nederlandse economie 

geworden. 

Ten onrechte. Zeker als je ziet hoe milieu-effi

ciënt die land- en tuinbouw de laatste jaren is 
geworden. Hoe verantwoord men omgaat met 

gewasbestrijdingsmiddelen. Op dat gebied zijn 
enorme resultaten geboekt. Maar rond deze 

beroepssector is een soort zieligheidssyndroom 

komen te hangen, waartoe geen enkele reden 

bestaat. En dan merk je dat de aandacht voor 

zo'n sector weg zakt. Dat is een proces van 
vele jaren geweest waaraan de VVD part nog 

deel heeft gehad.' 

Mestvraagstuk 
Een van de zaken waarvoor Jozias van 

Aartsen een snelle oplossing moet vinden 

vormt het mest- en ammoniakvraagstuk. Hij 

verzucht: 'Als je al die regelgeving ziet...! Een 
voorbeeld: die hele mestwetgeving, die in 

elkaar is gesleuteld; de discussie over de nul

korting voor export van pluimveemest Het is 
allemaal zo ingewikkeld gemaakt. Dat is 

natuurlijk wel met de beste bedoelingen 

gebeurd en in overleg met de sector zelf. De 
·laatste wilde ook weer graag uitzondering op 

uitzondering hebben. Dus dat moest allemaal 

weer keurig in nieuwe regeltjes worden gevat. 
Als we over het mestvraagstuk in het alge

meen praten dan hebben we het niet over de 

grondgebonden veehouderij, zoals die in het 
Noorden en het Westen van het land wordt 

gevoerd. De problemen liggen bij de intensieve 

veehouderij. Het is de veetelers niet te verwij

ten. Eerst heeft de overheid tot een dergelijke 
bedrijfsvoering gestimuleerd. Daarom kan ik 

bij het uitstippelen van het toekomstig beleid 

niet alleen maar kil het mes erin zetten. We 

proberen de veehouders die zich hebben 

beijverd om in milieumaatregelen te investe
ren zoveel mogelijk te sparen. De goeden 

mogen niet onder de kwaden lijden. Maar de 

mesthoeveelheid moet terug. 

We moeten naar eenvoudiger en te begrijpen 
regelgeving toe. Dat betekent wel een wat 

robuuster beleid. Je kunt niet aan elke keutel 

een labeltje hangen. Die neiging hebben we 
wel eens. Het gaat erom de richting te bepalen 

die acceptabel is en voor iedereen begrijpelijk. 
· Anders vrees ik voor een situatie waarin boeren 

en tuinders zeggen: "Den Haag, het is allemaal 

heel interessant geweest, maar wij gaan ons 

eigen gang." Dat is voor een rechtsstaat funest.' 

De boerop 
Jozias, die ooit in de politiek begon als assis

tent van Hans Wiegel en later door deze 
bewindsman naar Binnenlandse Zaken werd 

gehaald waar hij vanaf 1985 secretaris-gene

raal was, heeft van Hans het nodige geleerd. 

Zoals luisteren en praten met mensen. 

'Daar ben ik op dit departement ook mee 
begonnen. Na de beëdiging heb ik eerst met 

de voorzitters van de bonden gepraat. In dat 

informele gesprek heb ik meteen gezegd dat ik 
mijn wetenschap breder wilde halen. Dat ik 

mijn eigen wegen en kanalen zou vinden. Je 

moet als minister van Landbouw luisteren 
naar wat de gewone boer en tuinder zeggen, 

vinden en voelen.' 

Deze werkwijze paste hij ook toe voor het 

schrijven van zijn landbouwnota die over 
enkele weken uitkomt. 

'Tijdens twee bijeenkomsten op kasteel 

Groeneveld heb ik daarover met vertegen

woordigers van het georganiseerde bedrijfsle
ven gepraat, maar ook met mensen uit de 

natuur- en milieubeweging, mensen uit de 

wetenschapswereld, de voorzitter van het 

Nederlands Agrarisch Jongerencontact en met 
een mix van andere mensen. Daarnaast ben 

ik veel in de praktijk gaan kijken en praten. 

Daar zal ik ook mee doorgaan.' 

Genietend spreekt hij over een bijeenkomst in 

Drachten waar hij enkele dagen voor dit inter

view voor 1800 boeren heeft gesproken. 'Na 

een spreekbeurt ga ik nooit meteen weg. Ik 

ben nog zo'n twee uur met de boeren blijven 
napraten. Dan hoor je het meest.' 



Stom 
Zijn twee oudste kinderen van 17 en 15 jaar 

vinden het 'stom' dat hun vader het vak 

"minister" koos. 'Dat kán gewoon niet,' her
haalt hij grijnzend de uitlatingen van zijn 

kroost. 'De jongste van 12 vindt het wel wat 

moois hebben.' 

Zijn komst op landbouw wekte in Haagse 

kringen wat bevreemding. Jozias over zijn 

benoeming: 'Frits Bolkestein had mij vorig 
jaar gevraagd of ik in dit kabinet minister 

wilde worden. Ik heb hem gezegd dat ik dat 

best wilde, want zo'n kabinet van socialisten, 

liberalen en D66 leek mij een belangrijk expe

riment met grote kans van slagen. 

Toen heeft er een post gespeeld waarin ik niet 
geïnteresseerd was. Twee weken voor de afron

ding van dit kabinet kwam Frits terug met 

Landbouw. Daar heb ik ja op gezegd. Het is 

een sector, die het waard is om een aantal 

jaren voor te knokken, waar een achterstand 

is in te halen. Wel heb ik tegen Bolkestein 
gezegd: "Ik denk dat ik een handicap heb. Na 

de oorlog hebben hier altijd mensen gezeten 

die uit de sector zelf kwamen. Misschien is het 
verstandig om een ander te zoeken."' 

Het was dus zeker niet zo dat hij koste wat het 

kost minister wilde worden. Jozias' vader was 

het namelijk ook. 'Dus heb ik van huis uit 
meegemaakt welke problemen dat met zich 

mee kan brengen. Ik weet echt wel - ook uit 
mijn vorige functie als secretaris-generaal -

dat het niet alleen rozegeur en maneschijn is. 

Wat Frits toen verder heeft gedaan, weet ik 
niet. Daar heb ik mij niet mee bezig gehou
den, maar hij is uiteindelijk bij mij terug geko

men.' 
Helemaal vreemd was de materie hem niet. 'Ik 
ben Als kind veel in het agrarisch Zeeland 

geweest en we hebben 11 jaar tussen de tuin
ders in Pijnacker gewoond.' 

Visserij 
Over de huidige situatie in de visserij is Jozias 

van Aartsen redelijk tevreden. 'Voor een deel 

zijn de onlusten door Bukman (zijn voorgan
ger, red.) weggehaald doordat meer eigen ver

antwoordelijkheid aan de groepen zelf is gege

ven. Nu heeft de Nederlandse visserij in de 

afgelopen periode ook een redelijk quotum 
gehad. Tijdens de Landbouwraad in december 

ben ik er in geslaagd ook het tongquotum 

voor de Nederlandse vissers behoorlijk over
eind te houden. 

Daarnaast is de verhouding tot de controle
dienst, de AID aanzienlijk verbeterd. De AID 

heeft nu een andere werkmethode. Er wordt 

minder gelet op de individuele visser en meer 
op algemene patronen.' 

Toekomst 
Iedere minister trekt in gedachten zijn eigen 

vierjarenplan, zo ook Jozias. 

'Ik hoop dat we samen met de provincies voor 
veel van de projecten van het 

Structuurschema voor de Ruimte de spade let

terlijk in de grond hebben. Dat we daarmee 

verder zijn gekomen. 
Ik hoop ook dat ik er dan in ben geslaagd om 

binnen de Europese Unie ervoor te zorgen dat 

Nederland een vooraanstaande rol speelt ten 

aanzien van de toekomstige vormgeving van 
het gemeenschappelijk landbouwbeleid. De 

gedachte dat we daar de komende drie, vier 

jaar niet over hoeven te praten is volstrekt 

onjuist. Dat zou valse hoop geven en een ver
keerde voorstelling van zaken zijn. Vandaar 

dat ik met mijn nota kom. 

In Nederland hebben we altijd óf principes óf 
we zijn ergens tegen. We waren tegen de 

invoering van de superheffing. Die is inge

voerd. We waren tegen de McSharry-hervor

ming. Die is ingevoerd. Als we een rol bij de 

vormgeving van het toekomstige landbouwbe
leid willen spelen, moeten we ons nu al afvra

gen welke richting we uit willen. Daar moet je 

ook met de sector over praten. 
Een voorstelling van zaken alsof Nederland 

maar één van de 15 lidstaten is, doet op land

bouwgebied geen opgeld. Met een beetje moei-

te en inspanning kunnen we met de Duitsers, 
Fransen, Denen, Engelsen en Zweden een rol 

spelen in dat landbouwconcert. 

Ik hoop ook dat we dan de dereguleringsslag 
(het terugbrengen van het aantal wetten, red.) 

achter de rug hebben. Dat wordt een heel taai 

gevecht, maar ik wil de periode 1996-1998 

echt benutten om aan deregulering te doen. 

Ook hoop ik dat we tijdens deze kabinetsperio

de het nodige op het gebied van lastenverlich-

ting hebben kunnen regelen. Voor de agrari

sche sector is dat echt van groot belang, want 

we zijn een exporterende natie. Wat dat 

betreft moeten we ook de concurrentieverhou

dingen in de gaten houden. 
Maar vooral streef ik naar een effectiever 

gebruik van onze kennis-infrastructuur. Dat 

doen we samen met onze Landbouw-universi
teit.' 
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TECHNOLOGIE STIMULANS VOOR 
WERKGELEGENHEID 
door Heila Voûte-Droste, VVD-Tweede-Kamerlid 

N u de Nederlandse economie weer lang
zaam uit het dal klimt, blijkt dat de eco

nomische structuurversterking van vitaal 
belang is. Ontwikkeling en toepassing van 
technologie vormen de fundamenten voor de 

concurrentie van ons bedrijfsleven op de inter
nationale markt. Stilstand is achteruitgang. 

Maar het gaat niet goed met deze sector. Uit 

het 'World Competetiveness Report 1994' van 

het 'World Economie Forum' blijkt dat wij in 
twee jaar tijd van de 6de naar de 14de plaats 

zijn gezakt. 

De oorzaak zou kunnen liggen in het feit dat 

wij technologie als een bedreiging van de 
werkgelegenheid ervaren. Een denkbeeld dat 

nog wordt bevestigd door het verlies aan 
banêil'fD.'Ciè'g'roie'bedi-i]ven vanwege automa: 

tiseringsprocessen. 
Maar schijn bedriegt. In de praktijk blijkt dat 
70% van de nieuwe banen juist wordt gescha

pen door bedrijven die in hoogwaardige tech

nologische produkten en processen investeren. 
Daarom moeten het bedrijfsleven en de over

heid juist meer aandacht aan de positieve 

aspecten van technologie besteden. 
Het uitgangspunt van de WD is: werk, werk 

en nog eens werk! De technologie staat in 

dienst van de werkgelegenheid als aan de vol

gende punten aandacht wordt besteed. 

Elektronische snelweg 
Allereerst noem ik de grootste uitdaging van 

onze tijd: de elektronische snelweg. De ontwik
keling daarvan is te vergelijken met de uitvin
ding van de boekdrukkunst. Het is van het 
grootste belang dat Nederland in de voorhoe

de blijft lopen met de ontwikkeling en toepas
sing van alle mogelijkheden die dit medium 

biedt. Daarom moet de Nederlandse overheid 

zo snel mogelijk de belemmeringen in de wet
geving op het gebied van de telecommunicatie 

wegnemen. De uitgangspunten moeten zijn: 

concurrentie en open toegang tot netwerken. 
Iedere burger moet op deze snelweg gemakke

lijk in kunnen voegen. Ook de beveiliging van 

het dataverkeer moet worden gewaarborgd. 
De uitvoering van het actieplan van dit kabi
net 'Van metafoor naar actie' moet dan ook 

hoge prioriteit hebben. 

Nieuwe diensten 
Ten tweede kunnen technologische oplossing
en een bijdrage leveren aan de oplossing van 

maatschappelijke problemen. Door nieuwe 

bewakingstechnologieën kan de veiligheid in 
en rond uw huis sterk worden verhoogd. 

Medisch-technologische diensten kunnen op 

hun beurt een belangrijke rol vervullen bin

nen de zorgsector. De multimediadiensten vor-
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men een groeisector binnen de werkgelegen
heid. 

Een loket 
Ten derde is het van belang dat de reeds 
bestaande kennis commercieel beter benut 

wordt. Vraag en aanbod van technologische 
kennis moeten beter op elkaar aansluiten. 

Anders gezegd: marktgerichtheid van de 

publieke kennisinfrastructuur moet gestimu
leerd worden. 

Die kennisbemiddeling moet bij voorkeur 

plaatsvinden via één loket, dat wordt onderge

bracht in een bestaand instituut. Het opzetten 
en uitbouwen van regionale netwerken is 

noodzakelijk. Ondernemersorganisaties, 

Kamers van Koophandel, universiteiten, grote 
lnstitl.lte'Il.~ Tilnovatiecentra moeten üiîCi~ri'le
mers en onderzoekers bij elkaar brengen. 
Hierbij zal de overheid een voorwaardenschep
pende en stimulerende rol moeten spelen. 

Industrie 
Ten vierde moet de concurrentiebelemmeren

de regelgeving worden teruggedrongen. 

Daardoor kan hetwerkgelegenheids-en tech
nologiebeleid betere resultaten bereiken. Ook 

vermindering van de financiële en adminis

tratieve lastendruk- een wens van alle onder

nemers - zal er toe leiden dat het Nederlands 

bedrijfsleven internationaal zijn partijtje mee 
kan blazen. Per slot van rekening levert iedere 

industriële arbeidsplaats weer een aantal 
andere banen op, vooral in sectoren als trans

port, distributie en zakelijke dienstverlening. 

Technologie-investeringen 
Mijn laatste punt betreft de technologiestimu

lering. Helaas profiteert het Nederlands 
Midden- en Kleinbedrijf (MKB) nog te weinig 

van de ruim gevulde Europese subsidiepotten 
(j 24 miljard). Dat komt doordat de toeganke

lijkheid tot deze subsidies nog veel te wensen 

overlaat. Deze zullen dan ook beter bereikbaar 
moeten worden gemaakt voor het Nederlands 

bedrijfsleven. Op nationaal niveau zal de 

technologiestimulering meer moeten gebeuren 
door middel van laagdrempelige 

Ontwikkelings Kredieten (TOK) dan door sub

sidies. Techno-starters verdienen mijns inziens 

meer aandacht dan zij tot nu toe mochten 
ontvangen. De Wet Bevordering Speur- en 

Ontwikkelingswerk (WBSO) moet verder wor-

den i.iitgebou~d en nog beter worden toege-
spitst op het MKB. Deze banenmotor van 

Nederland moet meer mogelijkheden krijgen. 

Tot slot, nieuwe technologieën en elektroni

sche snelweg zijn een gegeven. Er is geen weg 
terug. Als Nederland niet meedoet met de 

nieuwe ontwikkelingen zullen de buitenlandse 

concurrenten dat doen. In de Gouden eeuw 
had Nederland zijn welvaart als zeevarende 

natie te danken aan het ontwikkelen van 

nieuwe technieken voor de scheepsbouw. De 

boot die nu voorbij vaart mag niet gemist 
worden. 
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Burgemeester Opstelten 

D e burgervader wil de aantrekkingskracht 
van Utrecht op het bedrijfsleven over

eind houden. 'Jaarlijks strijden wij met 
Rotterdam in de Lagendijk-enquête om de eer

ste plaats over welk gebied het populairst is 
voor de vestiging van bedrijven. Amsterdam 

scoort wat lager en Den Haag komt daarna. 

Utrecht zal zich met een aantal omliggende 

gemeenten opmaken tot de vorming van een 
nieuw regionaal bestuur. In welke vorm dat 

zal gebeuren, stadsprovincie, provincie nieuwe 

stijl, welk territoir, dat zullen de gemeenten in 
de eerste plaats de komende twee jaar met 

elkaar gaan bepalen. Een op maat gesneden 

bestuur dat de problemen voor de stad en de 
regio zal kunnen oplossen, daar gaat het om. 

Niet om de vorm.' 

Ivo Opstelten haast zich daaraan toe te voe
gen dat met de vorming van provincies nieu

we stijl krachtens de zogenaamde Kaderwet, 

waartoe zeven gebieden van het Rijk toestem

ming hebben gekregen, geen vierde bestuurs
laag zal gaan ontstaan. Zij zullen te zijner tijd 

hun eigen provinciebestuur kunnen krijgen. 

De burger kan straks zelf- zoals nu - zijn pro
vinciebestuur kiezen. De gemeenten binnen de 

nieuwe provincie blijven uiteraard zelfstandig 

bestaan. 

Groei 
Ook het aangrenzende Vleuten/De Meern 

behoudt haar zelfstandigheid. Tegenover het 

inleveren van zo'n 700 hectare aan Utrecht
stad staat een groei van de gemeente van 

16.000 inwoners naar ruim 40.000. 

'We hebben een woningbouwprogramma voor 
beide gemeenten onder leiding van twee wet

houders, uit beide gemeenten één. De project

leider is mevrouw Rie Bakker, die op dit gebied 
ook in Rotterdam veel tot stand heeft 

gebracht. Vleuten/De Meern wordt een grote, 

stevige gemeente naast Utrecht en een goede 
nabuur. Wij groeien ook. We kunnen een 

mooi stedebouwkundig plan tegen de stad 

aanbouwen dat een geheel gaat vormen met 

de stad.' 

Stadsprovincies 
In het vorig nummer van Vrijheid & 

Democratie bepleitte Henk Vonhoff juist een 
vermindering van het aantal gemeenten en 

provincies. Vonhoffvreest dat er steeds meer 

bestuurslagen gaan ontstaan, waaronder de 
slagvaardigheid van de bestuurslagen ernstig 

krijgt te leiden. Hij haalde Toronto aan als 

afschrikwekkend voorbeeld. 
Ivo Opstelten beaamt dat er een kern van 

waarheid in zit, 'maar Henk Vonhoff overdrijft 

wat. In de Kaderwet zijn zeven gebieden aan
gewezen die de mogelijkheid krijgen om zich 

tot stadsprovincie/ provincie nieuwe stijl te 

ontwikkelen. Dat zal wellicht niet alle zeven 

lukken. 
In Utrecht bepalen we dat na een evaluatie in 

1997. Voor de rest van Nederland vind ik dat 
je het bestuur moet versterken door met name 

de kracht en zo nodig de schaal van het lokaal 

bestuur te vergroten. Gericht op de taken die 

in een bepaald gebied aanwezig zijn. In 
bepaalde delen van Nederland kan dat anders 

liggen dan bijvoorbeeld in de Randstad. 

Daarnaast moeten we buiten de 

Kaderwetgebieden niet aan schaalverkleining 
van de provincies werken, maar eerder aan 

schaalvergroting afhankelijk van de taken 

van provincies en gemeenten. Er moet een 
herverdeling komen van de taken van provin

cies en gemeenten. Je moet die stadsprovin

cies/provincies nieuwe stijl een rustige, maar 

wel dynamische kans geven. Ieder heeft zijn 
eigen specifieke problemen. Kijk naar 

Rotterdam of Amsterdam. Kijk vervolgens 

naar Den Haag en Utrecht. De laatste twee 
gemeenten hebben geweldige problemen om 

hun economische motorfunctie gestalte te 
geven door gebrek aan ruimte. Te veel bestu

ren houden zich met hetzelfde bezig dus dan 

moet je de krachten bundelen. Ik denk dat er 

alle ruimte moet zijn om die middelste 
bestuurslaag inhoudelijk sterk te maken. 

Misschien gaat de wens van Henk Vonhoff dat 

Groningen en Drenthe dan één provincie wor
den dan ook in vervulling.' 
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Utrechts burgemeester mr. Ivo Opstelten: 

'Als het de steden 
goed gaat, gaat het 
't land ook goed' 
door Reny Dijkman, foto: Wim Hendriks 

Utrecht- Sinds 1 januari 1994 heeft Utrecht in goed overleg een grens

correctie gerealiseerd met Vleuten/de Meern. Duidelijk is gekozen voor 

een uitbreiding naar de westzijde van de uit zijn voegen barstende 

Domstad. Het Oosten van de gemeente met zijn prachtige natuurge

bieden leent zich daar minder goed voor. 

Voor die overeenstemming tussen beide steden was bereikt, is heel wat 

water door het Amsterdam-Rijnkanaal gevloeid. Maar nu is er overeen

stemming tussen beide steden over de uitbreiding. 'We staan aan de 

vooravond van een van de grootste stedelijke uitbreidingen die ooit in 

Nederland is uitgevoerd,' constateert burgemeester Opstelten tevreden. 

Randgemeenten 
Toch staan veel aangrenzende gemeenten bij 

Amsterdam, Rotterdam en Den Haag in ieder 

geval bepaald niet te juichen bij de vorming 
van de stadsprovincies. 

Ivo Opstelten: 'Daar ligt een heel grote taak 

voor de politiek en zeker voor de VVD, die 
redelijk goed vertegenwoordigd is in de grote 

steden en bijzonder goed in de randsteden. 

Men moet de krachten bundelen. Door dit 
kabinet is voor het eerst heel helder het belang 

van de ontwikkeling van de grote steden 
erkend voor het hele land. Gaat het in de 

grote steden goed, dan gaat het in het land 

zeker goed. Als de steden problemen hebben, 

dan hebben we die in het land ook. 
Economische, culturele impulsen komen uit de 

grote steden. Dat is zonneklaar en daar moe

ten we het van hebben. Dat betekent ook dat 
je daar de problemen moet oplossen. Als de 

grote steden- en dan gaat het niet om finan

ciële problemen - geen ruimte hebben en wor
den gehinderd door samenwerkingsproblemen 

in de regio dan moet daarvoor een oplossing 

ten in de hele stadsregio bundelen en zich 

concentreren op de oplossing van de grote-ste

denproblematiek.' 

Woningnood 
Neerlands vierde stad met 235.000 inwoners 

kampt vooral met woningnood. 'Daarnaast', 

zegt burgervader Opstelten 'staan de economi

sche ontwikkeling, de werkgelegenheid, de 
leefbaarheid en de veiligheid centraal. In onze 

stad is door geldgebrek in het verleden te veel 

bezuinigd op het onderhoud van de wijken. 
Dat moet worden hersteld. Als je het vertrou

wen van de kiezer wilt krijgen zal je eerst die 

zaken moeten aanpakken waarin de burger 
het meest is geïnteresseerd: veiligheid dicht bij 

huis, schone wijken, werk en goed onderwijs.' 

Over het grote stedenoverleg zegt hij: 'Ik wil 
niet verhelen dat het voor Utrecht als kleinste 

van de vier altijd een voordeel is geweest om 
daarbij te horen. Maar voor de andere drie 

grote steden was het ook een voordeel dat 

Utrecht erbij hoorde omdat daardoor een 

band wordt gelegd naar de andere grote ste-
worden gevonden. De VVD moet haar krach- den.' 

Het Tweede-Kamerbezoek van de VVD-fractie die na werkbezoeken in het hele land een bespreking had op het Utrechts stadhuis 
over de knelpunten van de grote steden. (foto; Wim Hendriks) 



Voor de Domstad streeft hij naar een goede 

stedebouwkundige ontwikkeling waarin 

woningbouw, economische ontwikkeling, 

infrastructuren, landschap en natuur onder

ling in goed evenwicht zijn. 'Gedurende de 

laatste eeuw is de stad opgebouwd uit allerlei 

herindelingen. Nu hebben wij daar niet voor 
gekozen, maar voor de vorming van een pro

vincie nieuwe stijl.' 

Gigantische plannen 
Ivo Opstelten voelt zich een gelukkig mens. 
'Allereerst is Utrecht een fantastisch mooie 

stad. Vaak loop ik met een trots gevoel door de 

straten met de gedachte: "Ik ben dus burge

meester van deze stad met haar rijke, eeuwen
oude geschiedenis. Met haar ruimtelijke ont

wikkeling en dynamiek." Daarnaast voel ik 

me zeer betrokken bij de ontwikkeling van een 

geheel nieuw gedeelte. Dat geeft grote verant

woordelijkheid, maar zonder dynamiek en 

tempo zou ik niet kunnen leven. 
Ten tweede zijn we nu bezig met de huidige 

ontwikkeling van de bestuurlijke vernieuwing. 
We moeten met al die gemeentebesturen, de 

stad, de provincie en het Rijk uiteindelijk de 
vorm vinden waarvan we kunnen zeggen: dit 

is het beste voor Utrecht en omgeving. Het 

moet leiden tot een heldere en betere bestuurs

vorm dan nu, doordat besluiten voor burgers 
en bedrijven beter tot stand komen. Dat vind 

ik een geweldige uitdaging. 
Ten derde is daar het burgemeesterschap van 

de stad. Qua karakter en persoonlijkheid ben 
ik erop ingesteld altijd met mensen om te 

gaan. Dat is hier in Utrecht goed mogelijk. Het 
is een grote schaal en dat vind ik ook prettig. 
Ik b!m niet het type dat zich met genoegen in 

details verdiep, maar wel help ik graag met 
het oplossen van de problemen van individu

ele burgers, bedrijven en instanties.' 

Benoemde wethouders 
Op de vraag of hij voor de mogelijkheid van 
van buitenaf benoemde wethouders is, zegt 

hij: 'Mijn standpunt daarover staat geheellos 

van mijn eigen college en raad. Op zich ben ik 
voorstander van de mogelijkheid voor politie

ke partijen om wethouders van buitenaf aan 

te trekken. Waarom zou een burgemeester uit 

het Noorden van het land niet kunnen opte
ren voor een wethouderschap in de randstad 

in een grotere gemeente? Gekscherend zeg ik 

wel eens dat misschien mijn jongensdroom 

dan nog in vervulling gaat: havenwethouder 
van Rotterdam! Maar ik voeg daar onmiddel
lijk aan toe dat ik graag tot mijn pensioen 

burgemeester van Utrecht zou willen blijven. 

Mijn uitgangspunt is dat we elkaar meer ope

ningen moeten bieden. Dat maakt de keuze 
en doorstromingsmogelijkheden in de politiek 

ook wat ruimer.' 

Het idee van een gekozen burgemeester wijst 

hij af. 
'Daar ben ik erkend tegenstander van. Het 

fenomeen van de benoemde burgemeester 

vind ik in de Nederlandse verhoudingen wat 

beter. In de praktijk werkt dat goed. Je hebt 

een onafhankelijke positie. Die moet je bewa- . 

ken. Je moet boven de partijen staan. Men 
mag best weten wat je politieke opvattingen 

zijn, maar je moet je niet bemoeien met de 

lokale partijpolitieke situatie van je eigen par
tij. Daar moet je boven staan. Als burgemees

ter hoor je tussen de politiek en je gemeente in 

te staan.' 
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FORSE TOENAME 
AANTAL ASIELZOEKERS IN 
NEDERLAND 
door Marcel Gerritsen 

Volgens Jan Rijpstra, woordvoerder van de WO

fractie voor onder meer de asielzoekersproblema

tiek, dienen de aantijgingen van met name het 

CDA, door de Europarlementariërs May-Weggen 

en Oost/ander, jegens Frits Bolkestein als zeer 

kwalijk te worden beschouwd. 

'Een ieder die bekend is met deze problematiek en 

zich in de materie heeft verdiept, kent de feiten en 

weet dat de cijfers voor zich spreken: binnen 

Europa heeft Nederland na alleen Duitsland de 

meeste asielzoekers binnen gekregen. In 1994 

betrof het ongeveer 52.000 mensen'. Deze cijfers 

spreken volgens Jan Rijpstra voor zich. 

0 p de vraag hoe het nu komt dat juist in 

Nederland het aantal asielzoekers zo 
toeneemt antwoordt de VVD-woordvoerder dat 
er verschillende oorzaken zijn aan te geven. 

Hij kan daarbij niet nalaten er op te wijzen 

dat met name tijdens de vorige kabinetsperio

de nogallaks is omgegaan met deze proble

matiek waardoor het aantal asielzoekers aan
zienlijk is toegenomen. 

De wellicht belangrijkste reden is dat 

Nederland buiten de grenzen nog altijd wordt 
beschouwd als een land waar het goed toeven 

is en waar asielzoekers goed worden verzorgd 
en al snel een woning krijgen aangeboden. 

Jan Rijpstra wijst daarbij op een artikel geti
teld "7 redenen om naar Nederland te vluch

ten", dat enige tijd geleden in De Volkskrant is 
verschenen. Dat artikel geeft goed ·aan welk 

imago Nederland buiten zijn grenzen bij 
potentiële asielzoekers heeft. Nederland zal 

iets moeten doen om van dat imago verlost te 

raken. 

Opvangsysteem 
Met name de professionele bemiddelaars in 
asielaanvragen, die aangeven op welke wijze 

men de meeste kans heeft om in Nederland 

een vergunning te krijgen en hoe men voor 

diverse voorzieningen in aanmerking kan 
komen, dienen volgens woordvoerder Rijpstra 

hard te worden aangepakt. 

Een andere belangrijke oorzaak van deze toe
name is dat Nederland een te genereus 
opvangsysteem heeft en dat de besluitvorming 
over asielaanvragen veel te traag verloopt. 

Gemiddeld is men vanaf de asielaanvraag een 

jaar bezig om tot een uiteindelijk besluit te 
komen. Dat leidt ertoe dat men er in het bui

tenland van uit gaat dat wanneer men het 

eerste jaar maar heeft overbrugd, het verkrij
gen van een verblijfsvergunning niet zo moei

lijk meer is. 
Gedurende deze periode dat men wacht op 
een besluit, ontstaan vaak problemen. 
Immers, de verveling slaat toe waardoor enke

le asielzoekers hun heil zoeken in criminele 

activiteiten. 
_.I Die criminaliteit moet hard worden aange

pakt; daarnaast zullen asielzoekers die in 

afwachting zijn van een beslissing op hun 
aanvraag en in een centrum verblijven, meer 

ingeschakeld moeten worden bij werkzaamhe
den op dat centrum. Dat gaat de enorme ver

veling tegen. 
Daarnaast is het van het grootste belang dat 

de procedure aanmerkelijk wordt verkort. De 
waarschuwing van de rechterlijke macht dat 
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jan Rijpstra, VVD Tweede-Kamerlid 

deze verkorting uiteindelijk ten koste zal gaan 
van de zorgvuldigheid van de procedure, wijst 

Jan Rijpstra van de hand: 'De politiek dient 
zijn verantwoordelijkheid te nemen. Indien de 

politiek van mening is dat de procedure ver
kort moet worden, dan dient zij ook met de 

juiste wetgeving te komen om dit mogelijk te 

maken. Daaraan gekoppeld zul je meer perso
neel, onder andere beslissingsambtenaren, 

moeten inzetten om het systeem beter te laten 

functioneren.' 

Overigens zijn we er met al deze mogelijke 

maatregelen volgens Jan Rijpstra nog niet. 'Je 
zult ook duidelijkheid moeten scheppen in de 

criteria voor het verblijf hier in Nederland.' Op 
dit moment kennen we in Nederland vier cate

gorieën: 
-de mensen die niet worden toegelaten; 
-de ontheemden die een voorwaardelijke ver-

blijfsvergunning krijgen omdat zij uit veilig

heidsoverwegingen niet terug kunnen naar 
hun eigen land; 

-de mensen die op humanitaire gronden wor

den toegelaten en een vergunning krijgen 
voor een jaar welke telkens na afloop moet 

worden verlengd 

-en tenslotte de personen die de A-status heb

ben gekregen en conform het Vluchtelingen

verdrag in Nederland als vluchteling worden 
erkend. 

Jan Rijpstra constateert dat de criteria van met 
name de groep ontheemden en de groep per
sonen die op humanitaire gronden worden 
toegelaten onduidelijk zijn. 

Eén kind beleid 
Uit eigen ervaring (zo loopt het VVD-Tweede

Kamerlid stage bij diverse organisaties die bij 
de asielzoekersproblematiek betrokken zijn), 

weet Jan Rijpstra het trieste voorbeeld te noe
men van de jonge Chinese meisjes die zonder 

enige begeleiding met het vliegtuig in 
Nederland aankomen. Deze meisjes worden 

gedwongen naar Nederland te komen omdat 

men volgens de Chinese wetgeving niet meer 
dan een kind mag hebben. Een voor de hand 

liggende oplossing, indien men van een tweede 
kind moet bevallen, lijkt dan een enkele reis 

naar Nederland voor de oudere dochter te zijn. 

Wat moet in zo'n geval het besluit zijn van de 
Nederlandse overheid? 

Volgens Jan Rijpstra is in dit soort gevallen de 

enige oplossing dat goede afspraken worden 
gemaakt met de Chinese autoriteiten, of de 

(vervolg op pagina 8) 

De VVD is de grootste partij van 
Nederland! 

Wie mij dat had voorspeld toen ik aant

rad als voorzitter had ik voor gek ver

klaard. 

Onze formule: 'Eenheid, duidelijkheid, 

durf en daadkracht' heeft zich bewezen! 

Er heeft een politieke aardverschuiving 

plaatsgevonden, die zijn weerga niet 

kent. 

Als voorzitter wil ik al diegenen bedan

ken die aan deze campagne al hun tijd 

hebben opgeofferd. Te beginnen met de 

staten/eden, die naast hun persoonlijke 

inzet nu ook eens de vruchten mogen 

plukken van het duidelijke, Haagse 

beleid onder leiding van Frits Bolkestein. 

De twee vorige verkiezingen hebben zij 

moeten inleveren. Nu is het tij niet 

alleen gekeerd, maar zij'! wij zelfs in zes 

provincies de grootste partij geworden. 

Dank ook alle vrijwilligers en medewer

kers van het algemeen secretariaat van 

de WO, in het bijzonder Elisabeth Gans, Carla de 

Ruiter en Mathieu Borsboom, die zich in deze 

campagne enorm hebben ingezet. Jullie zijn 

onmisbaar en jullie inzet is goud geweest. Mijn 

dank gaat ook uit naar de spil van deze hele cam

pagne: Meint Waterlander. Als campagneleider is 

hij dag en nacht in touw en onderweg geweest. 

Zijn inventiviteit en regie leidden tot feestelijke 

en levendige campagne-avonden! Dank ook aan 

Gordon, Willem Bernboom en Kees Mijntent 

Frits Bolkestein heeft duidelijk de goede koers 

bepaald. Hij heeft een liberale mijlpaal bereikt, 

waarop niemand durfde te hopen. Hij heeft de 

WO tot de grootste partij van Nederland 

gemaakt. 

Aan zijn beleid is het te danken dat wij over 

enkele maanden met 23 zetels de allergrootste 

fractie in de Eerste Kamer krijgen. 

Laten wij vasthouden aan onze koers. 

Het is fantastisch om voorzitter van deze WO te 

zijn! 



andere betreffende landen om aan dit soort 

praktijken een einde te maken. Dit kan bij

voorbeeld door in verdragen over economische 

hulp, handel en dergelijke, clausules op te 
nemen dat in het geval van asielzoekers dat 

land zich verplicht zijn eigen onderdanen 

terug te nemen indien zij niet in Nederland 

mogen verblijven. Lukt het niet goedschiks 

dan mag het wat de VVD-fractie betreft ook 

kwaadschiks. Volgens jan Rijpstra zul je in een 
dergelijk geval moeten overwegen om de even

tuele financiële bijdragen die aan het 

betreffende land worden verstrekt op te schor

ten tot de situatie ten goede is gekeerd. 

Criteria 
'Los van deze aanpak dien je te zorgen voor 
minder vage criteria en de VVD-fractie heeft 

daarom een veel eenvoudiger indeling bepleit. 

Óf men komt niet in aanmerking voor een 

vergunning met als gevolg dat men het land 
moet verlaten, óf men komt in aanmerking 

voor de A-status en wordt erkend als vluchte

ling. Voor de overige mensen die om welke 

redenen dan ook worden opgevangen geldt 
dat zij hier tijdelijk te gast zijn en dat hen 

moet worden duidelijk gemaakt dat zij na ver

loop van tijd weer terug zullen moeten naar 
het land van herkomst.' 

Geen pessimisme 
Overigens is het verhaal van jan Rijpstra niet 

een en al pessimisme: 'We gaan duidelijk de 

goede kant op. De maatregelen die zijn geno
men werpen hun eerste vruchten af.' 

Zo spreek jan Rijpstra met veel waardering 

over de ervaringen die hij heeft opgedaan 
gedurende zijn stageperiode op Schiphol. Van 

de wijze waarop asielzoekers worden verhoord, 

is hij zeer onder de indruk geraakt en met 

name het systeem van registratie is iets waar 
het VVD-kamerlid vollof over spreekt. 'Er 

wordt via een scanner een vingerafdruk van 

iedere persoon genomen. Via een chip komt 

die terecht op een soort smart-card. Bij iedere 
controle kan men zo exact nagaan welke per

soon men tegenover zich heeft.' 

Het registratiesysteem schijnt zo perfect te zijn 
dat landen als de Verenigde Staten en China 

hun interesse daarvoor al hebben getoond. 

Ondanks die verbeteringen vindt jan Rijpstra 

dat de vinger aan de pols moet worden gehou
den. 'We moeten ervoor waken dat politiek 

Nederland weer in de situatie gaat berusten. 

Een eerste stap in de goede richting is geno
men maar we zijn er zeker nog niet.' 

Daar komt bij dat we ons niet uitsluitend moe

ten richten op het beperken van de instroom 
van asielzoekers. Het totale immigratiebeleid 

zal moeten worden aangepakt. Naast de eer

der genoemde 52.000 asielzoekers hebben we 
in Nederland ook nog eens te maken met 

ongeveer 60.000 verleende visa en met onge

veer 50.000 naturalisaties. 
Volgens de VVD-fractie moet het beleid daar

om gericht zijn op beperking van de immigra

tie en niet alleen op beperking van het aantal 

asielzoekers. Door de immigratie te beperken 
kan de integratie worden bevorderd en de cri

minaliteit krachtig worden bestreden (de drie 

B's: Beperking immigratie, Bevordering inte
gratie en Bestrijding criminaliteit). 

De enige manier op dit beleid succesvol is uit 

te voeren door het probleem boven de politiek 

uit te tillen, of zoals jan Kees Wiebenga 

onlangs opperde, 'Er moet een politiek pact 
worden gesloten om deze problematiek effec

tief te kunnen aanpakken'. 

Hoewel jan Rijpstra best de nodige weerstand 

v.l.n.r.: F.l.M. Houterman, H. Dijkstal, 
H. van Tongeren (vice-voorzitter 

Kappeijnestichting), A. Geertsema (fractie· 
voorzitter in Leiden), A. Bakas (Dexter), 

R. Kip (!via) 

verwacht van de coalitie, zullen alle politieke 

partijen doordrongen moeten worden van de 

huidige situatie. 

Alleen door gezamenlijk dit beleid uit te dra

gen, zullen op termijn de drie B's van de VVD 

kunnen worden verwezenlijkt. 
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DIJKSTAL LOOFT 'VERS 
GEBRAND' 

SCHOONHOVENS jUWELIERSHUYS 

juweliers · Horlogers· Diamantairs· Taxateurs · Antiquairs 
Edelsteenkundige F.G.A. • Edelsmeden sinds 1879 

Schoonhoven: Haven 1-13 01823-82651/85820 
.. Lekkerkerk: Burg. Roosstraat 22 01805-1490 .. 

Vice-premier Hans Dijkstal nam onlangs uit 
handen van de Amsterdamse fractievoorzitter 

Ferry Houterman het eerste exemplaar in ont

vangst van het nieuwe boek 'Vers gebrand; 

nieuwe wegen naar intercultureel manage

ment'. Hij heeft lofvoor dit praktische boek. 
Het is geschreven door drs A. Bakas en drs S. 

Groenewold Dost (oprichter van Dexter BV, 

Amsterdam) en verschijnt als hommage aan 
de laatstgenoemde die aan kanker overleed. 

KORTE BESCHRIJVINGSBRIEF 
48STE JAARLIJKSE ALGEMENE VERGADERING 

19 en 20 mei 1995 in De Reehorst, Bennekomseweg 24 te Ede 

Agenda: 

Vrijdag 19 mei 1995 

Aanvang: 15.00 uur 
1. Opening door de voorzitter, drs. W.K. 

Hoekzema 

2. Voorstellen van kamercentrales en afdelin
gen 

3. Benoeming lid van de commissie van 

beroep 

4. Bespreking van het beleid van het hoofdbe
stuur* 

5. Bespreking notitie bestuurlijke organisatie* 

6. Rekening en verantwoording en jaarverslag 

van de penningmeester 
7. Speech voorzitter jOVD 

Avond aanvang 19.30 uur: 
8. Herdenking overleden vooraanstaande 

VVD-leden 

9. Eventuele voortzetting behandeling agenda

punten van de middag 
10. Vaststelling van het aantalleden van het 

hoofdbestuur en verkiezing van 3 nieuwe hb

leden 
11. Afscheid van hoofdbestuursleden die aftre

den 

12. Rondvraag 

Zaterdag 20 mei 1995, 10.30 uur 

13. Redevoering door partijvoorzitter Willem 
Hoekzema 

14. Redevoering door Frits Bolkestein, voorzit

ter VVD-Tweede-Kamerfractie 
15. Bespreking beleid van de Tweede

Kamerfractie 

16. Redevoering door David Luteijn, voorzitter 
van de VVD-Eerste-Kamerfractie 

17. Bespreking beleid van de Eerste

Kamerfractie 

18. Afscheid van ir. D. Luteijn 
19. Redevoering door Gijs de Vries, vertegen

woordiger van de VVD-leden in het Europees 
Parlement 

20. Bespreking beleid van de VVD-leden in het 

Europees Parlement 
21. Redevoering door Hans Dijkstal, vice-pre

mier. 

22. Sluiting. 

* Bij het gratis opvragen van de volledige 

beschrijvingsbrief krijgt u beide notities mee

gezonden. U kunt dit doen tijdens kantooru
ren. Telefoon: 070- 361 30 61 
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Het boek bevat reportages, praktische handrei

kingen en stappenplannen om beter met de 

multiculturele samenleving om te gaan. 

Opvallend is daarbij de case van de gemeente 

Haarlemmermeer, die onlangs het concurren
tiebeginsel heeft ingevoerd bij de inburgerings

programma's. In het boek is ook een reportage 

opgenomen van het mr Annelien Kappeijne 
van de Coppello-Forum dat in 1994 voor het 
eerst plaatsvond. 

Mr I. Opstelten schreef het voorwoord, H. 

Vonhoffverzorgde een statement op de cover. 

De uitgever, de stichting Ivio uit Lelystad, stelt 

een gedeelte van de opbrengst ter beschikking 
aan de mr. Annelien Kappeijne van de 

Coppello Stichting. Het boek is in de boekhan
del verkrijgbaar (ISBN 90-6121-873-X, prijs 

f 45,00). 

Daags na de verschijning van Vers Gebrand', 

kwam de biografische roman uit met de titel 
'Pluk de dag, passeer de nacht' van de hand 

van dezelfde auteurs. Drs. Lien Vos-Van 

Gortel, bestuurslid Nederlands Kankerinstituut 

en voorzitter van de mr. Annelien Kappeyne 

van de Coppellostichting, schreef het voor
woord. Het boek verhaalt de levens van twee 

jonge mannen, Sjoerd Groenewold Dost en 
Adjiedj Bakas. Ze leven samen en hebben 

samen ook een bedrijf. Sjoerd wordt, ondanks 

zijn zeer gezonde levenswijze, onverhoeds 

geconfronteerd met kanker. In februari 1993 
moet hij de ongelijke strijd opgeven. 

Programmamaker Ria Bremer noemde het 
boek 'indrukwekkend'. Naast de roman bevat 

het boek ook een 'spoorboekje' over o.a. 

patiëntenrecht en regels voor begrafenissen op 
basis van informatie van het Koningin 

Wilhelminafonds en de Stichting De 

Ombudsman. Het boek kost f 29,90 (ISBN 90-
5619-005-9) 
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WIJZICiiNCiSVOORSTEL TECHNISCHE INRICHTING 
VAN DE KANDIDATENLIJST EERSTE KAMER (EK) 
In Vrijheid & Democratie nr. 1427 

(januari/februari, blz. 15) is door het hoofdbe
stuur een advies gepubliceerd voor de kandi

daatstelling Eerste Kamer. Onder punt 5 is 

opgenomen: 

Er zal geen lijstverbinding met een andere partij 

worden aangegaan. 

8 

Voorstel van wijziging 

De bevoegdheid om te besluiten al dan niet 

een lijstcombinatie aan te gaan met één of 
meer andere politieke partijen of groeperingen 

wordt door de 95e algemene vergadering, bij

een op 25 maart te Papendal, gedelegeerd aan 

het hoofdbestuur. 

Toelichting 

In tegenstelling tot overige verkiezingen is bij 

de verkiezing van de leden van de Eerste 

Kamer de uitslag met grote waarschijnlijkheid 
vast te stellen. Het is daardoor aantrekkelijk 

om de mogelijkheid tot het aangaan van een 

lijstcombinatie open te houden. 
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lVI EftiiSEftll 

De twee werelden van Piet Zoon 
door Hans de Bie, foto: Luuk Gosewehr 

Piet Zoon 

De boot van Den Burg naar Den Helder is voor Piet Zoon de brug tus

sen twee werelden. De wereld van de gemeentesecretaris van Texel en 

de wereld, die hij als statenlid (één van de 17 liberale) van de provincie 

Noord-Holland beleeft. Zoon (45) vindt dat hij die twee werelden niet 

te veel moet vermengen. Hij zegt: 'Het lijkt natuurlijk voor de mensen 

op Texel gemakkelijk om mij te vragen een of ander eilandbelang met 

voorrang eventjes bij Provinciale Staten op tafel te leggen, maar zo 

mag dit niet werken.' 

Volgens Piet Zoon moet dit politiek-gezond gaan. Om die reden ook is 

de Texelse gemeentesecretaris bij zaken die over zijn eiland aan de 

orde komen beslist geen woordvoerder. 

H et gevaar bestaat zelfs - en Zoon ziet die 

ontwikkeling ook niet graag - dat het 

tegendeel gaat ontstaan. Dat de belangen van 

Texel juist onderbelicht worden om die partij

digheid te voorkomen. Het tegendeel dus van 

de veronderstelde kruiwagen. Zoon realiseert 

zich dat terdege, maar acht zijn statencolle

ga's zo vakbekwaam dat zo'n, zeker op het 

eiland zelf niet gewilde, ontwikkeling tijdig 

wordt onderkend. Natuurlijk mogen de 

Noordhollandse staten, van welke partij de 

politieke mannen en vrouwen ook komen, 

gebruik maken van Zoon's kennis en deskun

digheid van Texel. 

'Het zal best eens gebeuren dat ik aan een 

soort pendeldiplomatie doe tussen Den Burg 

en Haarlem,' geeft Zoon toe. 'De oversteek met 

de boot is natuurlijk een prachtige gelegen

heid om op je gemak mensen te ontmoeten.' 

Daarmee geeft hij aan dat hij met open oren 

naar de verhalen luistert van Texelaren die 

ook naar hun eiland terugkeren. 

Voorkeurstemmen 
Hij is best trots op de 776 voorkeurstemmen 

die hij bij de vorige Statenverkiezingen van 

zijn mede-eilandbewoners kreeg. Piet Zoon 

kan dan ook concluderen dat Texel beslist niet 

ontevreden over 'hun' statenlid is. Zoon is de 

eerste gemeentesecretaris die van de wal komt. 

Na zo'n anderhalve eeuw waarin steeds een 

Texelaar deze functie had bekleed, kreeg de te 

Middelharnis geboren Zoon in maart 1987 op 

Texel de secretarisbaan. Daarvoor had Piet 

Zoon dezelfde functie in Koudekerk aan de 

Rijn. Gemeentesecretaris op Texel betekent 

voor hem meer dan veertig uur actie per week. 

Wachttijden 
Zijn werkschema: maandag en dinsdag op het 

gemeentehuis in Den Burg, woensdag op de 

boot naar Den Helder, 's avonds in Haarlem 

overnachten om donderdag nog wat 

Haarlemse zaken te kunnen doen en dan weer 

de boot terug naar Texel. Daaraan voegt Zoon 

toe: 'Onderweg in de auto van Haarlem naar 

Den Helder heb ik meestal snel in de gaten of 

ik de boot nog haal. Als dat niet lukt dan heb 

ik ook in Den Helder een hotelkamer zodat ik 

de volgende ochtend een vroege boot terug 

kan nemen.' Als alles meezit is Piet Zoon van 

Provinciehuis naar eigen huis circa twee uur 
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onderweg. Wachttijden bij de TESO-boten 

maakt hij niet mee. Hij zegt: 'Ik verbaas me er 

regelmatig over als men het over lange wacht

tijden bij de boot in Den Helder heeft. De 

(beide) dubbeldeksboten gaan van zes uur 's 

ochtends tot half tien 's avonds om het uur. 

Niets geen wachttijden in Oen Helder.' 

Plaatselijke partij 
Texel heeft nu met Ridder van Rappard voor 

het eerst een burgemeester van VVO-huize. Bij 

de laatste raadsverkiezingen heeft de partij 

'Texels Belang' goed gescoord. Van vier naar 

zes zetels. Zoon: 'Zoals dat ook gebeurde in 

Amstelveen en in Limmen zijn op Texel de 

nodige stemmen van de VVD naar deze plaat

selijke partij gegaan. Dat hield een teruggang 

van twee naar één zetel in. Daardoor raakte 

de VVD zijn wethouder in het college kwijt.' 

Hij verwacht dat bij de verkiezingen van 8 

maart (dit interview werd eerder gemaakt, 

red.) die stemmen ondermeer weer naar de 

VVD zullen terugvloeien, want het 'Texels 

Belang' heeft niets met de provincie te maken. 

Ook als gemeentesecretaris spreekt Piet Zoon 

frank en vrij over zijn liberale voorkeur in de 

politiek. Dat wordt hem op Texel niet kwalijk 

genomen. Men realiseert zich daar heel goed 

dat hun statenlid de belangen van heel Texel 

als zijn provinciale aandachtsgebied ziet. 

Generalist 
In het Haarlems provinciehuis voelt Piet Zoon 

zich meer generalist dan specialist. Zijn eerste 

taakvelden zijn financiën, personeel en orga

nisatie en milieu. Maar het Texels gevoel is 

sterk. Dat bewees hij toen hij onlangs samen 

met burgemeester Ridder van Rappard en met 

de Noordhollandse gedeputeerde en partijge

noot Frans Tielrooij trots over het nieuwe fiets

pad op het eiland reed. Een toeristisch-recre

atieve voorziening op Texel die door Piet Zoon 

in sterke mate is bepleit en zelfs mede-geïni

tieerd. 

Ook nam Zoon een belangrijk initiatief met de 

motie die door Provinciale Staten werd aange

nomen om in relatie tot het bodembescher

mingsbeleid te kiezen voor een zogeheten 

gebiedsgerichte aanpak. Hij noemt het bemoe

digend dat de georganiseerde landbouw zich 

met deze motie heeft kunnen verenigen. 

Zoon beleeft de twee werelden, de ene dag met 

je voet in een voederbak op een boerderij 

ergens op Texel en de andere dag netjes in het 

pak in je bankje in het Haarlems 

Provinciehuis, als buitengewoon boeiend. Uit 

die steeds terugkerende afwisseling put hij veel 

voldoening. Daarbij hanteert hij de gouden 

stelregel dat hij zich op Texel absoluut niet 

met politieke activiteiten bemoeit. 'Ik ben daar 

geen replica-wethouder', zegt hij. 

Bij hem thuis wordt wel over politiek gespro

ken. Zijn vrouw Els, van beroep wijkverpleeg

kundige, maakt deel uit van de VVO-partij

commissie Volksgezondheid. In zijn overgeble

ven vrije tijd begeleidt Piet zijn zoon Coen bij 

de trainingen voor triatlon. 
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De verkiezingsuitslag van 8 maart zie ik 

als de mooiste dag in mijn politieke car

rière. We hoopten natuurlijk op winst. 

Alle peilingen wezen in die richting. 

Maar een dergelijke voltreffer had nie

mand van ons durven dromen. De WO is 

de grootste partij van Nederland! 

Ik ben verheugd dat de WO-staten frac

ties geweldig zijn gegroeid. In Noord- en 

Zuid-Holland, Utrecht, Gelderland, 

Flevoland en Zeeland zijn zij de grootste 

geworden. Een stevige liberale midden

bestuurslaag kan nu de tanden zetten in 

de vele hervormingen die ons land op 

provinciaal niveau te wachten staan. 

Ik ben bijzonder blij met de bijna verdub

beling van onze Eerste-Kamerfractie. 

Daar is de WO veruit de grootste partij 

geworden. 

Ik ben getroffen door het feit dat van de 

jonge kiezers maar liefst 33% voor de WO heeft 

gekozen. 

Ik ben al degenen die zich belangeloos in deze 

campagne zo intensief hebben ingezet bijzonder 

dankbaar. U bent onmisbaar! Eén wil ik met 

naam noemen: Meint Waterlander. Altijd op de 

achtergrond zorgde hij voor een professionele en 

goed geoliede campagne. Dank ook aan alle 

artiesten, en in het bijzonder aan Gordon, die 

onze campagne-avonden tot een ware happe

ning maakten. 

En nu verder. De formule heeft zich bewezen. De 

redelijke eensgezindheid binnen de partij en de 

duidelijkheid naar de kiezer hebben de VVD op 

de plaats gebracht waar zij nu staat. Een goede 

formule moet je nooit veranderen. 

Altijd al heb ik mij voorstander getoond van het 

dualistisch stelsel. Het kabinet stippelt het beleid 

uit en het is aan de Tweede Kamer om dat beleid 

te beoordelen. Zo is ons Staatsrecht. 

Overigens herhaal ik nogmaals wat ik tegen alle 

media heb gezegd. Ik sta voor het regeerak

koord. Daar heb ik voor getekend. Maar bij ande

re niet vastgelegde zaken zal de WO-fractie de 

eigen liberale, duidelijke koers blijven varen. 

We gaan weer aan de slag! 
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De fractievoorzitter van de Europese Liberale en Democratische Fractie, Gijs de Vries: 'Fraude zou iedere 
politicus met verantwoordelijkheidsgevoel een bron van zorg moeten zijn' 

·~"~'7\fog nimmér "in caêptirtijgescfzlëdëiif.S' was 'àè' 'b'elän?fstë1lihg 

voor een themadag over buitenlands beleid zo groot. 

Tussen de 300 en 350 deelnemers, waaronder opvallend 

veel jongeren, bevolkten de riante Keizerzaal in het statige 

Huis ter Duin in Noordwijk. Het internationaal secretariaat 

van de WO dat op verzoek van de ELDR de organisatie op 

zich had genomen moest late aanmelders teleurstellen. 

Wie had dat ooit verwacht? 

De hele huidige en oude WO-buitenland- en defensietop 

waren aanwezig. Gijs de Vries, Wim van Eekelen, Chris van 

der Klaauw, Joris Voorhoeve, Miehiel Patijn, maar ook 

Gerrit Zalm en Hans Dijkstal werden verheugd door WO

voorzitter Willem Hoekzema verwelkomd. Dat gold natuur

lijk ook voor de aimabele FDP-gastspreker Dr. Helmut 

Haussmann, de Duitse oud-minister van Economische 

Zaken en thans Europawoordvoerder in de Bondsdag. 

D e speech van Haussmann, die de nadruk 

legde op de steeds beter op gang komen
de samenwerking tussen Duitsland en 

Nederland, werd instemmend ontvangen. 

Haussmann benadrukte dat voor veel zaken 
geen nationale oplossingen meer bestaan. 

'Tussen Nederland en Duitsland bestaan sterke 

industriële vervlechtingen en een hoog bilate
raal handelsvolume.' Hij noemde ondermeer 

de samenwerking Fokker-DASA, de grote 

investeringen van Nederlandse ondernemin

gen in het voormalig Oost-Duitsland, goed 

voor 10.500 Oostduitse arbeidsplaatsen, maar 

ook de samenwerking tussen de beide krijgs

machtstaven. 

door Reny Dijkman, foto's: Niels Sparnaay 
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Fraudebestrijding 
Gijs de Vries, voorzitter van de liberale en 

democratische fractie in het Europees 
Parlement, toonde in zijn inleiding dat onze 

liberale Europarlementariërs bepaald niet doof 

en blind zijn voor de scepsis waarmee velen 

het Europese Uniegebeuren volgen. 'De fraude 

met de EU-gelden zou iedere politicus met ver
antwoordelijkheidsgevoel in dubbel opzicht 

een bron van zorg moeten zijn. De geloof

waardigheid van de Europese Unie wordt 

erdoor ondergraven en de georganiseerde, 

internationale criminaliteit spint er garen bij.' 

De Vries ziet fraudebestrijding als hoofdzaak 
voor de EU. Daarom ook lanceerde de ELDR

fractie al vorig jaar april een actieplan tegen 

de EU-fraude. 
'Ons eerste voorstel was het Europees 

Parlement een parlementaire enquête te laten 

houden naar de aard en omvang van de frau

de met Europese middelen. 

Ons tweede voorstel was dat de Europese 
Commissie haar fraudebestrijdingseenheid 

ingrijpend zou versterken. Hiertoe zullen door 

Anita Gradin, de daarvoor verantwoordelijke 

comll!\W:~.r:\~,. ~~ .Q~<;l-.i.9§.m9P..t\IF9e.l.tm "YR~çlg.rL., 
genomen. 
Ons derde voorstel was dat de Commissie bet

alingen zou opschorten aan lidstaten die het 

met fraudebestrijding niet te nauw nemen. 
Zover heeft de Commissie nog niet durven 

gaan.' 

Actieve rol 
Gijs de Vries vindt echter dat ook de nationale 

regeringen op dat punt boter op het hoofd 

hebben. Er wordt te laks gereageerd op fraude

signalen van de Europese Rekenkamer. 'Tot de 
controle op de Europese Commissie is het 

Europees Parlement bevoegd. Het toezicht op 

de nationale regeringen is de verantwoorde
lijkheid van de nationale parlementen. Alleen 

als wij als nationale parlementen samenwer

ken krijgen wij greep op de fraude.' 

Gijs de Vries noemt het organiseren van een 

effectieve samenwerking tussen het Europees 

Parlement en de nationale parlementen als 
een van zijn prioriteiten als fractievoorzitter. 

De Vries sprak de hoop uit dat de Nederlandse 
herijkingsoperatie Buitenlands beleid zich niet 

zal beperken tot een discussie over geld. 'Het 

moet eerst en vooral over beleid gaan. We 
moeten eerst bepalen wat we willen en daarna 

vaststellen wat we ervoor willen betalen.' 
Maar ook 'Wat wil Nederland met, en binnen 

de EU?' 

Maastricht 
Als vervolg op het Verdrag van Maastricht 
van 1991 zal volgend jaar de Inter 

Gouvernementele Conferentie (IGC) worden 

gehouden, waarin aan het Verdrag verdere 

invulling moet worden gegeven. 

Gijs de Vries verklaarde dat het Verdrag van 
Maastricht een aantal belangrijke positieve 

elementen bevat 'Van de voorwaarden waar

onder een Economische en Monetaire Unie zal 

hebben te functioneren tot het medebeslis-

singsrecht van het Europees Parlement inzake 
wetgeving. Toch heeft het verdrag ook onno

dig veel verzet gewekt.' Volgens Gijs kan dat 

straks worden voorkomen als een beter even

wicht tot stand kan worden gebracht tussen de 
lidstaten onderling, tussen de instellingen en 

bovenal tussen de Europese Unie en de burger. 

'Doel en middelen van de Unie moeten aan 

drie voorwaarden voldoen: helderheid, contro
leerbaarheid en effectiviteit.' 

Geen Volkenbond 
Die effectiviteit is noodzakelijk. 'Wil de EU met 

15, 20 of meer lidstaten niet vervallen tot een 
soort Volkenbond dan moeten de besluitvor

mingsregels worden aangepast. Zo zal op een 

aantal punten de unanimiteitseis moeten wor

den vervangen door de eis van gekwalificeerde 

meerderheid. Nu kan elke lidstaat om wille
keurige redenen besluiten blokkeren die in het 

algemeen belang zijn.' 

Pleidooi 
'Nederland heeft een van de meest open eco

nomieën ter wereld. Wil onze handel gedijen 

dan i~jm~m9.tiçmf1Le"~tg,b),l),t.~)~,e~n .aJ?~.9JY.t;ey, , 
vereiste. Daarom vertegenwoordigt die Unie 

voor Nederland een essentieel, nationaal 

belang.' 

Gijs de Vries onderkent dat de conferentie, die 
wel eens de eerste helft van 1997 zou kunnen 

plaats vinden onder Nederlands voorzitter

schap, risico's inhoudt. 'We zullen dan als 

bruggebouwer moeten optreden en compro

missen tot stand brengen. In plaats van advo
caat of aanklager zullen we dan middelaar 

moeten zijn.' 

De Europese liberale fractievoorzitter bepleitte 
dat dan de Nederlandse diplomatie bij het for

muleren van verlangens of eisen rekening 

houdt met de ervaring van 30 september 
1991. 'Wie te hoog inzet, kan veel verliezen. 

Een Zwarte Dinsdag is niet in ons nationaal 

belang.' 

Identiteit 
Het verschil in visie op de toekomstige rol van 

de Europese Unie tussen de liberale 
Europarlementariërs en de VVD-Tweede 

Kamerfractie kwam duidelijk tot uiting door 

de speech van politiek leider Frits Bolkestein. 

Frits Bolkestein: 'Verdrag van Maastricht is het meest recente 
voorbeeld van onze soms naïeve kijk op de wereld.' 



Het middagforum 
v.l.n.r. de heren Groenveld, Hosman, 

Van Baaien- dagvoorzitter -, 
Nouhuys en Van de Kamp. 

Hij begon met een stevige lans te breken voor 

de Nederlandse identiteit. 'Nooit laat een poli

ticus zich er op voorstaan dat hij als een leeuw 

voor het Nederlands belang heeft gevochten. 

Alleen in de schaatshallen en in voetbalsta

dions mag het Nederlandse volk zijn nationale 
gevoelens de vrije loop laten. En dat doen we 

ook ongegeneerd.' 

Nederlanders hebben altijd een afkeer van 

machtspolitiek gehad.' 

Europese Gemeenschap 
'Na de oorlog kwam ons verlangen naár een 

sterke internationale rechtsorde ruim aan zijn 

trekken in de ontwikkeling van de Europese 

Gemeenschap. Die Europese eenwording had 
bovendien grote zakelijke betekenis voor 

Nederland als handelsnatie. Europees en 

nationaal belang liepen voor Nederland zelfs 

zodanig parallel dat we bijna ophielden over 

het nationaal belang na te denken. Onze 
nationale zendingsdrang kreeg daarentegen 

steeds meer de overhand. Nederland werd 
gidsland: de morele grootmacht van Europa.' 

Hoewel volgens Bolkestein de periode van 
Nederland-Gidsland gelukkig achter ons ligt, 

zijn de sporen van onze zendingsdrang nog 

. steeds zichtbaar. 'Vergeleken met onze part

ners in de Europese Unie besteden we twee 
keer zoveelaan ontwikkelingshulp. Hoewel de 

effectiviteit daarvan zeer ter discussie staat 

blijft zij bijna altijd buiten schot. In Nederland 
lijkt het makkelijker de uitkeringen te verlagen 

dan op ontwikkelingshulp te bezuinigen.' 

Asielbeleid 
De tweede pijl schoot Bolkestein af op het 
Nederlands asielbeleid. 'Qua opvang, accom

modatie en rechtshulp kent het in Europa zijns 

gelijke niet. Door de aanzuigende werking die 
daarvan uitgaat hebben wij in 1994 relatief 3 

tot10keer zoveel asielzoekers opgenomen als 
onze Europese partners. Zijn al die andere 

Europese landen nu zo barbaars?' vroeg Frits 

Bolkestein zijn gehoor. 

Verdrag van Maastricht 
In tegenstelling tot Gijs de Vries veegde de libe
rale leider de vloer aan met het Verdrag van 

Maastricht dat hij typeerde als: 'Het meest 

recente voorbeeld van onze soms naïeve kijk 

op de wereld. 'In de aanloop, op 30 september 
1991, presenteerde Nederland een blauwdruk 

voor een nieuw Europa, waarin de nationale 

staten op cruciale terreinen soevereiniteit 
moesten afstaan. Het was een onrealistisch 

plan dat een vernietigend onthaal kreeg. Niet 

alleen van de grote lidstaten, maar ook van 

een land als Denemarken, dat zeer aan zijn 

nationale identiteit is gehecht.' 

Bolkestein constateerde dat Nederland naast 
het varen van een wereldvreemde koers de 

eigen financiële belangen heeft verwaarloosd. 

'Jaarlijks wordt binnen Europa meer dan 100 

miljard gulden aan subsidies rondgepompt. 
Dat is al erg genoeg, maar wij weten ook van 

die zilvervloot weinig binnen te halen.' 

Grootste betaler 
De boog van onze internationale inspannin
gen is volgens Bolkestein te zwaar gespannen 

geweest. 'Een ruwe schatting leert dat wij in 

1998 in vergelijking met onze Europese part
ners ongeveer 15 miljard gulden meer zullen 

uitgeven aan de Europese Unie, asielzoekers

opvang en ontwikkelingshulp.' Per gezin komt 

dat in 1998 neer op f 3000,- meer dan het 
gemiddelde Europese gezin. 

Onze veronachtzaming van het nationaal 
belang is dat juist de buitenlanduitgaven die 

primair op de eigen veiligheid zijn gericht- de 

defensie - sterk onder druk zijn komen te 
staan.' 

Hij bepleit een afdoende oplossing voor de 
financiering van vredesoperaties. 

Bij de herijking van het buitenlands beleid 

staan voor de VVD-fractie de volgende punten 

centraal: 
a. Er moet een open afweging komen van de 

herverdeling van de financiële middelen. Zo 

zal er een evaluatie moeten komen van wat 
het resultaat was van het tot nu toe aan ont

wikkelingssamenwerking bestede kapitaal. 
Daarnaast kan men dergelijke hulp beter aan 

een kleiner aantallanden geven, waardoor 

versnippering en verspilling wordt voorkomen. 
b. Het is noodzakelijk dat er een nieuw realis

me in ons Europees beleid komt. 'De komende 

jaren zijn cruciaal voor Europa als economi

sche supermacht en als politiek samenwer

kingsverband. 
Onze diplomatieke inspanning moet dus voor

al zijn gericht op vergroting van onze invloed 

binnen Europa.' 
c. De afdrachten aan de EU moeten zo snel 

mogelijk tot normale proporties worden terug
gebracht. Een structurele-saneringvan de 

Europese financiën zal tijdens de Inter
Gouvernementele Conferentie van 1996 moe

ten worden ingezet. Dat geldt vooral voor de 
landbouw-, structuur- en cohesiefondsen. 
'Nederland zal niet mogen aarzelen een insti

tutionele hervorming van Europa te blokkeren 

als de Unie niet de tering naar de nering wil 
zetten.' 

Bolkestein ondersteunt het initiatiefvan Gijs 

de Vries die in het Euro-parlement de oorlog 

heeft verklaard aan de subsidiefraude. 

Glas wijn 
'Buitenlandse politiek is geen zaak van een 

goed glas wijn bij de open haard, maar van 

hard knokken voor het nationaal belang', 

aldus Bolkestein. hij vindt het gevaarlijk om 
aan te schurken tegen de Frans-Duitse as. 'Wie 
zich dienstbaar opstelt, krijgt meestal een trap.' 

'Als kleiner land zijn wij gebaat bij evenwicht 
in de intra-Europese verhoudingen. Daarom is 

het voor Nederland van groot belang dat het 

Verenigd Koninkrijk zo direct mogelijk bij de 

EU betrokken blijft.' 

Veiligheid 
'De NAVO is altijd de belangrijkste pijler 
geweest van ons veiligheidsbeleid en dat moet 

zo blijven. Uit de recente Golfoorlog is geble

ken dat de NAVO als enige internationale 
organisatie een vuist kan maken.' 

Bolkestein streeft naar een cultuuromslag bij 
de herijking van het buitenlands beleid zonder 
dikke nota's en oeverloze discussies. Naar een 

omslag waardoor het nationaal belang de 

plaats krijgt die het toekomt. 
Hij eindigde met: 'De nationale staat is en 

blijft de belangrijkste bron van politieke loya

liteit en van soevereiniteit. Wie dat vergeet, zet 

zijn toekomst op het spel.' 

Door de duidelijke stellingname van zowel Gijs de 

Vries als van Frits Bolkestein spitsten de tegenstel-
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Jingen zich toe op de toekomstige taak van de 

Europese Unie en de ontwikkelingssamenwerking. 

Gijs de Vries wil met Nederland binnen de EU 

vooruit en al gaandeweg de nodige ingeslopen kin

derziekten van de jonge unie eruit halen. Frits 

Bolkestein wenst een herziening van de Europese 

en nationale verantwoordelijkheden en een nieuwe 

-voor Nederland gunstiger- financiële balans. 

Daarnaast wenst hij een inventarisatie hoe het 

Nederlands geld dat tot nu toe aan ontwikkelings

samenwerking is besteed, terecht is gekomen. 

Discussie 
Door deze 'voltreffers' in de ochtenduren was 

het niet meer dan logisch dat men popelend 

uitzag naar de middagdiscussie. Er lag nog 
meer discussiestof. De partijcommissie 
Buitenlandse Zaken en 

Ontwikkelingssamenwerking en de partijcom

missie Europese Zaken hadden beide goed 
gedocumenteerde nota's geproduceerd om het 

herijkingsdebat zo breed mogelijk te maken. 

Helaas maakte de eerste van de vier forumle

den die op zijn discussiestuk een korte inlei

ding zou houden, het wel erg bont met de 

tijdsduur. De zaal popelde om aan de beurt te 
komen. 

Forumvoorzitter Hans van Baaien trachtte ver

schUlende kerel'! vergeefs de spreker tot een 
eind te bewegen. Na hem kregen de andere 

forumleden nauwelijks of geen kans meer van 
de aanwezigen. Zij wilden discussiëren. 

Internationaal secretaris Van Baaien koos 

ervoor om niet naar conclusies toe te werken, 
maar om naar een brede inventarisatie van 

meningen te komen, waarmee de partij voor 

de verdere herijkingsdiscussie aan de slag kan. 
'We hebben op basis van de inleidingen, de 

notities van de partijcommissies en de inter

venties vanuit de zaal vandaag een prima 

begin gemaakt met de internationale en 

Europese discussie binnen de VVD', zo begon 
hij zijn afsluiting. 'We moeten nu structuur 

aanbrengen. Deze vrije, wat ongestructureerde 
discussie van vandaag is niet meer en niet 

minder dan een inventarisatie geweest. Het 
zou goed zijn om tot een kort en bondig inte
graal herijkingsadvies te komen. Daarin moe

ten op grond van onze Nederlandse en dus 
ook Europese belangenafweging duidelijk pri-

oriteiten worden gesteld. Het zogenaamd 

Buitenlandberaad (Internationaal secretari

aat, partijcommissies Buitenland en OS, 
Europa, Defensie, LIGN en Teldersstichting) is 

daarvoor een goed instrument. 

Met dat advies komen we dan terug bij de par
tij. Omdat vandaag is gebleken dat het uiterst 

moeilijk is om met 350 enthousiaste mensen 

tot de kern van deze brede problematiek door 

te dringen, moeten we de discussie misschien 
via workshops voorbereiden. Niemand moet 

het idee hebben niet gehoord te worden. Ieder 

moet zijn bijdrage kunnen leveren. Vandaag 
was het daarom niet het einde van de discus

sie over onze belangen in de buitenlandse en 

Europese politiek, maar slechts het begin 

ervan.' 

Daarna liepen de gesprekken in de wandel

gangen nog uren door. 

Het was al met al een buitengewoon geslaag

de dag. Dat succes werd mede veroorzaakt 
doordat de VVD eindelijk na zeer veel jaren 

het aandurfde om onderling weer eens open

lijk verdeeld te zijn zonder dat door de aanwe
zigen daar verontrust op werd gereageerd. Als 

men het bij voorbaat eens is, zijn discussies 
overbodig . 
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'Het heft in 
handen' 

Foto Theo Meijer 

De minister van Economische Zaken, Hans Wijers, kreeg op 1 
maart het eerste exemplaar aangeboden van Frits Bolkesteins 
'Het heft in handen'. De overhandiging leverde een aardige 
discussie op tussen de auteur en de minister, die juist die dag 
geconfronteerd werd met een interview van zijn D66-partijlei
der, Hans van Mierlo. 
Van Mierlo had daarin gezegd: 'Als ik er niet ben, is Hans 
Wijers er.' Flits Bolkestein leidde hieruit af dat Wijers die dag 
dan ook twee keer het heft in handen kreeg. 
Bolkestein nodigde de minister uit tot het voeren van een 
debat over de economische toestand van ons land in de vol
gende eeuw. 
Het boek 'Het Heft in handen' is uitgegeven door Prometheus 
en het kost f 34,90. 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 
Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 



kort: ftiiiE••ws 
Liberalisme II 
15 & 16 september 

Discussietechniek !I 
13 mei 

Liberalisme II 
9 & 10 juni CURSUSSEN HAYA VAN 

SOMERENSTICHTING 
Discussietechniek II 
6 & 7 oktober 

DAG - DEN HAAG 

27 & 28 oktober 'DAG - DEN HAAG' is de 

KC Utrecht 
Hieronder treft u aan een overzicht van de cursussen die tot op heden bij de Haya 

van Somerenstichting zijn aangevraagd. Voor opgaveen/of meer informatie kunt u 

contact opnemen met de genoemde contactpersoon. Indien u vragen heeft of meer 

informatie wenst over Vorming & Scholing kunt u bellen met de Haya van 

Somerenstichting, tel.nr. 070- 361 30 10. U wordt dan te woord gestaan door Petra 

Mw C. Veenendaai
Gioudemans 
eauwenhoven 5210 
3 703 ER Zeist 
03404-57371 

naam van een evenement dat wordt georgani
seerd vanuit de portefeuilles 
Ledenwerving/Ledenbehoud, jongerenbeleid en 
Vorming & Scholing, voor jonge (tot en met 30 
jaar) VVD-leden en hun introducees. 

'DAG - DEN HAAG' heeft als doel jonge mensen 
een blik te laten werpen in de keuken van de 
landspolitiek en hen te laten kennismaken met 
liberalisme in de praktijk; hoe liberaal zijn de 
standpunten van de VVD en hoe komen zij tot 
stand? 

Ginjaar of Susanne Meijers. 

KC Den Bosch KC DenHaag 020-6002736 
De heer A.M. Rotman De heer drs M.W.C. 
Zeewaardin 9 U do Liberalisme II 
5236 EH Den Bosch Gevers Deynootweg 21 & 22 april 
073-420661 1046 A 
Liberalisme I 2586 BX Den Haag KC Den Helder 
8 april 070-3549917 De heer I. von 

Bönninghausen 
KC Tilburg Discussietechniek I Klokkeweid 27 
De heer G. Koeken 31 maart & 1 april 1616 SH Hoogkarspel 
Palestrinastraat 13 02286-3693 
5144 XJ Waalwijk Liberalisme II 
04160-39247 12 & 13 mei Mediatraining 

25 maart 

Badhuislaan 6 
1402 ST Bussum 
02159-10266 

Forumtraining 
28 maart, 4 & 8 april 

Liberalisme I 
30 maart 

Bestuurderscursus 
4 & 11 april 

Discussietechniek I 

Discussietechniek I 
7 & 8 april 

Liberalisme I 
9of10mei 

KC Friesland 
Mw M. Mantanus
jongstra 
Elzewal1 
9203 LR Drachten 
05120-11750 

Bestuurderscursus 
8 april 

KC Overijssel 

Daarnaast is 'DAG - DEN HAAG' bedoeld om 
de contacten tussen jonge leden onderling en 
met de Kamerleden uit dezelfde kamercentrale 
te leggen of verder aan te halen. 'DAG - DEN 
HAAG' wordt per kamercentrale georganiseerd. 

'DAG - DEN HAAG' zal plaatsvinden in het 
gebouw van de Tweede Kamer der Staten
Generaal en in het Thorbeckehuis, het partijbu
reau van de VVD. 
De kosten voor 'DAG - DEN HAAG' bedragen 
f 15,- exclusief vervoer. 

Bestuurderscursus KC Leiden 
6mei Mw M.E.R. de Vos van Presentatietechniek I 

21 & 22 april 
12 & 13 mei 

Mw P.M. Baarslag-de 
Mönnink Voor meer informatie kun je tijdens kantoortij

den contact opnemen met Ineke Sybesma (070 -
36 13 020) of Petra Ginjaar (070- 36 13 010). 

Steenwijk 
Liberalisme I Wittenburgerweg 124 
20mei 2244 CG Wassenaar 

31 maart & 1 april 
Gemeentefinanciën 

Discussietechniek I 22 april 

p/a Handelsstraat 61 
7772 TS Hardenberg 
05232-62556 

27 mei 01751-78929 21 & 22 april 
Milieu 

Presentatietechniek I Presentatietechniek I Bestuurderscursus 25 april 

Presentatietechniek II 
21 & 22 april 

De planning voor 
DAG - DEN HAAG 
luidt als volgt: 

KC Leiden 
Michael Koutstaal 
tel.nr. 01892-15595 
9 juni 

6 & 10juni 24 & 25 maart te 20mei 
13 & 17 juni Krimpen 

24 & 25 maart te Liberalisme I 
Discussietechniek I Zoetermeer 16 juni 
22 & 26 augustus 
29 augustus & 2 sep- Presentatietechniek II Liberalisme II 
tember 14 & 15 april 22 & 23 september 

Presentatietechniek IJ Introductiecursus Presentatietechniek II 
19 & 23 september Voorburg 20 & 21 oktober 

4 april 
Discussietechniek II Discussietechniek II 
10 & 14 oktober KC Amsterdam 17 & 18 november 

Ruimtelijke Ordening 
2mei 

Mediatraining 
22 april of 13 mei 

Presentatietechniek I 
12 & 13 mei 
9 & 10 juni 

Presentatietechniek II 

Bestuurderscursus 
13 mei 

Basiscursus Europa 
10 juni 

KC Flevoland 
De heer C. Kerkhof 
Molenrak 3 
3891 EK Zeewolde 
03242-2110 

KC Rotterdam 
Jean Paul Frishert 
tel.nr. 010-4129641 
7 april 

KC Friesland 
Monique Boskma 
tel.nr. 058-151419 
28 april 

KC Utrecht 

KC Den Bosch 
Guy Kerpen 
tel.nr. 040-456186 
16 juni 

KC Amsterdam 
Ed Sinke 
tel.nr. 020-6002736 
23 juni 

De heer E. Sinke 
Liberalisme II Groenhoven 451 KC Haarlem 

8 & 9 september 
6 & 7 oktober 
27 & 28 oktober 

Presentatietechniek II 
15 april 

Jean Ton Sprong 
tel.nr. 030-304266 
12mei 111 17 & 21 oktober 1103 LN Amsterdam Mw A.W.J. Luijben 

FLITSCONGRES VOLKSGEZONDHEID 

Over Volksgezondheid is de laatste jaren veel 
te doen. Bezuinigingen op veel terreinen heb

ben de kwaliteit van de zorg onder druk gezet, 

waarbij de rol van de patiënt als voorwerp 

van zorg onderbelicht is gebleven. 

De partijcommissie Volksgezondheid organi-

THEMADAG 
DEFENSIE· 
BELEID 
Met het ogenschijnlijk einde van de Koude 
Oorlog is de noodzaak ontstaan om de defen

siepolitiek opnieuw te bezien. Niet alleen in 
nationaal kader, maar vooral op Europees en 

mondiaal niveau. Daarom heeft het hoofdbe

stuur van de VVD besloten een themadag over 

de defensieproblematiek te organiseren. Met 
als achtergrondinformatie een prae-advies en 

een aantal stellingen geven deskundige spre

kers hun visie op de verschillende problemen. 

De algemene probleemstelling die werd voor

gelegd aan de opstellers van het prae-advies is 

de volgende: In 1989 eindigde de Koude 
Oorlog en daarmee veranderden de interna

tionale politieke verhoudingen van bipolair 

naar multipolair. 
Niet langer wordt het militaire en politieke 

krachtenveld beheerst door de Oost-West 

tegenstelling. De vraag rijst nu in hoeverre de 
instituties die hun betekenis grotendeels ont

leenden aan de bipolaire verhouding nog ade

quaat kunnen functioneren in de nieuwe ver
houdingen. Andere instituties die tijdens de 

seert daarom een flitscongres met als titel 
Kwaliteit van de zorg en de autonomie van 

de patiënt 

Datum: donderdag 11 mei 1995 

Tijd: 16.30 - 21.00 uur 

Plaats: Maarssen(broek) 'Meeting Plaza' 

Koude Oorlog een marginale betekenis had

den krijgen nu wellicht meer bestaansgrond. 

Ter discussie staan de posities van instellingen 
als NAVO, de WEU, UNO de OVSE, de EU etce

tera. De positie van Defensie en meer in het 

algemeen de plaats van de nieuwe bakens ten 

behoeve van het buitenlandse beleid, zullen 

binnen de VVD meer discussies vergen. 

Ook speelt de vraag of in de huidige situatie 
het Nederlands defensie-apparaat over de 

middelen beschikt om de taken uit te voeren. 
Vervolgens kan dan de (bezuinigings-)taak

stelling met betrekking tot defensie op haar 

merites worden beoordeeld. 

De themadag zal plaatsvinden op 

zaterdag 22 april 1995 

Ministerie van Buitenlandse Zaken 

10.00- 17.00 uur 

Den Haag 

Als inleiders zullen optreden: 

- dr.ir f.f.C. Voorhoeve, minister van Defensie, 
- drs. G.M. de Vries, voorzitter van de liberale 

fractie in het Europees parlement, 

- prof. dr. A. van Staden, directeur van het 

Nederlands instituut voor Internationale 
betrekkingen Clingendael 

De kosten voor deelname aan deze dag bedra

gen f 50,00 p.p. 

Na overmaking van f 25,- op girorekening 
401 82 32 t.n.v. VVD-informatierekening te 's

Gravenhage onder vermelding van 
'Flitscongres Volksgezondheid 11 mei 1995' 

krijgt u van Lucas Osterholt nadere informatie 

franco thuisgestuurd. 
Bij deze prijs zit een eenvoudig diner inbegre

pen. 
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U kunt aan deze discussie deelnemen door het 
insturen van onderstaande bon aan: 

Algemeen secretariaat van de WO 

T.a.V. Lucas asterholt 

Postbus 30836, 2500 GV DEN HAAG 

Inzenden van deze bon is mogelijk t/m 5 april1995 

Faxen is ook mogelijk (faxnummer: 070-360 82 76) 

BON voor inschrijving 
voor de VVD themadag over Defensiebeleid 

op zaterdag 22 apri11995 

Ik doe graag mee met de discussie en geef 

mij hierbij op 

12 

Naam: ........................................................... . 

Adres: ............................................................ . 
Postcode: ....................................................... . 

Plaats: ........................................................... . 

Functie: ......................................................... . 

Ik heb heden f 50,- overgemaakt op girore
kening 401 82 32 t.n.v. VVD informatiere

kening te 's-Gravenhage onder vermelding 

van themadag Defensiebeleid op 22 april 

1995. 
Ik krijg na betaling nadere informatie fran

co thuisgestuurd. 

Handtekening: .......................................... . 
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DE VVD-PAR· 
TIJCOMMISSIE 
VOLKSGEZOND 
HElD 
heeft recent twee notities gepubliceerd die door 

belangstellenden kunnen worden opgevraagd. 

In het advies met betrekking tot het rapport 
van de commissie Modernisering Curatieve 

Zorg (de commissie Biesheuvel) wordt met 
name een aantal opmerkingen gemaakt naar 

aanleiding van de zorginhoudelijke kant van 

het rapport van de commissie. 

In een tweede notitie heeft de commissie een 

aantal gedachten gepubliceerd over de rol en 
de positie van privé-klinieken in de 

Nederlandse gezondheidszorg. 

Beide notities krijgt u franco thuisgestuurd na 
overmaking vanf 5,- op girorekening 401 82 

32 t.n.v. VVD-informatierekening te 's
Gravenhage, onder vermelding van 'Notities 

VG maart 1995'. 

Voor inlichtingen kunt U schrijven met het alge

meen secretariaat van de WO, Lucas Osterholt, 

Postbus 30836, 2500 GV 's-Gravenhage. 

Faxen is ook mogelijk: 070- 360 82 76. 
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een niet te onderschatten rol. Politiek en media, ze kunnen niet 

buiten elkaar. Maar vaak lijkt het alsof ze ook niet goed met 

elkaar kunnen. Op het Binnenhof leven ze samen: politici en 

parlementair journalisten. Onder een kaasstolp, zoals sommigen 

zeggen. Een wereldje met eigen tradities en mores. 

Ook in dit thema: de omroep-wereld in beweging 
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'Ik dacht dat je als minister wel heel erg gefocust zou 
worden op één beleidsterrein. Eenzaam bivakkerend op je 
departement. Toen ik wist wie mijn collega's zouden 
worden werd het meteen een stuk aangenamer. Want ik 
maak nu ook deel uit van een team. Het lid zijn van een 
kabinet is een geweldige teamjob.' 
Een interview met Annemarie Jorritsma, minister van 
Verkeer en Waterstaat 

- VVD MOET NU LEDEN WERVEN 

De velden staan rijp om te oogsten. Het VVD-bestuur is 
druk bezig om alle hens aan dek te krijgen voor de actie 
ledenwerving/ledenbehoud. 
Hoofdbestuurslid Frans Breukers vertelt over de initiatieven 
die thans worden genomen om van de VVD ook een grote, 
actieve ledenpartij te maken 

---------
APRIL 1995 Nr. 1429 

EN VERDER ... 

- Redactie betreurt fout in 
minderhedeninterview 

- Johan Remkes over stadsprovin
cies en de verdeling van het 
gemeentefonds 

- Tot uiterlijk 12 mei kunt u via 
een intekenbon de maaltijden 
reserveren tijdens de jaarlijkse 
algemene vergadering op 19 en 
20 mei in Ede 

- Jan Kees 
Wiebenga 
schreef over 
'de andere 
kant van de 
oorlog' na 
een verblijf 
in Tuzla 

- Alle besluitenlijsten van de 
jaarvergaderingen van 1994 



Door: Arno Visser, Ernst van Splunter en Johan Hommes 
Foto's: Theo Meijer 

Technologische ontwikkelingen hebben de wijze waarop politiek wordt 
bedreven ontegenzeggelijk beïnvloed. Niet alleen de vorm, maar ook de 
inhoud. Geen ellenlange betogen, uitvoerige debatten of uitgebreide 
briefwisselingen meer. Nee, scherpe soms vinnige reacties op radio en tv 
zetten de toon in een campagne. De maatschappij aan het eind van de 
20e eeuw wordt weliswaar gekarakteriseerd als informatie-samenleving, 
maar die gemeenschap drijft op korte, snel behapbare gegevens. Hierbij 
spelen de gedrukte en audio-visuele media een cruciale rol. De omloop
snelheid van data wordt steeds hoger. We zijn alleen nog geïnteresseerd 
in nieuws. De aktualiteitenrubrieken beconcurreren elkaar met de meest 
hete berichten. Het is bovenal de tv die in dat proces het meest domi
nante en dus invloedrijkste medium is geworden. Vrijheid & Democratie 
onderzoekt het wel en wee van onze media-maatschappij. 

Van Den Haag naar Hilversum en weer terug 

De krant, de radio en de tv, voor alledrie geldt het 
adagium: 'the medium is the message'. Bekend 

en berucht is het onderzoek naar de debatten tussen 
Kennedy en Nixon. De luisteraars hoorden voor de 
radio Nixon zijn opponent verslaan, maar de kijkers 
zagen op tv een oveiWinning van de jonge, gebruinde 
senator op de ongeschoren ogende vice-president. 
In Nederland wijst vice-premier Hans Dijkstal (door 
vriend en vijand als goed communicator aangemerkt) 
er regelmatig op, dat we met de beeldbuis een instru
ment in handen hebben waar we eigenlijk niet goed 
raad mee weten. Dat geldt volgens hem net zo goed 
voor de tv-makers, als voor degenen die in beeld zijn, 
als voor hen die naar het beeld kijken. We weten wel 
dat van alle zintuigen de ogen de grootste invloed heb
ben op het gedrag. Maar we weten onvoldoende wat 
de gevolgen zijn voor al die mensen die via de TV din
gen zien die tot voor kort tot een 'andere wereld' 
behoorden. We kennen onvoldoende het (emotionele) 
effect dat beelden hebben op de (rationele) boodschap. 

De wereld in een oogopslag 
Onderscheidt die moderne wijze van communiceren via 
beeld en geluid de (belevings)wereld van de moderne 
westerse mens van die van zijn grootouders? Jazeker. 
Met een afstandsbediening ligt de hele wereld binnen 
handbereik. Een druk op de knop is genoeg om via 
CNN de ontwikkelingen in de wereld te volgen. De VS 
vielen Irak 'live' binnen. In luttele seconden tijd zijn we 
op de hoogte van de ellende in Burundi. Even later zien 
we een bosbrand in Australië. De wereld in fragmenten. 

Tussen het begin en het einde van de 20e eeuw ligt een 
revolutie. Eeuwenlang, tot aan het begin van deze 
eeuw communiceerden mensen op een wijze die in lut
tele decennia achterhaald is. Mensen vertelden elkaar 
verhalen. Dat waren geschiedenissen waaruit benodig
de informatie werd geput; een wijze levensles, of een 
praktische tip. Er was toen direct contact tussen vertel
ler en luisteraar, nu niet meer. En je kon ze navertellen 
en daarmee de boodschap verder dragen. In sommige 
culturen gebeurt dat nog altijd. Het verhaal gaat nog 
van persoon op persoon, van generatie op generatie. 
Alles wat nu wordt gereproduceerd zijn betekenisloze 
feiten. Ook G.B.J. Hiltermann neemt in onze maat
schappij niet de plaats in van de verhalen-verteller. 
De in 1940 overleden cultuurcriticus Walter Benjamin 
signaleerde na afloop van de Eerste Wereldoorlog het 
omslagpunt. Ten eerste zag hij dat men uit die oorlog 
kwam met ervaringen zo verschrikkelijk dat ze niet 
aansloten op de belevingswereld van de thuisblijvers. 
Met andere woorden: de loopgravenoorlog was letter
lijk onbeschrijflijk, on-vertelbaar. Ten tweede trad tege
lijkertijd door drukpers en radio een nieuw verschijnsel 
op: massa-informatie. En die massa-informatie had 
heel andere kenmerken dan de oude verhÇllen. Ze 
moest voorallogisch en verifieerbaar zijn. Niet de 
gehele vertelling, maar het enkele bericht staat cen
traal. 
Zo beleven we de politiek anno 1995: 's ochtends lezen 
we de krant en snellen door de koppen om op te 
maken welke conflicten er binnen de coalitie dreigen, 
aan het begin van de avond kijken we naar het nieuws 
om te weten te komen of de ruzies in de kiem 
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gesmoord zijn ofwel dat er nieuwe breuken dreigen. En 
's avonds laat luisteren we met het oog op morgen 
langs welke breuklijnen de volgende dag zal verlopen. 
Er komt geen verhaal en geen verteller meer aan te 
pas. Wie de koppen maakt, weten we niet. Degene die 
het nieuws samenstelt, horen we niet. De stem die 
tegen ons aanpraat, zien we niet. 

Van Den Haag ... 
Het moet allemaal snel en kort. Tweede- Kamerfracties 
en departementen hebben aparte afdelingen waar 
voorlichters de aandacht van en voor de media bege
leiden. Het ultieme doel is een apart 'item' op televisie, 
maar een optreden met slechts een paar korte zinsne
den mag al als bijzonder geslaagd worden getypeerd. 
Waar de aandacht 100 jaar geleden lag op een goed 
verhaal, daar richt die zich nu op een pakkende 'one
liner'. 'Read my Iips1 no more taxes. 1 Hiermee garandeer
de presidents-kandidaat George Bush zich de continue 
herhaling van een duidelijke boodschap. Zo duidelijk 
zelfs, dat die de volgende verkiezing door zijn tegen
stander werd herhaald. De kiezers bleken Bush te heb
ben verstaan en begrepen. Het werd 'no more Bush'. 
De meeste politici zijn minder duidelijk om niet met 
hun eigen woorden te worden geconfronteerd. 

In de snelle informatiemaatschappij spelen opinielei
ders een cruciale rol. Zij maken het nieuws en domine
ren de maatschappelijke discussies. De onderwerpen 
die zij aansnijden en de meningen die ze er op na hou
den zijn soms goed voor dagenlange discussie. De VVD 
heeft in haar politiek leider een van de opinieleiders. 
Van links tot rechts wijst men op zijn duidelijkheid als 
onderscheidende factor. Lange artikelen of korte 
opmerkingen van Bolkestein laten de drukpersen over
uren draaien en bij de microfoons en camera's kort
sluiting ontstaan. Hij noemt het beestje bij de naam en 
dat komt hard aan. Opvallend is dat de maatschappe
lijke en politieke discussie in zijn geval niet alleen gaat 
over de inhoud van zijn woorden, maar ook over de 
manier waarop hij de media gebruikt (of door de 
media gebruikt wordt). 

Vaak monden korte opmerkingen van WO-zijde over 
een der onderwerpen van het minderhedenbeleid uit 
in heftige debatten op radio en tv en artikelen op opi
nie-pagina's over zaken die nooit zijn gezegd. Dat 
mechanisme leidde onlangs tot een hoofdredactioneel 
commentaar in NRC-Handelsblad waarin de sturende 
rol van de media werd belicht. De hand werd zelfs een 
beetje in eigen boezem gestoken: kritisch zelfonderzoek 
zou geen kwaad kunnen. Onder de titel 'De mediacra
tie1 schreef de NRC: 'Het beeld zoals dat dagelijks wordt 
gevormd door de media speelt [ .. .} een steeds bepalender 
rol bij de meningsvorming. 1 Door middel van samenvat-



ting, selectie en aandacht bepalen de media in belang
rijke mate de agenda. Het Handelsblad vindt dat deels 
onvermijdelijk en acht de TV niet meer weg te denken 
uit het politieke besluitvormingsproces. Let wel, het 
medium is hiermee (volgens de krant) onderdeel van 
de democratische besluitvorming geworden. Wat heeft 
dat voor consequenties voor de verantwoording die 
journalisten afleggen? Daar wordt geen antwoord op 
gegeven. Het blijft bij de constatering dat bij een ver
anderde politieke cultuur, de omgangsvormen mede 
veranderen. Dat dient bij alle partijen te leiden tot een 
andere benadering van de politiek. 'T at die partijen 
behoren zeker ook de media.' Aldus de kwaliteitskrant. 
Het gaat langzaam, maar toch ... 

Naar Hilversum ... 
De benadering die de politieke partijen omgekeerd 
hanteren richting media-bestel blinkt ook niet uit in 
veranderingsgezindheid. Nederland heeft nog altijd 
een zeer bijzonder (sommigen zeggen gedateerd) 
omroepbestel. Het loopt langs de lijnen der (vermeen
de) publieke evenredigheid, menen voorstanders. 
Verenigingen waken- gesponsord met behulp van 
kijk- en luistergelden - over de verantwoorde inkleu
ring van de beelden. Over dat bestel wordt nu al meer 
dan 30 jaar politieke strijd geleverd. 
Volgens wijlen Molly Geertsema 'vergiftigde' de 
omroepkwestie de Haagse politiek in de jaren zestig. Al 
in die tijd wilde de WD het verzuilde systeem open 
breken. Dat stuitte op grote weerstand van binnen en 
buiten Hilversum. Wat dat betreft is tot op de dag van 
vandaag weinig veranderd. Al geldt bijvoorbeeld het 
argument van schaarste door de komst van de kabel al 
lang niet meer. 

In haar onvermoeibare politieke strijd om naast de 
Bilversurne pilaren een alternatief open "te laten ver
wierf Haya van Someren zich zelfs de bijnaam 'Jeanne 
d'Arc voor de commerciëlen'. Er viel zelfs een kabinet 
in die vergiftigde jaren zestig. In 1965 bood het kabi
net-Marijnen zijn ontslag aan omdat de standpunten 
met betrekking tot het mediabeleid te ver uiteen lagen. 
De WD stond alleen in haar pleidooi voor invoering 
van commerciële TV. De liberalen verweten hun tegen
strevers paternalisme en minachting van het publiek. 
In 1967 verloren ze de strijd toen de Omroepwet werd 
aangenomen. 

Wat is er sindsdien veranderd? Veel in de technologi
sche en financiële mogelijkheden. Bedroevend weinig 
in de politieke mogelijkheden. Vorig jaar besloot de 
toenmalige minister van WVC, Hedy d' Ancona, het 
systeem nog eens tien jaar (!) te conserveren. Het hui
dige regeerakkoord brengt dat terug tot 5 jaar. 
Gedurende die tijd wordt nagedacht of daarna veran
deringen noodzakelijk zijn. 
In het in 1994 verschenen 'De stroperige staat' van 
NRC-journalist Marc Chavannes (een boek met 'kant
tekeningen' bij de wijze waarop de liefste democratie 
van de wereld is ingericht) is een hoofdstuk gewijd aan 
ons curieus omroepbestel. Onder de veelzeggende titel 
'Heerlijk Helder Hilversum' ergert de schrijver zich luid
keels aan dit corporatieve element in de samenleving. 
'Hilversum onttrekt zich aan de wetten van de tijd,' vindt 
Chavannes. Ontwikkelingen worden tegengehouden 
door 'een handjevol zeloten'. Waarom doet de politiek 
daar niets tegen? Chavannes: 'Iedereen heeft wel een 
maatje achter een microfoon zitten.' 

En weer terug 
In een democratie spelen vrijheid van meningsuiting 
en vrijheid van drukpers een niet te onderschatten rol. 
Politiek en media, ze kunnen alleen al daarom niet 
zonder elkaar. Maar even zo vaak lijkt het alsof ze ook 
niet goed met elkaar kunnen. Op het Binnenhof leven 
ze samen, politici en parlementair journalisten. Onder 
een kaasstolp, zoals sommigen zeggen. Een wereldje 
met eigen tradities en eigen mores. 
Hoe dat bevalt? Telegraaf-journalist Emiel Bode gaf 
vorig jaar een kijkje achter de schermen in zijn 'dag-

boeknotities op de vierkante kilometer' getiteld 'Paars!'. 
Deze nieuwsjager ervaart het gedrag van politici jegens 
journalisten zo: 'Hij heeft het niet zo gezegd, hij heeft het 
niet zo bedoeld. Journalisten hebben zijn woorden uit het 
verband getrokken. Deze reactie hoor je vaak als politici 
pikante uitspraken doen die op een muur van kritiek stui
ten. Het komt politici menigmaal goed uit dat journalisten 
hun uitspraken iets harder neerzetten. Het is een oude truc. 
"Ik zeg het niet zo hard, maar de kop mag wat harder zijn. 
Als de tekst maar niet tussen aanhalingstekens wordt 
geplaatst. "' 

En hoe ervaart de politicus het werk van de journalist. 
Frits Bolkestein gaf zijn gedachten over persmuskieten 
bloot toen hij een boek van een van hen in ontvangst 

nam: 'De Nederlandse pers heeft geen enkele rol gespeeld 
in de ontdekking van de omvangrijke fraude in de sociale 
zekerheid,' zei hij. 'Simpele waarneming en enig graafwerk 
hadden al tien jaar geleden tot opzienbarende conclusies 
kunnen leiden. Maar de Nederlandse journalistiek wilde het 
probleem niet zien, dus bestond het niet.' Tot slot conclu
deerde Bolkestein dat beide partijen evenveel valt te 
verwijten. 'Politici zijn vaak zelf debet aan de trivialisering 
van de politiek. Maar ook de media dragen hun steentje 
bij.' 

11 

DE OMROEPVOORZITTER: 
6HET IS NIET ALLEEN KOMMER EN 
KWEL IN HILVERSUM' 

Gerard C. Wallis de Vries, voorzitter van de AVRO, heeft in 
de WO vele functies vervuld. Zo was hij ondermeer wethou
der te Den Haag en staatssecretaris van Cultuur, Recreatie 
en Maatschappelijk Werk in het kabinet Van Agt-Wiegel 
van 1977- 1980. 

I k zie publieke omroep in Nederland als een vorm 
van omroep die draagvlak heeft in de samenleving 

en die zich onafhankelijk kan opstellen van overheid 
en commercie. Publieke omroep heeft de ruimte om 
zichzelf te zijn en wordt gevoed van onderop en wordt 
niet van bovenaf aan de samenleving opgelegd. We 
moeten niet in een situatie komen zoals bijvoorbeeld in 
Frankrijk, waar iedere nieuwe president belangrijke ver
anderingen in de omroep aanbrengt, of in Duitsland 
waar discussies plaatsvinden over politieke invloed op 
de omroep. Over Italië spreek ik in dit verband maar 
liever helemaal niet. Zelfs bij de eeuwig van stal 
gehaalde Britse BBC weet men er ook wel weg mee. Het 
is volstrekt duidelijk dat bij een wisseling van de wacht 
van Major naar een Labour-regering in de BBC-top het 
nodige rumoer zal ontstaan en ook dat nieuwe benoe
mingen kunnen plaatsvinden. Gelukkig hebben wij in 
Nederland een dergelijk situatie niet. Ik vind dan ook 
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dat wij voorzichtig moeten zijn om datgene wat in het 
verleden zijn vorm heeft gekregen en op een heel 
behoorlijke manier, zo maar over boord te zetten. De 
Nederlandse publieke omroep is gevarieerd en aantrek
kelijk. De vraag is, wie stuurt het aan. Gebeurt dit van 
boven door de overheid of van onderop door particulie
re omroepverenigingen. Ik vind dat laatste verkieslij
ker. Centrale sturing van bovenaf heeft het risico van 
een grijs programma-aanbod en het ontstaan van een 
weinig creatieve en bureaucratische organisatie. Dit 
lijkt mij niet wenselijk. De Nederlandse publieke 
omroep hoeft bovendien geen concessies te doen aan 
de reclame. De wetgeving zorgt daar voor. De onafhan
kelijke, door de overheid gecontroleerde STER mag niet 
meer dan 61/2 o/o van de zendtijd exploiteren voor 
reclame. De plaatsing van de blokken vindt plaats in 
overleg met de omroepen en het Commissariaat voor 
de Media houdt toezicht. Dit Commissariaat moet er 
ook voor zorgen dat de omroepen zich non-commer
cieel gedragen. In Europa mag 10o/o van de zendtijd, 
ook van de publieke omroep, worden verkocht voor 
reclame. In Nederland besteden we 6 1/2%. Er kan dan 
toch moeilijk worden beweerd dat de publieke omroep 
in Nederland teloor gaat aan de commercie.' 

AVRO-voorzitter Gerard Wallis de Vries 
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Spiegeltje, spiegeltje aan de wand .. 

Aan de media herken je een samenleving. Een land krijgt 

de regering die het verdient. Als we deze twee stellingen 

eens in elkaar schuiven dan zijn uitstraling en organisatie 

van de media en de mate van bemoeienis daarmee van de 

overheid loten van dezelfde stam. Want beide weerspie

gelen het karakter van die samenleving. Nog steeds vol

gens die redenering is er dus ook geen uitspraak te doen 

over de juistheid van overheidsbemoeienis met de media. 

Het staatkundig bestel en het mediabestelliggen dan 

immers logisch en onvermijdelijk in elkaars verlengde. 

Wel kunnen observaties van het mediabestel een interes

sant inzicht bieden in de betreffende maatschappij en 

haar overheid. Vanuit dat camerastandpunt is het aardig 

het Nederlands mediabestel te bezien. 

De ruimte dwingt mij de schrijvende pers buiten beeld te 

laten. De overheid bemoeit zich trouwens niet met het 

geschreven woord, behalve dat zij de vrijheid van druk

pers garandeert. Bovendien kunnen noodlijdende kran

ten een beroep doen op financiële steun, zonder hun 

redactionele onafhankelijkheid te verliezen. Aldus kan 

pluriformiteit enigszins worden beschermd tegen het 

marktmechanisme. Opvallend is dat geleidelijk de levens

beschouwelijke grondslag bij de schrijvende pers ver

dwijnt, zonder dat daar overigens nationale emoties of 

opvallende kamerdebatten mee zijn gemoeid. 

De omroep biedt een bonter beeld. Levensbeschouwing is hier 

nadrukkelijker aanwezig, terwijl tegelijkertijd bij een zich terug

trekkende overheid allerlei zenders het licht zien wier boodschap 

voornamelijk opgewekte onbenulligheid is van het genre 'Don't 

worry, be happy'. Met name de uit de grond schietende commer

ciële popzenders vertegenwoordigen dit volledig vrijblijvende 

niets, want er valt blijkbaar veel aan te verdienen. Als de radio en 

televisie naar inhoud en uitstraling een adequaat beeld geven van 

Nederland anno 1995, dan is dat beeld niet erg veelbelovend. Er is 

een duidelijke verschuiving aan de gang van opinie naar non-opi

nie, van betrokkenheid naar vrijblijvendheid, van cultuur naar 

muzikaal behang en probleemloos vermaak. Uiteraard gun ik 

iedereen het hare of het zijne. Maar het weerspiegelt een samen

leving die blijkbaar steeds meer moeite heeft zijn cultuur te 

beminnen, vast te houden en door te geven. Dat is verarmend, 

vrienden. 

In de organisatie beschermt de overheid tot op zekere hoogte de 

traditie, manifest in de publieke omroep. Tot op zekere hoogte, 

want de vele concessies die zijn gedaan aan de commercie hebben 

de vrije mediamarkt een geweldige steun in de rug gegeven. Daar 

immers trekt het geld heen. De publieke omroep is daar zelf 

debet aan door te lang en te defensief ontwikkelingen gade te 

slaan achter de veilige haag van de overheid. Maar hij staat nu 

voor de reusachtige uitdaging tegendraads en toch representatief 

te overleven. Ook diegenen die geen stellige levensbeschouwing 

koesteren zouden het wel eens de moeite waard kunnen gaan 

vinden de overheid te steunen in haar bescherming van een wer

kelijk krachtige publieke omroep. Want de spiegel van de samen

leving moet toch meer inhoud tonen dan correcte nieuwspro

gramma's en overigens rijk aangekleed niets. Het is immers een 

spiegel van onszelf .... 

Hans HiJJen 
lid Tweede Kamer CDA 

Omroepbijdrage 
'We klagen allemaal over de hoogte van de omroepbij
drage, maar eigenlijk is die heel redelijk. Voor drie t.v. 
zenders en vijf radiostations betalen wij, op Portugal 
na, de laagste bijdragen van heel West-Europa. Met 
datgene wat wij van de Nederlandse burger vragen 
wordt vervolgens een heel behoorlijk produkt geleverd. 
Ik vind dat je daar zuinig op moet zijn. De pluriformi
teit, zoals die bij de geschreven pers wordt gekoesterd, 
·moet ook bij de omroep gewaarborgd blijven en wel 
door private zendgemachtigden, die zich zelfstandig 
kunnen bewegen, uiteraard binnen de grenzen die de 
wet stelt. Dit kan het best door particuliere organisaties 
die in de samenleving hun voeding en wortels hebben, 
zie het ledenaantal dat voor de AVRO en de meeste 
andere omroepen het afgelopen jaar zelfs is gestegen. 
Als je zoveelleden hebt dan is er een draagvlak in de 
samenleving. Ik geeft daarbij toe dat deze ledentallen 
enigszins moeten worden gerelativeerd door de koppe
ling van het lidmaatschap aan de programmabla
den, ... maar toch. Het draagvlak van de publieke 
omroepen blijkt ook uit de kijkcijfers, waaruit blijkt dat 
deze nog steeds - ook internationaal - het opvallende 
aantal van rond 50% van de kijkers trekken.' 

Samenwerking tussen de omroepen 
'Het omroepbestel heeft zich langdurig gekenmerkt 
door onderlinge concurrentie van de zendgemachtig
den. Concurrentie die in deze tijd als hinderlijk wordt 
beoordeeld. Maar, wij hebben wel verschillende mer
ken en dat zou voor de veelkleurigheid wel eens van 
bijzondere waarde kunnen zijn. Concurrentie in de 
publieke omroep gaat niet om geld, maar om je 
gezicht, je positie zo goed mogelijk naar buiten te bren
gen. Ik vind dat daar erg voorzichtig mee moet worden 
omgegaan. Ook als je tegen het bestel bent kun je toch 
niet zomaar omroepverenigingen gaan opheffen. Ik 
wees hiervoor al op de ledenaantallen en de kijkcijfers. 
Het is allemaal geen kommer en kwel in Hilversum, 
zoals door sommigen wordt beweerd. De versnippering 
is wel een probleem. Het aantal zendgemachtigden 
voor doelgroepen wordt steeds groter en ook TROS, 
Veronica en de EO hebben in de loop der jaren een 
steeds groter aandeel van de zendtijd opgeëist. Daarom 
hebben wij McKinsey gevraagd een onderzoek te doen 
en die heeft geadviseerd om per zender nauw samen te 
werken. Bij de radio zijn voorts vijf profielen gekozen, 
per zender één. Op de t.v. is de samenwerking op de 
drie netten per 1 januari j.l. van start gegaan. De uit
zendconcessies worden verleend op basis van die 
samenwerking. Dat moet nu een kans krijgen. De 
samenwerking leidt tevens tot een bijkomend voordeel 
dat er nog efficiënter gewerkt kan worden.' 

Vijf jaar is te kort 
'In de afgelopen tien jaar heeft ieder kabinet de 
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Mediawet op zijn kop gezet. Dat veroorzaakt verlam
ming. De Nederlandse omroepen verdienen een com
pliment dat zij desondanks, in deze inconsistente 
wereld, in deze politieke warwinkel van meningsvor
mingen, nog steeds een goed produkt hebben afgele
verd. Ik vind dat aan de discussie rond het publieke 
bestel nu een einde moet komen. Tien jaar is een rede
lijke tijd om de samenwerking goed van de grond te 
krijgen. Je moet naar een gebouw. Mensen moeten 
werken in een geheel ander perspectief en dat kost tijd. 
Daarnaast heb je te maken met creatieve processen . 
Het opleiden en begeleiden van mensen die voor jouw 
omroeporganisatie programma's moeten maken is een 
langdurige en intensieve zaak. Je stampt maar niet zo 
een dramaserie van hoge kwaliteit uit de grond. Het is 
dan ook te betreuren dat de verleende concessies maar 
vijf jaar duren. Vijf jaar is te kort, zeker voor het cre
atieve proces, tenzij je je ervan afmaakt door veel in te 
kopen en weinig zelf te maken, maar dat wil de AVRO 
nu juist niet.' 

'Er is gezegd dat de komende vijf jaar zullen worden 
gebruikt om structuur, financiering en inhoud van het 
omroepbestel opnieuw ter discussie te stellen. Dus in 
plaats van per 1 januari 1995 een eind te maken aan 
de tienjarige discussie over het bestel is het een start 
geworden voor een nieuwe discussie. Daar zijn wij echt 
niet blij mee. De omroepen moeten de tijd krijgen om 
de gemaakte afspraken uit te voeren en om de samen
werking van de grond te krijgen.' 
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DE POLITIEK 
COMMENTATOR: 
•oE DAGBLADEN 
MOETEN ORDE 
IN DE CHAOS 
SCHEPPEN' 
Mark Kranenburg studeerde aan de school van journalistiek 
in Utrecht. Hij begon zijn carrière bij het Leidsch Dagblad, 
ging in 1980 bij de Haagse redactie van het Parool werken 
en maakte in 1984 de overstap naar NRC Handelsblad, 
eerst naar de sociaal-economische, later naar de politieke 

Mark Kranenburg NRC-Handelsblad 



redactie. Hij werd chefvan die afdeling. Sinds enige jaren is 
hij de politiek commentator van de NRC met iedere twee 
weken een eigen column. 

Romantische verhalen 

I k heb nog een staartje mee kunnen pakken van het 
tijdperk van de joumalisten die het kabinet Den Uyl 

nog hadden meegemaakt. Ik viel dus midden in de 
romantische verhalen die overigens nog steeds mooier 
worden. Mijn chef bij het Parool, Bert Steinmetz, had 
alle jaren van Den Uyl meegemaakt inclusief de nach
telijke vergaderingen. Ik heb al die verhalen in kleuren 
en geuren gehoord. Er was in die tijd een enorme 
belangstelling voor de Haagse journalistiek. Die heb ik 
helemaal zien wegvallen. Toen ik chef redactie NRC 
was moesten we echt met een vergrootglas zoeken om 
binnen het bestand van 160 NRC-redacteuren iemand 
te vinden die naar Den Haag wilde gaan. Dat zegt iets 
over het aanzien van de politiek en het engagement 
van de journalistiek. De redacteuren uit de periode 
Den Uyl beoefenden bijna een vorm van participeren
de journalistiek. Kranten deden daar aan mee en ook 
de radio. Bij "In de Rooie Haan", uitgezonden op zater
dagmiddag bij de V ARA, werd altijd nieuws gemaakt. 
Het blad van de industriebond NW maakte ook 
nieuws, dat was een soort geschreven Rooie Haan. 
Politiek en journalistiek zaten heel dicht bij elkaar. De 
verzuiling was nog diep geworteld. De week van de 
verkiezingen kwam Dries Van Agt bij "Brandpunt", 
Joop den Uyl "In de Rooie Haan". Wat dat betreft is er 
nog niet zoveel veranderd, want Wim Kok was de 
zaterdag voor de verkiezingen ook bij "Sonja". Bij de 
KRO is wel wat veranderd. Brinkman komt wel bij 
"Brandpunt", maar nu met z'n Arscop-affaire. Twintig 
jaar geleden had het niet bestaan dat zo'n programma 
werd uitgezonden en zeker geen twee weken voor de 
verkiezingen. Ook de kranten deden in het verleden 
driftig mee. Ik heb de NRC's uit de jaren '60 nog eens 
doorgebladerd. Daar kon je vlak voor de verkiezingen 
een hele riedellezen gericht tegen de WD, maar alles 
afwegende moest je dan toch maar lijst drie stemmen.' 

Ondersneeuwen 
'De enige wet die in de journalistiek geldt is dat er geen 
wetten zijn. Als dinsdagavond wordt gedreigd met een 
kabinetscrisis en woensdagmorgen stort er een vlieg
tuig op Pernis dan sneeuwt die crisisdreiging onder. 
Enige weken geleden had je die kwestie Tommel
Wallage. Daar is enorme ophef over gemaakt. Dat 
staat in geen verhouding tot de betekenis van de brute
ringsoperatie die om 15 miljard gulden draait en waar 
niemand over schrijft. 
Het is jammer dat we nooit tijd hebben voor enige 
reflectie. We kunnen eigenlijk nooit nabeschouwen. Ik 
zou best eens met de redactie tot in detail willen uit
pluizen hoe die hele ophef rond Bolkestein en de WD, 
beginnende bij die Noordwijkse rede en eindigend bij 
het vreemdelingende bat, in de Kamer is ontstaan. Op 
een gegeven moment werd er gezegd: "Bolkestein heeft 
de statencampagne op de buitenlanders gevoerd." Als 
je het uitpluist is het enige moment dat hij daarover 
iets heeft gezegd de Noordwijkse rede geweest waarin 
hij opmerkt dat Nederland verhoudingsgewijs meer 
asielzoekers opneemt dan andere landen. Die toe
spraak ging over Nederlandse belangen en is in NRC 
gepubliceerd. Daarna maakte Hanja Maij-Weggen de 
vergelijking met Philip de Winter en is alles op gang 
gekomen. Bolkestein heeft overigens handig gebruik 
gemaakt van de media. Daarvoor ging het helemaal 
niet over buitenlanders maar over de oppositionele 
toon van Bolkestein over het dualisme en de A-73.' 

Orde in de chaos 
'Voor de kranten blijft altijd een rol weggelegd. De 
krant moet een rustpunt zijn. We moeten niet probe
ren de televisie en de radio in snelheid te kloppen want 
dat lukt niet. Wat de krant moet doen is aan de ene 
kant nieuws blijven maken, want dat is de motor 
waarop je draait. Maar aan de andere kant moet je 
beschouwend nieuws brengen want er is geen ander 

medium dat die mogelijkheid biedt. Het moet dus 
samen gaan. In de chaos van het nieuws moet de 
krant enige duiding aanbrengen. Orde scheppen in de 
nieuwschaos is de uitdaging van de krant. 
Televisie heeft een eigen rol. Daar moet je rekening 
mee houden. Een programma als "Den Haag 
Vandaag" speelt gewoon een rol in het geheel. Politici 
spreken elkaar toe via een microfoon. Het komt voor 
dat een krantenjournalist een minister al drie weken 
voor een interview probeert te strikken. Dat lukt maar 
niet. Opeens komt hij of zij wél voor de camera. Toch 
is de krant onmisbaar als uitlegger. De bruteringsope
ratie is een goed voorbeeld omdat het zo ingewikkeld 
is. Wij hebben ruimte om zoiets uit te leggen.' 

Scoringsdrift 
'Door de snelheid en de veelheid aan media krijgen de 
joumalisten scoringsdrift. Dan kijk je naar het jour
naal en zegt Job Frieszo: "Een keiharde confrontatie 
vandaag in de Kamer!" Als je dan naar dat debat gaat 
kijken is het behoorlijk saai. Dat zit van nature wel in 
de Nederlandse politicus maar het joumaal vindt ken
nelijk dat het overdonderend aan het begin van de uit
zending de huiskamer in moet komen, anders is het 
geen nieuws. Dat doen de kranten natuurlijk ook wel 
met een spannende kop maar die moet niet van de 
waarheid gaan afwijken. Wat je ook steeds meer hoort 
is het ene zinnetje: "Wat betekent dit nu voor de coali
tie?" Is er spanning of niet. Crisisdreiging of geen cri
sisdreiging. Als de journalistiek zich daartoe verengt is 
dat heel beperkt want meestal gaan kabinetten 
gewoon door. Kabinetscrises zijn een zeldzaamheid in 
de politiek. Sinds 1982 is het één keer voorgekomen.' 

Behoorlijk vermoeiend 
'Voor de journalistiek is dit kabinet wennen. Het zijn 
drie partijen die niet van de ene op de andere dag 
anders zijn geworden. Zowel PvdA als WD blijven 
zichzelf. Als dat weer eens blijkt en de parlementaire 
pers vertaalt dat met crisisdreiging dan wordt dat voor 
de kijker behoorlijk vermoeiend. Ik vind dat de journa
listiek daar volwassener mee om moet gaan. Niet iede
re keer melden dat er crisis dreigt als men het oneens is 
maar de zaak meer inhoud geven. Als Wallage zegt 
dat lastenverlichting geen werkgelegenheid schept en 
dat daarover gediscussieerd moet worden vind ik dat 
de journalistiek mee moet denken over de vraag hoe 
werkgelegenheid kan worden gecreëerd. Dat gebeurt 
echter niet. Wat wel gebeurt is dat onmiddellijk wordt 
geroepen dat er weer spanning is in de coalitie. 
Waar het naar toe zou kunnen gaan is het 
Amerikaanse model. Je hebt daar de zogenaamde 
"White House Press". Dat zijn joumalisten die alleen 
de uitvoerende macht volgen. Die kijken naar de presi
dent, zijn staf... etc. Aan de andere kant is er de pers 
op Capitol Hill. Die volgen de Senaat en het Huis van 
Afgevaardigden. Met de komst van het dualisme 
komen er ook in Nederland twee machtscentra. A: het 
kabinet, B: de Kamers. In Amerika kunnen de plannen 
van de president onder invloed van het parlement ver
anderen. Daar wordt niet moeilijk over gedaan.' 

De waarheid 
'Je kunt in de journalistiek niet altijd de waarheid ver
tellen zonder enorm gelazer te krijgen. Zo hebben wij 
in de krant een artikel gehad over Marokkaanse jeugd
bendes die gewelddadig zijn. Daar wordt nu gewoon 
over gepraat maar daar hebben we toch een gedonder 
over gehad. Henri Beunders, die nu hoogleraar is, heeft 
dat in 1989 geschreven. Die heeft brieven gekregen dat 
het stigmatiserend werkt.' 

'Wat interessant was in Amerika tijdens de Clinton
Bush-campagne: de joumalisten bleven schrijven over 
Clintons' liefdesleven. Daar kwam een reactie op van 
de publieke opinie: alles goed en wel maar kunnen we 
het nog eens even over de zaak zelf hebben. Dan keert 
de wal het schip.' 
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Het nationale omroepdebat 

Dit jaar nog komt er een fundamenteel debat over de 

toekomst van de publieke omroep. 

Deze wens van de WD is vastgelegd in het regeerac

coord. 

Staatssecretaris Nu is (D66) heeft helaas nog niet veel 

haast gemaakt met de start van dit debat. 

En dat is jammer want Hilversum verkeert al jarenlang in 

een permanente staat van kwetsbaarheid. 

Het omvangrijke publiek bestel is niet opgewassen tegen 

de snelle maatschappelijke en technologische ontwikke

lingen. 

Commerciële omroep kent geen grenzen meer. 

Programma's kunnen op maat individueel worden aan

geboden. 

En de elektronische snelweg zal de positie van het 

Hilversumse bestel verder aantasten. 

Bovendien berust dit bestel op ficties. Het heet publiek, 

doch bestaat uit private omroepverenigingen, die baas 

op eigen buis willen zijn. Volgens de wet is het bestel 

niet-commercieel, maar wie durft dat nog te beweren ? 

Bovendien hebben de soaps en spelletjes de identiteits

gebonden programma's overspoeld. 

De hoogste tijd dus om de bakens te verzetten. 

De essentiële vraag luidt: wat is de taak van de overheid inzake 

omroep nu er geen schaarste meer is? 

Nu bemoeit de overheid zich via rigide regels en een verplichte 

omroepbijdrage intensief met de omroep. 

In plaats daarvan moet de overheid terug naar de kerntaken. 

De eerste is: bevorderen van communicatievrijheid. Dat is het 

recht om zonder beperkingen programma's uit te zenden of te 

ontvangen. Helaas bevat de Mediawet nog tal van bepalingen die 

deze vrijheid in de weg staan. 

In de tweede plaats rekent de VVD het tot de taak van de over

heid dat een aantal publieke functies via omroep worden vervuld. 

Het gaat daarbij om voorlichting, informatie en educatie, om 

bevordering van de Nederlandse taal en cultuur, om programma's 

van nationale betekenis en programma's voor minderheden. 

Die functies zijn belangrijker dan een kunstmatig in stand gehou

den bestel. 

drs. Dick Dees 
lid Tweede Kamer WD 



Annemarie Jorritsma, minister van Verkeer & Waterstaat: 

'Gerlof heeft het een stuk 
drukker gekregen.' 

Annemarie Jorritsma, minister van Verkeer en Waterstaat (met dank aan Madurodam) 

door Ernst van Splunter, foto: Theo Meijer 

De WO heeft 'iets' met het ministerie van Verkeer & 

Waterstaat. In de jaren '80 werd het departement goed

deels gerund door liberalen (Neelie Kroes en Jaap 

Scherpenhuizen). Tijdens het laatste kabinet Lubbers volg

de Annemarie forritsma het beleid van Hanja Maij-Weggen 

op de voet. Een ieder staat de eerste confrontatie tussen de 

bewindsvrouwe en haar latere opvolger nog voor de geest. 

Inmiddels is Annemarie forritsma alweer bijna driekwart 

jaar aan het werk op het fraaie departement. Ze heeft het 

naar haar zin en straalt dat ook uit: 'Het is fantastisch om 

te werken op een beleidsterrein met zoveel verschillende 

facetten'. 

A I heeft minister Jorritsma geen 
moment spijt van haar overgang 

van Kamer naar departement, toch was 
haar keuze dienaar van de Kroon te wor
den geen vanzelfsprekende. 'Toen voor 
de eerste keer gepolst werd of ik daar wel-
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licht iets voor zou voelen had ik nog 
steeds gemengde gevoelens die ik tot het 
moment van beslissen heb gehouden. Ik 
heb eraan getwijfeld omdat ik niet wist of 
ik het wel een leuk vak zou vinden. Aan 
het Kamerlidmaatschap kleven naast het 
feit dat je er reuze druk mee bent ook 
heel veel voordelen. Je werkt in een team 
en hebt een enorm inzicht in alles wat er 
gebeurt op alle gebieden. Ik dacht dat je 
als minister wel heel erg gefocust zou 
worden op één beleidsterrein, eenzaam 
bivakkerend op je departement. Toen ik 
wist wie mijn collega's zouden worden 
werd het meteen een stuk aangenamer. 
Want ik maak ook nu deel uit van een 
team. Het lid zijn van een kabinet is een 
geweldige teamjob. Iedere vrijdag doe je 
in een kabinet in feite hetzelfde wat je in 
een fractievergadering doet. Het is alleen 
meer besluitvormend en overzichtelijker 
want het kabinet telt maar veertien 
leden. En in dit kabinet, en dat ligt aan 
de leiding, is het veel meer gebruik dan 
in vorige ministeries dat iedereen praat 
over andermans portefeuilles.' 
'Op het ministerie bleek het trouwens 
ook niet zo eenzaam te zijn. Ik werk met 
meer ambtenaren samen dan ik had ver
wacht. Ambtenaren blijken hele leuke 

mensen te zijn. Ik ben echt heel enthou
siast over de mensen waarmee ik werk. 
Als ik terugdenk aan de periode in janu
ari, met het hoge water en alle ellende er 
omheen, dan herinner ik me dat het de 
mensen enorm stimuleerde om er echt 
iets van te maken want ze wisten dat het 
er nu op aankwam. Dan kan er in één 
dag plotseling een wet geschreven wor
den en worden ruzies tussen afdelingen 
en departementen in één keer opgelost.' 

A-73 
Dat het regeren soms moeilijk is onder
vond de minister begin maart toen de 
Kamer het besluit nam de Limburgse 
autoweg A-73 tegen het kabinetscompro
mis in toch aan de oostzijde van de Maas 
neer te leggen. 'Dat compromis vond ik 
goed te verdedigen. Maar toen de Kamer 
in meerderheid iets anders besloot kon ik 
daar zeer goed mee leven. Waar ik wel 
aan moest wennen is dat mensen, in dit 
geval in Limburg, absoluut niet snappen 
hoe je een eigen mening kunt hebben en 
een andere kunt verdedigen. Iedereen 
hoort te weten dat ik lid ben van de WD 
maar deel uitmaak van een kabinet van 
PvdA, WD en D66. Dat betekent com
promissen sluiten en die dan ook voluit 
verdedigen. Ik heb daar ook geen twijfel 
over laten bestaan. Doe je dat wel dan 
moet je aftreden. Overigens had 
Margreet de Boer dezelfde instelling. We 
moesten allebei iets steunen wat voor ons 
beiden een compromis was.' 
Annemarie Jorritsma ziet in het voluit 
verdedigen van compromissen winst voor 
de politiek als geheel. Heel veel mensen 
zeggen: "Voor de verkiezingen zeg je A, 
na de verkiezingen zeg je B." Ik vind dat 
zoiets best is uit te leggen, als je maar 

niet doet alsof B de grote waarheid is. Je 
moet uitleggen dat je zelf vindt dat A nog 
steeds het best is maar dat je nu eenmaal 
niet de meerderheid hebt en compromis
sen moet sluiten. Dat is ook een uitda
ging.' 

Eén nacht meer van huis 
Voor de minister is de overstap van de 
Kamer naar het ministerie niet zo groot 
geweest als zij had gedacht. 'In afwezig
heid maakt het eigenlijk weinig verschil. 
Ik ben nu één nacht meer van huis dan 
in vergelijking met mijn Tweede 
Kamertijd. Een voordeel is dat ik mijn 
echtgenoot wat vaker zie omdat we vaak 
samen bij een bijeenkomst moeten ver
schijnen. Dat was als Kamerlid veel min
der het geval. Voor Gerlof is het dus een 
stuk drukker geworden. Hij moet nogal 
eens een keer naar het Westen van het 
land komen. Mijn kinderen zijn overi-



gens wat gemengd in hun reactie op de 
verandering. Wat ze echt niet leuk vin
den is dat ik zoveel bekender ben gewor
den. Want de dochter van een minister is 
toch iets anders - overigens ten onrechte -
dan een dochter van een Kamerlid. Dat 
merk ik trouwens zelf ook. Ik realiseer me 
ook terdege dat sommigen alleen maar 
belangstelling voor me hebben omdat ik 
minister ben.' 

Defensie 
Dat Annemarie Jorritsma voor de verkie
zingen niet op een ministerschap rekende 
moge blijken uit het feit dat zij het 
woordvoerderschap Verkeer & Waterstaat 
al had verruild voor dat van Defensie. 
Haar belangstelling voor dat departe
ment is overigens nog steeds aanwezig. 
Met veel interesse volgt zij in het weke
lijks kabinetsberaad de ontwikkelingen 
op het ministerie van collega Joris 
Voorhoeve. 
'In de periode dat ik mij in de nieuwe 
portefeuille heb ingewerkt heb ik al heel 
wat problemen en probleempjes waar 
Joris nu mee worstelt gezien. Ik had niet 
gedacht dat wij in het kabinet zouden 
komen en zeker niet op voorhand dat ik 
er zelf deel uit van zou maken. Na een 
periode van twaalf jaar werd het dus tijd 
voor een nieuw beleidsterrein. Nu ik hier 
zit, op Verkeer & Waterstaat, is die twaalf 
jaar trouwens een enorm voordeel. Het 
wisselen van baan, van controleren naar 
besturen, is nog tot daaraan toe. Maar 
die verandering en dan ook nog een 
nieuw beleidsterrein zou wat mij betreft 
onoverkomelijk geweest zijn.' 

Informatievoorsprong 
Pat een Kamerlid in vergelijking met een 
bewindspersoon een informatieachters
tand heeft wordt door de minister ruiter
lijk erkend: 'Ik wil daar ook zoveel moge
lijk aan doen. Een Kamerlid moet als hij 
dat wil door een ambtenaar zo goed 
mogelijk worden geïnformeerd en inge
praat. Als het gaat om technische infor
matie kan dan niet vaak genoeg gebeu
ren. Ik bied dat zelf ook vaak aan. We 
zijn nu bezig met de verzelfstandiging 
van de NS. Hartstikke ingewikkeld. Ik 
moet ook echt bekennen dat ik vorig jaar 
geen notie had van de complexiteit van 
die zaak. Binnenkort hebben we daar
over mondeling overleg met de Kamer. 
Het eerste uur wil ik dan besteden om 
ambtenaren te laten uitleggen hoe het 
technisch in elkaar zit. De politieke knel
punten moet ik natuurlijk zelf ondervan
gen.' 
'Het risico van uit elkaar groeien is er 
natuurlijk altijd. Nu heb ik gelukkig 
twaalf jaar in de Kamer gezeten en weet 
vanuit de verschillende periodes ook wel 
hoe dat voorkomen kan worden. Het 
bewindsliedenoverleg speelt daar een 
belangrijke rol in. Daar komt bij dat 
mijn deur altijd open staat wanneer een 
Kamerlid belt.' 

Divers 
Het departement van Verkeer & 
Waterstaat is rijk aan verschillende facet
ten. Die neemt de minister allemaal voor 
haar rekening. 'Er zijn beleidsterreinen 
die ik helemaal niet zo goed kende', 
erkent zij. 'Het is trouwens ook een minis
terie met heel veel externe contacten. Je 

hebt te maken met heel veel bedrijven en 
maatschappelijke instellingen. En dan 
ben ik ook nog een type dat graag het 
land ingaat. Ik wil graag die contacten 
bijhouden.' 

BINNEN EN BUITEN DE MUREN VAN EEN ZIEKENHUIS 

De minister wil in de komende perioden 
veel knopen doorhakken op die onder
werpen die al op de plank lagen, maar 
geeft aan de bakens te willen verzetten 
op een aantal terreinen. 'De hele discus
sie rond de bestuurlijke organisatie van 
Verkeer en Vervoer heb ik altijd anders 
gezien dan een meerderheid in de Kamer 
toen ik daar lid was. Maar, die meerder
heid is veranderd. Op hoofdlijnen is men 
het met mij eens. Ik ben ook heel blij dat 
we af zijn van de gemeenschappelijke 
regelingen-gedachte. Dat geldt voor het 
hele kabinet. We willen terug naar terri
toriaal bestuur en algemeen bestuur en 
minder regionale invloed. Daar heb ik 
gelukkig afspraken over kunnen maken 
met provinciale en gemeentelijke organi
saties. Daardoor hoop ik echt inhoud te 
kunnen geven aan de decentralisatie
gedachte. Niet omdat ik van verantwoor
delijkheden af wil maar omdat ik denk 
dat je alleen een goed verkeers- en ver
vaersbeleid kunt voeren als duidelijk is 
wie verantwoordelijk is voor wat. 
Vervolgens moet er goed worden samen
gewerkt. Ik heb er namelijk een enorme 
hekel aan dat iedereen zich achter elkaar 
verschuilt en er per saldo niks gebeurt'. 

VROUWEN IN DE 
GEZONDHEIDSZORG 

Verantwoordelijkheid 
Over haar voornaamste doelstelling is 
Annemarie Jorritsma duidelijk: 'Het 
openbaar vervoer moet gedecentraliseerd 
worden en de aanpak van files rond de 
steden moet intensief worden opgepakt. 
We weten allemaal dat het niet met 
infrastructuur alleen is op te lossen. Er 
zullen andere dingen moeten gebeuren. 
En er is wel degelijk wat aan te doen. 
Alles bepalend daarin is het gedrag van 
mensen. Als we er niet in slagen de men
sen ervan te overtuigen dat ze een onder
deel zijn van het probleem, dan los je het 
probleem niet op. Straflpaatregelen, 
beloningen, allemaal prachtig, maar uit
eindelijk - en dat sluit prachtig aan bij de 
liberale gedachte van verantwoordelijk
heid - zullen de mensen en de bedrijven, 
het zelf moeten doen'. 
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door Lody Pieters 

'Door de maximale druk op ziekenhuizen 
om de verpleegduur te verkorten en 
zoveel mogelijk verrichtingen in dagbe
handeling te doen, zal ziekenhuis
(na)zorg voor een deel naar de thuissitu
atie verplaatst worden. De prijs voor deze 
ontwikkeling zal met name betaald wor
den door het vrouwelijke deel van onze 
samenleving, zowel binnen als buiten de 
ziekenhuismuren.' Met deze kritische uit
spraak mobiliseerde mevrouw C.M. 
Voermans-Neleman, arts en directielid 
van het Diaconessenhuis in Voorburg, 
aller aandacht tijdens het WO-vrouwen
congres op 18 maart. 

Burn-out 
Het congresthema 'De toekomst van onze 
gezondheid is ons een zorg' werd door 
deskundigen vanuit diverse gezichtshoe
ken belicht. De veranderingen in de 
gezondheidszorg en de consequenties 
daarvan met name voor vrouwen werden 
zakelijk en goed gedocumenteerd, maar 
daardoor des te indringender door 
mevrouw Voermans over het voetlicht 
gebracht. Zij schetste de enorme druk die 
de overheid op de ziekenhuizen uitoefent 
om de norm voor de erkenning van zie
kenhuisbedden per duizend inwoners te 
verlagen. Daarnaast worden ziekenhui
zen door de overheid geconfronteerd met 
jaarlijkse kortingen op budgetcomponen
ten onder het motto 'er moet nog effi
ciënter gewerkt worden'. Dat leidt vol
gens mevrouw Voermans tot grote finan
ciële problemen. Zij sprak haar veront
rusting uit over de zware wissel die 
momenteel getrokken wordt op een ieder 
die werkzaam is in een ziekenhuis. De 
daling van de gemiddelde bezettings
graad, de toename van het aantal opna
mes per bed, de teruggang van verpleeg
dagen en het totaal aantal bedden in 
algemene ziekenhuizen en de bezuinigin
gen op personeel veroorzaken een ver
zwaring van werkdruk en werklast. De 
kans op burn-out bij ziekenhuispersoneel 
is dan ook levensgroot aanwezig. 
Vrouwelijk personeel vormt de grootste 
risico-groep: op fulltime basis berekend is 
7 4% vrouw en 26% man, van wie meer 
dan de helft een leidinggevende functie 

AFSCHEID VAN 
DAVID LUTEIJN 

Na twaalf jaar lid te zijn geweest van de Eerste Kamer, waarvan de laatste acht 
jaar als fractievoorzitter, verlaat David Luteijn binnenkort de Eerste Kamer. 
Tijdens de komende jaarlijkse algemene vergadering zal op vrijdagavond 19 mei 
uitgebreid stil worden gestaan bij het afscheid van David Luteijn. Aansluitend 
op het officiële programma bestaat gelegenheid in een informele sfeer afscheid 
te nemen. Het hoofdbestuur nodigt iedereen uit hierbij aanwezig te zijn. Het 
avondprogramma begint om 19.30 uur. 
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heeft. Bezuinigingen treffen allereerst 
parttimers, voornamelijk vrouwen. 

Mantelzorg 
Ook problemen buiten de ziekenhuismu
ren komen vooral op de schouders van 
vrouwen terecht. Mevrouw Voermans 
toonde met cijfermateriaal aan dat bijna 
94% van de ziekenhuispatiënten terug
keert naar huis, maar voor de noodzake
lijke nazorg vaak een beroep moet doen 
op familie, buurtbewoners en/ofvrijwilli
gers. Het wordt nog steeds als vanzelf
sprekend beschouwd dat vrouwen deze 
mantelzorg op zich nemen, naast de zorg 
voor eigen huishouden en werk. 
Extra aandacht vroeg mevrouw Voermans 
voor de groeiende groep van oudere vrou
welijke patiënten, van wie een belangrijk 
deel alleenstaand is en daarom gemiddeld 
meer nazorg behoeft. Zij sprak de ver
wachting uit dat bij die (betaalde) nazorg 
vooral vrouwen - in deeltijd- zullen wor
den ingezet. Dat vrouwelijke zorgverleners 
die vanuit een tweeverdienerssituatie wer
ken, daar vervolgens financieel voor 
'gestraft' worden, was voor mevrouw 
Voermans het zoveelste argument om 
haar stelling kracht bij te zetten. Zij deed 
dan ook een dringend beroep op de poli
tiek om in de discussies over solidariteit in 
de gezondheidszorg meer aandacht te 
besteden aan de inzet van vrouwen. 
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RECTIFICATIE 
Redactie V&D betreurt fout in minderhe
den-interview 

In het maartnummer van Vrijheid & 
Democratie is op pagina 8 een redactio
nele fout gemaakt. In een zinsnede in 
het artikel wordt per abuis een verband 
gelegd tussen beperking van de immi
gratie en vermindering van de criminali
teit. Dit verband is uiteraard onterecht 
en berust op een redactionele fout. In de 
betreffende passage is het al enige jaren 
bestaande VVD-drieluik met betrekking 
tot asiel- en minderhedenbeleid toege
licht. Dit drieluik bestaat uit: beperking 
immigratie, bevordering integratie en 
bestrijding discriminatie. In het artikel 
had dan ook moeten staan: ... 'en de dis
criminatie krachtig worden bestreden.' 
Bij de lezing ter correctie van het inter
view is het woord 'criminaliteit' door de 
geïnterviewde woordvoerder Jan Rijpstro 
vervangen door 'discriminatie', maar in 
de uiteindelijke versie is deze wijziging 
niet doorgevoerd. De redactie betreurt 
deze gang van zaken ten zeerste. 

Reny Dijkman, hoofdredacteur. 
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VVD-Tweede Kamerlid Johan Remkes: 

'Nog veel haken en ogen aan 
vorming stadsprovincies' 
door Reny Dijkman, foto Theo Meijer 

R emkes schetst in vogelvlucht de 
gang van zaken die tot de huidige 

situatie heeft geleid. 
'Eerst was er het rapport van de commis
sie- Montijn. Daarin werden onder meer 
de economische problemen van de rand
stad geschetst. Vooral die in de regio 
Rotterdam en Amsterdam. De stroperig
heid van de besluitvorming op gebieden 
als infrastructuur, bedrijfslokaties en het 
gebrek aan woningbouwlokaties. Ook 
wees Montijn op de sociale problemen, 
zoals de terugloop van tienduizenden 
banen in de grote steden. 
Vervolgens is het kabinet met de BoN
nota's (Besturen op Niveau) gekomen. 
Die hebben geresulteerd in de Kaderwet.' 

Bestuurlijke onrust 
Remkes zegt dat hij in sombere momen
ten wel eens denkt dat toen een fout is 
gemaakt door de discussie te verbreden 
tot zeven stedelijke gebieden. 'Dat heeft 
een bestuurlijke onrust en onzekerheid 
losgemaakt. Het rapport van de commis
sie-Montijn ging vooral over de randstad 
en met name de twee main-ports van ons 
land. Slechts een klein deel van het rap
port ging overigens over de bestuurlijke 
organisatie, terwijl juist dat deel de poli
tiek-bestuurlijke discussie heeft bepaald. 
Het hoort naar mijn mening in de eerste 
plaats over de inhoud te gaan: de 
bestuurlijke organisatie schept daarvoor 
slechts randvoorwaarden.' 
De Raad van State heeft een sterk afwij
zend advies uitgebracht over het wetsont
werp waardoor Rotterdam de bevoegd
heid krijgt de eigen stadsprovincie, OOR, 
te vormen. 
'De Raad van State werpt de vraag op of 
een agglomeratie-gemeente niet een 
beter model was geweest. Dan had de 
provincie niet opgeknipt hoeven te wor-

Johan Remkes 

den. Ook constateert de Raad van State 
dat de gemeentelijke bevoegdheden 
behoorlijk uitgekleed worden. De Raad 
vraagt zich af of men op dat punt niet te 
ver is doorgeschoten naar het provinciaal 
niveau. 
Nu is mijn stelling wél dat áls men deze 
operatie uitvoert een aantal strategische 
taken bij de provincie moeten liggen. Dat 
geldt met name voor alles wat betrekking 
heeft op de Rotterdamse haven en op 
Schiphol. Anders hebben die stadsprovin
cies in mijn ogen geen enkele toegevoeg
de waarde.' 

Bestuurlijke consistentie 
Johan Remkes vraagt zich af of het wijs is 
als alle BoN-gebieden voor de vorm van 
stadsprovincies zouden kiezen. 'Zouden 
in het geval van Utrecht, 
Arnhem/Nijmegen, Twente en 
Eindhoven (de komst van de Haaglanden 
wordt al min of meer als vaststaand aan
genomen, red.) de problemen niet oplos
baar zijn via zodanige gemeentelijke her
indelingen dat men tegemoet komt aan 
de ruimtelijke planologische problemen? 
En kunnen aan de andere kant de 
bestaande provincies niet hun bovenlo
kale verantwoordelijkheden op gaan 
pakken. 
Die provincies staan nu eindelijk weer 
eens heel duidelijk op de kaart.' 
Wel is hij van mening dat Den Haag de 
zaken niet eenzijdig kan terugdraaien. 
'Er moet bestuurlijke consistentie zijn.' 

Gemeentefinanciën 
Naast de stadsprovincies liggen er ook 
voorstellen om tot een omvangrijke herij
king te komen van de verdeling van het 
gemeentefonds, de belangrijkste inkom
stenbron van de ruim 600 gemeenten. 
'De afgelopen jaren kwam steeds indrin-
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De komende jaren zal Nederland op bestuursgebied drastische wijzi

gingen ondergaan. Het ontstaan van stadsprovincies neemt steeds dui

delijker vormen aan. Johan Remkes, één van de woordvoerders 

Binnenlands Bestuur, volgt de processen met de nodige scepsis. 

Daarmee is hij een waardig opvolger van fan Franssen, die zich des

tijds uiterst kritisch opstelde ten aanzien van de Kaderwet, met uitzon

dering van de regio's Rotterdam en Amsterdam. 

Maar wat gaat er nu precies gebeuren? En hebben de betrokken bur

gers inspraak? Een gesprek met Johan Remkes. 

gender de vraag op tafel te liggen of die 
toedeling van middelen, onder andere 
gebaseerd op inwonertal en grootte, wel 
eerlijk was. Nu wil de Raad voor de 
Gemeentefinanciën en in zijn voetspoor 
het kabinet naast meer prioriteit voor de 
centrumpositie van gemeenten en de 
sociale structuur ook een zogenaamde 
inkomstenijking toepassen. Of dat nu het 
ei van Columbus is, betwijfel ik. Er zijn 
gemeenten die er gigantisch veel nadeel 
van hebben: Terneuzen, Wassenaar, 
Haarlemmermeer en Velsen gaan zwaar 
achteruit. Onze fractie is de komende tijd 
bezig om een redelijker compromis te 
zoeken, waardoor gemeenten die een zui
nig tarievenbeleid hebben gevoerd daar
voor niet te zwaar worden gestraft. Ook 
zullen we eens kijken of er niet een wat 
langere overgangstermijn kan worden 
ingevoerd, zodat de scherpste kantjes er 
een beetje worden afgeslepen. 
Het gaat niet om peanuts, maar om 
f 600 miljoen. Vierhonderd gemeenten 
worden door deze nieuwe regeling bena
deeld.' 

Dichter bij de burger 
Remkes wijst er wel op dat de stadspro
vincies Rotterdam en Amsterdam budget
neutraal voor het Rijk moeten worden 
gevormd. De Rijksoverheid is namelijk 
niet van plan daar zelf nog geld bij te 
leggen. Als er tekorten zijn, draaien de 
burgers in de betrokken stadsprovincies 
daarvoor op. 
'Wij zijn dan ook van mening dat voor 
de plenaire Kamerbehandeling er duide
lijkheid moet zijn over de financiële con
sequenties voor de burgers. Een Raad van 
Commissarissen van een bedrijf zegt ook 
niet 'ja' tegen een investeringsvoorstel 
van de directie als de kosten niet bekend 
zijn. Ik herhaal echter dat het gaat om 
de inhoud van het beleid. Dat zal voor de 
WO-fractie ook een belangrijk criterium 
zijn voor de beoordeling van het grote 
stedenbeleid van staatssecretaris 
Kohnstamm. 
Gaat men in Rotterdam de infrastructu
rele verbeteringen in een korte tijd daad
werkelijk aanbrengen? Gaat men in het 

-beleid een hogere prioriteit toekennen 

aan de economische ontwikkelingen? 
Dat is broodnodig vanwege het grote 
banenverlies in de steden als gevolg van 
scherpere eisen op het gebied van milieu
beleid en stadsvernieuwing en vanwege 
de onbereikbaarheid. Alles draait om de 
vraag hoe die steden er in slagen in de 
marktsector weer meer werkgelegenheid 
terug te brengen. Daar draait alles om.' 
Remkes wijsterop dat de- PvdA zeer lang 
in de grote steden een dominante rol in 
de besluitvorming heeft gehad. 'Gelukkig 
is die de laatste jaren minder geworden, 
maar zij draagt wel in hoge mate de ver
antwoordelijkheid voor het gevoerde 
beleid. Gelukkig draagt de WO in de toe
komst daar ook meer verantwoording, 
zeker na de laatste verkiezingen. Ik denk 
dat een dergelijk beleid bij liberalen in 
betere handen is.' 

Referendum 
Persoonlijk is Johan Remkes niet in alle 
gevallen afkerig van het instrument van 
referendum. Maar over een referendum 
voor de Rotterdamse en Amsterdamse 
bevolking of men al dan niet een stads
provincie wenst, is hij kort. 'Zeker in 
Rotterdam is dat al een gepasseerd sta
tion. Het is buitengewoon onwijs om 
daar op dit moment nog voor te kiezen. 
Ik heb het bange vermoeden dat de 
meerderheid van de gemeenteraad met 
dat referendum mooi weer zit te spelen. 
De besluitvorming is al te ver en de 
beslissingsbevoegdheid ligt in Den Haag. 
In hun hart willen die raadsleden 
natuurlijk gewoon met de stadsprovincie 
doorgaan, anders hadden zij er niet aan 
meegewerkt. Bovendien houdt men dat 
referendum ook niet in de betrokken 
randgemeenten. Het is allemaal wat 
dubbelhartig. 
Ik vind echter wel dat, indien de bevol
king negatief reageert en de gemeente
raad van Rotterdam tot een afwijzend 
standpunt komt, dat dan natuurlijk ook 
voor de Kamer aanleiding kan zijn tot 
nadere oordeelsvorming te komen. 
Het is bij gemeentelijke herindelingen 
buitengewoon moeilijk om aan de bur
gers over te dragen wat daar precies de 
gevolgen van zijn. Er zit trouwens nog 



een andere kant aan dat referendum. De 
Amsterdammer denkt ... Mokum gaat 
eraan, de Rotterdammer denkt ... mijn 
havenstad wordt opgeknipt. Er zit een 
zware emotionaliteit in.' 

Versplintering 
Remkes hoopt oprecht dat niet alle zeven 
BoN-gebieden voor de stadsprovincie
vorm kiezen. 'Ik vraag me met zorg af of 
dat niet leidt tot een grote versplintering 
van het middenbestuur. Met het maken 
van meer provincies krijg je ook meer 
grensproblemen. En toch gebeurt dat uit 
de fictie dat we in Nederland gigantische 
bestuurlijke problemen hebben. Een veel 
groter probleem is echter onze bestuurs-

dichtheid in termen van aantallen 
bestuurders per vierkante kilometer. We 
hebben ons land dicht geregeld. 
Onze provincies hebben na een zwakke 
periode weer aan kracht gewonnen. Ze 
staan weer duidelijk op de kaart. Nu 
moeten wij ook de conclusie trekken dat 
zij een zwaardere regisserende rol krijgen 
voor hun gebied. In de richting van de 
gemeenten kan dat inhouden dat men 
een tikkeltje krachtiger op het gas- of het 
rempedaal moet trappen.' 
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SOCIALE TOP, KOPENHAGEN 
door Monique de Vries, VVD-Tweede-Kamerlid 

In december 1992 werd door Chili middels 
een resolutie in de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties het initiatief geno
men tot het bijeenroepen van een 
Wereldconferentie over Sociale Ontwikkeling. 
De achterliggende gedachte was het feit dat 
een van de hoofddoelstellingen van de 
Verenigde Naties, namelijk het bevorderen 
van sociale ontwikkeling, naar de achter
grond dreigde te ráken door de toenemende 
aandacht voor vredesoperaties. 
De 'Sociale Top' zou deze belangrijke doel
stelling weer bovenaan de agenda moeten 
zetten. Drie thema's zouden daarbij aan de 
orde moeten komen: versterking van de 
sociale integratie, verlichting en verminde
ring van armoede en bevordering van pro
duktieve werkgelegenheid. 

D e 'Sociale Top' staat echter niet op 
zichzelf, maar past in een reeks van 

VN-conferenties die een samenhangend 
karakter hebben, zoals de Conferentie 
van Milieu en Ontwikkeling (1992), de 
Wereldconferentie voor de 
Mensenrechten 
(1993), de Bevolkingsconferentie (1994) 
en later dit jaar de 
Wereldvrouwenconferentie. In 1996 zal 
dan nog de Habitatconferentie volgen. 

Het Slotdokument, bestaande uit een 
Verklaring met negen commitments en 
een Actieprogramma, is opgesteld door 
een Voorbereidend Comité (PrepCom), 
dat voorafgaand aan de conferentie in 
Kopenhagen drie keer bijeen is geweest. 
In dit comité hadden alle lidstaten van 
de Verenigde Naties zitting. Over een 
groot deel van de tekst hebben de lidsta
ten in de voorbereidende bijeenkomsten 
reeds overeenstemming bereikt. De pas
sages die nog tussen haken stonden zijn 
tijdens de conferentie nader besproken. 
De hierbij meest in het oog springende 
passages waren het 20/20 concept, de 
schuldenproblematiek, het gezin en de 
reproduktieve gezondheid en het toevoe
gen van een tiende commitment over 
onderwijs. Op elk van deze punten zal ik 
hieronder kort ingaan. 

Sociale basisvoorzieningen 
Het 20/20 concept beoogt op basis van 
wederkerigheid tussen donorland en ont
vangend land om minimaal 20% van de 
nationale begroting te bestemmen voor 
sociale basisvoorzieningen. Het gaat 
hierbij niet om verhoging van de ontwik
kelingsbijdragen, maar om een re-alloca
tie van de middelen. Achterliggende 
gedachte is dat armoede, werkloosheid 
en sociale integratie een sterke relatie 
hebben met basisvoorzieningen in bij
voorbeeld de gezondheidszorg en het 
onderwijs. 
In de uiteindelijke tekst van het 
Slotdokument is het concept op basis van 
vrijwilligheid opgenomen. Pikant detail 
is dat minister Pronk in een bijeenkomst 
van niet-gouvernementele organisaties 
een besteding van 20% van de 
Nederlandse begroting ten behoeve van 
voorzieningen betreffende de drie kern
thema's, door bezuinigingen in het verle
den in twijfel heeft getrokken. 

Schuldenproblematiek 
Het tweede belangrijke geschilpunt lag in 
de schulden problematiek. Het gaat hier
bij zowel om bilaterale schulden als om 
multilaterale schulden. In het geval van 
bilaterale schulden wordt aangesloten bij 

Monique de Vries 
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de afspraken van de Club van Parijs in 
december 1994, waarbij is afgesproken 
dat kwijtschelding zal plaatsvinden op 
een 'case by case' basis en nooit meer 
dan 67% zal bedragen. In het geval van 
de multilaterale schulden (Wereldbank, 
IMF) is afgesproken dit punt nader te 
bekijken. Van belang hierbij is dat de 
'preferred creditor status', dat wil zeggen 
hun voorkeurspositie wat betreft rente en 
aflossing, niet wordt aangetast. 

Definitie: gezin 
De interdependentie tussen de verschil
lende VN-conferenties komt zeer duidelijk 
tot uitdrukking in de paragrafen die han
delen over het gezin en de reproduktieve 
gezondheid. De eerder overeengekomen 
definitie van het gezin (family in its 
various forms) is onder leiding van de 
Heilige Stoel en een aantal Islamitische 
staten weer onder vuur genomen. Door te 
verwijzen naar de in Cairo overeengeko
men teksten is gelukkig voorkomen dat 
de Sociale Top op dit punt een achteruit
gang zou betekenen. Het zal echter nog 
heel wat moeite kosten om op de 
Wereldvrouwenconferentie in Beijing in 
september wederom deze definities over
eind te houden of zelfs te versterken. 
Omineus is dat de Heilige Stoel, Ecuador, 
Malta, Soedan en Argentinië bij de aan
vaarding van de Verklaring en het 
Slotdokument een voorbehoud hebben 
gemaakt ten aanzien van het begrip 
'reproduktieve gezondheid'. 

Onderwijs 
Tot slot de toevoeging van het tiende 
commitment over onderwijs. Voor aan
vang van de conferentie lagen er twee 
tekstvoorstellen ten aanzien van dit com
mitment, een van de G-77 over onder
wijs, gezondheid en cultuur en een van 
de EU dat alleen over onderwijs en 
gezondheid handelde. De definitieve 
tekst van dit commitment bevat geen 
verwijzingen naar cultuur, waardoor is 
voorkomen dat dit begrip wordt mis
bruikt om uitsluiting van met name 
meisjes of vrouwen van bepaalde vor
men van onderwijs, of praktijken als 
vrouwenbesnijdenis te rechtvaardigen. 

De Sociale Top heeft op de twee slotda
·gen ruim 130 staatshoofden en regerings
leiders bijeengebracht, hetgeen heeft 
geresulteerd in evenzovele speeches met 
een gezamenlijke lengte van 22 uur! 
Desondanks moet men van de uitkomst 
van deze top geen al te hoge verwachtin
gen hebben. De 'global community' heeft 
gedurende dit weekeinde bovenaan de 
agenda gestaan, veel bemoedigende 
woorden en goede voornemens zijn uit
gesproken; toch is het resultaat niet over
weldigend. Daarvoor was het onderwerp 
te breed en zijn de verschillen te groot. 
Positief is echter dat men zich wereldwijd 
bewust is van het gevaar van met name 
sociale uitsluiting en het ontstaan van 
een onderklasse in de maatschappij. 
Ondanks de soms immense verschillen 
tussen de verschillende naties is dit een 
gemeenschappelijk probleem, dat de 
komende decennia om een oplossing 
vraagt in het belang van de stabiliteit in 
de verschillende continenten. 
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Na alle campagne-werkzaamheden vra

gen reguliere partij-activiteiten weer alle 

aandacht. Zo hebben wij op zaterdag 25 

maart jongstleden na een uitgebreide 

discussie de kandidatenlijst voor de 

Eerste-Kamerverkiezingen vastgesteld. 

De VVD zal straks met een uitstekende 

en ervaren fractie in de Eerste Kamer 

vertegenwoordigd zijn. 

Over enkele weken vindt de jaarlijkse 

algemene vergadering (j.a.v.) plaats. Het 

hoofdbestuur is van mening dat een 

moderne politieke partij niet alleen 

moet beschikken over een politieke visie 

maar dat ook met betrekking tot de 

organisatie duidelijk moet zijn welke 

doelstellingen op de langere termijn 

worden nagestreefd. Het hoofdbestuur 

heeft daarom een meerjarig beleidsplan 

opgesteld dat tijdens de j.a. v. zal worden 

besproken. 

Het is de ambitie van de WO om uit te 

groeien tot de grootste partij van 

Nederland. In de komende jaren zal het 

daarom van het allergrootste belang zijn om 

meer mensen bij de WO te betrekken. Niet 

alleen door kiezers over te halen op de WO te 

stemmen maar ook door mensen aan de WO te 

binden als lid. De basisvoorwaarde voor het 

bereiken van dat doel is dat de (bestaande) leden 

meer dan tot nu toe betrokken worden bij de 

verschillende activiteiten van de WD. Het motto 

van het beleidsplan van het hoofdbestuur is dan 

ook: 'Van leden naar deelnemers'. De uitstra

ling van actieve en enthousiaste leden zullen 

anderen motiveren ook actief lid van de WO te 

worden. 

Het moet een gezamenlijke inspanning zijn van 

iedereen die de WO een warm hart toedraagt 

om hieraan mee te werken. In het beleidsplan 

doet het hoofdbestuur een groot aantal voorstel

len om de WO een nog aantrekkelijker partij te 

maken. Graag nodig ik u uit om tijdens de 

komende j.a. v. daarover met ons van gedachten 

te wisselen om daarna samen de schouders er 

onder te zetten om de WO bij de volgende ver

kiezingen tot de grootste partij te maken. Tot 19 

en 20 mei in Ede. 

P.S. Het beleidsplan is op te vragen bij het alge

meen secretariaat, 070 - 361 30 61 



HOOFDBESTUURSLID 
FRANS BREUKERS: 
."YD MOET NU LEDEN 
WERVEN' 
door Reny Dijkman, foto Theo Meijer 

Met de verkiezingsuitslag van provinciale 
staten, waarbij de WO glansrijk als grootste 
partij uit de bus kwam, zijn de velden nu rijp 
om te oogsten. 
Het WO-hoofdbestuur en met name Frans 
Breukers, belast met ledenwerving/ledenbe
houd, willen het ijzer smeden nu het heet is. 
Men heeft gelijk. De Nederlandse politieke 
partijen 'draaien' gezamenlijk op amper 
300.000 le.den. Uit die bestanden worden 
alle bestuurslagen, zowel de gemeente als de 
provincie en het rijk gevormd. 
'Nog sterker,' zegt Frans. 'Ga er maar van 
uit dat per politieke partij ongeveer 8% van 
de leden actief is. Dat is niet goed voor de 
democratie.' 

Doen wat de kiezer verwacht 

F rans Breukers is vol optimisme. 'We 
zitten eindelijk weer in de situatie 

waarin VVD-ers trots kunnen zijn op hun 
partij. Frits Bolkestein doet datgene wat 
de kiezer wenst. Hij is duidelijk. Hij 
noemt de dingen bij de naam. Er is geen 
'achterkamertjes-politiek'. Met zijn duide
lijkheid, durf en daadkracht heeft hij 
weten te bereiken dat ruim 27% van de 
kiezers op de VVD heeft gestemd. De VVD 
luistert naar de mensen en dat spreekt de 
kiezer aan. 
We mogen er gerust van uitgaan dat 
onze 55.000 leden onze vaste supporters 
zijn. Die zijn in voor- en tegenspoed onze 
club trouw gebleven.' 

Kentering 
Het ledenbestand van de VVD geeft over 
1994 een wat diffuus beeld. Het aantal 
aanmeldingen was groot, maar de 'paar
se coalitie' kostte ook leden. 
Maar ook daar is een kentering zicht
baar. Frans Breukers verhaalt met zicht
baar genoegen dat net een vrouw van 97 
- die vorig jaar bedankte - zich opnieuw 
als lid had opgegeven. 'Zij had naar staf
medewerkster Ineke Sybesma gebeld en 
gezegd: 'Ik was tegen samenwerking met 
die rooien. Daar wil ik niets mee te 
maken hebben. Maar het gaat nu zo 
goed dat ik weer lid wil worden.' 
Hij vervolgt: 'Wij moeten nu duidelijk 
maken dat mensen hun boodschap niet 
alleen bij hun buren of in de straat kwijt 
kunnen, maar dat zij dat ook binnen 
onze partij kunnen doen. Frits Bolkestein 
heeft de mensen zelf opgezocht. Hij weet 
wat er maatschappelijk onder de burgers 
leeft en hij vertaalt dat ook in zijn poli
tiek. Hij is duidelijk en direct.' 

Steun 
Natuurlijk is de VVD ook gelukkig met al 
diegenen die willen volstaan met een 
passief lidmaatschap. Een goed lopende 
organisatie die haar leden zoveel moge
lijk service wil verlenen heeft daartoe 
geld nodig. 'Het draaiend houden van 

Frans Breukers 

onze kleine professionele staf op de 
Koninginnegracht is ook noodzakelijk 
om het grote landelijke netwerk van onze 
enthousiaste vrijwilligers in touw te hou
den. We hebben echt geleerd om met 
onze leden wat professioneler om te 
gaan.' 
Voorbij is dus de fase waarin leden na 
hun aanmelding een Vrijheid & 
Democratie met daarop een acceptgiro 
ter verwelkoming kregen. Nee, de leden 
krijgen vanaf nu waar voor hun geld. 

Welkomstpakket 
'Na aanmelding op de Koninginnegracht 
(tel: 070- 361 30 60) ontvangen de nieu
we leden een welkomstpakket', vertelt 
Breukers. 'Daarin wordt brede informatie 
gegeven over de organisatie van de VVD 
en over de liberale beginselen. De accept
giro volgt een aantal weken later met 
een welkomstbrief. 
Uiterlijk binnen één maand worden de 
namen van de nieuwe leden doorgege
ven aan de betrokken kamercentrales en 
afdelingen. Als hoofdbestuur zouden wij 
het op prijs stellen als kamercentrales en 
afdelingen dan ook gelijk naar die nieu
we leden toe reageren en hun informatie 
aan hen overdragen. Kortom. we moeten 
in drie trappen de leden meteen duidelijk 
maken op welke wijze- indien men dat 
wenst - men gelijk actief kan deelnemen 
binnen onze organisatie.' 

Ontvangst 
'Voor de nieuwe jonge leden tot 30 jaar 
worden aparte dagen gehouden. Per 
kamercentrale ontvangen zij een uitnodi
ging voor hun 'Dag -Den Haag'. Ze krij
gen in het parlementsgebouw de film te 
zien hoe de Tweede Kamer werkt. Daar 
worden ze ontvangen door VVD
Kamerleden van hun eigen kamercentra-

le. Daarna gaan we met hen naar het 
Thorbeckehuis. Daar wordt dan een korte 
cursus liberalisme gegeven en we eindi-

. gen die dag met een drankje, want de 
VVD is ook een gezellige partij. Juist die 
gezelligheid vormde de basis waardoor 
wij weer uit het dal konden klimmen. 
Bovendien mogen alle nieuwe leden een 
introducé meenemen.' Acht van die ont
vangsten zijn al geboekt.' 
Frans Breukers werkt ook aan de moge
lijkheid om de overige nieuwe leden een 
Haagse excursie aan te bieden. Daarover 
is hij nog aan het brainstormen met 
Ineke Sybesma en Petra Ginjaar. 

Jonge leden 
Het is frappant dat juist veel jongeren 
voor de VVD kiezen. Bij de Statenverkie
zingen was dat 33%. Dat vertaalt zich 
ook in nieuwe leden. 
Breukers is er met het hele hoofdbestuur 
van overtuigd dat vrijblijvendheid vanuit 
de VVD dodelijk is. 'Mensen moeten iets 
terug krijgen voor hun lidmaatschap. En 
vooral moeten zij leren dat hun stem telt 
binnen onze partij. Mag ik dat als 
Limburger even vertalen? Die landelijke 
politiek beslist ook over veel regionale 
zaken. Politiek raakt ons allemaal. Als 
Limburger durf ik te zeggen dat de aan
leg van de A 73 aan de Oostzijde van de 
Maas bijna een verlenging van het 
Carnavalsfeest was. We zaten daar al 32 
jaar op die Noord-Zuidverbinding te 
wachten. Ik durf hardop te zeggen dat dit 
dankzij de VVD eindelijk is gelukt. Ik rijd 
zeker vijf keer in de week naar 
Maastricht. Tegenwoordig ben ik sneller 
vanuit Limburg in Den Haag dan in 
Maastricht. De landelijke VVD heeft 
Limburg een grote dienst bewezen. Ook is 
hiermee aangetoond dat onze VVD wel 
degelijk oog voor de regio's heeft. En zo 
hoort het ook.' 

Ledenwerving/ledenbehoud 
De staf is ook druk bezig met een hand
boek over ledenwerving/ ledenbehoud. 
'Daar staan suggesties, instructies en 
voorbeelden in. Daarin wordt ook een 
inventarisatie en evaluatie gemaakt van 

wat de leden willen. Wil men politiek 
actief worden? Wil men een carrière nast
reven? Wil men gewoon gezellig lid zijn? 
Met dat boek krijgen alle afdelingen een 
aantal handreikingen om professioneel 
aan de slag te kunnen. 
Een aantal is daar al goed mee bezig. 
Kijk naar Haarlem, daar is een buitenge
woon goed systeem opgezet doordat men 
alle leden met enquêtes telefonisch heeft 
benaderd. Men weet daar precies wat elk 
lid wenst te doen. Jaap Bakker zit dan 
ook niet voor niets in de landelijke stuur
groep ledenwerving/ledenbehoud. Verder 
zitten daarin Pam Evenhuis, oud kc-voor
zitter Amsterdam en p.r.-man, Lucas 
Mols, commercieel manager van het 
museum te Groningen, en Frans Boetes, 
p.r.-adviseur. 
Wij worden vanuit De Gracht door Ineke 
Sybesma en Petra Ginjaar ondersteund.' 

Tot slot benadrukt Breukers: 'Wij hebben 
geen inkomensafhankelijke contributie. 
De andere grote partijen hebben dat wel. 
Eigenlijk hebben we gemiddeld het laag
ste bedrag. We kennen daarnaast ver
schillende tarieven. Jonge leden tot en 
met 23 jaar betalen minder dan de cate
gorie 24/26 jarigen en die hebben weer 
een lagere contributie dan de 27 tot en 
met 64 jarigen. Ook voor de ouderen 
geldt een gereduceerd tarief. Alle inlich
tingen kan men daarover krijgen op tele
foonnummer 070- 361 30 60. Naar mijn 
overtuiging is het niet zo zeer de hoogte 
van het contributiebedrag wat bepalend 
is, maar wat men van onze partij ver
wacht en wat de partij daadwerkelijk hier 
tegenover stelt.' 

Aan de slag 
Nu alle plannen op tafelliggen hoopt 
het hoofdbestuur dat iedereen eens rond 
kijkt naar potentiële leden. De tijd is er 
rijp voor en afdelingen, kamercentrales 
en het algemeen secretariaat willen nieu
welingen met open armen verwelkomen. 
Veel succes! 
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VOOR DE 485TE JAARLIJKSE 
ALGEMENE VERGADERING 

Hierbij meldt ondergetekende 

Naam: ....................................................... . 

Adres: ........................................................ . 

Postcode/woonplaats: ............................... . 
zich aan voor: 
0 Warm buffet op 19 mei, aanvang 

rond 17.30 uur adf 32,50 p,p. 
aantal personen: ....... . 

0 Lunch op 20 mei, aanvang rond 
12.30 uur adf 25,- p.p. 
aantal personen: .......... . 

(betaling aan de zaal) 

Datum: 
Handtekening: 

Gelieve deze bon voor 12 mei 1995 op 
te sturen naar: 
Algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. mevrouw E. Gans, 
antwoordnummer 1877, 
2501 WB Den Haag. 

Postzegel overbodig. 

(bij annulering binnen twee dagen voor 
aanvang van de vergadering is bet
aling van de volledige kosten verplicht 
vanwege de door ons te maken reserve
ringen.) 
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De andere kant van 
de oorlog 

jan Kees Wiebenga 

door mr. Jan Kees Wiebenga, lid Europees Parlement 

De Boschnische stad T uzla is momenteel regelmatig in 

het nieuws. In de naburige heuvels wordt zwaar gevoch

ten. Onlangs sneuvelde daar op tragische wijze een 

Nederlandse V.N. militair. Kort daarvoor bezocht een 

kleine delegatie van het Europees Parlement deze stad. 

Voor de Europese Liberale·fractie nam fan Kees 

Wiebenga deel aan het werkbezoek. 

Hieronder volgt geen militair-politieke analyse, maar een 

persoonlijke impressie van het leven temidden van een 

onmenselijke oorlog. 
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D e oorlog in Bosnië, die momenteel 
weer oplaait, raakt een open zenuw 

van Europa. Geschiedkundig begon de 
twintigste eeuw in juni 1914, toen de 
Oostenrijkse aartshertog Frans Ferdinand 
in Sarajevo door een Bosnische strijder 
werd doodgeschoten. Twee 
Wereldoorlogen volgden. En nu, aan het 
eind van deze eeuw, is het opnieuw in 
Bosnië dat er sprake is van kampen, uit
hongering en etnische schoonmaak. Dat 
raakt Europa - ons dus - niet alleen 
omdat het zo dichtbij is. Het raakt ons 
ook omdat de huidige Europese samen
werking in wezen berust op Sarajevo-
1914 en mei-1945: de Europese Unie 
heeft als hoofddoel vrede en welvaart te 
bevorderen en daardoor nieuwe ramp
spoed tegen te gaan. Het Europees 
Parlement toont mede daarom intense 
belangstelling voor de ontwikkelingen in 
het voormalige Joegoslavië. 

Omsingeld 
Al eerder had het Europees Parlement 
getracht een bezoek aan Tuzla te bren
gen. Vorig jaar was dat mislukt vanwege 
de slechte veiligheidstoestand. Ook nu 
was Tuzla redelijkerwijs niet goed over de 
weg te bereiken. Het gebied is - net als 
bekende Bosnische enclaves en Sarajevo -
omsingeld door Servische eenheden. 
Toen de Verenigde Naties de toestand 
voldoende veilig verklaarden, voerde een 
helikopter ons dwars over Bosnië naar de 
bedreigde stad. Onder ons was de ver
woesting hier en daar duidelijk waar te 
nemen. 
Waarom een bezoek aan juist Tuzla? Dat 
had een bijzondere reden. De in Noord
Bosnië gelegen stad is qua grootte verge
lijkbaar met Groningen. Zij telt momen
teel rond de 180.000 inwoners, van wie 
circa eenderde verdreven ontheemden. 

Humanitaire steun 
Voor de oorlog begon was circa 44% van 
de bevolking moslim, 16% Kroaat, 16% 
Servisch en 24% gemengd. Ondanks de 
oorlogsomstandigheden heeft de stad 
haar traditionele multi-etnische karakter 
bewaard. Dit karakter wordt gereflecteerd 
in het stadsbestuur, dat als één van de 
weinige plaatsen in Bosnië nog langs 
pluralistisch-democratische weg, met 
overwegend multi-etnische partijen 
wordt bestuurd. Doel van het werkbezoek 
was deze bedreigde democratische opzet 
te ondersteunen en te onderzoeken welke 
humanitaire steun zou kunnen helpen 
deze formule te laten overleven. 

Vraag om hulp 
Bij de bespreking in het stadhuis wijzen 
de loco-burgemeester en raadsleden op 
de problemen waar de stad mee kampt. 
Er dreigen voedselschaarste en gevaar 
voor de volksgezondheid. Door gebrek 
aan brandstof en energie, onderdelen en 

grondstoffen moesten de fabrieken slui
ten. Een enorm aantal vluchtelingen 
moest worden opgevangen. De verbin
dingen met de buitenwereld zijn min of 
meer afgesloten. Het gemeentebestuur 
vraagt om hulp van de buitenwereld om 
haar moeilijke taak te kunnen voortzet
ten. Men wijst op de hulp die reeds aan 
steden als Sarajevo en Mostar wordt 
gegeven. Als projecten worden genoemd 
herstel van de infrastructuur, herstel van 
de watervoorziening, herstel van gebou
wen en hulp bij het onderwijs. 
Het is rond één uur in de middag als tij
dens onze bespreking de binnenstad - in 
weerwil van de verwachtingen van de 
autoriteiten voor onze komst - wordt 
getroffen door enkele bominslagen. De 
sirenes beginnen te loeien. De mensen 
verlaten de straten. Aan de gezichten 
van de raadsleden is te zien dat geweld 
nooit gewoon wordt. 

De delegatie is onder de indruk van de 
respectabele bestuurlijke inspanningen 
die in Tuzla worden geleverd om de stad, 
ondanks de huidige omstandigheden, op 
democratische wijze te besturen. De inter
nationale gemeenschap heeft de moeilij
ke taak om vrede te bevorderen, maar 
daarentegen is het leveren van humani
taire hulp aan dit gebied niet van minder 
belang. De positieve krachten in deze 
onmenselijke oorlog verdienen onder
steuning. Ook zo kan het perspectief op 
vrijheid levend worden gehouden. 
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WD haalt banden 
aan met Zuid-Afrika 
door Tom Kuperus, internationaal secretariaat VVD 

V.l.n.r.: Pieter Saaiman, parlementslid Natienol Party; Anthony Grinker, researchmanager vandeInkata 
Freedom Party; Daan Zwart, waarnemend directeur algemeen secretariaat VVD; Kobus Jordaan, 
Parlementslid Democratie Party; Klaas Groenveld, directeur Telderstichting. 
Foto: Tierry Boitelle 

'De krachtmeting in KwaZulu/Natal tussen de Inkhata

leider Buthelezi en Zulu-koning Zwelithini doet een sidde-
) 

ring door de Zuidafrikaanse provincie gaan. De inwoners 

vrezen een nieuwe golf van geweld als het conflict tot een 

ontknoping komt' (NRC, 18 maart). Chaotisch georgani

seerde partijen, parlementariërs die thuis blijven, doods

eskaders en moordcommando's vormen de alledaagse 

werkelijkheid in Zuid-Afrika. Apartheid mag dan zijn 

afgeschaft, vreedzaam is Zuid-Afrika nog lang niet. 

0 m te voorkomen dat etnische tegen
stellingen de Zuidafrikaanse poli

tiek blijven domineren werd, mede door 
de VVD, in januari 1994 de Stichting 
voor het nieuwe Zuid-Afrika opgericht. 
De stichting heeft als doelstelling het 
ondersteunen van het democratiserings
proces in Zuid-Afrika. Volgens internatio
naal secretaris Hans van Baalen moet dit 
gebeuren door een versterking van de 
politieke groeperingen. 'Een goed functio
nerend, duurzaam, pluralistisch partijpo-
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litiek systeem is in Zuid-Afrika een abso
lute noodzaak. De VVD draagt hieraan 
bij door samen te werken en te debatte
ren met politieke partijen in Zuid-Afrika. 

Hete lucht 
Dat hier geen sprake is van hete lucht 
bleek duidelijk uit het 'Working 
Congress' van de Stichting voor het 
Nieuwe Zuid-Afrika dat in Nederland 
plaats vond van 11 tot 18 maart. Voor 
dit congres waren 16 Zuidafrikaanse par
lementariërs uitgenodigd van zeven ver
schillende politieke partijen. In een week 
tijd maakten zij op intensieve manier 
kennis met de democratische · 
Nederlandse partijen en dus ook de VVD. 
Naast de lezingen van premier Kok, vice
president van Zuid-Afrika Mbeki, minis
ter van Ontwikkelingssamenwerking 
Pronk en oud-minister van Buitenlandse 
Zaken Kooijmans waren de twee VVD
programmapunten in die week een stu
diedag op 14 maart en een bezoek aan 
ons algemeen secretariaat. 

Interne organisatie 
Op de studiedag vond onder voorzitter
schap van de directeur van de 
T eldersstichting dr. Klaas Groenveld een 
diepgaande analyse plaats van de inter
ne organisatie van politieke partijen. 
Vervolgens werden in verschillende work
shops de meest essentiële problemen 
rond de organisatie van politieke partijen 
verder uitgediept. 
Na een plenaire discussie werd de dag 
afgesloten met een receptie op de 
Zuidafrikaanse ambassade. Zowel de 
Zuidafrikaanse vice-president Mbeki als 
ambassadeur De Beer spraken lovende 
woorden over de dag en de organisato
ren. 
Op 17 maart bezochten enkele 
Zuidafrikaanse parlementariërs het alge
meen secretariaat van de VVD. Daan 
Zwart en Klaas Groenveld hielden een 
presentatie over de organisatie van de 
VVD. Thierry Boitelle zette uiteen hoe de 
partij vorm geeft aan haar internationa
le contacten. Uit de hierna volgende vra
gen bleek dat de Zuidafrikaanse parle
mentariërs zeer geïnteresseerd waren in 
de partij-organisatie van de VVD als ant
woord op hun eigen, enigszins chaotische 
politieke structuren. 

Aan het eind van het congres toonden de 
Zuidafrikaanse deelnemers en de organi
satoren van de deelnemende democrati
sche Nederlandse politieke partijen zich 
voldaan over dit geslaagde werkbezoek. 
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Mevrouw A.A. van der 

Most-de Ridder is met 

ingang van april benoemd 

tot burgemeester van 

Abcoude. Voordien was zij 

WO-wethouder van de gemeente Nieuwkoop. 

Dubbel afscheid in het 

Limburgse land! Allereerst 

van Miehiel Lodewijks 

die 17 jaar WO-gedepu

teerde in Limburg was. De 

laatste jaren was hij vooral 

belast met de portefeuille Verkeer en Waterstaat. 

De ontwikkelingen rond de A-73 vormden voor 

hem een mooie afronding! De heer Lodewijks 

gaat nu op voor de Eerste Kamer. 

Ook Ernst Spoor, pen

ningmeester van de 

kamercentrale Limburg, 

draagt zijn bestuursfunc

tie na 12 jaar over. 

Voordien beheerde hij 

ondermeer tien jaar lang 

de WO-penningen voor de afdeling Heerlen, 

waar hij bij zijn afscheid tot lid van verdienste 

werd benoemd. De kc-Limburg zal zijn ervaring 

en inzet missen. 

Met ingang van 16 april is de heer A. Frankfort 

benoemd tot burgemeester van Heteren. Hij was 

voordien wethouder te Doesburg (Gid) en leraar 

aan de regionale scholengemeenschap 'Het 

Rhedens'. 

Johan Lammerts ontving uit handen van de 

Drentse kamercentralevoorzitter Jan van 

Heukelum de Thorbeckepenning. Hij heeft meer 

dan 20 jaar de WD gediend. Lammerts, voorzit

ter van de afdeling Assen, heeft drie perioden 

het voorzitterschap van de afdeling op zich geno

men. Daarnaast zat hij in de Drentse Staten en 

maakte hij deel uit van diverse WO-commissies. 

De Thorbeckepenning werd op 23 maart uitge

reikt aan mevrouw lnge H. Hehenkamp

Zwiers. Zij kreeg de hoogste WO-onderschei

ding uit handen van de voorzitter van de afdeling 

Eindhoven, de heer J.C.Schut. lnge is al vele jaren 

de drijvende kracht achter de PR-activiteiten van 

Eindhoven. Zij is er in geslaagd daarmee de 

Eindhovense WD een geheel eigen gezicht te 

geven. 



BESLUITEN VAN DE 91STE ALGEMENE 
VERGADERING OP 21122 JANUARI 1994 
te Arnhem/Sportcentrum Papendal 

1 Tot leden van de notulencommissie worden 

benoemd: 

-de heer A.j.G. Leijten, Den Haag 

-de heer R.j.W.R. van Haga, Rotterdam 

- de heer G. Ziengs RZN, Meppel. 

2 Tot leden van het stembureau worden benoemd: 

- mevrouwT. van der Stroom-Ewijk (voorzitter) 

- mevrouw E. Dreese 

- de heer K. Kraak. 

3 Het voorstel van het hoofdbestuur inzake de hoog

te van de contributie komt na stemming, waarbij 

een 2/3de meerderheid voor behandeling is, aan 

de orde in deze vergadeling in plaats van in de 

Algemene Vergadeling in mei 1994. 

4 Het amendement van de afdeling Maasland om 

de verdeelsleutel van de contributie te wijzigen zal 

eventueel in een volgende vergadeling aan de 

orde worden gesteld. 

5 Het voorstel van de kamercentrale Leiden om het 

gezinslidmaatschapstatief niet tot f 35,- te verho

gen maar hooguit tot de zelfde f 30,- als voor de 

categotie 18 t/m 23-jaligen wordt na stemming (71 

stemmen voor, 286 stemmen tegen), verworpen. 

6 Het voorstel van het hoofdbestuur tot verhoging 

van de contributie 

wordt aangenomen. 

7 De heer ir. A.j Korff uit Den Haag wordt bij accla

matie verkozen door de vergadeling tot penning

meester. 

8 Bij punt 4 werden de algemene amenderende 

moties ten behoeve van de vaststelling van het 

verkiezingsprogramma als volgt behandeld: 

Motie 1, kamercentrale Den Bosch trekt zijn motie 

in nadat de motie door de commissie is ontraden 

Moties 2 en 3 zal de commissie bij de definitieve 

tekst betrekken 

Motie 4 wordt meegenomen in de tekst en bespro

ken bij motie 7 

Motie 5 wordt betrokken en besproken bij motie 7 

Bij motie 6 wordt toegezegd dat deze bij de defini

tieve tekst betrokken zal worden. 

Motie 7 wordt aangenomen; er zal een 

Landbouwparagraafworden toegevoegd aan het 

kern programma. 

Motie 8, akkoord, redactioneel, wordt bij de defini

tieve tekst betrokken 

Motie 9, redactioneel 

Motie 10 en 11 redactioneel, worden bij de defini

tieve tekst betrokken 

Motie 12, redactioneel, wordt in zijn geheel over

genomen en wordt bij de definitieve tekst betrok

ken 

Motie 13, 14 en 15 redactioneel, worden bij de 

definitieve tekst betrokken 

Motie 16 wordt op terug gekomen. De tekst zal in 

een apart kader worden geplaatst. Bekeken wordt 

waar dit kader precies geplaatst zal worden. 

Motie 17, redactioneel 

Moties op eigenlijke tekst van het 
concept-verkiezingsprogramma 

Motie 18, redactioneel, wordt overgenomen in 

samenhang met motie 64 

Motie 19, afgewezen ten gunste van 21 

Motie 20, redactioneel, meenemen 

Motie 21, redactioneel, overnemen 

Motie 22, redactioneel, meenemen 

Motie 23, afgewezen, schept verwarring 

Motie 24, wordt overgenomen door de program

commissie 

Motie 25, afgewezen, te beperkt 

Motie 26, redactioneel, meenemen 

Motie 27, redactioneel, meenemen met motie 30 

Inkomen en werk 
Motie 28, redactioneel, meenemen 

Motie 29, redactioneel, overnemen 

Motie 30, overnemen 

Motie 31, redactioneel, meenemen 

Motie 32, redactioneel, meenemen 

Motie 33, meenemen met motie 30 

Motie 34, betrekken bij discussie in februari over 

de beleidsnota 

Lastenverlichting 
Motie 35, redactioneel, meenemen 

Motie 36, redactioneel, overnemen 

Motie 37, redactioneel meenemen in samenhang 

met motie 52 

Motie 38, meenemen, zonder de bijzin -als dat niet 

voldoende is-

Motie 39, redactioneel, meenemen 

Zelfstandigheid en verantwoordelijk
heid 

Motie 40, redactioneel, meenemen 

Motie 41, redactioneel, overnemen 

Motie 42, afgewezen. Kostwinnersbeginsel blijft 

vooralsnog in ABW 

Motie 43, betrekken bij de discussie in februari 

over de beleidsnotitie 

Motie 44, afgewezen. Uitkeringsgerechtigde is het 

gangbare woord. 

Kerntaken 
Motie 45, redactioneel, meenemen 

Motie 46, ingetrokken ten gunste van 47 en 49 

Motie 47, redactioneel, overnemen 

Motie 48, afgewezen ten gunste van 47 en 49 

Motie 49, overnemen 

Motie 50, redactioneel, meenemen 

Effectief besturen 
Motie 51, redactioneel, meenemen. De tekst zal 

t.a.v. een aantal woorden bekeken worden of daar 

gehandeld kan worden zoals de motie aangeeft 

Motie 52, overnemen onder intrekking van 37 en 

164. 

Motie 53, betrekken bij de discussie over de 

beleidsnotitie 

Motie 54, ingetrokken ten gunste van 47 en 49 

Motie 55, redactioneel, meenemen 

Motie 56, redactioneel, meenemen 

Motie 57, redactioneel, meenemen 

Motie 58, redactioneel, overnemen 

Motie 59, redactioneel, meenemen 

Motie 60, overnemen 

Gebrek aan werk 
Motie 61, redactioneel, meenemen 

Motie 62, afgewezen 

Motie 63, redactioneel, meenemen 

Motie 64, overnemen, hoort bij motie 18 

Een actieve economie 
Motie 65, afgewezen. Schept verwarring 

Motie 66, betrekken bij discussie over de beleidsno

titie 
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Motie 67, afgewezen. AOW wordt reeds ontzien 

Motie 68, afgewezen. Te vaag. 

Motie 69, redactioneel, meenemen 

Motie 70, afgewezen. Verdiencapaciteit is breder 

en geeft bedoeling beter weer. 

Motie 71, overnemen zonder het woordje 'grens

overschrijdend' 

Motie 72, ingetrokken ten gunste van motie 71 

Motie 73, ingetrokken ten gunste van motie 71 

Moties 74, 75 en 75a redactioneel, meenemen. 

Zullen worden verwerkt in punten 1.13, 1.14 en 

1.15 van de beleidsnota 

Motie 76, meenemen 

Motie 77, overnemen 

Motie 78, na stemming met ruime meerderheid 

aangenomen met wijziging van '50-64 jaar' in "50 

jaar en ouder". 

Sociale zekerheid 
Motie 79, overnemen 

Motie 80, redactioneel, meenemen 

Motie 81, redactioneel, meenemen 

Motie 82, redactioneel, meenemen 

Motie 83, eventueel uitwerken in de beleidsnota 

Motie 84, eventueel in beleidsnota uitwerken 

Motie 85, afgewezen. Overbodig. 

Motie 86, afgewezen. Beperkt bezuinigingsmoge

lijkheden 

Motie 87, redactioneel, meenemen 

Motie 88, afgewezen, zie motie 86 

Motie 89, afgewezen. Er bestaat bijzondere bij

stand. 

Motie 90, overnemen 

Motie 91, afgewezen na stemming wegens strijd 

met het centrale uitgangspunt t.w. structurele ver

laging van de overdrachtsuitgaven 

Motie 92, ingetrokken 

Motie 93, redactioneel, meenemen 

Motie 94, ingetrokken 

Moties 95 en 96 afgewezen. Geen evenwichtige 

benadeling. Bijverdienen moet worden bevorderd. 

Motie 99, afgewezen na stemming. Dit heeft auto

matisch tot gevolg dat 97, 98 en 100 ook zijn afge-

wezen. 

Motie 101, overnemen 

Motie 102, afgewezen daar als stelsel gelijk aan 

basisinkomen 

Motie 103, afgewezen, niet operationeel 

Motie 104, overnemen 

Motie 105, wordt naar de discussie over de beleids

notitie verschoven 

Motie 106, overnemen 

Motie 107, afgewezen ten gunste van 111 en 112 

Motie 108, afgewezen ten gunste van 111 en 112 

Motie 109, afgewezen ten gunste van 111 en 112 

Motie 110, redactioneel, meenemen 

Motie 111, overnemen 

Motie 112, overnemen 

Moties 113 t/m 116 zijn behandeld bij motie 111 

en 112 

Motie 117, afgewezen 

Motie 118, redactioneel, meenemen 

Collectieve lastendruk 
Motie 119, afgewezen ten gunste van 120 

Motie 120, afgewezen. Moeilijk te verwezenlijken 

Motie 121, afgewezen. Maakt successierecht inef

fectief 

Motie 122, afgewezen. Overbodig 

Motie 123, afgewezen. Prioriteit voor tweede schijf 

Motie 124, redactioneel, meenemen 

Motie 125, afgewezen overeenkomstig tekst kern

programma 
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De laatste verkiezingen hebben aange

toond dat de verzuiling is beëindigd en 

de ontzuiling definitief heeft toegesla

gen. De kiezers zijn op zoek naar nieuwe 

wegen. Zij verlangen duidelijkheid. De 

duidelijkheid die de WO-fractie in haar 

beleid consequent uitdraagt, heeft ons 

geen windeieren gelegd. 

Bij die duidelijkheid hoort ook het dualis

me. Hoezeer wij daar ook door de andere 

regeringspartijen op zijn aangevallen. De 

tijden zijn voorbij waarin regeringsfrac

ties zich bij voorbaat en automatisch ach

ter het kabinetsbeleid schaarden. Dat 

geldt nu alleen nog voor die zaken die 

zijn vastgelegd in het regeerakkoord. 

Daarnaast bezien wij de kabinetsvoorstel

Jen met welwillendheid. 

Een regering heeft zich in Nederland uit

eindelijk te schikken naar de 

Volksvertegenwoordiging. Van een gelijkwaardi

ge verhouding tussen regering en Staten

Generaal is dan ook geen sprake. Een dualistisch 

bestel geeft de burgers door de openlijke discus

sies veel meer inzicht in het functioneren van het 

politiek bedrijf. Alleen zo worden de verschillen 

tussen de politieke partijen zichtbaar en onze 

democratie vitaler. 

Voor de WO geldt: de regering regeert. De 

Tweede Kamer bekritiseert. Daardoor kunnen 

beslissingen verschillend uitpakken. 

De WO wil ge(j!n 'voorgekookte' politieke besliss

ingen die bij handjeklap tot stand komen. De 

enige beslissingen die voor alle drie coalitiepartij

en bij voorbaat bindend zijn, liggen vast in een 

goed regeeraccoord. 

Ik heb de indruk dat ook de twee andere coalitie

partijen in de toekomst die koers meer en meer 

zullen gaan varen. Het is de enige manier om de 

burgers, die ons als volksvertegenwoordigers 

kozen, bij het politiek debat te betrekken en 

inzicht te geven bij de totstandkoming van wet

ten. En daar gaat het om, want politiek raakt 

ieders leven. 



Motie 126, afgewezen, verwijzing naar motie 125 

Motie 127, afgewezen. Praktisch moeilijk uitvoer

baar 

Motie 128, redactioneel, meenemen 

- Motie 129, redactioneel, overnemen 

- Motie 130, eerste zin redactioneel, meenemen. De 

tweede zin wordt afgewezen 

- Motie 131, afgewezen 

- Motie 132, redactioneel, meenemen 

- Motie 133, gelijk aan motie 132. 

- Motie 134, ingetrokken 

Motie 144, afgewezen. Overbodig. 

Motie 145, ingetrokken ten gunste van motie 142 

Motie 146, redactioneel, meenemen 

Effectief bestuur 
Motie 147, behandeld met motie 165, afgewezen 

Motie 148, redactioneel, meenemen 

Motie 149, afgewezen. 

Motie 150, aangenomen. Hiermee worden de 

moties 151 t/m 157 als behandeld beschouwd 

Motie 158, ingetrokken ten gunste van motie 169 

Motie 159, overnemen 

Motie 160, redactioneel, meenemen 

Motie 161 t/m 164 ingetrokken ten gunste van 

motie 52 

Motie 165, afgewezen. Er bestaan reeds andere 

toezichtregelingen. 

Motie 166; ingetrokken ten gunste van motie 169 

Motie 167, afgewezen ten gunste van motie 169 

Motie 168, afgewezen ten gunste van motie 169 

Motie 169, overnemen 

Motie 170, overnemen 

Motie 170a, afgewezen ten gunste van motie 169 

Motie 171, ingetrokken ten gunste van motie 169 

Motie 172, redactioneel, meenemen met motie 178 

Motie 173, ingetrokken ten gunste van motie 169 

Motie 174, wordt eventueel betrokken bij discussie 

in februari over de beleidsnotitie 

Motie 175, redactioneel, meenemen 

Motie 176, redactioneel, meenemen 

Motie 177, vervallen 

Motie 178, aangenomen zonder de laatste zin. 

Deze is afgewezen met motie 179. 

Motie 179 afgewezen omdat motie 178 is aange-

nomen 

Moties 180, 181, 182 en 183 als ingetrokken 

beschouwd met behandeling van moties 178 en 

179. 

Motie 184, ingetrokken, zie motie 182 

Moties 185 en 186, als behandeld beschouwd met 

behandeling van motie 52. 

De burger en de politiek 
Motie 187, redactioneel, meenemen 

Motie 188, redactioneel, meenemen 

Motie 189, redactioneel, meenemen 

Motie 190, afgewezen met afwijzing van motie 

192 

Motie 191, afgewezen 

Motie 192, afgewezen 

Correctief referendum 
Motie 193, aannemen zonder de eerste zin 

Motie 194 en 195 behandeld bij de discussie rond 

moties 193, 196 en 203 

Motie 196, aannemen 

Motie 197 t/m 202 behandeld bij de discussie rond 

moties 193, 196 en 203 

Motie 203, aannemen 

Motie 204 t/m 209 behandeld bij de discussie rond 

moties 193, 196 en 203 
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Motie 210, redactioneel, overnemen 

Motie 211, redactioneel, overnemen 

Motie 212, vervallen ten gunste van motie 211 

Motie 213, afgewezen. De financiering van de mis

daadbestrijding moet verzekerd zijn 

Motie 214, redactioneel, meenemen 

Motie 215, wordt betrokken bij discussie over 

beleidsnotitie 

Motie 216, redactioneel, meenemen 

Motie 217, redactioneel, meenemen 

Motie 218 en 219 redactioneel, meenemen 

- Motie 220, afgewezen. In strijd met uitgangspun

ten 

- Motie 221, redactioneel, meenemen 

- Motie 222 en 223 redactioneel, meenemen in 

samenhang met moties 218 en 219. 

Motie 224, redactioneel, meenemen 

Motie 225, redactioneel. Eerste zin aangenomen, 

overige afgewezen. 

Motie 226, redactioneel, meenemen 

Motie 227, afgewezen, te gedetailleerd 

Motie 228, overnemen 

Motie 229, redactioneel, meenemen 

Motie 230, redactioneel, meenemen 

Moties 231 en 235 vervallen ten gunste van 232 

Motie 232, overnemen 

Motie 233, overnemen. Het woord 'tenslotte' wordt 

geschrapt 

Motie 234, afgewezen, meenemen bij opzet 

beleidsnotitie 

Investeren in de toekomst 
Motie 236, afgewezen. Begrip heeft andere inhoud. 

Motie 237, redactioneel, meenemen 

Motie 238, redactioneel, meenemen 

Motie 239, redactioneel, overnemen 

Motie 240, betrekken bij beleidsnotitie zonder 

'road-pricinif 

Motie 241, redactioneel, meenemen 

Motie 242, overnemen en met zorgvuldigheid in 

het programma inpassen 

Motie 243, afgewezen 

Motie 244, afgewezen. Te beperkt. 

Motie 245, afgewezen 

Motie 246, afgewezen, betrekken bij de beleidsnoti

tie. 

Motie 252, na stemming met grote meerderheid 

verworpen. Vorm van road-pricing. 

Motie 247, betrekken bij de beleidsnotitie. Hiermee 

worden moties 250 en 252 als behandeld 

beschouwd 

Motie 248, redactioneel, meenemen 

Motie 249, behandeld in samenhang met motie 

252 

Motie 250, behandeld in samenhang met motie 

247 

Motie 251, afgewezen 

Motie 253 t/m 258 worden met behandeling van 

voorgaande moties als behandeld beschouwd 

Motie 259, afgewezen. Te betrekken bij de beleids

notitie. 

Milieu paragraaf 
Motie 75, aannemen en betrekken bij het land

bouwhoofdstuk als vierde punt 

Motie 270 is reeds verwerkt in de tekst 

Motie 267, blijft staan 

Moties 290 en 292 als behandeld beschouwd 

omdat deze voorstellen reeds in de tekst zijn ver

werkt 

Motie 293 wordt behandeld bij motie 393 

Moties 282, 288 en 289 worden als behandeld 

beschouwd. Reeds in tekst. 

Moties 296 en 388 zijn praktisch identiek. 296 

aannemen. 388 vervalt hiermede. 

Motie 297, redactioneel, meenemen 

Motie 298, afgewezen 

Motie 299, betrekken bij de beleidsnota 

Motie 300 in samenhang met motie 304 afgewe-

zen 

Motie 301 in samenhang met motie 302 afgewe-

zen 

Motie 302 afgewezen 

Motie 303 in samenhang met 302 afgewezen 

Investeren in de mens 
Motie 305 betrekken bij de beleidsnotitie 

Motie 306 vervallen 

Motie 325 en 326 redactioneel, overnemen 

Motie 307 ingetrokken. Kernwoorden uit motie 

overnemen in het kernprogramma 

Motie 308, aangenomen 

Motie 309, redactioneel, meenemen 

Motie 310, afgewezen, betrekken bij de beleidsnoti

tie 

Motie 311, betrekken bij de beleidsnotitie 

Motie 312, redactioneel, meenemen 

Motie 313, redactioneel, meenemen 

Motie 314, betrekken bij de beleidsnotitie 

Motie 315, redactioneel, meenemen 

Motie 316, redactioneel, overnemen 

Motie 317, betrekken bij de beleidsnotitie 

Motie 318, wordt afgewezen. Numerus fixus nog 

niet overbodig. 

- Motie 319, afgewezen 

- Motie 320, afgewezen 

Motie 324, redactioneel, meenemen 

- Motie 323, na stemming aangenomen 

- Motie 321, 322, 327 en 333 worden als behandeld 

beschouwd 

Moties 325, 325a en 326, afgewezen. 

Motie 328, afgewezen, onduidelijk 

Motie 329 is ingetrokken 

Motie 330 redactioneel, meenemen 

Motie 331, afgewezen, niet uitvoerbaar 

Motie 332, redactioneel, meenemen 

Motie 334, overnemen 

Motie 335, redactioneel, meenemen 

Motie 336, betrekken bij de beleidsnotitie 

Motie 337, afgewezen 

Motie 338, redactioneel, meenemen 

Motie 339, afgewezen 

Motie 340, redactioneel, meenemen. Er zal geke

ken worden naar de term 'veiligheid' 

Motie 341, afgewezen 

Motie 342, redactioneel, overnemen 

Motie 343, overnemen, het begrip economische 

asielzoekers wordt in de tekst opgenomen 

Motie 344, redactioneel, overnemen 

Motie 345, afgewezen, reeds in tekst opgenomen 

Motie 346, opnemen in de beleidsnota 

Motie 347, redactioneel, meenemen 

- Motie 348, redactioneel, meenemen 

Mondiale welvaart 
Motie 349, afgewezen 

Motie 350, overnemen 

Motie 351, redactioneel, meenemen 

Motie 352, afgewezen 

Motie 353, afgewezen 
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Motie 354, afgewezen, strookt niet met de uit

gangspunten 

Motie 355, redactioneel, overnemen 

Motie 356, afgewezen 

Motie 357, afgewezen, wekt verwarring 

Motie 358, afgewezen, geen verduidelijking 

Motie 359, overnemen 

Motie 360, overnemen 

Motie 361, afgewezen, past niet in de context 

Motie 362, redactioneel, overnemen 

Motie 363, overnemen 

Motie 364, redactioneel, overnemen 

Motie 365, redactioneel, meenemen 

Motie 366, redactioneel, overnemen 

Motie 367, overnemen 

Motie 368, redactioneel, overnemen 

Motie 369, na stemming afgewezen 

Motie 370, redactioneel, overnemen 

Motie 371, redactioneel, meenemen 

Motie 372, redactioneel, meenemen 

Motie 373, redactioneel, meenemen 

Motie 374, redactioneel, meenemen 

Motie 375, redactioneel, meenemen 

Motie 376, redactioneel, meenemen 

Motie 377, redactioneel, overnemen 

Motie 378, redactioneel, meenemen 

Motie 379, aangenomen met weglating van de zin 

over visa en grensbelemmeringen 

Financieel 
Motie 380 af_gewezen 

Motie 381, ingetrokken 

Motie 382, redactioneel, meenemen 

Motie 383, afgewezen 

Motie 384, ingetrokken 

Motie 385, overnemen in een gewijzigde vorm 

Motie 386, afgewezen 

Motie 387, afgewezen 

Motie 388, vervallen (zie motie 296) 

- Motie 389, afgewezen. Geeft bestandsvervuiling 

Motie 390, afgewezen 

Motie 391, afgewezen 

Motie 392, ingetrokken, betrekken bij beleidsnoti

tie 

Motie 393, overnemen 

Motie 394, ingetrokken ten gunste van motie 395 

Motie 395, overnemen 

Motie 396, betrekken bij beleidsnotitie 

Motie 397, afgewezen 

Motie 398, afgewezen 

Moties 399 t/m 423, 425 en 426, de commissie 

wordt gemachtigd om de besluitvorming te ver

werken in de kernpunten m.u.v. de milieumoties 

Motie 424, redactioneel, meenemen 

9 Op het voorstel herziening van de milieupara

graaf zijn 44 amendementen binnen gekomen, die 

als volgt afgehandeld zijn: 

Motie 1, redactioneel, meenemen 

Motie 2, redactioneel, meenemen 

Motie 3, komt niet als zodanig in het programma 

terecht 

Motie 4, redactioneel, meenemen 

Motie 5, redactioneel, meenemen 

Motie 6, afgewezen 

Motie 7, afgewezen, betrekken bij beleidsnotitie 

Motie 8, afgewezen, betrekken bij beleidsnotitie 

Motie 9, redactioneel, meenemen 

Motie 10, akkoord, aangenomen 

Moties 11 en 12 vervangen door motie 13 

Motie 13, aangenomen 

Motie 14, redactioneel, meenemen 

Motie 15, aangenomenmet motie 13 

Motie 16, afgewezen 

Motie 17, behandeld met motie 18 

Motie 18, aangenomen 

Motie 19, behandeld met motie 18 

Moties 20 en 21, ingetrokken ten gunste van 22 

Motie 22, overnemen 

Motie 23, 24 en 25, afgewezen 

Motie 26, overnemen 

Motie 27, 28 en 30, ingetrokken 

Motie 29 aannemen 

Motie 33, overgenomen en daarmee worden 

moties 31, 32 en 34 als behandeld beschouwd 

Motie 35 en 36, afgewezen 

Motie 38, aannemen 

Motie 39, 40 en 41, redactioneel, meenemen 

Motie 42, overnemen 

Motie 43, overnemen, staat in samenhang met 

motie 21 

Motie 44, afgewezen, overbodig 

10 De vergadering gaat met applaus akkoord met 

het kernpunten-programma. 

Namens het hoofdbestuur 

drs L.H.M. Osterholt 

adjunct-secretaris 
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BESLUITEN VAN DE 92STE 
ALGEMENE VERGADERING 
OP VRIJDAG 18 FEBRUARI 
1994 
in "De Maaspoort" te Venlo 

Tot leden van het stembureau worden benoemd 

- de heer E. Kroskinski, Haarlem (voorzitter) 

-mevrouw L. van Velzen-Nelissen, Hoofddorp 

- mevrouw C.A. Buursema-Kassel, Nieuwegijn. 

Als reserve-leden worden benoemd 

-mevrouw G. de jong, Vught 

- de heer A. Vredenbregt, Rotterdam. 

2 Tot leden van de notulencommissie worden 

benoemd 

- de heer G. Ouderkerken, Rotterdam 

- de heer B. Siderius, Oude Bildtzijl 

-de heer P.).W.). Slijpen, Halsteren. 

3 Met algemene stemmen wordt het voorstel tot wij

ziging van het Huishoudelijk Reglement m.b.t. het 

stemmen anders dan door stembriefjes aangeno

men, zodat elektronisch stemmen mogelijk is. 

4 De toevoeging van artikel 77a, waarbij de verdere 

invulling van artikel 77 wordt vormgegeven, 

wordt goedgekeurd. 

De amenderende moties op de aanvullende 

beleidsnota waren onderwerp van gesprek bij 

agendapunt 2. 

De verschillende moties en amendementen wer

den besproken, wat het volgende resultaat ople

verde: 

- punt 1, van de partijcommissie van Landbouw en 

Visserij. Het advies om na redactionele verbetering 

dit punt over te nemen is akkoord; 

- punt 2, is akkoord; 

punt 3, werd overgenomen; 

punt 4, waarin de commissie weliswaar voorkeur 

heeft voor een 

basisstelsel, heeft de commissie geen bezwaar 

tegen een passage waarin op een voortgaande 

bestudering van de voor- en nadelen van de diver

se stelsels wordt gewezen. Aangenomen; 

punt 5, ontraden; 

- punt 6, ontraden; 

- punt 7, redactioneel; 

punt 8, ontraden; 

punt 9, afgewezen; 

punt 10, tekst staat al een keer in 1.14.; ontraden 

punt 11 wordt in die zin gewijzigd dat de commis

sie zal kijken om één zin -in overleg met de com

missie Landbouw- over te nemen; 

punt 12. Alleen het woordje "sociaal" wordt 

geschrapt; de rest wordt overgenomen; 

- punt 13 van de partijcommissie Midden- en 

Kleinbedrijf wordt geheel overgenomen; 

doorgeschoven motie punt 2, ontraden; 

punt 14 overgenomen; 

punt 15 wordt na stemming aangenomen; 

punt 16 ontraden; 

punt 17, de strekking wordt overgenomen; 

punt 18, is redactioneel; 

punt 19, is redactioneel; 

punt 20 overgenomen; 

- punt 174 (doorgeschoven motie), wordt overgeno-

men; 

- punt 21 en 22 worden beide afgewezen; 

punt 23 ontraden; 

punt 215 (doorgeschoven motie), overgenomen; 

punt 219 (doorgeschoven motie), VSR wordt over

genomen; 

punt 235 (doorgeschoven motie), overgenomen; 

punt 24 wordt ingetrokken; 

punt 25 ontraden; 

punt 240, voorzover niet in strijd met het vastge

stelde program, en 242 (doorgeschoven moties) 

worden overgenomen; 

punt 259 (mobiliteit, inclusief openbaar vervoer) 

wordt redactioneel aangepast; 

punt 292 (doorgeschoven motie) (uitsterven van 

flora en fauna) wordt overgenomen; 

punt 298 (doorgeschoven motie) (keuzevrijheid 

individu dient gewaarborgd te blijven), overgeno-

men; 

punt 26 is overbodig bevonden; 

punt 27 redactioneel; 

punt 28 ontraden; 

punt 29 redactioneel; 

punt 30 overgenomen; 

punt 31 ontraden; 

punt 32 en 33 (van de commissie Cultuur en 

Media) worden beiden overgenomen; 

punt 34 (ontwikkeling Nederlands taalgebruik) 

wordt in eerste instantie afgewezen; naderhand 

wordt bepaald dat de passage iets zal worden ver

breed zodat het niet alleen over het onderwerp 

onderwijs gaat maar aandacht voor taal in een 

bredere zin in de samenleving wordt gevraagd; 

punt 35 overgenomen; 

punt 36 ontraden; 

punt 37 (omroepbestel), intentie wordt overgeno

men, naar de formulering zal nogmaals gekeken 

worden; 

- punt 38 (sportbudget), afgewezen; 

punt 39 (verpleeghuizen en zwakzinnigenzorg), 

ontraden; 

punt 40 (idem als 39), ontraden; 

punt 41 wordt overgenomen; 

- punt 42 (commissie Maatschappelijke 

Participatie), overgenomen; 

- punt 43 (Islamitische scholen) wordt goedgekeurd 

onder de voorwaarde dat de tekst redactioneel 

wordt aangepast; 

punt44 overgenomen; 

punt 45 ontraden; 

- punt 305 (doorgeschoven motie) (wettelijke rege

ling voor basis- en speciaal onderwijs), overgeno-

men; 

- punt 307 (Sociale Zaken), (doorgeschoven motie), 

redactioneel, strekking wordt overgenomen; 

punt 308 (doorgeschoven motie) (HBO en WO), 

overgenomen; 

punt 310 (doorgeschoven motie) (hoogbegaafde 

leerlingen) overgenomen; 

punt 311 (doorgeschoven motie), redactioneel; 

punt 317 (doorgeschoven motie)(bij- en nascho

ling leerkrachten) ontraden; 

punt 326 (doorgeschoven motie) is overbodig; 

- punt 396 (doorgeschoven motie wordt ontraden; 

- punt 47 t/m 50 worden overgenomen; 

punt 392 (doorgeschoven motie) overgenomen. 

Moties naar aanleiding van de herziene milieupara

graaf en de doorgeschoven moties 7,8 en 30 worden 

als geheel intentioneel gezien bij de milieu para

graaf. 
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AVONDVERGADERING 
Vaststelling van de in te dienen kandidatenlijsten Europees Parlement: 

1. drs G.M. de Vries 12. ir G. van Winkoop 22. D.T. Barlagen 

2. mr ).G.C. Wiebenga 13. ir M.H.C. Lodewijks 23. mr R.E.E. Heiligers 

3. mr ).E.S. Larive (v) 14. ir T. Kaastra 24. B. Kamminga 

4. ir ). Mulder 15. ir ing. K. Kraak 25. A.I. Verhoge 

5. drs F.A. Wijsenbeek 16. mr S. ).P. Lyczak 26. ir W.L. Vogelesang 

6. dr P.C. Plooij-van Gorsel (v) 17. drs R.C.E. Neef 

7. drs R .. ). Goedbloed 18. mr R.A. Haverhoek (v) Namens het hoofdbestuur 

drs L.H.M. Osterholt 

adjunct-secretaris. 

8. ).K. Muntinga 19. R. de Bakker 

9. M. van Greuningen 20. ).A.M. Poelman 

10. A.A.).C. Schouwenaars 

11. E.). Brandenburg (v) 

21. drs T. Th. van Blommestein

Buttinger (v) 11 

BESLUITEN VAN DE 93STE 
ALGEMENE VERGADERING 
OP ZATERDAG 19 FEBRUARI 
1994 
in "De Maaspoort" te Venlo 

Tot leden van het Stembureau worden benoemd: 

-de heer mr. ).H.A. Hazelhoffuit Veendam 

- mevrouw L. van Velzen-Nelissen uit Hoofddorp 

- de heer drs. A. J. Ditewig uit Veldhoven. 

Als reserveleden worden benoemd: 

-de heer). Kunst uit Nunspeet 

-de heer A.F. Hendrix uit Venlo. 

2 Tot leden van de Notulencommissie (art. 46 huis

houdelijk reglement) werden benoemd: 

- de heer B. Emmens uit Zoetermeer 

-de heer A. Goudriaan uit Oudekerk a/d I)ssel 

'de heer P.).W.). Slijpen uit Halsteren. 

3 Besloten wordt dat het technisch advies en de tech

nische inrichting van de kandidatenlijst voor de 

Tweede Kamerverkiezingen (zoals beschreven in 

de beschrijvingsbrief) wordt goedgekeurd. 

4 Besloten wordt tot vier combinaties van kieskrin

gen. 

5 Vaststelling van de in de onderscheiden kieskrin

gen in te dienen kandidatenlijsten (artikel 16.4 

IK) 

1. mr. drs. F. Bolkestein wordt gekozen op plaats 1 

van de kandidatenlijst 

2. E.G. Terpstro (v) 

3. H.F. Dijkstal 

4. A. )orritsma-Lebbink (v) 

5. R.L.O. Linschoten 

6. drs D.).D. Dees 

7. ). Franssen 

8. dr R.W. de Korte 

9. drs F.W. Weisglas 

10. A.L.E.C. van der Stoel (v) 

11. mr A.H. Korthals 

12. ).W. Remkes 

13. drs M.M.H. Kamp (v) 

14. H.A.L. van Hoof 

15. mr A.). te Veldhuis 

16. A.A.M.E. van Erp 

17. P.M. Blauw 

18. drs W.C.G. Voûte-Droste (v) 

19. H.G.J. Kamp 

20. ).F.B. van Rey 

21. ir E.L.P. Hessing 

22. ).D. Blaauw 

23. drs ) .F. Hoogervorst 

24. drs P.).L. Verbugt (v) 

25. S. van Heemskerck Pillis-Duvekot (v) 

26. 0. Cherribi 

27. mr B.M. de Vries (v) 

28. M.). Essers-Huiskamp (v) 

29. ). Rijpstro 

30. C.G.A. Comielje 

31. drs ).M. de Vries (v) 

32. drs ).H. Klein Molekamp 

33. mr A.M. van Blerck-Woerdman (v) 

34. M. van den Doel 

35. mr O.P.G. Vos 

36. W.P. Keur 

3 7. drs C. C.A. Be els 

38. ir P.H. Hofstro 

39. mr R. Luchtenveld 

40. A. Latenstein van Voorst-Woldringh (v) 

41. mr W.H.). Passtoers 

42. drs V.T.M. Braam 

43. joh. D. van Dijk 

44. ir H. Pluckel 

45. mr A.W. Kamp 

46. drs ).R.A. Boertjens 

47. H.W. A.M. Coonen 

48. drs M.A. Toorop (v) 

49. R. Schrotenboer 

50. mr A.). Kokshoorn 

51. mr joh. A. Stevens 

52. P.A.L. Sijmons 

53. dr ir H.F.A. Roefs 

54. drs ).M. Hey (v) 

55. mr Th. E. Korthals Altes 

56. mr M.B. I amis 

57. drs H.V. Vrind 

58. drs ). de Reus 

59. M.B. Wigman 

De gehele lijst wordt goedgekeurd en vastgesteld. 

Namens het hoofdbestuur 

drs. L.H.M. Osterholt 

adjunct-secretaris. 

11 



BESLUITEN VAN DE 47STE 
JAARLIJKSE ALGEMENE 
VERGADERING (94STE 
ALGEMENE VERGADERING) 
op 27/28 mei 1994 te Breda 

De algemene vergadering nam kennis van het 

conform artikel 18.3 der statuten uitgebrachte 

jaarverslag over 1993. 

2 Tot leden van het stembureau worden benoemd 

dhr. Th. Kuipers te Apeldoorn (voorzitter) 

mevrouw J. van Bergen-Nijenholt te Breda 

dhr. A.W. Driesprong te Dirksland 

drs. J. Dijk te Ommen 

mevrouw M. van Doorn te Almelo 

3 Tot leden van de Notulencommissie (art. 46 huis

houdelijk reglement) werden benoemd 

- dhr. M. Bouman te Delft 

-dhr. W.C.J. Rosmalen te Breda 

- ir. W.M. Geluk te Doorwerth 

4 Besloten werd het (huishoudelijk) voorstel van de 

afdeling Beverwijk (briefnummer 815983) con

form het advies van het hoofdbestuur te betrek

ken bij de behandeling van het totale pakket aan 

evaluaties (GR,TK,EP en wellicht PS), zodat ook 

afstemming en deregulering van de diverse rege

lingen gelijktijdig plaats kunnen vinden. 

5 De Algemene vergadering besloot de brief van de 

afdeling Dalfsen (nr.816023) voor kennisgeving 

aan te nemen. 

-mevr. J.E.J. Muys te Simpelveld (benoeming) 

-mevr. mr. M.Th.M. Tongel te 's-Gravenhage 

(benoeming) 

11 Met betrekking tot de amendementen op het 

Reglement Districtscentrale wordt als volgt beslo

ten; 

amendement 1 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel 2 wordt overgenomen, 

amendement 2 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel 3 wordt overgenomen, 

amendement 3 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel 7.5 wordt overgeno-

men1 

amendement 4 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel.:Y .6 wordt aangenomen 

(330 stemmen voor, 227 tegen) 

amendement 5 van de OC Zaanstreek/Waterland 

. met betrekking tot artikel 7.9 wordt overgenomen 

amendement 6 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel 8.1 wordt niet overge

nomen 

amendement 7 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel 8.3 wordt overgenomen 

amendement 8 van de OC Zaanstreek/Waterland 

met betrekking tot artikel 13 wordt overgenomen, 

met dien verstande dat er tevens besloten wordt 

de financiële verdeling nader te regelen 

12 Besloten werd het aantal hoofdbestuursleden te 

brengen op 11, het statutair bepaalde minimum 

aantalleden (art. 23.2 van de statuten) 

Gekozen in de functie van voorzitter van de VVD 

werd de heer drs. W.K. Hoekzema te Huizen (bij 

acclamatie). 

Gekozen in de functie van onder-voorzitter werd 

de heer R. Haafkeus te Oegstgeest (bij acclama

tie). 

Gekozen tot secretaris van de organisatie werden: 

de heer F.J.J.M. Breukers te Broekhuizen in vaca

ture I, (658 stemmen uitgebracht, waarvan 422 

op de heer Breukers) 

de heer drs. A. van Voskuilen te Oterleek in vaca

ture I!, (660 stemmen uitgebracht, waarvan 363 

op de heerVan Voskuilen) 

jhr. R.P.G. Sandberg te Breda in vacature lil, (680 

stemmen uitgebracht, waarvan 621 op de heer 

Sandberg). 

13 De voorzitter zegt toe om in de eerstvolgende 

hoofdbestuursvergadering te bekijken of er een 

mogelijkheid is om meer tijd te geven om kandi

daten te noemen voor de Eerste Kamer. 

14 Besloten werd een telegram te zenden aan Hare 

Majesteit de Koningin waarin de VVD zijn trouw 

en aanhankelijkheid aan Hare Majesteit en haar 

huis betuigt. 

Namens het hoofdbestuur 

drs. L.H.M. Osterholt 

adjunct-secretaris 

11 
6 Bij agendapunt 3, bespreking beleid hoofdbe

stuur, onderdeel Vrijheid en Democratie, werd 

besloten dat het verzoek van de KC Utrecht (nr. 

816058) om V&D vaker te laten verschijnen, in 

verband met financiële prioriteiten niet gehono

reerd kan worden. 

Met betrekking tot briefnummer 816131 van de 

KC Leiden over het opnieuw opnemen van de cur

sussen van de Haya van Somerenstichting in 

V&D, werd besloten, zoveel als mogelijk binnen 

de beperkte financiële mogelijkheden aan dit ver

zoek tegemoet te komen. 

KANDIDATENLIJST EERSTE 
KAMER, VASTGESTELD 
DOOR DE 95STE ALGEMENE 
VERGADERING 

7 Besloten werd de Samenwerkingsovereenkomst 

JOVD-VVD aan te nemen. 

8 Met betrekking tot het voorstel om het 

Huishoudelijk Reglement van de VVD en dan met 

name de artikelen 68.1 en 68.2 te wijzigen wordt 

besloten dit voorstel niet in stemming te brengen 

9 De rekening en verantwoording alsmede het jaar

verslag van de penningmeester over 1993 inge

volge art. 18.3 der statuten werden goedgekeurd. 

De penningmeester werd decharge verleend voor 

het gevoerde financiële beleid. 

10 Tot leden van de Commissie van drie ter voorlich

ting van de algemene vergadering bij de behan

deling van de rekening en verantwoording van de 

penningmeester over het jaar 1994 (art. 30.2 der 

statuten) werden benoemd: 

- R.B. Pier te Tietjerksteradeel 

- J.R.A. Raasveld te Amsterdam 

-ing. P.H. Tirion (Oosterbeek) 

met als plaatsvervangende leden: 

-A. van Hulst uit Oss (herbenoeming) 

op 25 maart 1995 te Papendal 

1. mr. F. Korthals Altes 

2. J .A. van Graafeiland 

3. H. Wiegel 

4. mr. ir. H. Heijne Makkreel 

5. dr L. Ginjaar 

6. J.W. Verbeek 

7. N.H. van den Broek-Laman Trip (v) 

8. drs. G.M.V. van Aardenne 

9. drs. L. Hilarides 

10. dr W.F. van Eekelen 

11. drs. D.J.D. Dees 

12. mr. H.P. Talsma 

13. M.J. Varekamp 

14. jhr. mr. A.A. Loudon 

15. H.F. Heijmans 

16. A. de Jager 

17. mr. R.A.E. de Haze Winkelman 

18. F.M. Roscum Abbing-Bos (v) 

19. ir. N.G. Ketting 

20. J.J. van Beukeiurn 

21. mr. J. Renserna 

22. drs. P.J.H.M. Luijten 

23. ir. M.H.C. Lodewijks 

24. L.M. de Beer 

25. prof. mr. J.E. Spruit 

26. drs. J. de Blécourt-Maas (v) 

27. prof. mr. J.R. Schaafsma 

28. prof. dr U. Rosenthal 

29. dr K. Groenveld 

30. A.A. Aeyelts Averink-Winsemius (v) 

31. drs. C.J. van der Bijl 

32. dr A.A.M. Kinneging 

33. G.J. Swinkels 

34. mr. G.W.A. van der Velde 

35. J.K. Muntinga 
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De komende WO-partij-uitzendingen op televisie 

hebben plaats op: 

-10 mei 1995 op Nederland 2 van circa 21.45-

21.48 uur; 

-31 mei 1995 op Nederland 1 van 19.52- 19.55 

uur. 

Herhalingsuitzendingen zijn op Nederland 2 te 

bekijken om 09.05- 09.08 uur op 2 en 17 mei 

1995. 

De radio-uitzendingen van de WD worden sinds 

1 januari 1995 elke oneven week op de zaterda

gen uitgezonden via Radio 5 van 18.02- 18.12 

uur. 
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DE KAMERCENTRALEVOORZITTERS 

Weinigen weten wat de functie van de 
kamercentralevoorzitters precies inhoudt. Wél dat zij veel 
in de bestuurlijk-politieke melk te brokkelen hebben. 
Elke kamercentralevoorzitter geeft op zijn eigen wijze 
invulling aan deze functie. Ze stoppen enorm veel tijd in 
de VVD. Ze kennen de cultuur van hun achterban. Een 
gesprek over enkele facetten van het kc-voorzitterschap 
met v.l.n.r. Edward Asscher (kc-Amsterdam), Eric Mackay 
(kc-Leiden) en Paul Tirion (kc-Gelderland) 

THEMADAG HERIJKING DEFENSIE 

7 Waar moeten wij als Nederland op richten met ons 
Defensiebeleid? Wat zijn de nieuwe 
veiligheidsvraagstukken? Wat wordt de positie van de 
NAVO, de hoeksteen van ons veiligheidsbeleid, sinds de val 
van de Berlijnse Muur? En hoe moeten wij in Nederland en 
EU-verband daarop inspelen? 
Dat alles werd behandeld op de VVD-themadag Defensie 

---------
MEI1995 Nr. 1430 

ISBN: 0166- 8498 

EN VERDER .... 

- Burgemeester Ans van den Berg 
over haar gemeente en de 
politiek ... ' een klein stukje 
snelweg .... ' 

- Bibi de Vries over de fiscale 
concurrentiepositie van 
Nederland 

- 'DAG-DEN HAAG' maakt het 
bont! De Frieze jongeren sturen 
het kabinet naar huis. Proeven 
aan de politiek in het Haagse 
wereldje. Mogelijk voor alle 
nieuwe VVD-jongeren. 

-Partijraad 17 juni 1995 in het 
Jaarbeursgebouw 



De drie kamercentralevoorzitters,v.l.n.r: Edward Asscher (Amsterdam), Paul Tirion (Gelderland) en Eric Mackay (Leiden) 

Politiek is peoples business 
- een interview met drie KC-voorzitters -

door Marcel Gerritsen en Miehiel Krom, foto's: Theo Meijer 

Zes keer per jaar komen de kamercentralevoorzitters, het 
hoofdbestuur en de Tweede Kamer-fractietop bijeen. Sinds 
vier jaar is dit een geformaliseerd overleg: het Periodiek 
Overleg Kamercentralevoorzitters (POK). Dat is noodzake
lijk om de lijnen tussen partijleden en partijtop kort te hou
den. Formeel is het POK ontstaan nadat het hoofdbestuur 
werd verkleind en kc-besturen niet meer in dat bestuur 
waren vertegenwoordigd. Het POK is een adviescollege en 
geen besluitvormingscollege. 

R egelmatig komt het negatieve beeld 
van ritselen en regelen door partij

baronnen terug. De kc-voorzitters hebben 
er behoefte aan dit beeld recht te zetten. 
Reden voor V&D om betrokkenen zelf te 
vragen naar hun positie en functie in de 
partij. 

Een gesprek na afloop van het POK in 
april op een late zaterdagmiddag - het 
overleg liep enigszins uit - met Eric 
Mackay (Leiden), Edward Asscher 
(Amsterdam) en Paul Tirion 
(Gelderland). 

Edward Asscher (diamantair) is sedert 
een half jaar voorzitter van de kamercen
trale Amsterdam en in totaal twee jaar 
bestuurslid van zijn kc. Eric Mackay (uit-
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gever) en Paul Tirion (directeur financiële 
instelling) zijn al veellanger actief bin
nen de WD. Naast hun baan in het 
bedrijfsleven besteden de kc-voorzitters 
enorm veel tijd aan het vrijwilligerswerk 
binnen de WD. Voor hun intensieve 
bestuurlijke arbeid moeten zij over een 
grote motivatie beschikken, want zij heb
ben een heel duidelijke spil-functie in het 
bestuurlijk raderwerk van de WD. 

Het bestuurlijk werk voor de WD onder
scheidt zich van politieke functiE!'s. Op de 
vraag of de heren concrete politieke 

Edward Asscher: ... 'We moe
ten bespreken hoe we 
omgaan met onze verkie
zingswinst..' 

ambities hebben houden ze zich in eerste 
instantie op de vlakte. Asscher zegt even 
later dat hij die ambitie niet heeft, mede 
omdat het politieke bedrijf zo anders is: 
'Ik ben vanuit mijn werk niet aan een 
breed bestuur gewend, waarbij je velen 
moet consulteren.' Mackay vindt het zelfs 
een voordeel als een partijbestuurder 
geen politieke ambities heeft. 

HetPOK 
Mackay zet het volgende beeld neer van 
het Periodiek Overleg 
Kamercentralevoorzitters: 'Het overleg 



zou een katalysator moeten zijn om pro
cessen te begeleiden. Van nature moet je 
daarbij aanvoelen wat in de achterban 
leeft.' 

Maar vertegenwoordigen de kc-voorzitters in 
dit overleg nu daadwerkelijk de WO-leden? 
Eric Mackay: 'Je spreekt namens de 
kamercentrale.' 
Paul Tirion: 'Officieel is er geen rugge
spraak. Er vindt terugkoppeling plaats. 
Bij het overleg zit ik op persoonlijke titel, 
echter met rekenschap van wat er in 
mijn achterban leeft. Mijn reacties in het 
POK zijn bekend bij mijn medebestuurs
leden en zij kunnen mij daarop corrige
ren.' 
Mackay denkt hier toch anders over: 'Ik 
ben volledig aanspreekbaar voor kwesties 
die aan de orde worden gesteld.' 

Hoe zijn de informatielijnen over het POK
overleg dan geformaliseerd naar de achter
ban en wat merken bijvoorbeeld de leden in 
de afdelingen van dit overleg? 
Mackay: 'In de kamercentrale Leiden 
hebben wij een periodiek overleg met de 
voorzitters van de ondercentrales waarin 
over het POK wordt gerapporteerd. 
Niettemin constateer ik dat er landelijk 
sprake is van onduidelijkheid over de 
taken en de functie van het POK. Maar 
nogmaals: ik spreek niet op persoonlijke 
titel. Door je ervaringen en kennis van de 
leden weet je veel. Bovendien spreek ik 
alles door met de ondervoorzitter.' 

Partijraad 
Alle drie de gesprekspartners bevestigen 
dat de leden in de afdelingen inderdaad 
ver af staan van het POK-overleg. Het is 
immers ondoenlijk om alle informatie 
getrapt van boven naar beneden en weer 
terug door te geven. Daar dient het POK 
ook niet voor. Echt politieke meningsvor
ming moet volgens Asscher via de partij
raad lopen. 

Welke onderwerpen bespreken de kc-voorzit
ters met het hoofdbestuur en de fractietop? 
Tirion: 'Het gaat over alle bestuurlijke 
aangelegenheden. Zo bespreken wij 
zaken als het communicatiebeleid van de 
partij of bijvoorbeeld een eventuele ver
deeldheid in de Tweede Kamerfractie. 
Voor de goede orde voeg ik hieraan toe 
dat dit alles uitsluitend in de adviserende 
sfeer gebeurt.' 
Asscher: 'Zo hebben wij het momenteel 
er uitvoerig over hoe om te gaan met de 
verkiezingswinst.' Mackay: 'Want dat 
mag niet leiden tot zelfgenoegzaamheid. 
Dat vergt een uitermate goed begelei
dingsproces.' 
Tirion: 'Wij houden bij deze grote stem
menwinst daarbij ook de kwaliteit in de 
gaten van de provinciale fracties. Zo 
bespreken wij bijvoorbeeld de tactiek om 
al vroegtijdig te werken aan kandidaten 
van de toekomst en treden ook daarbij 
weer adviserend en sturend op richting 
achterbannen.' 
Mackay: 'Een concrete aanpak is bijvoor
beeld dat wij in de provincie Zuid
Hotland een soort coachingsteam van 
twée oud-stotenleden hebben voor 
nieuwkomers. In het POK wijzen wij 
daarbij op de initiatieven die het oplei
dingsinstituut van de WD, de Haya van 
Somerenstichting, moet nemen. Een 

voorzitters, het hoofdbestuur en de partij
raad. Wij fungeren als een soort tussen
gremium om babylonische spraakver
warring te voorkomen. Ik ben het wel 
eens met de suggestie van Bolkestein in 
het POK-overleg dat in principe uit alle 
kamercentrales één regionale vertegen
woordiger beschikbaar moet zijn. Daar 
kun je immers publicitair gebruik van 
maken. Denk maar eens de opkomst van 
de regionale media.' 
Asscher: 'Zo kan ook randstedelijke 
arrogantie worden voorkomen.' 

Wat vindt u eigenlijk van de huidige partij
structuur met een hoofdbestuur, kamercen
trales, ondercentrales, afdelingen en daar
naast nog de partijraad, de fracties en over
legorganen zoals het POK? 
Tirion: 'Wij moeten niet te veel verande
ren. Je blijft in ieder geval een splitsing 
houden tussen de politiek en het 
management binnen de partij.' 

Eric Mackay: ... 'Je moet van nature aanvoelen wat in de achterban leeft .. ' 
Mackay: 'Structurele wijzigingen leiden 
niet vanzelf tot verbetering van de kwali
teit. Het is de vraag of je het hebben van 
ondercentrales verplicht moet stellen. De 
discussie zou wat mij betreft minder moe
ten gaan over het mogelijk wijzigen van 
de structuur, maar over beleidsinhoude
lijke onderwerpen zoals talentmanage
ment en jongerenbeleid. Politiek is peop
les business.' 

ander onderwerp waar wij het over heb
ben is het jongerenbeleid. De partij moet 
hierin investeren, maar op de begroting 
blijkt hier weinig uit.' 
Tirion: 'Ook moeten wij het liberale 
gehalte goed in de gaten houden als wij 
bezig zijn met ons toekomstig kader.' 

Ligt de belangrijkste kritiek niet op het 
gekonkel van kc-voorzitters bij het opstellen 
van de lijsten voor Eerste en Tweede Kamer 
of andere politieke benoemingen? 
Paul Tirion vindt dit onterecht. 'De afde
lingen komen juist regelmatig naar mij 
toe om te vragen op wie ze moeten stem
men. Vaak bestaat onvoldoende kennis 
over de kandidaten. Het is mijn taak om 
een goed advies uit te brengen naar de 
achterban en daarom is het logisch dat 
de kc-voorzitters een belangrijke rol spe
len bij de kandidaatstelling.' 

Edward Asscher bevestigt dat ook in het 
POK uitvoerig van gedachten wordt 
gewisseld over de kandidaten. Maar afde
lingen kunnen de lijst altijd nog wijzigen. 
Eric Mackay: 'Het is uiteindelijk de alge
mene ledenvergadering als hoogste 
orgaan die de lijsten vaststelt. Overigens 
is het wel van belang dat de afdelingen 
dan ook daadwerkelijk aanwezig zijn.' 

Paul Tirion wijst op het feit dat één enke
le afdeling geen wijzigingen in de kandi
datenlijsten kan forceren: 'Juist dat kan 
soms nog wel eens tot enige frustratie lei
den. Waarschijnlijk ontstaat hierdoor het 
beeld dat de kamercentralevoorzitters de 
lijst met elkaar bekokstoven. Iets waar
van de media met graagte een karika
tuur hebben gemaakt en zo ontstaat het 
beeld van "de partijbaron."' Hij bena
drukt: 'Individueel ben je niks. Maar in 
coördinatie met andere voorzitters zou je 
de nodige invloed kunnen uitoefenen.' 

Wat vinden de kc-voorzitters eigenlijk van 
hun bijnaam: "partijbaron?" 
Edward Asscher: 'Mij spreekt deze titel 
niet aan.' 'Maar', zegt hij lachend, 'als 
het betekent dat ik macht kan uitoefenen 
in de partij dan hoop ik dat ik er een 
ben.' 
Eric Mackay: 'Je moet je bewust zijn van 
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de rollen die je speelt. Wij moeten zorgen 
voor een goede uitleg naar onze kamer
centrales en afdelingen. Die communica
tie is ook belangrijk bij onze activiteiten 
ter voorbereiding van de kandidatenlijs
ten.' 
Asscher: 'Het is namelijk zeker geen 
handjeklap waar wij mee bezig zijn. 
Uiteraard hebben wij wel goed overleg. 
Als wij in Amsterdam bijvoorbeeld kijken 
naar landelijke kandidaten geldt voor 
mij op de eerste plaats kwaliteit. Op de 
tweede plaats komt deskundigheid en 
pas op de derde regionaliteit.' 
Paul Tirion: 'De wijze waarop wij nu 
onze lijsten opstellen is veel beter dan de 
zogenaamde "Modderman-lijsten" uit 
het verleden. De kwaliteit van de kandi
daten wordt in eerste instantie bewaakt 
door een adviescommissie van het hoofd
bestuur en in de afrondende fase mede 
door overleg tussen de kamercentrale-

Moet de WO niet van cultuur veranderen 
door niet alleen de mensen, maar vooral ook 
de politieke inhoud centraal te stellen? 
De drie heren knikken bevestigend. 
Asscher filosoferend: 'Je moet niet consta
teren waar wij ons bevinden, maar er 
juist op letten waar wij naar toe gaan. 
Wij moeten ons niet door de huidige 
omstandigheden laten beïnvloeden.' Hij 
geeft een voorbeeld waarin toch weer de 
mens centraal staat: 'In sommige situ
aties moet je afscheid nemen van politici. 
Ik pleit ervoor dat je zorgvuldig 
omspringt met mensen. Ook bij politieke 

Paul Tirion: ... 'Alle besprekingen met het hoofdbestuur gebeuren in de adviserende sfeer .. ' 



meningsverschillen. Maar politiek is een 
hard vak en je kunt nu eenmaal bescha
digd raken.' 
Tirion: 'Daarom ben ik voorstander van 
tussentijdse functioneringsgesprekken 
met Tweede Kamerleden. Ik weet dat dit 
gevoelig ligt bij de gekozenen. Maar op 
die manier komt er toch beweging in.' 

Wie moet dat dan doen? 
Tirion: 'Dat is een taak voor het hoofdbe
stuur. Overigens moeten functionerings
gesprekken niet alleen landelijk worden 
gehouden. Het geldt even goed voor afde
lings- en kamercentralebesturen. Zij 
moeten dit bij provincies en gemeenten 
doen. Dit is een kwestie van personeels
management. Het CDA is hier beter in 
dan de VVD.' 
Asscher: 'Dat betekent niet dat je politici 
van de wieg tot het graf moet verzorgen. 
Als je op een gegeven moment niet meer 
op een verkiesbare plaats staat, ontstaat 
het beeld dat men je niet meer moet. 
Daar komen conflicten van. Dat vergt 
zorgvuldige begeleiding. Maar het libera
le uitgangspunt blijft: de mens moet voor 
zichzelf zorgen.' 
Mackay: 'Als iemand niet meer op de 
kandidatenlijst wordt geplaatst moeten 
we tijdig met de betrokkene communice
ren. Het gaat er daarbij om hoe je die 
boodschap overbrengt. Er moet geen 
negatiefgevoel ontstaan bij degene die 
niet meer op een lijst mag terugkeren, 
maar een positief beeld dat je juist dánk
zij de partij twaalf jaar bijvoorbeeld we!"_ 
houder bent geweest. Je kunt ook overwe
gen om beperkingen in te stellen ten 
aanzien van het aantal zittingstermij
nen.' 
Tirion: 'Daar ben ik helemaal op tegen.' 
Mackay: 'Het heeft wel voordelen. Maar 
ik ben er ook geen voorstander van, want 
dan leg je je eigen zwakte bloot.' 
Asscher: 'Het is de taak van de kamer
centrale- en afdelingsbesturen om ervoor 
te zorgen dat niet altijd dezelfde perso
nen in politiek vertegenwoordigende 
lichamen zitten.' 
Tirion: 'Maar wij moeten het wel nuance
ren: het is ontzettend moeilijk om nieuwe 
goede mensen te krijgen. De betere men
sen hebben tegenwoordig geen zin meer 
om de politieke carrière te starten door 
eerst met strooimateriaal en affiches 
langs de deur te lopen.' 
Asscher: 'Nieuwe leden die iets willen 
doen kun je binden door hen bijvoor
beeld in thema-commissies te zetten.' 

· Mackay: 'Misschien is het een goede sug
gestie om bijvoorbeeld mogelijke wethou
der-kandidaten niet altijd uit de gemeen
teraad te halen. Daarnaast is het goed 
dat mensen rouleren. Bijvoorbeeld om 
van raadslid terug te keren naar het 
afdelingsbestuur of om als kamercentra
Ievoorzitter weer afdelingsvoorzitter te 
worden.' 
Tirion: 'Het aantal goede voorzitters is 
zeer beperkt. Dat geeft gelijk het belang 
aan van goede kadervorming. 
Trainingen zijn hierbij belangrijk. Meer 
goede mensen geeft ook betere mogelijk
heden. Ik houd mijn hart vast voor mijn 
opvolging.' 
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DE INTERNATIONALE FISCALE CONCURREN· 
TIEPOSITIE VAN NEDERLAND 
door Bibi de Vries; fiscalist VVD-fractie 

H oe staan we er als Nederland eigenlijk 
voor op internationaal fiscaal gebied? 

Voordat deze vraag beantwoord kan worden, 
moet eerst aangegeven worden wat deze 
internationale fiscale concurrentiepositie nu 
eigenlijk inhoudt. Waarin onderscheidt 
Nederland zich van andere landen, ook bui
ten Europa, waardoor het aantrekkelijk is om 
je in Nederland te vestigen als particulier of 
als bedrijf? En is Nederland in staat om par
ticulieren en bedrijven in Nederland te hou
den? Nederland wil graag een financieel 
dienstencentrum zijn, maar scheppen wij 
hiervoor wel voldoende voorwaarden als 
overheid? 

Rokende schoorstenen 
In de loop der jaren heeft Nederland een 
groot fiscaal verdragennetwerk opge
bouwd ter voorkoming van dubbele 
belasting. Door dit fiscale verdragennet
werk zijn Nederland en de Nederlandse 
Antillen voor internationaal opererende 
bedrijven bijzonder aantrekkelijk gewor
den. Dit betekent dat de nodige interna
tionale bedrijfsstructuren mede via 
Nederland lopen (door oprichting van 
één of meerdere BV's). DezeBV'skunnen 
pure houdstermaatschappijen zijn, die 
'slechts' aandelen van al dan niet buiten
landse vennootschappen houden. Echter, 
het kunnen ook hoofdkantoren of distri
butiecentra zijn. Al met al levert het fis
cale verdragennetwerk ons als Nederland 
niet alleen geld op dat in de staatskas 
vloeit, maar ook werkgelegenheid. 
Daarnaast bestaat in Nederland de 
mogelijkheid om vooraf afspraken te 
maken met de fiscus (ruling beleid). Het 
grote voordeel hiervan is dat achteraf 
geen onzekerheid bestaat over interpreta
tie van regelgeving. Gesteld kan worden 
dat Nederland voldoende mogelijkheden 
heeft om met andere landen te concurre
ren. Echter, terwijl wij tien jaar geleden 
bij internationale herstructureringen bij 
de top drie van interessante landen 
zaten, mogen wij nu nog blij zijn dat wij 
bij de eerste zes behoren. 

Moralisme 
Sommige politici zetten de wereld wel 
eens op z'n kop. Zij stellen dat 'allerlei 
constructies de Nederlandse schatkist 
honderden miljoenen guldens kosten'. 
Dan wordt vergeten dat Nederland door 
haar goede verdragennetwerk en bepaal
de fiscale faciliteiten (zoals de deelne
mingsvrijstelling) interessant is geworden 
waardoor juist Nederlandse holdings 
vanuit het oogpunt van taxplanning 
worden gebruikt. Juist hierdoor komt geld 
in het laatje. Het is een misvatting dat dit 
ons geld zou kosten. Waar komt dit 
eigenaardige gevoel van sommige politi
ci toch vandaan dat de Nederlandse 
schatkist steeds 'honderden miljoenen 
guldens' misloopt? Zou het een nood
kreet zijn uit pure onmacht? Eigenlijk is 
het heel simpel. Een land heeft slechts 
het recht belasting te heffen over gelds
tromen die op zijn eigen territorium wor
den gegenereerd. Als een ander land op 
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grond van de afgesproken spelregels 
belasting mag heffen, kun je zeggen dat 
dat jammer is. Je kunt hier vervolgens op 
twee manieren op reageren. De één zal 
stellen dat er dan maar beperkende 
maatregelen genomen moeten worden. 
Immers, het kost de Nederlandse schat
kist geld. De ander zal er eens voor gaan 
zitten om te bekijken hoe hij de activitei
ten die nu in het buitenland plaatsvin
den in de toekomst naar zichzelf kan toe
trekken. Immers, dit levert de 
Nederlandse Staat geld op. Het is het ver
schil in mentaliteit tussen de "Dutch 
uncle", een persoon die je ongevraagd 
van moraliserende adviezen voorziet, en 
de fiscale koopman. 

Concreet 
Concreet zet de VVD zich op internatio
naal fiscaal terrein voor het volgende in: 
- het concurrerend houden van ons fis-

cale verdragennetwerk, zodat meer 
bedrijven zich in Nederland vestigen; 

- het stimuleren dat het rulingbeleid met 
realiteitszin verder ter hand wordt 
genomen; 

- het verlagen c.q. afschaffen van de ver
mogens- en de kapitaalsbelasting; 

- daar waar nodig de fiscale hobbels bij 
export (in het kader van de harmoni
satie van BTW-wetgeving) te verhel
pen. 

Daarnaast acht de VVD het van groot 
belang dat op het ministerie van 

Bibi de Vries 

Financiën niet alleen wordt bijgehouden 
hoeveel nieuwe bedrijven zich in 
Nederland komen vestigen, maar dat er 
ook een systeem wordt opgezet waarbij 
het duidelijk wordt hoeveel particulieren 
en bedrijven Nederland om fiscale rede
nen verlaten. Het is fijn om je zegenin
gen te tellen, maar dan moeten het wel 
echte zegeningen zijn. Nederland zal ste
vig moeten investeren om ook fiscaal 
concurrerend te kunnen blijven opereren. 
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De redactie van dit blad vroeg aan het 17-jarig 
nieuwe WO-lid Dirk Beljaarts waarom hij nu juist 

voor de WO koos. Hij schreef ons dit: 

WD, DE JUISTE STROMING 

A Is student ben ik 
me ongeveer twee 

jaar geleden politiek 
gaan oriënteren. Ik heb 
mijn oor destijds bij de 
verschillende politieke 
partijen te luisteren 
gelegd om iets te weten 
te komen over hun standpunten en hun prin
cipes. Maar reeds daarvoor had de WO al 
mijn voorkeur. Ik kon en kan me nog steeds 
het best vereenzelvigen met de WO-beginse
len. 

Het liberalisme als fundament voor een poli
tieke partij was voor mij de belangrijkste 
reden om lid van de WO te worden. Het 
bëîêTJ dàt de wo voeriis eendáadkrachtig 
en rechtvaardig beleid. Er komt steeds meer 
sympathie voor deze vorm van beleid voeren, 
zo merk ik uit de opmerkingen van mijn leef
tijdsgenoten. Diverse jongeren, waaronder 
ikzelf, zien in de WO een partij die ergens 
voor staat. Een partij die politiek bedrijft vol
gens de liberale beginselen. 

Een vaak gestelde vraag was hoe ik mij als 
17-jarige student kon interesseren voor de 
politiek. 

Ik maakte er kennis mee 
doordat ik in contact 
kwam met een WO
gemeenteraadslid uit 
mijn gemeente 
Waalwijk. Deze heeft mij 
destijds uitgenodigd om 
enkele fractievergaderin-
gen bij te wonen. Daar 

deed ik de eerste indrukken op van de lokale 
politiek. Ook ontmoette ik daar andere frac
tieleden. Maar mijn interesse reikte verder, 
zodat ik ook naar gemeenteraadsvergaderin
gen ging. Door tekst en uitleg en door het 
bijwonen van diverse vergaderingen kreeg ik 
gaandeweg een steeds duidelijker en comple
ter beeld van hoe de lokale politiek in elkaar 
zit. 

Wat mij opvalt is hoe de VVO met haar 
nieuwe leden omgaat. Ik heb toen ik me als 
nieuw lid aanmeldde diverse informatiepak
ketten thuis mogen ontvangen. Ook word je 
als (nieuw) lid goed op de hoogte gehouden 
van eventuele lokale of landelijke activiteiten 
en van de diverse mogelijkheden binnen de 
WO, zoals de cursussen van de Haya van 
Somerenstichting. Er wordt ons goed duide
lijk gemaakt dat de WO een partij van par
ticipatie en inbreng is. Dat ook jij als indivi-

IN MEMORIAM WIM KEJA 

du weldegelijk inbreng hebt in bepaalde 
zaken. En als die nieuwe leden zich er een
maal van bewust zijn dat er echt naar hen 
wordt geluisterd dan groeit vanzelfsprekend 
ook hun motivatie tot actieve deelneming. 
Voor een nieuw lid is het overigens moeilijk 
zich binnen een zo grote partij goed te oriën
teren. Welke afdelingen er zijn. Waar je voor 
wat terecht kunt. Of waar je begeleiding kunt 
krijgen om uit te vinden op welk werkterrein 
je het liefst actiefwilt zijn. Samen met ande
re leden heb ik brochures ontvangen die ons 
bij die oriëntatie een eind op weg hebben 
geholpen. Dus ook op dit belangrijke punt: 
'het begeleiden van nieuwe leden' is er vol
gens mij door de WO zorgvuldig en correct 
gehandeld. 

Oe Haya van Somerenstichting kan (nieuwe) 
leden goed informeren, opleiden en trainen. 
Door de diversiteit van de cursussen is er 
voor elk wat wils. 

Om terug te komen op hoe jongeren anno 
1995 tegen de WO aankijken, durfik te stel
len dat aanzienlijk wat jongeren het WO
beleid steeds meer gaan wàarderen. Uit vele 
opmerkingen heb ik dit laatste jaar de con
clusie durven trekken dat jongeren een 
'harde lijn' in de politiek prefereren. Oe WO, 
en dus haar politici, komen bij hen over als 
uitvoerders van die harde, duidelijke lijn. 
Ook onder jongeren die eerst het beleid van 
een andere partij steunden, zijn er veel van 
gedachten veranderd. Nu zijn zij in de WO 
geïnteresseerd. Als ik kort de huidige visie op 
de WO moet geven, kan ik haast niet om de 
drie alom bekende kernwoorden heen: Durf, 
Duidelijkheid en Daadkracht! 

Voor zover ik het kan beoordelen gaat de 
WO een glorieuze toekomst tegemoet. 

Dirk Beljaarts, 
Waalwijk. 
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Op 4 mei 1995 overleed op 69-jarige leeftijd het oud-Tweede Kamerlid van de VVD, G.W. Keja. 
Wim Keja maakte achttien jaar deel uit van de Tweede-Kamerfractie. De meeste faam kreeg 
hij als media-specialist. 
Na de stormachtige groei van Veronica als piratenzender werden deze zenders verboden. Wim 
was de eerste om tegen Rob Out c.s. te zeggen: 'Wordt dan maar een gewone omroep. Ik meld 
me nu als lid bij jullie.' Zo hielp hij de illegale zender moreel om vaste voet aan wal te krij
gen. Hij was voor vrijheid in de ether en getuigde daarvan menigmaal in zijn Kamerdebatten. 
Een puur sang liberaal was hij. Met een letterlijk stormachtiger verleden dan alle andere 
Kamerleden. Wim was machinist bij de koopvaardij geweest. Nadien, aan wal, werd hij afde
lingschefbij DRAKA (draad-en kabelfabriek). Zijn hart bleefechter op het water en aan wal in 
zijn ommuurde tuin te Landsmeer waar hij· ondermeer egels en salamanders hield. 
Tfjdens campagnes gingen Wim en zijn Ria op hun eigen schip mee campagnevoeren. 
Wim was. zeeman en qua karakter is hij dat altijd gebleven. Dat maakte hem tot een bijzon-

. der Kamerlid. Recht voorzijn raap. Het Binnenhofjargon was aan hem niet besteed. Hij was 
geïnteresseerd in mensen en dieren. Altijd voor iedereen bereikbaar en bena<;ierbaar. Voor hij 
Kamerlid werd, voerde hij als VVD-raadslid te Amsterdam hartstoChtelijk actie voor het behoud van het toen bedreigde Artis. 
Buiten het mediabeleid deed hij in de Tweede Kamer ook Defensie (personeel). 
Weinig mensen zijn als volksvertegenwoordiger geen spat veranderd. Wim behoorde tot die enkelen. Direct en eerlijk, in hart en 
nieren. Een liberaal pur sang. Zijn diepe overtuigingen waren hem echt niet door anderen uit te praten. 
Hij verliet de Tweede Kamer in 1989. Kort daarna kreeg hij een hersenbloeding waarvan hij nooit meer geheel herstelde. 

Het bestuur wenst Ria, zijn kinderen en vrienden heel veel sterkte. 

Het hoofdbestuur. 
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'Een partij die niet discussieert, is géén 

partij' wordt vaak gezegd. Over de WO 

kan dit in ieder geval niet gezegd wor

den. In de WO wordt voortdurend over 

een groot aantal inhoudelijke onderwer

pen gediscussieerd. Bijvoorbeeld tijdens 

de jaarlijkse algemene vergaderingen, 

op partijraden, bij de vaststelling van 

verkiezingsprogramma's voor de 

gemeenteraden, provinciale staten, 

Tweede Kamer en Europees Parlement 

en in de vele partijcommissies. 

Maar ook de themadagen die onder lei

ding van het hoofdbestuurslid Fransje 

Roscam Abbing in de afgelopen jaren 

zijn georganiseerd, zijn een uitstekend 

podium gebleken voor discussies over 

belangrijke onderwerpen. Zo waren tij

dens de laatste themadagen 170 perso

nen aanwezig om van gedachten te wis

selen over de toekomst van het 

Nederlandse defensiebeleid. 

Op de komende jaarlijkse algemene ver

gadering wordt het 

Meerjarenbeleidsplan van het hoofdbe

stuur besproken. Eén van de doelstellingen van 

dit plan is om de inhoudelijke discussie in de par

tij te stimuleren en verder te verdiepen. Gelet op 

het centrale thema van het Meerjarenbeleidsplan 

'Van leden naar deelnemers' is de inzet van het 

hoofdbestuur om zoveel mogelijk leden (politici 

en niet-politici) bij de meningsvorming m.b.t. de 

standpunten van de WO te betrekken. Hoe meer 

leden erbij worden betrokken, hoe groter het 

draagvlak. Uiteindelijk zullen de leden in hun rol 

als 'ambassadeur' de standpunten van de WO 

aan de niet-leden en kiezers moeten gaan uitdra

gen. 

De VVD heeft in de afgelopen jaren een faam 

opgebouwd als het gaat om het aanzwengelen 

van belangrijke discussies, bijvoorbeeld over het 

buitenlands- en Europees beleid, ontwikkelings

samenwerking, sociale zekerheid en het minder

hedenbeleid. Wij zullen de inhoudelijke discussie 

zo moeten organiseren dat het mogelijk blijft die 

rol te vervullen en dat de standpunten van de 

WO steeds meer kiezers gaan aanspreken. 

Dat moet een opdracht voor iedereen zijn: politi

ci, bestuurders, maar vooral voor alle leden. 

Tot ziens op de jaarlijkse algemene vergadering 

in Ede . 



Groepsfoto in de VVD-fractiekamer met in het midden 
Henk van Hoof 

(foto: )uliëtte Redelé) 

EN TOEN 
LIETEN DE 
FRIEZEN 
HET KABINET 
VALLEN ..... 
door Reny Dijkman 

0 p vrijdag 28 april 1995 om kwart over 
vier lieten de Friezen het kabinet val

len. Minister Annemarie forritsma, dat wordt 
uitkijken met die liberale achterban in 
Friesland! 
De DAG - DEN HAAG voor de Friese liberale 

jongeren werd afgesloten met een pintje en 
een run op de trein. De jongelui waren bij
zonder over deze dag te spreken. Na 
Rotterdam en Friesland volgen nu de andere 
kamercentrales. 

DAG - DEN HAAG is een eigentijds eve
nement. 
Je krijgt een beeld van wat je partij in 
Den Haag doet en hoe daar wordt 
gewerkt. 
Dat beeld begint's morgens in de Tweede 
Kamer met een film over het werk van de 
VVD-fractie. Persoonlijk medewerkers 
van VVD-Tweede Kamerleden geven een 
rondleiding door het gebouw en vertellen 
daar een eigen verhaal bij. Na een 
bezoek aan de fractievertrekken en de 
publieke tribunes licht het eigen kamer
centrale Kamerlid, voor Friesland was dit 
Henk van Hoof, zijn werkzaamheden en 
portefeuille toe. Een uitgebreide vragen
ronde volgt, die vaak nog tijdens de geza
menlijke lunch in het Kamerrestaurant 
doorgaat. 

Het programma wordt vervolgd op het 
partijbureau aan de Koninginnegracht. 
De Friezen kregen een ware VIP-behande
ling, want Ineke Sybesma heette ze vlot 
in het Fries welkom. We hebben dat 
nooit verklapt, maar 'Siebje' is ons 
Noordelijk geheime wapen! 

De jongeren VVD-fractie in vergadering 
(foto: Theo Meijer) 

Zij gaf daarna een kort overzicht hoe 
onze politieke partij organisatorisch in 
elkaar zit. 
De leiding van de vergadering lag in 
handen van Arno Visser. Samen met Han 
ten Broekeverzorgde hij de korte inleidin
gen over het liberalisme in het verleden 
en heden. Niet zwaar, wel duidelijk. En 
daarna was het werken geblazen. 

Rollenspel 
Petra Ginjaar had een initiatief-wetsont
werp in elkaar gezet dat de jongeren 
moesten bediscussiëren alsof ze in de 
Kamer zaten. De groep werd opgedeeld in 
verschillende politieke partijen. Die met 
de paarse petten vormden het CDA, 
groen was Groen Links, rood was voor de 
PvdA en blauw voor de VVD. Het twee
manschap dat de regering vormde kreeg 
een roze vechtpet op. 
Petra's wetsontwerp ging over het ver
plicht stellen van het aanleren van de 
complete tekst van het Wilhelmus. 'Het 
vak "Nationaal Volkslied" zal gedurende 
de gehele schooltijd 1 uur per week wor
den onderwezen', zo meldde zij in artikel 
2. Artikel 3: 'Gedurende de eerste 8 jaren 
wordt steeds 1 couplet per jaar aange
leerd: gedurende de laatste 4 jaren steeds 
2 coupletten per jaar.' ArtikelS hield in 
dat per gemeente door de gemeenteraad 
kan worden besloten alle scholen dwin
gend op te leggen iedere dag met het 
Wilhelmus te beginnen. 
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Op de voorgrond Groen Links met daarachter de PvdA in het rollenspel 
(foto: Theo Meijer) 

De Friezen werden vervolgens naar poli
tieke kleur opgedeeld voor hun fractiever
gadering over de inbreng in het debat. In 
verschillende vertrekken vergaderden zij 
over hun partijstandpunt en het indienen 
van moties en amendementen. Zij moes
ten daarbij zoveel mogelijk het partij
eigene van de door hen vertolkte partij 
benaderen. Dat moesten de woordvoer
ders daarna plenair weer uitdragen. 
'De regering' verklaarde zich tegen. 
Amendementen en moties rolden over de 
tafels. Zo eiste de PvdA-fractie ondermeer 
dat dan ook De Internationale zou wor
den geleerd. Het gehele rollenspel werd 
met twee schorsingen bekwaam door 
'Kamervoorzitter Arno' geleid. 
De Friese 'Minister-President'- goed van 
de tongriem gesneden - wees de VVD
fractie fijntjes terecht op het veelvuldig 
gebruik van het woord 'dwingend' in 
haar moties. 'Dat past liberalen niet'. 
'Wilt u zich tot het wetsontwerp beper
ken?' vroeg voorzitter Arno. Uit zijn 
optreden bleek een zorgvuldige bestude
ring van kamervoorzitter Deetman, al 
hanteerde hij de hamer wel vaak in dit 
onervaren gezelschap. 

Vacature 
De uitslag was catastrofaal. De Minister
President weigerde het contraseign onder 
het wetsontwerp. De meerderheid van de 
Kamer bleek vóór te stemmen, dus viel de 
regering. De laatste woorden van de pre-

mier tegen de voorzitter waren: 'Heeft u 
nog een vacature?' 

Daarna moest een deel van de groep ren
nen om de trein te halen. De overigen 
bleven nog een uurtje achter voor een 
drankje. 

Alle kamercentrales 
Jullie weten het al uit het vorig leden
blad. DAG - DEN HAAG wordt georgani
seerd voor de nieuwe jonge leden tot 30 
jaar. Iedereen mag een geïnteresseerde 
introducé meebrengen. Alle kamercen
trales komen aan bod. 
Meer inlichtingen kun je krijgen bij Ineke 
Sybesma, Petra Ginjaar of Suzanne 
Meijers. Telefoon tijdens kantooruren: 
070- 361 30 11 of070- 361 30 21. 
De twee groepen die het experiment aan
durfden waren erg enthousiast. De drem
pel naar onze VVD willen we niet laag, 
maar het liefst door jullie uitgesleten 
hebben. 
Welkom dus!!! 

P.S. Waar blijven de jonge vrouwelijke 
leden? Beide groepen vormden een abso
luut mannenbolwerk! 

11 



THEMADAG: 

HERIJKING DEFENSIEBELEID 
door Reny Dijkman, foto's: Theo Meijer 

D it najaar zal de herijking buitenlands 
beleid, omvattende Buitenlandse 

Zaken, Defensie en Ontwikkelings
samenwerking, op het Binnenhof aan de 
orde komen. 
Daarom hield de WO na een pittige discus
siedag vorige maand over dit totale blok op 
22 april een themadag over het defensiebe
leid. Inleiders waren Defensieminister Joris 
Voorhoeve, Prof. dr. A. van Staden, directeur 
Clingendaal, en Gijs de Vries (voor de laatste 
zie buitenlandpagina). 
Aan de hand van stellingen werd in de mid
dag groepsgewijs gediscussieerd. Daarna 
nam dagvoorzitter MennoKnip de leiding 
weer over voor de gezamenlijke discussie 
over de stellingen. Deze zullen geamendeerd 
aan de partijraadsleden worden voorgelegd 
en besproken op de partijraad van 17 juni. 
Frits Bolkestein sloot de themadag af. 

Prioriteitennota 
Het uitgangspunt van de Novemberbrief 
is dat door de uitvoering van de 
Prioriteitennota de operationele vermo
gens van de strijdkrachten niet mogen 
worden aangetast. 
Voorhoeve schetste de huidige veilig
heidssituatie en zijn conclusies voor het 
defensiebeleid. 
Rusland is thans ontwricht. 'De Russische 
defensie-organisatie ondergaat een chao
tische herstructureringsoperatie. De 
defensie-uitgaven zijn daar gehalveerd,' 
zo meldde Voorhoeve. Wel heeft Rusland 
gekozen om een krijgsmacht van 1,5 mil
joen man op de been te houden. Dat 
leidt tot een wedde waarvan niet is rond 
te komen, repatriëring en het massaal 
wegblijven van dienstplichtigen. 'Een 
demoraliserende situatie', aldus 
Voorhoeve. Hij voegde daar direct aan 
toe dat Rusland nog aanzienlijke vermo
gens heeft. Vooral op het gebied als kern
wapen-mogendheid. 'Rusland zal onge
twijfeld een Euratische macht van bete-

v.l.n.r. op de eerste rij: Frits Korthals Alles, Anky Aeyelts 
Averink Winsemius, Fransje Roscam Abbing Bos en Theo v.d. 
Doel 

kenis blijven.' 
Voorhoeve maakt zich zorgen over de 
Russische expansiedrang zoals te zien 
was in het optreden tegen Tsjetsjenië. Hij 
acht het voor de Europese veiligheid van 
groot belang dat de Oekraïne onafhanke
lijk blijft van Rusland. 
Risico's voor het Europees veiligheidsbe
leid vormen ook de instabiele landen in 
het Midden-Oosten en Noord-Afrika. 

Vooral indien deze de beschikking zou
den krijgen over massavernietigingswa
pens en de overbrengingsmiddelen. 

Laserwapens 
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Voorhoeve wil tijdens de najaarsconfe
rentie proberen het gebruik van laserwa
pens, die de tegenstander definitief blind 
maken, te verbieden. Hij vreest dat derge
lijk tuig, hoe verdienstelijk ook tijdens 
oorlogsvoering, gemakkelijk in handen 
van terroristische organisaties kan val
len. 'In dit stadium van de ontwikkeling 
kan de invoering van deze wapens hope
lijk nog worden voorkomen.' 

Vredesoperaties 
Voorhoeve zegt dat de uitzending van 
onze vredestroepen van geval tot geval 
moet worden bekeken. 'We moeten ons 
blijven afvragen waarom onze deelne
ming wenselijk of nodig is.' 
Bij de herstructurering van de krijgs
macht is een groot aantal projecten opge-

zet dat ertoe moet bijdragen dat de krijgs
macht goed toegerust blijft voor haar 
taken. 
Voorhoeve noemde de oprichting van de 
luchtmobiele brigade, de vorming van 
het Nederlands-Duitse legerkorps, de 
grootscheepse modernisering en uitbrei
ding van de luchttransportvloot, nieuwe 
fregatten en een bevoorradingsschip voor 
de marine, een amfibisch transportschip 
en voor de landmacht onder andere de 
verbetering van de Leopard 2. Daarnaast 
komt nu de aanschaf van de Apache. 
'Mijn inzet voor de herijkingsdiscussie in 
het kabinet zal zijn dat de verantwoorde 
uitvoering van de Prioriteitennota niet in 
gevaar mag komen door bezuinigingen 
op Defensie.' 

Selectieve betrokkenheid 
De directeur van Clingendael, prof. dr A. 
van Staden, ging in zijn inleiding dieper 
in op 'de 
onmiskenbare verzwakking van het 
Amerikaans leiderschap in Europa'. Hij 
vroeg zich af hoe selectief de 
Amerikaanse betrokkenheid is bij de vei-

ligheid van Europa. 
Voorts wees hij erop dat aan de interna
tionale situatie nauwelijks maatstaven 
zijn te ontlenen om de gewenste hoogte 
van de Nederlandse defensie-uitgaven 
vast te stellen. 
Van Staden waarschuwde voor het 
gevaar dat door branchevervaging de 
Nederlandse militair vervreemd raakt 
van zijn eigenlijke missie, namelijk het 
uitvoeren van gevechtsopdrachten. 
Hij tekende aan dat de veranderingen 
binnen onze defensie niet mogen leiden 
tot een onomkeerbare situatie waardoor 
Nederland niet meer in staat zou zijn in 
noodsituatie zichzelf te verdedigen. 
Ook uitte hij zijn zorg over het feit dat uit 
de Novemberbrief blijkt dat de bekosti
ging van veel materieelprojecten naar de 

De sprekers tijdens de themadag defensie, 
v.l.n.r. Frits Bolkestein, prof. dr van Sta den, Gijs de Vries, 

Menno Knip, dagvoorzitter, en Joris Voorhoeve. 

toekomst wordt doorgeschoven. 
Hij bepleitte voorts de beoordeling van 
onderdelen van onze krijgsmacht door 
defensie-experts uit bevriende landen te 
laten doen. Ook brak hij een lans voor 
meer integratie van land-, luchtmacht en 
marine. 

Instabiel 
Frits Bolkestein besloot de bijeenkomst. 
Hij schetste de instabiele situatie van 
Rusland en diens onverantwoordelijke 
gedrag in de veiligheidspolitiek. 'Zo wil 
Rusland niet afzien van de levering van 
kernreactoren aan Iran. Ook neemt 
Rusland het niet zo nauw met de wapen
handel. Zolang Rusland instabiel en 
autocratisch is dient ook met negatieve 
scenario's rekening te worden gehouden.' 

Erosie 
Bolkestein wil dat de NAVO duidelijk 
keuzen maakt en verdere verwatering 



voorkomt, waardoor deze organisatie 
aan betekenis inboet. 
'Voordat van opname van nieuwe leden 
sprake kan zijn, zullen de NAVO-landen 
in ieder geval moeten aangeven of ze de 
nieuwe verplichtingen en de daaraan 
verbonden risico's willen aanvaarden. 
Die bereidverklaring mag zich niet beper
ken tot Brussel. Voorafgaande aan de 
politieke besluitvorming zal daarover een 
maatschappelijk debat moeten plaats
vinden. 'Het gaat immers niet alleen om 
nieuwe verplichtingen die forse financië
le consequenties zullen hebben. Het gaat 
ook om een eventuele inzet van mensen 
met de daaraan verbonden risico's ver 
buiten het eigen grondgebied.' 

Europese samenwerking 
Om kostbare doublures op veiligheidsge
bied te voorkomen, kwam Bolkestein met 
een nieuwe variant. De West Europese 
Unie (WEU) zou in de tweede pijler van 
de Europese Unie moeten opgaan in 
1998. Dan kan een geïntegreerde WEU 
vervolgens worden omgebouwd tot een 
militair advies- en coördinatie-orgaan 
van de EU. De EU kan dan bij gemeen
schappelijk militair optreden een beroep 
doen op de EU-leden van de NAVO. 'Het 
nieuwe NAVO-concept dat juist om die 
reden is ontworpen, biedt ook de moge
lijkheid voor militair optreden van 
Europese landen met behulp van de 
NAVO-infrastructuur. Door deze benade
ring wordt de NAVO niet uitgehold, blijft 
gemeenschappelijk Europees militair 
optreden mogelijk, worden kostbare dou
blures op veiligheidsgebied voorkomen 
en blijven de Verenigde Staten bij Europa 
betrokken.' 
Bolkestein tekent daarbij aan dat dan 
ook Frankrijk zich hiervoor moet open
stellen. 
De functie van secretaris-generaal van de 
NAVO, tot op heden altijd door een 
Europeaan bekleed, zou door een 
Amerikaan kunnen worden ingevuld. 
'Wanneer zowel de WEU als de NAVO 
deze koers zouden volgen, is er ook geen 
behoefte aan een afzonderlijk Europees 
defensiebeleid.' 

Vredesoperaties 
Frits Bolkestein wil dat bij de herijking 
buitenlands beleid goed wordt gekeken 
naar de kosten van de vredesoperaties in 
ontwikkelingslanden. 'De bijdrage van 
Ontwikkelingssamenwerking biedt daar
voor onvoldoende soelaas.' 

De Defensiethemadag werd door Fransje 
Roscam-Abbing afgesloten met veel 
dankwoorden. Voor haar was het de laat
ste keer dat zij als hoofdbestuurslid 
gestalte had gegegeven aan een thema
dag. Door deze themadagen is de inhou
delijke discussie binnen de VVD aanzien
lijk toegenomen. 
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Gijs de Vries: 

'Europese Unie noch 
NAVO ontkomen aan 
ingrijpende 
hervormingen' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

Gijs de Vries 

8 

'De NAVO en de Europese Unie hebben betere tijden gekend. Het zijn 

organisaties geworden zonder een duidelijke, algemeen aanvaarde 

defensiedoelstelling, met gebrekkig leiderschap en zonder de consensus 

die nodig is om eenstemmig effectieve besluiten te kunnen nemen. 

Beide instanties zouden zich op hun defensietaak moeten herbezin

nen'. Dit waséén van de conclusies van de voorzitter van de Liberaal

Democratische fractie in het Europees Parlement, drs. Gijs de Vries. Hij 

gaf op de WD-Defensiethemadag zijn visie op de herijking van het 

Nederlands Defensiebeleid. 



V oor het bijstellen van het defensie
patroon en de -uitgaven is het 

nodig dat NAVO, en (W)EU duidelijk 
aangeven wat wel of niet tot hun taken
pakket behoort. 
Gijs de Vries schetste de problemen waar
mee beide instanties te maken kregen na 
de val van de Berlijnse muur in 1989. 
Daardoor ging ook het Warschaupact 
ter ziele. 
'NAVO en Europese Unie hebben niet 
alleen problemen gemeen. Ze hebben 
elkaar ook nodig. De EU is gebaat bij de 
veiligheidsgaranties die alleen de NAVO 
kan bieden. De NAVO heeft belang bij 
een slagvaardige EU. NAVO noch EU ont
komt aan ingrijpende hervormingen. 
Beide zullen zichzelf als het ware 
opnieuw moeten uitvinden.' 

NAVO 
Gijs de Vries wees erop dat de NAVO als 
enige organisatie in staat is militair 
geloofwaardig in te grijpen in een con
flict binnen Europa. Maar de NAVO kan 
worden lamgelegd als de belangen van 
de lidstaten te zeer uiteen lopen. 'De vei
ligheid van Europa is brozer geworden.' 

Om nieuwe spanningen binnen de 
Alliantie te voorkomen zullen de lidsta
ten vóór verdere uitbreiding met nieuwe 
staten het over vier zaken eens moeten 
worden: 'Waartoe dient de uitbreiding? 
Wie komt in aanmerking? Wanneer? En 
tot welke prijs?' 
Slechts weinigen in het Westen menen 

~"~·w,. "CiaiNA vo-~liTibrêiclTil9~'ffiei-~üürm=àhge-"'=-
warschaupact-landen 
zalleiden tot een stabilisatie van 
Centraal- en Oost-Europa. 'Het is een 
land als Slowakije minder te doen om 
NAVO-bescherming tegen Rusland maar 
om beveiliging tegen de eventuele 
Hongaarse neiging om voormalige 
Hongaarse grondgebieden in Slowakije 
(sinds 1920) weer bij Hongarije te voe
gen.' 

Stabiele democratie 
'Het Westen zal duidelijk moeten maken 
wat zij wil. Welke garanties zij bereid is 
wel te geven en welke niet.' 
De Vries noemde vier voorwaarden waar
aan de toetredende landen tot het 
NAVO-pact moeten voldoen: 
'Ze zullen een stabiele democratie moe
ten zijn, gebaseerd op markteconomie; 
technische of etnische spanningen moe
ten onder controle zijn; de rechten van 
minderheden moeten gewaarborgd zijn 
en de krijgsmacht moet onder civiele 
controle staan.' 
Hij geeft echter onmiddellijk toe dat het 
verzinnen van criteria één ding is, maar 
ze toepassen iets anders. 
'Polen is een democratie maar kent het 
werkelijk parlementaire controle over de 
krijgsmacht? Slowakije is formeel een 
democratie, maar is het ook een rechts
staat nu de persvrijheid daar zo in het 
gedrang blijkt?' 
En dat leidt tot de vraag: wat is de waar
de van de toetreding van Polen of 
Hongarije tot de NAVO voor de 
Westeuropese landen. Want dat zal han
denvol geld gaan kosten. 
De Vries vreest 'dat de NAVO zal worden 
uitgebreid bij gebrek aan andere doelein
den en bij knagende twijfel of landen als 

Engeland, Nederland en Amerika echt 
bereid zijn een aanval op de Oostgrens 
van Polen te beschouwen als een aanval 
op zichzelf.' 

Europese Unie 
De Europese Unie zal niet kunnen ontko
men aan meer verantwoordelijkheid voor 
de eigen veiligheid. 
'Op drie wezenlijke punten is Europa vol
ledig afhankelijk van Amerika: inlichtin
gen, commandostructuur en transport
middelen. Als het ernst wordt is de mede
werking van de Verenigde Staten onmis
baar.' 
De (W)EU doet er verstandig aan derde 
landen niet meer te beloven dan wat 
Amerika bereid is te honoreren. 
Ook zal moeten worden vastgelegd wie er 
beslist over de inzet van uitsluitend 
Europese troepen: de NAVO, de EU, de 
WEU of combinaties daartussen. 
Daarover bestaat thans een patstelling 
die zo snel mogelijk na de verkiezing van 
de nieuwe Franse president moet worden 
doorbroken. 

Veiligheidsbeleid van EU 
Gijs de Vries noemde zes opgaven waar
voor de EU-landen zich in hun buiten-

moeten komen op het gebied van een 
gemeenschappelijk Europees buitenlands 
beleid,namelijk: 
a. meer mogelijkheden tot meerderheids
besluiten ( met uitzondering van het 
defensiebeleid); 
b. instelling van een gemeenschappelijke 
analyse- eenheid tussen de Raad, de 
Commissie en de WEU; 
c. financiering van gemeenschappelijk 
optreden via de Europese begroting en 
dus onder de democratische controle van 
het Europees Parlement; 
d. invoering van een interne markt voor 
de Europese defensie-industrie. (Amerika 
werkt met één type tank en één type 
geavanceerd gevechtsvliegtuig, Europa 
heeft er van elk drie. Dat kunnen wij ons 
niet veroorloven.)' 

Vrije val 
Als vijfde opgave ziet Gijs de Vries het op 
peil houden van de defensie-uitgaven 
van de lidstaten. 'Die verkeren in vrije 
val met uitzondering van Frankrijk. Ook 
de bescheiden taken van de WEU kosten 
geld. En daar komt nog bij de steun die 
het Westen zal moeten betalen voor inte
gratie van Oost-Europa in de NAVO. 

lands- en veiligheidsbeleid zien gesteld. Verdediging en geweld 
'1. De EU is het meest effectief waar zij 'In laatste instantie berust de geloofwaar-
preventief optreedt. Zo leidde het plan- digheid van het veiligheidsbeleid op de 
Balladur tot een belangrijk spanningsver- bereidheid van landen zonodig geweld te 
minderend verdrag tussen Hongarije en gebruiken. In de wereld van na 1989 kan 
Slowakije. Een actief mensenrechtenbe- dat betekenen: niet alleen ter verdediging 
leid moet daarom kernstuk zijn van de van het eigen grondgebied en dat van de 
IJètrëi<k.ingen 'tûSsêll'cte üTenöo .. s.t···_···--·--~-·-·~v·e •. rt •• r .. o~·u·wae bondgenoten;· maar ookte'r'~ 

Europa enerzijds en Noord-Afrika ander- bescherming van nieuwe bondgenoten in 
zijds.Voorts moeten er zo snel mogelijk nieuwe regio's, en eventueel zelfs om 
streefdata komen voor toetreding tot de kracht bij te zetten aan buitenlandse doe-
EUvan landen als Polen, Hongarije, len buiten NAVO en EU.' 
Tsjechië en Slowakije. Op die nieuwe wereld, zo vreest De Vries, 
2. Omdat economische groei kan bijdra- is de Europese bevolking niet ingesteld. 
gen tot stabilisering van landen en 'Daar ligt een taak voor de ministers van 
regio's zal een volledige vrijhandel met Buitenlandse Zaken en hun parlemen-
Oost-Europa en Noord-Afrika voor de EU ten.' 
een prioriteit van het buitenlands beleid 
moeten zijn. 
3. De betrekkingen tussen de EU en 
Noord-Amerika moeten op nieuwe leest 
worden geschroeid. Ik behoor tot diege-
nen die een warm voorstander zijn van 
een nieuw Transatlantisch Charter, waar-
in de EU en de landen van Noord-
Amerika hun wil vastleggen om binnen 
Europa en zonodig elders in de wereld bij 
te dragen aan vrede en vrijheid. 
4. Er zullen institutionele aanpassingen 
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De laatste maanden zijn wij intens gecon

fronteerd met de Tweede Wereldoorlog 

en vijftig jaar bevrijding. Op de thans 

levende generaties had deze herden

kingsperiade een volstrekt verschillende 

impact. Emoties bij hen die destijds die 

zwarte tijd bewust hebben meegemaakt. 

Het verlies van ouders en familieleden, de 

honger, de angst, het verzet of juist het 

verraad, de onvrijheid. Maar daarnaast 

ook de saamhorigheid. Niet alleen tegen 

de bezetter maar ook door de gedeelde 

armoede. De jongere generaties hebben 

hun kennis over die tijd via hun ouders, 

grootouders, films en boeken opgedaan. 

Wat is dat: vrij zijn? Solzjenitsyn schreef 

ooit: 'De vrije mens kent de waarde der 

dingen niet.' Onvrij zijn isisolement. Is 

beknotting. Vrijheid biedt de beste basis 

voor een harmonieuze en maximale ont

plooiing van de mens. Vrijheid betekent 

voor je mening uit mogen komen. Je leven inrich

ten zoals je dat zélf wilt. 

Maar ook het leven in vrijheid moet men leren. 

Zeker als de onderdrukking generaties lang heeft 

geduurd. De angst voor vervolging en onderdruk

king blijft na een bevrijding nog heellang bij de 

mens ingebakken. Kijk naar de broze democra

tieën in het Oostblok, waar regelmatig de vlam in 

de pan slaat. Kijk naar Bosnië, Rwanda en 

Somalië. Vrijheid bestaat alleen wanneer men 

ook van anderen diezelfde vrijheid respecteert. 

Alleen dan pas kan het vrede worden. 

Juist in deze maanden is binnen de VVD volop de 

discussie aan de gang over de nieuwe koers van 

onze krijgsmacht (de zogenaamde prioriteitenno

ta). Die gaat veel verder dan de nabije 

afschaffing van de dienstplicht. Wij zullen ons in 

de toekomst moeten richten op de gezamenlijke 

verdediging van een veel groter grondgebied, 

zowel in Europees als in NAVO-verband. De vre

des- en oorlogstaken van defensie zijn in de hui

dige en komende tijd van etnische oorlogen, van 

de dreiging van atoom- en chemische wapens, 

veel ingewikkelder geworden. 

Onze meest dringende taak is voor de volgende 

generaties een zo groot mogelijke kans te schep

pen op een bestaan in vrijheid en vrede. Daarom 

is het mijn hoogste prioriteit dat wij in de politiek 

de juiste vredeskoers varen en onze ogen niet 

sluiten voor dreigende gevaren. 

Daarover leest u elders in dit blad. 



Geert Wilders 
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minderheid 
door Geert Wilders, beleidsmedewerker Tweede-Kamerfractie VVD 

Op 7 en 8 april werd in het plaatsje Samorin op een steenworp afstand van de Slowaakse 

~ hoofdstad Bratislava een internationaal seminar gehouden over de rechten van minderheden 

6 in het algemeen en de rechten van de.Hongaarse minderheid in Slowakije in het bijzonder. Het 

seminar was georganiseerd door de Hongaars-Slowaakse partijen Coexistence (Együttéles) en 

de Hungarian Civic Party (Magyar Polgári Párt). Doel van het seminar was de voorbereiding 

van een voor de Liberale Internationale (LI) aanvaardbare resolutie over de rechten van min

derheden. Dit omdat tijdens het vorig jaar gehouden congres van de Liberale Internationale in 

Reykjavik een door beide Slowaaks-Hongaarse partijen ingediende resolutie over de toekenning 

van collectieve rechten aan minderheden voor nader beraad was aangehouden. 

D e ochtergrond van de sprekers op de 
conferentie was divers. Politici, 

hoogleraren, onderzoekers en voormalig 
diplomaten uit met name Slowakije en 
Hongarije hielden redes over hoe de posi
tie van de 600.000 etnische Hongaren in 
Slowakije kon worden verbeterd. 
Zelf hield ik namens de WD een inlei
ding over het Nederlandse minderheden
beleid enerzijds en het onlangs gesloten 
vriendschapsverdrag tussen Slowakije en 
Hongarije over onder meer de notionale 
minderheden anderzijds. 

In het eerste deel van mijn speech gaf ik 
onder meer aan dot vergelijkingen tussen 
het Nederlandse minderhedenbeleid en 
dot in Midden- en Oost-Europa niet kun
nen en mogen worden getrokken. De 
(historische) verschillen zijn doorvoor te 
groot. Zo is de Nederlandse minderhe
denpopulotie pluriform van oord en is de 
forse groei van minderheden in ons land 
de laatste vijftig jaar het gevolg van 
migratiestromen (dekolonisatie, arbeids
migratie, gezinsvorming en -hereniging 
en de toestroom van asielzoekers), terwijl 
in Midden- en Oost-Europa het verleggen 
van grenzen de belangrijkste oorzaak 
van het ontstaan van veelol homogene 
minderheidsgroepen is. Zo verloor 
Hongarije als direct gevolg van de Vrede 
van Trionon in 1920 60% van hoor voor
malig grondgebied. Een derde van de 
etnisch-Hongoorse bevolking (3 miljoen 
mensen) bevond zich van de ene op de 
andere dog in een andere staat en werd 
zo tot minderheid gebombardeerd, waor
onder een miljoen Hongaren in de Eerste 
Tsjechoslowaakse Republiek. 
De Hongaarse minderheid in Slowakije is 
sedertdien onderworpen aan een waaier 
van discriminerend beleid. Dot varieert 
van deportatie tot het krijgen van collec
tieve schuld na WO 11 en de onteigening 
van hun bezittingen op grond van de tot 
op de dog van vondoog nog niet onge
daan gemaakte Kosice-decreten van 
Benes uit 1944. Maar ook het gebruik 

van de Hongaarse moedertaal was tot 
voor kort aan beperkingen gebonden. 

Verdrag Hongarije- Slowakije 
In die zin lijkt het onlangs in Porijs gete
kende vriendschapsverdrag tussen 

.,Hongarije en Slowakije in het kader van 
het Europese Stobiliteitspoct (het Plan 
Bollodur) - een van de meest majeure 
onderwerpen van het seminar - een stop 
in de goede richting. De Hongaarse min
derheid in Slowakije krijgt op grond van 
dot Verdrag een aantol belangrijke rech
ten toegekend; rechten die grotendeels 
overeenkomen met hetgeen is bepaald in 
resolutie 1201 van de Rood van Europa. 
Rechten die een einde moeten maken 
aan de discriminotie van de Hongaarse 
minderheid. 
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Niettemin is het Verdrag niet onomstre
den. Dot bleek ook tijdens het seminar. 
Sommige Hongaars-Slowaakse portijen 
waren ronduit enthousiast, andere zeer 
kritisch. Moor ook in Hongarije is er kri
tiek. De voltallige oppositie in het 
Hongaarse parlement - vier van de in het 
totaal zes portijen die erin vertegenwoor
digd zijn (waaronder onze liberale zuster
portij FIDESZ, MPP)- heeft het Verdrag 
(net als de wereldbond van de Hongaren) 
afgewezen. 
Brede consensus lijkt dus te ontbreken. 
Zo verwijten de Hongaarse critici van het 
Verdrag de links-liberale regering van 
Hongarije de rechten van de Hongaarse 
minderheid te hebben verkwanseld. Aan 
de eerder genoemde collectieve schuldig 
verklaring en schadeloosstelling van de 
Hongaarse minderheid in Slowakije is in 
het Verdrag geen aandocht besteed. 
Bovendien vreest men dot het Verdrag 
een lege huls zal blijken te zijn door ver
schil in uitleg van het overeengekomene. 
Niet geheel onbegrijpelijk als men zich 
realiseert dot al tijdens de ondertekening 
van het Verdrag in Porijs van Slowaakse 
zijde een officiële nota aan de Hongaren 
werd overhandigd. Daarin stond dot 

(artikel 15 van) het Verdrag niet mocht 
worden geïnterpreteerd als het toekennen 
van collectieve rechten aan de' 
Hongaarse minderheid door Slowakije. 

Kamervragen 
In mijn betoog sprak ik de hoop uit dot 
het Verdrag zonder enig voorbehoud in 
beide landen zou worden geratificeerd . 
Ook maakte ik melding van het feit dot 
de WD zich er hard voor zou maken dot 
een mogelijk te instolleren monitoring
groep die de naleving van het Verdrag 
moet gaan volgen ook zou bestoon uit 
leden van de Hongaarse minderheid in 
Slowakije. WO-Tweede Kamerlid Jon 
Dirk Bloauw had middels komervragen 
aan onze minister van Buitenlandse 
Zaken reeds gevraagd zich doorvoor in 
internationaal verbond in te zetten. 
Tenslotte poneerde ik de vraag of er
ondanks de goede intenties van het 

Verdrag en de verdragspartners 
Hongarije en Slowakije - wellicht iets 
voor te zeggen zou zijn indien de 
Hongaarse minderheid wat meer voor 
haar eigen belangen zou opkomen en 
wat minder hoor pijlen zou richten op de 
Hongaarse regering als behartiger van 
haar belangen. 

Het belang van de Hongaarse regering en 
dot van de Hongaarse minderheid in 
Slowakije hoeft namelijk niet altijd volle
dig te stroken. Immers, Hongarije en 
Slowakije hebben het- overigens zeer legi
tieme - doel om zo snel mogelijk tot de 
Europese Unië (en de~ NAVO) toe~tè~treden. 
Een bilateraal verdrag tussen Hongarije en 
Slowakije zal de stabiliteit in die regio in 
Europese ogen zeker vergroten. Doordoor 
neemt ook de kans op toetreding van 
beide landen tot de EU en de NAVO toe. 
Met dot doel voor ogen kunnen compro
missen, misschien eerder don het voor de 
minderheid wenselijk is, worden gesloten. 
Het belang van de Hongaarse minderheid 
in Slowakije is immers het verkrijgen van 
een zo volwaardig mogelijk pokket aan 
rechten. Deze minderheid zou haar eigen 
doelen voor hoor toekomstige positie kun
nen stellen en daar meer zelf voor kunnen 
opkomen. 

Geen eensgezindheid 
Noch over het Verdrag noch over de oord 
en wijze waorop de eigen belangen het 
best kunnen worden behartigd kwam het 
congres tot overeenstemming. Enkele 
deelnemers wensten ondanks het 
Verdrag door te gaan met zich volledig in 
te zetten voor het verkrijgen van collec
tieve rechten. Anderen zogen meer heil 
om via de uitvoering van het nog niet 
geratificeerde Verdrag te trachten om tot 
een meer volwaardige positie van de 
Hongaarse minderheid in Slowakije te 
komen. Weer onderen zogen in de 
Slowaakse politiek de beste weg om voor 
hun belangen op te komen. 

Om die reden kon het congres don ook 
niet worden afgesloten met een unanie
me resolutie voor de LI. De direct betrok
ken Hongaars-Slowaakse en Hongaarse 
portijen hebben nog in de weken na het 
congres vergeefs getracht tot overeen
stemming te komen. 
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'Merck toch hoe sterck' slaat ook op 
burgemeester Ans van den Berg 

A ns van den Berg liet zich bliksem
snel over de tradities van de Bergse 

Vastenavond informeren door haar par
tijgenote, de in Bergen op Zoom geboren, 
gepokte en gemazelde Anne Lize van der 
Stoel. Naast haar verstand plaatste zij 
ook haar gevoel in het jaarlijkse feest en 
kon toen met een gerust hart de stads
sleutel voor enige dagen aan Prins 
Carnaval uitlenen. Zonder deze traditio
nele symbolische handeling kan het feest 
niet losbarsten. 
Ans van den Berg is nu al overtuigd van 
het feit dat het carnavalsfeest er voor 
zorgt dat er minder psychiaters nodig 
zijn. De saamhorigheid, die zij heeft 
waargenomen bij de voorbereidingen en 
de gemeenschapszin, die uit al de 
Vastenavond-initiatieven blijkt, hebben 
haar zo enthousiast gemaakt dat zij dit 
jaar Vastenavond als boerin-met-gordijn
rode-zakdoek vierde alsof ze nooit iets 
anders gedaan had. Daardoor werd zij in 
het hart gesloten van de bewoners van 
Bergen op Zoom. Bergen op Zoom, dat, 
zo benadrukt Ans, samen met Maastricht 

Ans van den Berg, burgemeester van Bergen op Zoom 

en 's-Hertogenbosch de nationale topdrie 
van de carnavalssteden vormt. 

Druiven zijn zuur 
Bergen op Zoom, al zeven eeuwen "stad 
aan het water", heeft een mooie histori
sche binnenstad met ondermeer een 
prachtig gerestaureerd Markiezenhof, 
een 15de eeuws stadhuis op een gezellig 
marktplein, waar het op terrasjes heerlijk 
toeven is. Het water van de Oostersehelde 
begroette vorig jaar de voormalige 
Haagse wethouder als tweede burgemees
ter van VVD-komaf. De eerste was Pieter 
Zevenbergen. 
Bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen 
was de VVD de vierde partij. De recente 
uitslag van de provinciale verkiezingen 
doet bij Ans van den Berg de verwach
ting groeien dat de plaats van haar partij 
binnen de grenzen van haar gemeente 
wel eens wat hoger zou kunnen worden. 
Die toets zal al eind 1996 worden gehou
den door een gemeentelijke herindeling 
waardoor Bergen op Zoom met Halsteren 
per 1 januari 1997 zal worden samen 

van Bergen op 
Zoom 
door Hans de Bie, foto: Luuk Gosewehr 

Het carnaval, of zoals in Bergen op Zoom wordt gezegd: 'de viering van 

Vastenavond', was vorig jaar februari de eerste uitdaging waarmee de 

nieuwe burgemeester van deze Oosterscheldestad, Ans van den Berg, 

kort na haar ambtsaanvaarding werd geconfronteerd. De burgemeester 

van Bergen op Zoom is volgens traditie lid van het bestuur van de orga

niserende carnavalsstichting. Een gezelschap van louter mannen. 

Omdat Ans van den Berg de eerste vrouw in het hoogste lokale 

bestuursambt was geworden, leek een probleempje te ontstaan. Maar, 

zoals een Latijnse spreuk in de gevel van het eeuwenoude stadhuis aan

geeft dat 'Bergen op Zoom duizend gevaren te boven kan komen,' zo 

vonden de carnavalsmannen en hun burgemeester een oplossing. 
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gevoegd. En dat betekent nieuwe raads
verkiezingen. 
Over veel van de reacties die na het 
recente politieke succes in de richting van 
partijleider Frits Bolkestein kwamen, 
meent Ans van den Berg dat de druiven 
voor veel verliezers zuur blijken te zijn. 
'Het bespreekbaar maken door Bolkestein 
van een probleem als asielzoekers schept 
de mogelijkheid om samen de beste 
oplossing te vinden, ook voor de migran
ten. Dit is geen zaak die in beslotenheid 
moet worden besproken, maar in de 
openheid van de volksvertegenwoordi
ging en in aanwezigheid van de pers', is 
haar oordeel. 

Lokaal geen partijpoliticus 
Mede door haar Haagse wethouderschap 
is Ans van den Berg wat verslaafd 
geraakt aan het openbaar bestuur. Zij is 
echter haar politieke belangstelling niet 
verloren. Uit haar openhartige mening 
over landelijke zaken blijkt dat duidelijk. 
Maar ze zegt met enige nadruk: 'Lokaal 
ben ik beslist geen partij-politicus. Hier in 
Bergen op Zoom ben ik de voorzitter van 
de gemeenteraad, die zorgt dat het poli
tieke debat plaats vindt en dat de te 
nemen besluiten goed worden voorbe
reid. Geen enkele behoefte om de "super
moeder" van Bergen op Zoom te zijn. 
Wel iemand die gemakkelijk aanspreek
baar en toegankelijk is voor de inwo
ners.' Haar telefoonnummer staat dus 

ook gewoon in de telefoongids. 
Maar haar VVD-bloed verloochent ze 
buiten haar stadsgrenzen niet. Vorig jaar 
zei ze dan ook direct "ja" tegen het ver
zoek van de partij om lid te worden van 
de adviescommissie voor de samenstel
ling van de VVD-lijst voor de provinciale 
stotenverkiezingen in Noord-Brabant. 

De politieke loopbaan van Ans van den 
Berg ging betrekkelijk snel opwaarts. Ze 
werd in 1965lid van de JOVD in Den 
Haag en het jaar daarop VVD-lid. Ze ver
telt er vlotjes over. 'Je weet hoe dat gaat. Je 
roept af en toe wat en je zit zo in het 
bestuur. Voorzitter JOVD Den Haag, 
bestuurslid afdeling Den Haag en in 1978 
lid van de Haagse gemeenteraad. In 1981 
werd ik wethouder als opvolgster van Lien 
Vos, die tot burgemeester van Utrecht 
werd benoemd. Met een tussenperiode 
toen in Den Haag een links meerderheids
college zat (verhouding 23 - 22) ben ik in 
1989 weer terug gekomen als wethouder 
van Financiën en Cultuur. Jaap Eegter 
tekende bij die start een cartoon over een 
cultuurwethouder waar de kassa op het 
bureau stond.' De destijds spraakmakende 
zaak rond het Haags Gemeentemuseum 
en Fuchs bracht Ans van den Berg er toe 
de eer aan zichzelf te houden en af te tre
den. 'Ik droeg daarvoor als wethouder de 
politieke verantwoordelijkheid. Als je dan 
niet terug treedt verlies je je geloofwaar
digheid bij de kiezer.' 



Snelweg 
Ans heeft vanuit Bergen op Zoom een 
dringende boodschap voor haar partijge
noten in het parlement en kabinet. Die 
gaat over het stukje van de A4, die van 
Antwerpen via Bergen op Zoom naar 
Rotterdam loopt. Een weggedeelte van 
niet meer dan 17 kilometer tussen Bergen 
op Zoom en Dinteloord, waar een enor
me bottleneck voor het verkeer bestaat. 
'Dat stukje weg verdient alle voorrang 
om tot een volwaardige snelweg te wor
den uitgebreid. Dat is broodnodig. Niet 
alleen voor een goede doorstroom van 
het verkeer tussen de havensteden 
Antwerpen en Rotterdam, maar ook in 
het belang van de werkgelegenheid in 
Bergen op Zoom en de directe omgeving. 
We hebben hier grote bedrijven als 
General Electric, Philip Morris, Bruynzeel 
en AKZO, die zijn erg gebaat bij een snel
le verbreding van de A4. 

Energiek 
Ans van den Berg straalt hartelijkheid _en 

energie uit. Naast haar burgemeester
schap zet zij zich nog voor de nodige 
andere zaken in. Zo is zij lid van de 
Algemene Energieraad, het adviesorgaan 
van de minister van Economische Zaken; 
lid van de Raad voor 
Gemeentefinanciën; bestuurslid van de 
Haagse hogeschool; voorzitter van de 
kerncommissie Cultuur van de VNG en 
sinds kort is daar aan toegevoegd het 
bestuurslidmaatschap van de 
Nederlandse Programma Stichting (NPS). 
'Ik ben alleenstaand, dus ik heb wat vrije 
tijd beschikbaar', zo licht zij haar tijdsbe
steding toe. 
'Merck toch hoe sterck,' dichtte Valerlus 
eertijds bewonderend over Bergen op 
Zoom. Die dichtregel slaat zeker ook op 
Ans van den Berg. 
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PARTIJ· 
RAAD 

Op 17 juni 1995 wordt in het 
Jaarbeursgebouw te Utrecht 
. een PARTIJRAADS-
VERGADERING gehouden. 

Aanvang: 10.30 uur 

Tijdens deze bijeenkomst 
zullen de stellingen worden 
besproken van de themada

gen 'Liberaal Ouderenbeleid' 
· en 'Defensiebeleid'. 
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Sary van Heemskerck Benk Korthals 

fan te Veldhuis Frans Weisglas 

be WD-Tweede Kamerleden Sary van 

Heemskerck Pillis-Duvekot, vice-fractievoor

zitter Benk Korthals, Jan te Veldhuis, fractie

secretaris Frans Weisglas zijn ter gelegenheid 

van Koninginnedag benoemd tot Ridder in de 

Orde van de Nederlandse Leeuw 

Ook de oud-fractiesecreta

ris van de WD en huidige 

burgemeester van Zwolle 

Jan Franssen werd 

benoemd tot Ridder in de 

Orde van de Nederlandse Leeuw 

De secretaris van de VVD

Eerste Kamerfractie, sena

tor en burgemeester van 

Venlo John van 

Graafeiland werd met 

Koninginnedag benoemd 

tot Ridder in de Orde van de Nederlandse Leeuw 

Luigi van Leeuwen Cees vanden Oosten 

Eveneens tot Ridder in de Orde van de 

Nederlandse Leeuw werden benoemd 

Luigi van Leeuwen, burgemeester van 

Zoetermeer en Cees van den Oosten, gedepu

teerde te Utrecht 
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AFDELING ANTWERPEN 
WEER OPGERICHT 

Op de algemene vergadering van de WD 
Antwerpen is op 24 april een geheel 
nieuw bestuur aangetreden. Daardoor 
kan Antwerpen het afdelingswerk weer 
overnemen van de ondercentrale België, 
die bij gebrek aan bestuurlijke belang
stelling enige jaren plaatsvervangend 
heeft geopereerd. 
Als gevolg van recente vestiging in België 
van oud-bestuursleden, oud gemeente
raadsleden en andere actieve WD-ers uit 
de partij bleek het mogelijk om over een 
ruim aantal goed ingevoerde bestuur
skandidaten te beschikken. 
Het nieuwe bestuur bestaat uit de volgen
de personen: 
Henk van Walt Meijer, voorzitter 
Hanneke Wijnants-Spee, secretaris 
Willem Polling, penningmeester 
Anneke Faber-van Dalen, vice-voorzitter 
Renée Neuerburg-Dénis, Ze secretaris 
Jan de Ligt, publiciteit. 
Tevens bleek dat een aantalleden bereid 
was mee te werken aan incidentele pro
ject-activiteiten voor de afdeling. 
Aangezien het actiegebied van de afde
ling een omvangrijk deel van de 
Belgische grensstreek omvat, heeft het 

12 

bestuur Vrijheid & Democratie gevraagd 
enige bekendheid aan de nieuwe afde
ling te geven. Medio september presen
teert het bestuur een activiteiten-agenda 
voor het politieke jaar '95 -'96. Doordat 
het ledental van de afdeling ondanks de 
beperkte bestuurlijke activiteiten gestaag 
bleef stijgen zal tevens met een leden
werfcampagne deze gunstige ontwikke
ling verder worden gestimuleerd. 

Leden van de WO, oud-leden en 
belangstellende liberalen nodigen wij 
gaarne uit contact met ons op te 
nemen voor nadere informatie. 
Ons secretariaat: 
Mevrouw Hanneke Wijnants-Spee, 
Churchilllaan 78- bus 7, (B) 2900 
Schoten, tel: 03 65 81 265; fax: 03 65 81 
286; 
U kunt ook contact opnemen met 
mevrouw Renée Neuerburg-Dénis, 
Bosduivenlaan 2, 2360 Oud-Turnhout; 
tel: 014 45 27 83; fax: 014 45 27 82. 
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De komende WO-partij-uitzendingen op televisie 

hebben plaats op: 

-31 mei 1995 op Nederland 1 van 19.52- 19.55 

uur. 

-16 juni 1995 op Nederland 3 van + 19.27- 19. 30 

uur. 

Herhalingsuitzendingen zijn op Nederland 2 te 

bekijken om 09.05- 09.08 uur op 1 en 16 juni 

1995. 

De radio-uitzendingen van de WO worden sinds 

1 januari 1995 elke oneven week op de zaterda

gen uitgezonden via Radio 5 van 18.02- 18.12 

uur. 
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AFSCHEID DAVID LUTEIJN 

Tijdens de jaarlijkse algemene vergadering nam David 
Luteijn afscheidvan de VVD. Hij is 12 jaar Eerste-Kamerlid 
geweest, waarvan 8 jaar VVD-fractievoorzitter. Luteijn, hier 
met het zangtrio Miss Einstein, werd op een speciale wijze 
vaarwel gezegd 

JAAP DE HOOP SCHEFFER , 

Nog immer actief als voorzitter van de partijcommissie 
Buitenlandse Zaken/ Ontwikkelingssamenwerking, heeft 
een fascinerende diplomatieke loopbaan achter zich. Hans 
de Bie keek met de oud-ambassadeur terug en in de 
toekomst 

JUNI1995 Nr. 1431 
ISBN: 0166- 8498 

EN VERDER .... 

- Dick Dees maakt de overstap 
van Tweede naar Eerste Kamer. 
De VVD-Tweede-Kamerfractie 
raakt haar langst zittende en 
aimabele collega kwijt 

- Oud-vice-premier Rudolf de 
Korte wordt vice-president van 
de Europese investeringsbank 

- Het beleid van Jozias (van 
Aartsen) 

- De Haya van Somerenstichting 
zoekt goed 
van de 
tongriem 
gesneden 
partijleden 
voor een 
debating
wedstrijd 

- De stichting is ook op zoek naar 
nieuwe inleiders 

- Schema van 'Dag - Den Haag' 
tot 1996 



Dick Dees maakt overstap van 
Tweede naar Eerste Kamer 

Binnen de WO kwam het niet voor: Tweede Kamerleden 

die de overstap maken naar de andere kant van het 

Binnenhof, naar deChambrede Réflection ofwel: 

de senaat. 

Dick Dees doet dat wel. Na 15 jaar Tweede Kamer en vier 

jaar staatssecretariaat en daarnaast nog het verzoek vanuit 

de WO-Eerste Kamerfractie om daar de gelederen te 

komen versterken, is hij voor de verleiding gezwicht en 

wordt hij deze maand juni als senator geïnstalleerd. 

Daarmee verlaat hij als langst zittend Kamerlid de 

Tweede Kamer. 

Zelf zegt hij daarover: 'Ik wil niet blijven zitten tot ik ben of 

wordt afgebrand. Bovendien ben ik altijd meer geïnteres

seerd geweest in wetgeving dan in het aan de weg timme

ren. Meer in de grote beleidslijnen dan in de details.' 

}lmel1ers ·Horlogers· Di,tmartt.Jirs · I.Jxatt·urs · \nllqu<ms 
I dl'lstt.·enkuiHilgL' I (J -\ ·I dehmL•den snHh 1879 

Schoonhoven: Haven 1-13 01823-82651/85820 
.. Lekkerkerk: Burg. Roosstraat 22 01805-1490 .. 

I n een opwelling ontglipt hem: 'De 
eerste en de laatste fractie waren de 

beste en de gezelligste.' Dat waren de 
fracties onder Hans Wiegel en Frits 
Bolkestein. 
In '72 behoorde Dick Dees tot de jonge 
honden, die samen met Jaap 
Scherpenhuizen en Albert Jan Evenhuis 
de DES-groep vormden; genaamd naar 
de drie eerste achterletters van het roem
ruchte trio. De toenmalige WD was 
doodsbenauwd voor 'groeperingen'. 
Wiegel niet. Die had al gelijk door dat 
het hier om drie jonge maten ging, die 
elkaar geen vliegen afvingen maar juist 
in voor- en tegenspoed met elkaar 
optrokken. Die vriendschappen zijn 
gebleven. 

Cultuurverschil 
Terugkijkend op die beginjaren zegt Dick.: 
'In die tijd heerste binnen de fractie een 
totaal andere cultuur. Als nieuweling 
werd je geacht je rustig te houden en 
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door Reny Dijkman 

vooral veel debatten te volgen. Na een 
half jaar of een jaar volgde pas je mai
denspeech. Je werd stevig opgevoed.' 
Ook over de nieuwste lichting WO
Kamerleden is hij zeer te spreken. 'Er 
heeft een cultuurwijziging plaatsgevon
den. De binnenkomers hebben praktisch 
alle al bestuurlijke ervaring, een redelijk 
goede opleiding en dossierkennis. Alleen 
het vermogen om af en toe ook eens wijs
elijk de mond te houden is niet altijd 
even sterk ontwikkeld.' 

Duizendpoot 
Door zijn zorgvuldigheid en altijd genu
anceerde wijze van optreden kreeg Dick 
grote klussen. 
Hoewel hij zijn grootste bekendheid ver
wierf als volksgezondheids- en mediades
kundige heeft hij in menig ander debat 
zijn veelzijdigheid getoond. 
Zo voerde hij als WD-Kamerlid het 
woord in het eerste RSV-debat. Daarvoor 
was wel de nodige stressbestendigheid 
nodig, want de RSV-enquête-commissie 
was verdeeld en in de WD-Tweede 
Kamerfractie liep toen ook niet alles van 
een leien dakje. 

Volksgezondheid 
Als staatssecretaris voor Volksgezondheid 
had hij de handen vol aan de uitwerking 
van het plan Dekker. Dat kwam er in 
grote lijnen op neer dat de uitgaven in de 
Volksgezondheid beheersbaar moesten 
worden en de zorgaanbieders onderling 
konden concurreren. De PvdA greep 
toentertijd het plan-Dekker aan om te 
trachten tot een grote inkomensnivelle
ring te komen. Daar was de VVD fel op 
tegen. 
Het plan tot sanering van de 
Volksgezondheidsuitgaven (Dekker) werd 
door de WD kritisch benaderd. 'Maar,' 
zei Dick, 'daarover viel met ons te pra
ten.' Het vertimmerde plan Simons, de 
staatssecretaris die na hem op volksge
zondheid kwam, kon echter geen genade 
in de ogen der liberalen vinden. Dat was 
niét kostenbeheersend, veel te veel nivel
lerend en dreigde weer te stranden in een 
klassieke volksverzekering. 
Dick Dees heeft de moeizame debatten 
over abortus en euthanasie moeten voe
ren. Elk woord en elke nuance moest op 
een goudschaaltje worden gewogen, 
want het CDA stond bepaald niet te jui
chen. 

Media 
Daarnaast zette hij de politieke medialijn 
door die door Haya van Someren was 
ingezet: Vrijheid in de ether. Die fakkel 
werd vervolgens respectievelijk via Klaas 

van Dijk, Wim Keja en Loek Hermans 
aan hem doorgegeven. Dick Dees: 'Dat is 
een continue lijn geweest. Daarin hebben 
wij onze idealen stap voor stap gereali
seerd. Het CDA en de PvdA waren tegen 
etherreclame. Die is er nu en daarmee 
worden verhogingen van omroepbijdra
gen voorkomen. Wij hebben vastgehou
den aan ruimte voor commerciële omroe
pen. Die zijn er nu. Terwijl de andere 
politieke partijen vasthielden aan hun 
zuilen, bepleit(t)en wij juist kwaliteitsver
betering door het competitie-element te 
versterken. 
En nu komt er binnenkort ook ruimte 
voor commerciële omroepen met reclame 
op lokaal en provinciaal niveau. 
Staatssecretaris Nuis zal het bestaande 
verbod binnen afzienbare tijd opheffen. 

Voor de muziek JJ.Ït 
Dick Dees constateert dat de WD met 
heel veel zaken voor de muziek van de 
andere partijen heeft uit gelopen. 
'Veel onderwerpen waar de WD al voor 
knokte in die polariserende harde jaren 
zeventig zijn door de andere politieke 
partijen overgenomen. Kijk naar de sane
ring van de overheidsuitgaven, de 
omroephervormingen, de bestrijding van 
de criminaliteit, de wijziging van het stel
sel van sociale zekerheid. 
Ik ben er zeker van dat wij onze verkie
zingswinst te danken hebben aan de con
tinuïteit van ons WD-beleid.' 

Veelzijdigheid 
Zijn veelzijdigheid en ervaring zal in de 
Eerste Kamer met dank worden benut. 
Dick kent als geen ander in de fractie de 
mores van Het Huis. Hij is ondervoorzit
ter geweest, voorzitter van het Benelux
parlement. Hij heeft volksgezondheid, 
milieu, wetenschapsbeleid, het hoger 
onderwijs, sport, welzijn en gehandicap
tenbeleid behandeld. 
Daarnaast was hij lid van de parlemen
taire vergaderingen van de WEU en de 
Raad van Europa. 
Voor iemand die nog 50 moet worden 
een droom van een carrière. 
De Tweede-Kamerfractie zal hem missen. 
Dick Dees is niet de man om met grote 
woorden aan de weg te timmeren. Hij 
zoekt de publiciteit niet. In de fractie 
werd naar hem geluisterd. Dick toonde 
zich daar geestig, ervaren en minder een 
fel dan overredende debater. Zulke men
sen zijn uniek. 
De WD-Eerste Kamerfractie mag in haar 
nopjes zijn met deze man. 
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DACi ANKY, 
FRANSJE EN 
ME NNO 
Tijdens de jaarlijkse algemene vergade
ring in Ede zijn drie hoofdbestuursleden 
na een lange staat van dienst uitge
zwaaid door partijvoorzitter Willem 
Hoekzema. 
Zij waren toe aan het verplicht reglemen
tair aftreden. 
De VVD-partijvoorzitter sprak veel waar
derende woorden tot Fransje Roscam 
Abbing-Bos, die wij straks terug zullen 
zien in de Eerste Kamer. Zij heeft de partij 
tot discussiepartij gemaakt. De VVD
themadagen zijn tot een begrip gewor
den. Alle behandelde thema's vormden 
zonder uitzondering 'hot items' in de 
politiek. 
Menno Knip werd geprezen om zijn grote 

inzet als partij troubleshooter en als 
'schaduw'-internationaal secretaris. 
Daarnaast heeft Menno een uitstekend 
beleid gevoerd wat betreft de portefeuille 
'Vrijheid & Democratie'. Als ervaren 
bestuurder wist hij heel zuiver het beleid 
en de redactionele onafhankelijkheid 
gescheiden te houden. Hoekzema bracht 
trefzeker Menno's karakter onder woor
den met: 'Wanneer jij vond dat iemand 
onrecht werd aange'!aan dan ging je niet 
aan de kant staan.' 

Anky Ayelts Averink-Winsemius, het 
hoofdbestuurslid dat al sinds 1987 in de 
frontlinie voor de jongeren heeft gevoch
ten, kreeg daarvoor de complimenten 
van Willem Hoekzema. 'Je hebt de con
tacten tussen de JOVD en de VVD altijd 

TOPKADERTRAINING 1995 
•MINDERHEDEN IN DE MULTI· 
CULTURELE SAMENLEVING' 

In het najaar 
1995 organiseert 
de Haya van 
Somerenstichting 
weer de 
Topkadertraining. 
Het doel van deze training is enerzijds 
aandacht besteden aan politieke 
thema's, anderzijds het versterken van 
de liberale achtergrond bij het VVD
kader. Tijdens de training wordt de 
behandelde stof op een geïntegreerde 
wijze beoefend en wordt een relatie 
gelegd tussen de dagelijkse politiek, com
municatieve vaardigheden en de uit
gangspunten van het liberalisme. 

Onderwerp dit jaar is 'Minderheden in 
de multi-culturele samenleving'. Aan de 
orde komen onder andere de thema's 
Immigratie, Integratie en Remigratie. 

Studiebelasting en data 
De cursus vindt plaats tijdens vier week
einden in het najaar: 29 & 30 septem
ber, 6 & 7 oktober, 10 & 11 november en 
8, 9 & 10 december. Naast het bijwonen 
van deze bijeenkomsten zal enige tijd 
beschikbaar moeten zijn voor de voorbe
reiding op de trainingsweekeinden. 

Doelgroep 
de leden die belangrijke bestuurlijke 
en/ of politieke functies bekleden of leden 
waarvan mag worden verwacht dat zij 
in de naaste toekomst belangrijke ' 
bestuurlijke en/ of politieke functies gaan 
bekleden. 

Profiel en criteria 
Het profiel van een topkadercursist is het 
bezitten van een brede maatschappelijke 
belangstelling. Bovendien zijn het ver
mogen tot abstraheren en een hoge 

mate van inve_n_tiYit~ü orrm_tsbçtar. Een 
bereidheid tot kennisname van andere 
dan reeds verworven inzichten en·het 
vermogen te discussiëren moeten aanwe
zig zijn. 

De selectiecriteria die voor de 
Topkadercursist worden gehanteerd zijn 
onder andere dat hij/zij: 
- actief is (geweest) binnen de VVD; 
- vaardigheden bezit op het gebied van 

discussie-en presentatietechnieken; 
- gemotiveerd is voor deelname; 
- de bereidheid heeft om ingezet te wor-

den voor/namens/binnen de VVD. 

Selectie 
De selectie wordt voorbereid door het hb
lid belast met Vorming & Scholing en 
een medewerker van het algemeen secre
tariaat, in casu de staf-functionaris 
Vorming & Scholing. Definitieve selectie 
vindt plaats door een selectiecommissie. 

Aanmeldingen en informatie 
Leden kunnen zich rechtstreeks aanmel
den bij de Haya van Somerenstichting 
door middel van een brief en cv met de 
motivatie, het doel van deelname en de 
leerverwachtingen. Aanmeldingen moe
ten vóór 28 juli 1995 binnen zijn. 

Aanmelden en verdere informatie: 
Haya van Somerenstichting 
drs. Petra Ginjaar 
Postbus 30836 
2500 GV Den Haag 

tel.nr. 070-361 30 10 
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Anky Ayelts 
Averink-Wînsemius 
(foto: Peter Drent) 

goed onderhouden. Daarnaast was jij 
een goed contactpersoon tussen het 
hoofdbestuur en de bijzondere groepen 
(De Vrouwen en de 
Bestuurdersvereniging)'. Waarderend 
memoreerde hij de grote toename van 
jonge leden. 

De drie scheidende hoofdbestuursleden 
ontvingen uit handen van de voorzitter 
de Thorbeckepenning. 
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Het VVD-Tweede 
Kamerlid dr. Rudolf 
de Korte is benoemd 
tot vice-president van 
de Europese 
Investeringsbank. 

Rudolf de Korte heeft sinds 1977 deel uit
gemaakt van de VVD-fractie of het VVD
smaldeel in het parlement. 
Vóór zijn beroeps-politieke start gaf hij 
als campagneleider/hoofdbestuurslid zijn 
directeursfunctie bij Unilever/Emery op 
om zijn handen voor de campagne vrij te 
hebben. Die campagne werd een succes. 
De VVD steeg van 22 naar 28 zetels. Als 
29ste op de kandidatenlijst moest hij ech
ter zeven maanden wachten op zijn 
plaats in de Tweede Kamer, die pas vrij 
kwam doordat CDA en VVD het kabinet 
Van Agt/Wiegel formeerden. 
De Korte was financieel woordvoerder. 
Hij werd benoemd tot minister van 
Binnenlandse Zaken na het plotseling 
overlijden van Koos Rietkerk in 1986. Bij 
de formatie van 1986 werd hij vice-pre
mier en minister van Economische 
Zaken. Na de val van het kabinet in 
1989 keerde hij terug in de fractie. 

De 58-jarige Rudolf de Korte heeft zowel 
grote hoogte- als dieptepunten binnen de 
VVD meegemaakt. De Europese 
Investeringsbank krijgt met hem niet 
alleen een deskundig, maar ook een bui
tengewoon beminnelijk man binnen. 
Voor- of tegenspoed hebben op zijn per
soonlijk optreden geen invloed. 
Een ieder wenst hem dan ook heel veel 
succes in zijn nieuwe loopbaan. 
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Met de goed verlopen jaarlijkse 
algemene vergadering in Ede heb
ben we definitief de lange verkie
zingsperiade afgesloten. 
Onvoorziene omstandigheden daar
gelaten gaan we de komende tijd 
een periode zonder verkiezingen 
tegemoet. Een periode die we o.a. 
moeten gebruiken om na te denken 
over de wijze waarop aan een geli
beraliseerde samenleving in de vol
gende eeuw inhoud moet worden 
gegeven, opdat die niet verwordt 
tot een karikatuur van een sterk _ 
geïndividualiseerde samenleving; de 
zogenaamde ik-maatschappij. 

Met de beginselen van onze liberale 
partij: vrijheid, verantwoordelijk
heid, verdraagzaamheid en sociale 
rechtvaardigheid als fundamentele 
uitgangspunten zullen wij beleid 
moeten ontwikkelen. Beleid gericht 
op een samenleving in de volgende 
eeuw waarin de vrije ontplooiing 
van de mens tot voordeel van de 

gehele samenleving zal dienen. 

Die opdracht moeten wij ons allen stellen. 
Die plicht hebben wij tegenover de genera
ties na ons. Onze kinderen en kleinkinderen 
moeten de vrijheid die 50 jaar geleden met 
veelleed is teruggewonnen ook kunnen 
beleven, in een samenleving van echte vrij
heid, verantwoordelijkheid, verdraagzaam
heid en sociale rechtvaardigheid. 

Al met al voldoende reden om niet met een 
fundamentele discussie te wachten. Het 
hoofdbestuur zal deze discussie organiseren 
en stimuleren. Een discussie die kan leiden 
tot een aanpassing van ons beginselpro
gramma, dat voor het laatst in 1980 is her
zien. Ik reken op uw bijdrage in deze 
belangrijke discussie. 



David Luteijn 

48E ALGEMENE LEDEN· 
VERGADERING IN EDE 
door Marcel Gerritse en Reny Dijkman 
foto's: Peter Drent 

De Reehorst in Ede, vrijdagmiddag om half 
drie. Op de gangen van het hotel heerst al 
een gezellige drukte van politici, bestuursle
den en afgevaardigden van afdelingen die 
op zoek zijn naar hun kamer. Om drie uur 
die middag zal de 48e jaarlijkse algemene 
ledenvergadering van de WD beginnen in 
de congreszaal van de Reehorst. Helaas blijft 
de zaal die middag slechts voor eenderde 
gevuld. Terwijl de onderwerpen die moeten 
worden besproken belangrijk zijn. 
Het zwaartepunt ligt die middag op de noti
tie Bestuurlijke Organisatie, opgesteld door 
de commissie Rosenthal, plus het beleid en 
het meerjarenplan van het hoofdbestuur. 
In de notitie staat centraal hoe de partij
organisatie van de WD verbeterd kan wor
den. Na de recente verkiezingswinst zijn dé 
vragen hoe deze electorale winst kan worden 
omgezet in een groter ledental en hoe nieu
we leden binnen de partij kunnen worden 
opgevangen. 

D iezelfde zaken spelen ook in het 
beleid van het hoofdbestuur een 

belangrijke rol. In zijn toespraak geeft 
voorzitter Hoekzema aan dat het centrale 
uitgangspunt in het beleid van het 
hoofdbestuur, de ontwikkeling van leden 
naar deelnemers is. Tevens zal de inhou
delijke discussie binnen de partij, waarbij 
vorming en scholing een grote rol vervul
len, verder moeten worden gestimuleerd. 
Zo kan de kwaliteit van nieuwe kandida
ten voor politiek vertegenwoordigende en 
bestuurlijke functies worden verbeterd. 
Volgens de partijvoorzitter moet veel 
aandacht te worden geschonken aan de 
begeleiding van de nieuwe statenleden. 
Als voorbeeld voor een goede begeleiding 
van deze nieuwe, veelal onervaren Sta
tenleden, noemt hij het zogenaamde 
"klasje Rempt", waarin de nieuwe 
Tweede-Kamerleden van de WO door 
oud-parlementariër Len Rempt de kneep
jes van het politieke vak zijn bijgebracht. 

Succes verplicht 
In zijn toespraak waarschuwt de WO
voorzitter ervoor dat de WO zich 
ondanks het succes niet mag gaan wen
telen in tevredenheid: 'Zo moeten onze 
politici zich terdege realiseren dat succes 
verplicht. De honderdduizenden mensen 
die op de WD hebben gestemd, hebben 
dat niet voor niets gedaan en verwachten 
wat van hen.' 
Hierbij speelt de inhoudelijke discussie 
'die we op een volwassen en verstandige 
wijze met elkaar aangaan met respect 
voor elkaars positie' binnen de partij een 
grote rol. Deze discussie moet ook een 
podium creëren voor discussies tussen de 
'beroeps' -politici en degenen die zij verte
genwoordigen. Volgens Willem 
Hoekzema wordt leden zo de mogelijk
heid geboden om hun opvattingen ken
baar te maken en blijven de politici op 
de hoogte van hetgeen er leeft in partij 
en land. 

Bijzondere aandacht besteedt de leden
vergadering vervolgens aan de jongeren. 
Enkele afdelingen blijken van mening te 

zijn dat in de beleidsnota te weinig aan
dacht wordt geschonken aan het jonge
renbeleid en dat de beschikbare finan
ciën daarvoor te gering zijn. 
Andere afdelingen vinden juist dat hier 
een belangrijke taak ligt voor de lokale 
afdelingen. Zij zullen zich moeten 
inspannen voor een actief jongerenbe
leid. Dat steun vanuit het hoofdbestuur 
daarbij voorwaarde is wordt door een 
ieder onderkend. 

De voorzitter van de JOVD spreekt in zijn 
rede de waardering uit voor het scheiden
de hoofdbestuurslid Anky Ayelts Averink
Winsemius. Met name het feit dat de 
JOVD bij haar altijd een luisterend oor 
wist, wordt door de onafhankelijke libe
rale jongerenorganisatie bijzonder op 
prijs gesteld. Om nog eens het subtiele 
onderscheid tussen de WD en de JOVD 
te benadrukken trekt de JOVD-voorzitter 
in zijn bijdrage de vergelijking tussen de 
WD en de JOVD enerzijds en twee goede 
flessen wijn anderzijds. 
Beide wijnen smaken verschillend, maar 
komen uiteindelijk wel uit dezelfde goede 
druiven voort. Het is uiteindelijk de kwa
liteit die beide, de WO en de JOVD, 
bindt. 

Ledenwerving 
Op het gebied van de ledenwerving blijkt 
evenzeer een belangrijke taak te zijn 
weggelegd voor de afdelingen. 
Initiatieven voor ledenwerfacties kunnen 
veelal, met medewerking en steun van de 
Koninginnegracht, heel goed door juist 
deze bestuurslaag binnen de partij wor
den opgezet. Naar het oordeel van het 
hoofdbestuur spelen de afdelingen bij 
ledenwerving/ledenbehoud een voor
waardenscheppende rol. Daarbij moet 
voortdurend worden uitgegaan van een 
lange-termijn strategie. 

De afsluiting van de 'formele' eerste dag 
staat 's avonds volledig in het teken van 
het 'informele' afscheid van ir. David 
Luteijn als voorzitter van de Eerste
Kamerfractie. De zaal is aanzienlijk vol
ler. 
Tijdens een door Willem Bernboom 
gepresenteerde 'In de Hoofdrol' geven 
vele vrienden en bekenden van David 
Luteijn actede presénce. Zij schetsen de 
persoon van de fractievoorzitter die gedu
rende een zo lange tijd tot de politieke 
WO-top behoorde. 
Politici uit diverse partijen en de WD
ministers.Van Aartsen en Dijkstal uiten 
hun grote waardering voor deze Zeeuw. 
Scherp politiek inzicht, charme en boven
al vriendelijkheid typeren deze politicus 
die afscheid neemt van de politiek. 
Tot groot genoegen van de zaal bezingt 
het charmante trio Miss Einstein (bekend 
van o.a. de Brandpunt-lijsttrekkers-avon
den) de fysieke uitstraling van David 
Luteijn. Die verzucht hardop dat hij blij 
is dat zijn vrouw in de zaal zit. 
In zijn laatste toespraak als fractievoor
zitter van de Eerste Kamer, geeft Luteijn 
zijn visie op de toekomst: 'In de komende 
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eeuw zullen er van de diverse politieke 
stromingen naar mijn oordeel nog twee 
over blijven: de liberale en de sociaal 
democratie, waarin het huidige D66 in 
zal worden opgenomen'. 
Tijdens de afscheidsborrel die aan de 
scheidend fractievoorzitter van de Eerste 
Kamer wordt aangeboden, blijkt overdui
delijk dat de WD ook weer een gezellige 
partij is geworden. 

Video 
De goed bezochte zaterdagochtend wordt 
gestart met een professionele video-film 
over de campagne voor de Provinciale 
Statenverkiezingen. Uiteraard komt daar
in ook het duo-optreden van Gordon met 
Annemarie Jorritsma voor. Daarmee zit 
de sfeer er weer meteen in. 
Daarna feliciteert Willy de Clerq, voor
man van onze Vlaamse zusterpartij VLD, 
de WO met haar verkiezingsuitslag. De 
Belgische liberaal schetst in kernachtige 
zinnen wat liberalisme in de politieke 
praktijk van iedere dag betekent: 
'Zuinigheid, doch geen harteloosheid en 
daar waar dat nodig is, dient de staat 
een warme hand t~-r~J<~!l~: D~ liJ:>eralen 
in Europa moeten samen werken om dit 
liberale gedachtengoed over te brengen. 
'Uitgangspunt daarbij is de mensheid 
met als vaderland: de wereld'. 

Identiteit 
Volgens drs. Gijs de Vries, voorzitter van 
de Europese Liberale en Democratische 
fractie in het Europees Parlement bestaat 

geen ruimte voor nationalisme. 
Liberalisme en nationalisme verstaan 
zich slecht met elkaar. In zijn toespraak 
waarschuwt de voorzitter van de liberale 
fractie in het Europees parlement ervoor 
dat nationalisme appelleert aan een 
soort emotie dat dit continent deze eeuw 
al twee keer in het verderf heeft gestort. 
Wij moeten ons daarom naar het oordeel 
van de Europees fractievoorzitter realise
ren dat onze nationale identiteit niet 
door de Europese integratie wordt 
bedreigd en dat het nationaal belang en 
de Europese samenwerking heel goed ver
enigbaar zijn. 
De medewerking van Europa bij de pro
blemen van vandaag is essentieel omdat 
veel zaken niet op nationaal niveau kun
nen worden aangepakt. Milieu en veilig
heid zijn daarvan sprekende voorbeel
den. 
Ook staat bij het liberalisme centraal dat 
Europa niet meer doet dan nodig is, 
maar dat wat nodig is effectief en demo
cratisch aanpakt. 

De Reehorst in Ede, zaterdagmiddag om 
drie uur. . --"~. -~ ,. - ' 

De medewerkers van de 
Koninginnegracht verlaten als laatsten 
het congrescentrum. De tevreden glim
lach op hun gezichten komt niet alleen 
van het zomerse weer. .. 
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DEBATINGWEDSTRIJD 
16 DECEMBER 1995 
In 1995 bestaat hetVormings-en 
Scholingsinstituut van de WD, later ver
noemd naar Haya van Someren
Downer, 20 jaar. In twintig jaar is bin
nen de WO het begeleiden en scholen 
van leden een steeds grotere rol gaan 
spelen. Om de vormings- en scholingsac
tiviteiten extra onder de aandacht te 
brengen bij de verschillende doelgroe
pen, is het 20-jarig bestaan een goede 
aanleiding voor het organiseren van een 
groots opgezette debatingwedstrijd op 16 
december. 

De debatingwedstrijd vindt plaats aan 
de hand van stellingen ten aanzien van 
maatschappelijke situaties. Een team 
bestaat uit twee personen. Het voorstan
dersteam heeft hierbij de taak een verbe
terd beleid aan te dragen om dit beleid 
vervolgens te verdedigen. Het tegenstan
dersteam heeft daarna de taak dat nieu
we beleid omver te werpen. De jury zal 
bestaan uit enkele zeer ervaren politici
debaters. 

Vanuit alle gelederen in de partij worden 
teams uitgenodigd zich in te schrijven 

voor de competitie. Hierbij wordt 
gedacht aan de leden van de WD 
(namens de kamercentrales), de 
Organisatie Vrouwen in de WD, de 
JOVD, de Bestuurdersvereniging, de 
VVD-fracties in de Eerste en Tweede 
kamer, de Liberale Fractie in het 
Europees Parlement en van het hoofdbe
stuur. 

Binnen de kamercentrales bestaat de 
mogelijkheid voorrondes te organiseren. 
Vanzelfsprekend kunt u de trainingen 
volgen op het gebied van discussie- en 
debatingtechnieken. De Haya van 
Somerenstichting verleent hier graag 
haar medewerking aan. 

Een syllabus met de 
tips voor het debatteren 
de deelnemers 



JOZIAS 

M inister Van Aartsen heeft een dui
delijke en modem liberale visie op 

de Landbouw op tafel gelegd.' Met deze 
niet mis te verstane woorden complimen
teerde partij-leiderFrits Bolkestein tijdens 
de jaarlijkse algemene ledenvergadering 
Jozias van Aartsen die, zoals bekend, de 
eerste WD-minister op het ministerie 
van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij 
is nadat dit departement decennia door 
christen-democraten werd bestuurd. 
:Maar bij de laatste verkiezingen liepen 
vele voormalig CDA-stemmers over naar 
de WD. Boeren en tuinders hielpen de 
WD aan 5 zetels! 

Een 'heldere en modern liberale visie' is 
dus een veelzeggende typering. Hij geeft 
niet alleen inzicht in de inhoud van Van 
Aartsens plannen, maar werpt een ander 
licht op de reacties erop. Dat vraagt om 
een toelichting. 

In het huidige regeerakkoord, getiteld 
''Keuzen voor de toekomst", staat dat het 
behoud van verworvenheden steeds min
der vanzelfsprekend is. Nederland dient 
zijn economie, zijn economische structu
ren aan te passen om in de toekomst nog 
mee te kunnen tellen. De leidende 
gedachte is: 'het herijken van de verhou
ding tussen gemeenschappelijke regelin
gen en eigen verantwoordelijkheid'. 
Zowel aanhangers als criticasters van de 
coalitie herkennen daarin een liberale 
invalshoek. Moderne PvdA-ers haasten 
zich om zichzelf als links-liberaal te 
karakteriseren. Meer prikkels en meer 
concurrentie leiden tot betere prestaties 
en een grotere doelmatigheid, aldus 
PvdA, WD en D66 in hun gezamenlijk 
program. Die herijking sluit aan bij de 
grotere zelfstandigheid van mensen, 
opdat een nieuw evenwicht groeit tussen 
behoefte aan bescherming en de nood
zaak van dynamiek. 

De titel van Van Aartsen nota, waarin 
hij het beoogd LNV-beleid op een rij zet, 
is "Dynamiek en vernieuwing". De inhoud 
ervan werkt zowel de algemene ideeën 
van het regeerakkoord uit als de nieuwe 
ideeën van een liberaal bewindsman: 
meer marktwerking, minder regelgeving, 
meer nadruk op technologische ontwik
keling, en let op de concurrentie-positie. 
Van Aartsen wil de effectiviteit van subsi
dies vergroten. En daarbij wordt ook 
gekozen voor een nieuwe evenwichtsver
deling tussen "overheid, burgers, bedrij
ven en maatschappelijke organisaties". 
Alles met het doel de agrarische sector 
ook na 2000 succesvol te laten blijven. 

Daar lijkt toch niets mis mee? Een derge
lijke ontwikkeling vindt plaats in vele 
sectoren. Vanwaar nu toch die kritische 
reacties uit de land- en tuin bouwwereld? 
Voor het antwoord op die vraag is aller
eerst een opvallend verschil tussen het 
liberale gedachtengoed waarop de huidi
ge minister zich baseert en het christen
democratische van zijn voorgangers van 
belang. 

Dat is de wijze waarop de maatschappij 
moet worden ingericht en vormgegeven. 

Liberalen kennen een heel andere ver
antwoordelijkheid toe aan het maat
schappelijk middenveld wanneer het 
gaat om het bestuur. De overheid kan 
overleggen met het middenveld, zich 
eventueellaten adviseren door het mid
denveld, maar dan kunnen diezelfde 
organisaties niet nog eens de begunstig
den zijn van die beslissingen. Er dient 
een duidelijke scheiding tussen het 
publieke en het particuliere domein te 
zijn. Christen-democraten maken een 
ander onderscheid tussen publiek en par
ticulier. Particuliere organisaties krijgen 
zelfs publieke taken en verantwoordelijk
heden. 

Wat de één momenteel dus doorbreken 
van het 'subsidiariteitsbeginsel' (een term 
uit de katholieke staatsleer) of van de 

Frits Bolkestein: 

maat van de politiek. 

J ozias van Aartsen 

'souvereini
teit in eigen 
kring'(een 
term uit de 
hervormde 
staatsleer) 
noemt, is 
voor de ander 
gewoon het 
herstellen 
van het pri-

Met deze wetenschap is een column in de 
rubriek "de boer op" (Telegraaf van 30 
mei) des te opmerkelijker. De auteur, 
Andries Dijkstra, wijst op het feit dat het 
gat tussen boeren/tuinders enerzijds en 
hun belangenbehartigers anderzijds nog 
nooit zo groot is geweest. Van hoogstaan
de belangenbehartiging is immers nau
welijks sprake geweest de afgelopen 
jaren, lezen we. Dus kunnen de 'schap
pen' en federaties niet echt bogen op ver
trouwen van individuele boeren en tuin
ders. 
Die vertegenwoordigers, belangenbehar
tigers zijn daarentegen weer uitermate 
kritisch op de minister. 'Van Aartsen 
brengt de boeren in de bijstand,' voorza
gen zij een slechte toekomst. 'Deze sector 

WE MOETEN BEIDE VOETEN 
OP DE GROND HOUDEN' 
In zijn toespraak tot de algemene vergade
ring stond politiek leider Bolkestein lang stil 
bij de betekenis van de vijftigste vredesher
denking. Het nut daarvan noemt hij 'ter ver
maning'. 'Zien wat in het verleden is 
gebeurd. Dat nooit weer.' 
We moeten niet omzien in wrok. De huidige 
Duitse generatie heeft zich ontpopt tot een 
buur waarmee het goed samenwerken is. 

F rits Bolkestein ging dieper in op hoe 
wij met onze vrijheid om moeten 

gaan. 'Nederland is een vrij land waar 
iedereen kan gaan en staan waar hij wil, 
kan zeggen wat hem invalt en waar 
bovenal de vrijheid van godsdienst allen 
toekomt. Wel is het zo dat aan bepaalde 
fundamentele normen niet mag worden 
getornd. Ik heb daar in september 1991 
op gewezen. Twee jaar later stond in de 
Troonrede te lezen dat zij die zich in 
Nederland willen vestigen, niet alleen 
onze taal moeten leren maar ook onze 
regels, onze waarden en normen en zelfs 
onze omgangsvormen. Dat ging dus heel 
wat verder dan ik oorspronkelijk heb 
gezegd. En nu hebben wij de inburge
ringscontracten om de aanpassing aan 
de Nederlandse samenleving te bespoedi
gen. Inderdaad: wie deel wil hebben aan 
de saamhorigheid kan niet om een 
bepaalde aanpassing heen maar dat laat 
nog meer dan genoeg ruimte om de 
eigen culturele identiteit te beleven.' 
Hij uitte zijn waardering voor de tiendui
zenden buitenlanders die in ons land 
hun bestaan hebben opgebouwd. 'Wij 
zijn daar blij om. Hoe meer nieuwkomers 
dat lukt des te beter.' 
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Isolement 
Bolkestein betreurt het dat toch velen tus
sen de wal en het schip raken. 'Vooral in 
de grote steden dreigen wijken te ont
staan waar de grote meerderheid der 
bewoners van uitkeringen afhankelijk is, 
waar de kennis van Nederland en het 
Nederlands klein is en het culturele isole
ment dus groot.' 
... 'Wie de integratie van allochtonen seri
eus neemt, moet bereid zijn de werkelijk
heid onder ogen te zien en de notoire 
problemen te bespreken. De WD zal 
nooit aarzelen haar gedachten op dit 
punt te onderwerpen aan de kritiek van 
anderen noch om met anderen tot een 
compromis te komen. Maar de WD zal 
ook nooit belangrijke problemen onbe
noemd laten uit beduchtheid voor de 
schampere opmerkingen van anderen. Er 
zijn veel belanghebbenden die met de 
woorden van anderen aan de haal gaan 
en het dan niet zo nauw nemen met de 
werkelijk uitgesproken woorden.' 
Bolkestein wenst dat Nederland zijn eer
lijk aandeel in de opvang van echte 
vluchtelingen neemt. 

Internationaal 
De politiek leider stond uitvoerig stil bij 
de internationale ontwikkelingen. 
'Wij zijn vóór de integratie van Europa. 
De politieke en economische vervlechting 
van onze nationale staten heeft een her
haling van de Europese burgeroorlogen 
ondenkbaar gemaakt. Die winst mogen 
wij nooit uit handen geven. Maar de 
Europese integratie moet wel op een ver-

verdient een andere benadering,' is hun 
argument tegen het pleidooi voor dyna
miek en vernieuwing. De organisaties 
spraken zelfs van een minister die als een 
olifant door de porseleinkast liep. 
Een opmerkelijk verschil tussen vertegen
woordiger en vertegenwoordigde, blijkt 
uit het artikel. 
Ook de vele andere berichten maken dui
delijk bij wie de porseleinkast staat. En 
wiens glaswerk breekt! Blijkbaar worden 
oude verworvenheden inderdaad minder 
vanzelfsprekend. Dat doet meestal pijn. 
Pijn bij de bestuurderen van verenigin
gen, pijn onder de top land- en tuin
bouworganisaties, pijn in wat algemeen 
als een christen-democratisch bolwerk 
wordt gezien. De meeste reacties op de 
Prioriteiten-nota zeggen dus veel meer 
over de plaats waar ze vandaan komen, 
dan over het te voeren beleid zelf. 

Een duidelijke en modern liberale visie, 
laten we het daar voorlopig maar op 
houden. Want zonder keuzes voor de toe
komst doet het op veel meer plaatsen 
pijn. 

De redactie 
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standige manier gebeuren. In het bijzon
der moet maar eens duchtig naar de 
Europese begroting worden gekeken.' 
Bolkestein vindt het 'moeilijk verteerbaar' 
dat Nederland in een periode waarin f 45 
miljard moet worden bezuinigd over die
zelfde periode ongeveer f 20 miljard aan 
de Europese Unie moet bijdragen. 

Ook is de WD vóór de uitbreiding van de 
EU met Polen, Tsjechië en Hongarije. 
Toetreding tot de NAVO ziet hij voorals
nog als een andere zaak. 'We moeten de 
verslagen tegenstander (Sowjet-Unie) niet 
nodeloos de pin op de neus zetten. 
Daarmee zouden wij de agressie kunnen 
oproepen die wij juist willen voorkomen.' 

Daarnaast is de WD vóór vrijhandel en 
tegen protectionisme. 'Het is hypocriet 
ontwikkelingslanden met de ene hand 
hulp te geven en hen met de andere hand 
de exportopbrengsten te onthouden die 
zij nodig hebben om zich economisch te 
ontwikkelen,' aldus Frits Bolkestein. 

Ook zijn wij voor het nakomen van inter
nationale afspraken. Maar het is niet 
nodig dat Nederland meer aan ontwikke
lingshulp besteedt dan is afgesproken. 

Wat de vredesoperaties betreft vindt Frits 
Bolkestein dat Nederland, dat aanmerke
lijke aantallen troepen levert, aan de 
tafel hoort te zitten waar de politieke 
beslissingen vallen. 'Inzake Bosnië is dat 
nu niet het geval.' 

De internationale oriëntatie en traditie 
van Nederland willen we voortzetten, 
'maar', zo besloot Bolkestein dit punt, 
'wel met beide voeten op de grond en een 
ferm oog voor het nationale belang.' 
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Internationaal partijwerk 
vormt algemeen belang 

dat specifieke onder
steuning verdient 

Toespraak op persoon

lijke titel door Hans 

van Baaien, interna

tionaal secretaris van 

de WO, gehouden tij

dens een bijeenkomst 

inzake internationale 

partij-politieke activi-

teiten van het 

.. Instituut voor Publiek 

en Politiek op 21 april 

1995 te Amsterdam 
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Gedurende het zomerreces vinden geen uitzen

dingen van politieke partijen plaats. 

Hans van Baaien, internationaal secretaris. 

De WD hecht een groot belang aan 
haar internationale contacten binnen de 
Liberale Internationale en de Europese 
Partij van Liberaal-Democraten (ELDR). 
Ook de bilaterale betrekkingen met o.a. 
de Duitse FDP en de Vlaamse VLD spelen 
daarin een grote rol. Voorts worden 
opbouw en versterking van de democrati
sche rechtsstaten in Midden- en Oost
Europa en Zuid-Afrika krachtig onder
steund. Het Oost-Europaprogramma 
wordt in nauwe samenwerking met de 
aan de FDP gelieerde Friedrich
Naumann-Stiftung (FNSt) uitgevoerd, 
waarbij de WD zich speciaal richt op de 
betrekkingen met liberaal georiënteerde 
partijen in landen die relatief snel voor 
toetreding tot de Europese Unie in aan
merking komen en die, net zoals 
Nederland, economisch en politiek een 
nauwe relatie met de Bondsrepubliek 
Duitsland onderhouden. Deze zoge
naamde prioriteitstanden zijn Polen, de 
Tsjechische Republiek, Hongarije in de 
eerste plaats en Slovenië en Slowakije in 
de tweede plaats. De WD maakt voor 
samenwerking in deze landen gebruik 
van de Oost-Europa-subsidie vanuit het 
MA TRA (Maatschappelijke Transitie)
programma. 

Binnen de WD is het internationaal 
secretariaat belast met de beleidsvoorbe
reiding, uitvoering en coördinatie van 
het internationale werk. Het internatio
naal secretariaat bestaat uit de gekozen 
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internationaal secretaris in het hoofdbe
stuur, een ambtelijke adjunct-secretaris, 
een part-time-medewerker, een aantal 
vrijwilligers met specifieke aandachtsge
bieden (de zogenaamde referenten voor 
Polen, Tsjechië en Slowakije, Hongarije 
en Slovenië) en vrijwilligers zonder vaste 
portefeuille (project-medewerkers). 

In het Buitenlandberaad worden beleids
inhoudelijke zaken en advisering aan de 
fracties afgestemd. In dit beraad hebben 
de voorzitters van de partijcommissies 
VOO!" _ _B~!t~_!Jl~l].clS~ _ _?;ql<~l].-~- ____________ _ 
Ontwikkelingssamenwerking, Europese 
Zaken en Defensie, de directeur van het 
wetenschappelijke bureau 
(Teldersstichting), de voorzitter van de 
Groep Nederland binnen de Liberale 
Internationale en de internationaal 
secretaris vanuit het hoofdbestuur zit
ting. Betrokken bewindslieden, parle
mentariërs en experts worden op ad-hoc
basis uitgenodigd bij het beraad aanwe
zig te zijn. 

Beleidsbepaling gebeurt door het hoofd
bestuur op basis van een jaarprogram
ma, een begroting en door rapportage en 
terugkoppeling. Partijvoorzitter Willem 
Hoekzema en de internationaal secretaris 
(hoofdbestuur), politiek leiderFrits 
Bolkestein (Tweede Kamer), Willem van 
Eekelen (Eerste Kamer), ELDR-fractievoor
zitter Gijs de Vries (Europees Parlement) 
en de op het buitenland gerichte WO
bewindslieden overleggen geregeld over 
actuele internationale aangelegenheden. 
Dit overleg heeft een informeel karakter. 
Met de lokale en regionale WD is een 
sterke binding via de Euro-contactgroep 
waarin de kamercentrales vertegenwoor
digd zijn. Tevens worden lokaal en regio
naal kader betrokken bij samenwerkings
projecten ondermeer in de grensregio's. 

Centraal bij de formulering, vaststelling 
en uitvoering van het internationaal par
tijwerk staat de koppeling aan binnen
landse thema's en prioriteiten. Gebleken 
is dat het internationaal partijwerk niet 
kan functioneren als het onthecht is van 
de politieke basis in Nederland. In zo'n 
geval verwordt het internationaal partij
werk tot reizen zonder doel en zonder 
resultaat ("reisbureau-model"). Het voor 
de vorm aanwezig zijn bij internationale 

conferenties heeft geen toegevoegde 
waarde, noch voor de WD, noch voor de 
internationale partners. Een heldere prio
riteitsstelling is gemaakt op basis van de 
volgende doelstellingen: 
a. versterking van de internationale en 
Europese positie van de WD ten behoeve 
van de partij en de parlementaire fracties 
in Nederland en 
b. de bevordering van stabiele en demo
cratische verhoudingen in de directe en 
indirecte omgeving van de Europese 
Unie, met name in Midden- en Oost
Europa en in de Magreb. In dit kader is 
de directe betrokkenheid van het hoofd
bestuur en van de politieke fracties in de 
Staten-Generaal en in het Europees 
Parlement wezenlijk. Tevens betekent dit 
dat de WD haar energie en middelen 
geconcentreerd inzet. Hierbij staan het 
leggen en onderhouden van liberale net
werken (mede door vorming en scholing) 
en het beïnvloeden van en het leiding 
geven aan de internationale politieke 
discussie voorop. Geen eenmalige acties 
en geen onproduktieve contacten. 

In het algemeen kan worden gesteld dat 
internationale partijcontacten bijdragen 
aan: 
- een beter begrip voor internationale en 

Europese ontwikkelingen in Nederland; 
- internationale netwerken waarin de 

Nederlandse belangen mede langs par
tijlijnen effectief kunnen worden 
behartigd; 

- _ "Ç<;>gdÇo'(~riJC!flÇ~'~_ll]._c].!e_g~bi~ci_eJ! die 
een directe relatie tot de veiligheids- en 
de economische en politieke belangen 
van Nederland en de Europese Unie 
hebben. Voorts is het "to make the 
world safe for Democracy" een opgave 
die politieke partijen als "power bro
kers" in de nationale politiek met de 
regeringen delen. In dit opzicht is het 
internationale partijwerk een alge
meen belang dat specifieke ondersteu
ning geniet. 

Omdat de financiële middelen van de 
Nederlandse politieke partijen gering zijn 
en omdat het internationale partijwerk 
een structurele investering in mensen 
(staf) en organisatie vergt, zullen politie
ke partijen sterk geneigd zijn om hun pri~ 
oriteiten lokaal, provinciaal en landelijk 
te leggen ("all politics is local" consta
teerde de voorzitter van het Amerikaanse 
Huis van Afgevaardigden, Tip O'Neill, 
aan het einde van zijn lange politieke 
loopbaan). Ook een algemene subsidie 
van politieke partijen verandert daaraan 
weinig. Het internationaal partijwerk, 
vorming en scholing en wetenschappelij
ke activiteiten, zo kan geconstateerd wor
den, moeten voortdurend in politieke 
partijen worden verankerd. Doelsubsidies 
zijn een belangrijk middel om politieke 
partijen aan te sporen om actief te zijn 
op het terrein van deze zo vitale aan
dachtsgebieden. Bezuinigingen op deze 
gebieden dragen bij aan een ernstige ver
schraling van politieke partijen als motor 
van de lokale, provinciale, landelijke, 
Europese en internationale democrati
sche verhoudingen. 

Specifiek op het terrein van het interna
tionale partijwerk kan worden gesteld 
dat het model van de Oost-Europa-subsi-



die goed functioneert. Dit is vooral het 
geval omdat het mogelijk is om in goede 
stafondersteuning op het partijbureau te 
investeren en de mogelijkheid bestaat om 
politiek en partijkader uit te wisselen. 
Gezien de Nederlandse traditie van vrij
willige partijbestuursleden is deze inves
tering in een staande, professionele (en 
dus slanke) organisatie van wezenlijk 
belang. Het model van de Stichting voor 
het Nieuwe Zuid-Afrika (trekkingsrechten 
voor Zuidafrikaanse politieke partijen op 
basis waarvan zij "Good Govemance"
projecten kunnen uitvoeren, zo mogelijk 
samen met partners in Nederland) is 
minder aantrekkelijk omdat er niet in 
expertise binnen de Nederlandse partijen 
kan worden geïnvesteerd om assistentie 
in Zuid-Afrika te verlenen. Als bijvoor
beeld Nederlandse gemeenteraadsleden 
kennis aan hun Zuidafrikaanse collega's 
willen overdragen, is het van groot 
belang dat zij daartoe aangemoedigd en 
daarbij ondersteund worden binnen hun 
eigen politieke partijen (ook wanneer het 
zgn. multi-party-samenwerking betreft). 
Nogmaals, internationaal partijwerk is 
alleen effectief wanneer het spoort met 
de prioriteiten op landelijk niveau en 
ingebed is in de landelijke partijstruc
tuur. 

Het zou een verstandig besluit zijn indien 
regering en volksvertegenwoordiging bij 
de herbezinning over de financiering van 
politieke partijen een organisatiesubsidie 
voor het internationale partijwerk in het 
leven zouden roepen. Deze doelsubsidie 
maakt het partijen mogelijk om deel te 
blijven nemen aan: multi-party-initiatie
ven (Stichting voor het Nieuwe Zuid
Afrika, bijv.); bilaterale samenwerking 
(Oost-Europa-programma en relaties met 
andere zusterpartijen); internationale 
partijpolitieke netwerken en organisaties. 

Afschaffing van de bestaande regelingen 
ten faveure van algemene partijfinancie
ring of het uitbreiden van het model 
Zuid-Afrika zal het internationale partij
werk emstig aantasten, juist nu interna
tionale betrokkenheid zo noodzakelijk is. 
Vorig jaar congresseerde de VVD met 
haar Oosteuropese partners over dit 
thema onder de noemer "Een nieuwe 
Muur of nieuwe kansen?". Tevens verwijs 
ik in dit kader naar de minister voor 
Ontwikkelingssamenwerking die de 
noodzaak van de betrokkenheid van 
Nederlandse politieke partijen bij zijn 
"Good Govemance"-beleid zo nadrukke
lijk bepleit, de minister van Buitenlandse 
Zaken die een verklaard voorstander is 
van Europese partijvorming en de minis
ter van Binnenlandse Zaken die het 
belang van een adequate partijpolitieke 
organisatie in Nederland zo duidelijk op 
de politieke agenda heeft gezet. Juist nu 
de standpuntbepaling over deze onder
werpen nog een aanvang moet nemen, is 
de erkenning van de specifieke onder
steuning van het internationale partij
werk als algemeen belang een zeer 
belangrijk uitgangspunt van de discussie. 
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DE HAYAVAN 
SOMERENSTICHTING 
VRAAGT INLEIDERS 

De Haya van Somerenstichting is het 
vormings- en scholingsinstituut van de 
VVD. Voor de afdelingen, de ondercen
trales en de kamercentrales verzorgt zij 
cursussen en trainingen. 

We constateren dat het aantal inleiders 
voor de cursussen de laatste jaren sterk is 
terug gelopen. 

Er is dringend behoefte aan actieve en 
gemotiveerde VVD leden, die na een 
korte didactische scholing bereid zijn 
voor de Haya van Somerenstichting cur
sussen te geven en leiden. Wij verzoeken 

leden die affiniteit hebben met of zich 
aangetrokken voelen tot Vorming & 
Opleiding en die bovendien over enige 
ervaring in de partij beschikken hun cur
riculum vitae en hun motivatie op schrift 
te sturen aan: 
Haya van Somerenstichting 
t.a.v. drs Petra Ginjaar 
Postbus 30836 
2500 GV Den Haag 

Naast vrouwen en mannen zijn natuur
lijk ook jongeren van harte welkom. 
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6DAG · DEN HAAG' 

'DAG - DEN HAAG' is de naam van een 
evenement dat wordt georganiseerd van
uit de portefeuilles 
Ledenwerving/Ledenbehoud, 
Jongerenbeleid en Vorming & Scholing 
voor jonge VVD-leden (tot en met 30 
jaar) en hun introducés. 

'DAG - DEN HAAG' heeft als doel jonge 
mensen een blik te laten werpen in de 
keuken van de landspolitiek en hen te 
laten kennismaken met liberalisme in de 
praktijk; hoe liberaal zijn de standpunten 
van de VVD en hoe komen zij tot stand? 

Daarnaast is 'DAG - DEN HAAG' bedoeld 
om contacten tussen jonge leden onder
ling en met de Kamerleden uit dezelfde 
kamercentrale te leggen of verder aan te 
halen. 
'DAG - DEN HAAG' wordt per kamercen
trale georganiseerd. 

'DAG - DEN HAAG' zal plaatsvinden in 
het gebouw van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal en in het Thorbeckehuis, 
het partijbureau van de VVD. 

De kosten voor 'DAG - DEN HAAG' bedra
gen f 15,- exclusief vervoer. 

KC Amsterdam 
Ed Sinke 
tel.nr. 020-
6810749 
23 juni 

KC Den Haag 
Eric Soer 
tel.nr. 070-
.32.5.42.Z2 
1 september 

KC Dordrecht 
M. Groosman 
tel.nr. 01899-
17568 
15 september 

KC Gelderland 
Freek Appel 
tel.nr. 08380-
36507 
29 september 

KC Flevoland 
Jaap Lodders 
tel.nr. 03200-
88209 
13 oktober 

KC Overijssel 

tel.nr. 05700-
35840 
3 november 

KC Tilburg 
Frank van Dalen 
tel.nr. 010-
4782660 
17 november 

KC Haarlem 
Ron van Rijswijk 
tel.nr. 02520-
23510 
1 december 

KC Groningen & 
KC Drenthe 
Dhr. H. Dijkstro 
tel.nr. 05980-
91123 

& 
Mw. J. Schipper 
tel.nr. 05241-1960 
15 december 

11 
De planning voor 'DAG - DEN HAAG' is 
als volgt: Jan Willem Küper 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 

AA 
~~~v. .. ~· .. ' .·· 

Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 
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Binnen de WO is vele jaren gesproken 

over zin en onzin van het referendum. 

Een meerderheid van onze leden heeft 

zich daar altijd tegen uitgesproken. De 

liberale visie op het staatsrecht gaat uit 

van de vertegenwoordigende en niet van 

de directe democratie. In een directe 

democratie (zoals bijvoorbeeld 

Zwitserland) nemen burgers zoveel 

mogelijk beslissingen door middel van 

referenda. In een vertegenwoordigende 

democratie stellen burgers hun vertrou

wen in de verkozen volksvertegenwoor

digers, waardoor referenda niet nodig 

zijn. Worden burgers in hun vertrouwen 

beschaamd dan volgt bij de volgende ver

kiezing de afstraffing. 

. Ma_a.r we .b.ebb_en.in het regeerakkQQLç/_ 

ons bereid verklaard mee te werken aan 

de invoering van de mogelijkheid tot het 

houden van referenda. De grote wens 

van 066. Deze referenda zijn dan wel aan strin-

gente voorwaarden gebonden. 

Los daarvan staat het natuurlijk ieder stadsbe

stuur vrij volgens eigen normen een volkspeiling 

te houden. Amsterdam en Rotterdam hebben dat 

nu gedaan over de vorming van de eigen stads

provincie. Dat was niet verstandig. 

Allereerst was het rechtvaardiger geweest alle 

andere gemeenten die bij de vorming van de 

nieuwe stadsprovincies zijn betrokken, stem in 

het kapittel te geven. Waarschijnlijk zijn de 

grote-stadsbestuurders er echter vanuit gegaan 

dat daar een hartgrondig 'neen' op zou volgen. 

Ten tweede is nu bij de burgers van de twee 

grootste steden de illusie gewekt dat zij echt 

inspraak kregen. Anders was geen mens naar de 

stembus gegaan. Maar het is de Rijksoverheid die 

een aantal grote gemeenten meer slagkracht en 

economische expansie wil geven. Als de soep 

klaar staat om te worden opgediend, ga je niet 

vragen: 'Zullen we soep gaan eten of iets 

anders?' 

De referenda waren óf voorbarig óf als mosterd 

na de maaltijd. Zij waren alleen noodzakelijk om 

de betrokken gemeentebesturen dekking te 

geven. Die opzet is mislukt. De Rijksoverheid mag 

nu het puin gaan ruimen. Zij kan weer aan de 

slag om het vertrouwen van de Amsterdammers 

en Rotterdammers in de politiek te herwinnen. 

Dat zal niet eenvoudig zijn. Waar referenda al 

niet toe kunnen leiden! 
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De Hoop Scheffer: 

Een rijke diplomatieke carrière 
tussen twee hoogtepunten 

D e souvereiniteitsoverdracht in 1949 
staat, nu hij er in zijn appartement 

in Den Haag op terugblikt, nog steeds als 
de dag van gisteren in zijn geheugen 
gegrift. De toen nog jonge Nederlandse 
diplomaat was het er mee eens dat de 
Indonesiërs op eigen benen gingen staan. 

Voor het streven van Soekarno naar 
onafhankelijkheid had De Hoop Scheffer 
begrip. Er onmiddellijk aan toevoegend 
dat we alle dingen in de context van de 
tijd moeten zien, waarin ze gebeuren. 
'Dat gold ook voor het hebben van kolo
nies,' meent hij. 'Dat neemt niet weg dat 
de souvereiniteitsoverdracht een noodza
kelijke stap was die mogelijk eerder had 
moeten plaatsvinden.' Terugblikkend ziet 
de diplomaat zijn post in het nieuwe 
Indonesië als een goede start in het bui
tenland. 

De jonge De Hoop Scheffer dacht eind 
van de jaren veertig al vooruitstrevend 
over dergelijke zaken. Hij stelde zich toen 
als een wat linkse liberaal op. Wie hem 
over de huidige politieke zaken hoort 
praten, die hem nog zeer ter harte gaan, 
komt tot de conclusie dat die vrijdenken
de kijk op de wereld hem al die jaren is 
bijgebleven. 

Kruisraketten 
Ook zijn laatste diplomatieke jaren 
waren hectisch en buitengewoon boei
end. Acht jaar- tot medio 1989- bekleed
de hij de functie van Permanent 
Vertegenwoordigerbij de NAVO. 
'Het waren de jaren van de kruisraketten. 
Mijn diplomatiek handelen werd daar
door vrijwel geheel bepaald. In Brussel 
was het mijn taak om duidelijk te maken 
voor welke interne politieke problemen 
de Nederlandse regering zich in die tijd 
zag gesteld. In Den Haag moest ik dan 
vertellen hoe men in NAVO-verband 
tegen het Nederlands beleid aankeek. Ik 

door Hans de Bie; foto: Theo Meijer 

Jaap de Hoop Scheffer kan terug kijken op een rijke diplomatieke carriè

re. Liefst veertig jaar in dienst van Buitenlandse Zaken. 

Zijn interessante loopbaan wordt in feite gemarkeerd door twee histo

risch schokkende gebeurtenissen waarbij De Hoop Scheffer als diplo

maat nauw was betrokken. Die vielen samen met het begin en het 

einde van zijn loopbaan in de Buitenlandse Dienst. 

Bij zijn start in 1949 was hij namelijk gedetacheerd op de Nederlandse 

ambassade in Jakarta tijdens de souvereiniteitsoverdracht. 

Aan het einde van zijn carrière in 1989 als Permanent 

Vertegenwoordiger bij de NAVO, waarbij de plaatsing van kruisraketten 

in Nederland door veellandgenoten als een omstreden zaak werd 

beschouwd. 

had aan twee kanten een uitlegtaak.' 
Jaap de Hoop Scheffer kijkt met voldoe
ning op zijn Brusselse NAVO-post terug. 
Zijn contacten toen met onder andere 
premier Lubbers, Buitenlandse 
Zakenminister Van der Broek en met 
Defensieminister De Ruiter noemt hij 
voortreffelijk. Evenals met de mensen in 
zijn eigen partij. 'Ik ben toen ook bij de 
WD-leiders Nijpels en Voorhoeve aan 
het uitleggen en toelichten geweest.' 

Mensenrechten 
Als voorzitter van de partijcommissie 
Buitenlandse 
Zaken/Ontwikkelingssamenwerking is De 
Hoop Scheffer in de gelegenheid om nog 
steeds de politiek praktisch te volgen. 
Onderwerpen als "vrede en veiligheid", 
"bevordering democratie en mensenrech
ten", "bevordering welvaart" en "duurza
me ontwikkeling" hebben nog steeds zijn 
volle aandacht. 
Vanuit die vrijwel dagelijkse betrokken
heid formuleert hij duidelijk zijn menin
gen over actuele ontwikkelingen in de 
politiek. Zoals over de mensenrechten. 
Hij vindt dat men zich ook moet afvra
gen of men het economisch minder 
bedeelde deel van de bevolking van zo'n 
land niet benadeelt. 'Mensenrechten 
moeten wel altijd bespreekbaar blijven, 
ook met een land als de Chinese 
Volksrepubliek,' meent De Hoop Scheffer. 
'Dan kun je een afweging maken hoe je 
je als handelspartner van zo'n land moet 
opstellen.' 

Voortbordurend op dit onderwerp: 'Het is 
niet zo dat je de produkten van een land 
waar de mensenrechten niet goed zijn 
geregeld helemaal niet meer moet kopen. 
Dan verbreek je het contact met dat land 
en kun je niets meer bijdragen aan een 
verbetering van die ongewenste situatie. 
Maar natuurlijk gaat men ook niet de 
produkten kopen van arbeiders die in 
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werkkampen zitten. 
In mijn periode zijn de mensenrechten 
een heel belangrijke dimensie van het 
buitenlands beleid geworden, ook op eco
nomisch gebied.' 
Gelukkig zijn de tijden voorbij dat bui
tenlandse leiders zich konden verschuilen 
achter het argument dat mensenrechten 
moesten worden beschouwd als een bin
nenlandse aangelegenheid waarmee bui
tenstaanders zich niet hadden te bemoei
en. 
Met enige humor verhaalt de oud-diplo
maat over het bezoek dat de toenmalige 
minister Max van der Stoel aan zijn 
ambtgenoot Gromyko in de Sowjet-Unie 
bracht. De Hoop Scheffer vergezelde de 
minister als ambassadeur in algemene 
dienst. Van der Stoel bracht de mensen
rechten ter sprake. De Hoop Scheffer 
hoort Gromyko nog zeggen: 'I have seen 
your words, haven spoken to me, but I 
have not heard what you have said.' 

Spanningshaarden 
De periode van de koude oorlog 
beschouwt hij als voorbij. Hij zegt: 'Het 
staat vast dat de Russische Federatie niet 
meer dezelfde rol kan gaan spelen als 
destijds de Sowjet-Unie, omdat daar een 
enorme desintegratie aan de gang is. 
China zal een heel grote politieke rol 
gaan vervullen. Ook economisch. Kijk 
maar hoe een stad als Shanghai wordt 
gerenoveerd en opgebouwd. Ik verwacht 
dat toekomstige conflicten meer van 
"lokale" aard zullen zijn.' 
Natuurlijk ontgaan ook de oud-ambassa
deur de oorlogshandelingen in Oost
Europa niet. 'Er zijn te veel spannings
haarden in de wereld,' constateert hij. 
'Maar als men reële politiek voert en tij
dig die spanningen onderkent, zie ik de 
politieke toekomst niet al te pessimistisch 
tegemoet.' Via Internet wordt De Hoop 
Scheffer in zijn Haagse flat van het 
wereldnieuws op de hoogte gehouden. 
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Politieke keus 
In 1973 werd Jaap de Hoop Scheffer lid 
van de WD. Dat was toen het kabinet
Den Uyl regeerde. 'Je moet als diplomaat 
je ~at terughoudend opstellen bij het 
bekendmaken van je politieke keus, 
maar onder Den Uyl gebeurden dergelijk 
gortige dingen dat ik openbaar een poli
tieke voorkeur moest uitspreken.' Het was 
toen niet verwonderlijk dat de WD hem 
vroeg zijn kwaliteiten te benutten voor de 
partijcommissie Buitenlandse Zaken. 
'Ik vond toen dat ik dat aan mijn minis
ter Van der Stoel moest melden. 
Kenmerkend voor zijn persoon was dat 
hij hiertegen geen enkel bezwaar had.' 
Van der Stoel was één van de acht minis
ters van Buitenlandse Zaken die De Hoop 
Scheffer heeft gediend. De anderen 
waren: Stikker, Beyen, Luns, Schmelzer, 
Van der Klaauw, Van Agt en Van den 
Broek. De loopbaan van De Hoop 
Scheffer is erg gevarieerd geweest. hij 
heeft posten bekleed in Jakarta, Athene, 
Baghdad en enkele Golfstaatjes, Parijs, 
Jeruzalem, Bonn en Brussel. Ook was hij 
enkele jaren reizend ambassadeur in 
algemene dienst, werkzaam als chef van 
de directie Europa op het ministerie van 
Buitenlandse Zaken en een aantal jaren 
particulier secretaris van minister Luns. 
In 1949 door Stikker beëdigd, sloot Jaap 
de Hoop Scheffer zijn imponerende loop
baan in 1989 onder Van den Broek af. 
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OOCUM ENT ATlECENTHUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN 

Zij staan in de startblokken om het oktoberoffensief te 
beginnen. De voorbereidingen voor de bliksemactie 
ledenwerving zijn in volle gang. Onze propagandisten 
bereiden zich in het hele land voor om onze liberale partij 
door ledenwerving een nog steviger fundament te geven. 
Op de achterpagina treft u alle gegevens, waaronder tien 
argumenten om lid te worden. Iedereen kan aan de slag. 
Frits Bolkestein en Willem Hoekzema rekenen op u! 

Mr. Benk Korthals 
heeft de politiek met 
de paplepel 
ingegoten gekregen. 
Nog steeds kan hij 
zich echter verbazen 
over wat wel en wat 
niet het nieuws 
haalt. Van 
pitbullspecialist tot 
vice-fractievoorzitter 

< < ' ~ ""'! ~!"'-I • ,_"- • r• -._ ~~~-

IN MEMORIAM GIJS VAN AARDENNE 

Op 10 augustus stierf het liberale 
Eerste-Kamerlid en oud-vicepre
mier drs. G.M.V. van Aardenne. 
Een herdenking 

STADSPROVINCIES, HOE VERDER? 

4 Na de referenda in 
Rotterdam en 
Amsterdam ontstond 
een politiek vacuum 
over de vorming van 
stadsprovincies. De 
bewoners van de twee 
steden lieten met een 
zeer grote meerderheid 
nadrukkelijk 'nee' 
horen. Hoe nu verder? 
Die vraag legden wij 
voor aan de 
Rotterdamse VVD
wethouder Herman van 
den Muijsenberg. 

---------
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EN VERDER .... 

- alle cursussen van de Haya van 
Somerenstichting 

- aanmeldingsmogelijkheid voor 
de J OVD-VVD topkadercursus 

- het hoofdbestuur in nieuwe 
samenstelling, plus de 
portefeuilleverdeling 

- ELD-congres te Stockholm in 
teken van 
intergouvernementele 
conferentie 

- column voorzitter Willem 
Hoekzema 

- column Frits Bolkestein 



Het nieuwe hoofd-
bestuur van de WD 
Dit is het VVD-hoofdbestuur in zijn nieuwe samenstelling. 

Eerste rij van links naar rechts: Wil de Vrey- Vringer, Hans 

'!an Baaien, Roos B@_é-Rijnders, Willem Hoekzema.,. Miep 

Bregman-Kaaks, Rolf Haafkens. Daarachter staan Mark 

Rutte, Ton van Voskuilen, fan Korffen Frans Breukers. 

(inzet) Ruud Sandberg. 

D e voornaamste taken van de afzon
derlijke leden zijn: 

Willem Hoekzema, voorzitter 
- voorzitter, algehele leiding 

politieke contacten met fracties 
- in- en externe communicatie 
- zorg voor voorlichting vanuit de partij 
- coördinatie inhoudelijke discussie korte 

en lange termijn 
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- curator T eldersstichting 

Rolf Haafkens, ondervoorzitter 
- plaatsvervanger van voorzitter 
- talentmanagement 
- positieve actie 
- plaatsvervangend waarnemend alge-

meen secretaris 

Jan Korff, penningmeester 
- financieel beheer van de partij 
- adviserend bestuurslid van de bestuur-

dersvereniging 

Hans van Baaien 
- internationaal secretaris 
- coördinatie van de organisatorische 

activiteiten in de partij op internatio-
. naal terrein 

- Midden- en Oost-Europaprogramma 
- lid van de raad van de ELDR 
- bestuurslid Liberale Internationale 

Roos Baljé-Rijnders 
- coördinatie jongerenbeleid 
- voorzitter Landelijke Commissie 

Jongerenbeleid 
- betrekkingen met de JOVD 
- oplossen organisatorische problemen 

in afdelingen en centrales in Zuid
Holland, Drenthe en Zeeland 

Miep Bregman-Kaaks 
- schriftelijke informatiestromen binnen 

de partij 
- voorzitter redactieraad Vrijheid & 

Democratie 
- coördinatie ouderenbeleid 
- oplossen organisatorische problemen 

in afdelingen en centrales in 
Groningen, Friesland en Flevoland 

Frans Breukers 
- ledenwerving en ledenbehoud 
- oplossen van organisatorische proble-

men in afdelingen en centrales in 
Gelderland, Noord-Brabant en 
Overijssel 

Mark Rutte 
- propaganda en campagnes 
- in- en externe communicatie 
- voorzitter van de Landelijke 

Propaganda Commissie 
- viering van het 50-jarig bestaan van de 

WD 

Ruud Sandberg 
- inhoudelijke discussie lange termijn 
- partijcommissies 
- adviserend lid van de partijraad 

Ton van Voskuilen 
- vorming en scholing 
- voorzitter van de Landelijke Commissie 

Vorming en Scholing 

Wil de Vrey-Vringer 
toezicht op voortgang statuten en 
reglementen 
inhoudelijke discussie lange termijn 
adviserend lid partijraad 
oplossen van organisatorische proble
men in afdelingen en centrales in 
Utrecht, Noord-Holland en Limburg 
curator Teldersstichting 
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Benk Korthals 

VAN PITBULLSPECIALIST 
TOT VICE-FRACTIE· 
VOORZITTER 
door Ernst van Splunter 

22 augustus 1994 is voor Benk Korthals een 
bijzondere datum. Niet alleen omdat op die 
dag het Paarse kabinet werd beëdigd maar 
ook omdat toen een nieuwe fase in zijn poli
tieke carrière begon. Op die dag volgde hij 
namelijk Hans Dijkstal op als vice-tTactie
voorzitter van de WD in de Tweede Kamer. 
Een jaar na aantreden reden genoeg om 
daar eens bij stil te staan. Benk Korthals 
komt al sinds zijn jeugd op het Binnenhof. 
Zijn vader was in de jaren vijftig en zestig 
kamerlid en van 1959-1963 vice-premier in 
het kabinet De Quay. 'Ik haalde mijn vader 
wel eens af en ging dan wel eens op de 
publieke tribune zitten luisteren. Romme en 
Drees hebben toen veel indruk op mij 
gemaakt'. Over zijn vaste 
Kamercommissievoorzitterschap, justitie, 
zijn advocatenkantoor, bridgen, zeilen en de 
verandering van werken die het vice-voorzit
terschap met zich meebracht. 

Pitbull-specialist 
'Het vice-voorzitterschap kwam niet 
helemaal uit de lucht vallen. Ik wist dat 

~· ····~·········· ~··· ·~··· -als de WD in het kabinet zou komen, 
Hans Dijkstal, Robin Linschoten en 
Annemarie Jorritsma uit de fractie zou
den verdwijnen. Dat betekent dat je 
ervaren mensen ziet verdwijnen. Omdat 
ik toch al een flink aantal jaren 
Kamerlid was en ook al lid van het frac
tiebestuur lag het in de rede dat ik in 
aanmerking kwam Hans Dijkstal op te 
volgen.' 
Sinds 1982 combineert Benk Korthals 
zijn kamerlidmaatschap met de advoca
tuur. Het ondervoorzitterschap van de 
fractie brengt met zich mee dat hij meer 
tijd in Den Haag doorbrengt en te allen 
tijde bereikbaar moet zijn. 'Ik moet daar
over zeggen dat in de loop der jaren de 
werkzaamheden op het advocatenkan
toor stelselmatig zijn verminderd. Ik doe 
bijna geen zaken meer. Het kost gewoon 
teveel tijd. Ik richt me meer op de advie
spraktijk en de interne organisatie van 
de maatschap. Een gelukkige bijkomstig
heid is dat de wetgevingsarbeid in de 
vorige kabinetsperiode veel meer om het 
lijf had dan nu. Hirsch Ballin haalde 
vreselijk veel overhoop. Dat betekende 
heel veel werk. Ik overdrijf niet. Zo zijn 
de Algemene Voorwaarden van het 
Nieuw Burgerlijk Wetboek herzien. Dat 
is zeer omvangrijk geweest. Het bizarre is 
dat ik in dezelfde week dat daarover 
gedebatteerd werd, samen met Wim Keja 
vragen stelde over pitbull-terriërs die 
gemuilkorfd moesten worden. Omdat 
Keja op reis was, werd ik ineens de pit
bull-specialist van de Kamer. De kranten 
stonden er vol van. Eén vragenreeks was 
dat. Een halfuur werk. De vele maanden 
werk die in de Algemene Voorwaarden 
zaten, betekenden zegge en schrijve zes 
regels tekst in NRC-Handelsblad'. 

Benk Korthals 

Klankbord 
Niet iedereen heeft een goed beeld van de 
rol van de vice-fractievoorzitter. Die func
tie brengt heel veel taken met zich mee. 
Benk Korthals:'Naast plaatsvervanger 
van de fractievoorzitter ben je zijn voor
naamste klankbord. Op organisatorisch 
terrein is er veel te doen: welk Kamerlid 
doet welke portefeui~~~,,.~i~ -~~~!!. ~Y.t;r. -~~n _ 
bepaald onderwerp vragen, het leiden 
van de stemmingen. Ook word je na ver
loop van tijd een praatpaal voor de frac
tieleden. Het vergaderen kost veel tijd: 
coördinatorenoverleg, fractiebestuur, 
fractievergadering, bewindsliedenoverleg, 
soms Torentjesoverleg. In tijd gemeten 
ben ik nu meer bezig met de organisato
rische zaken dan mijn inhoudelijke 
onderwerpen. Dat vind ik overigens niet 
erg, want ik was wel toe aan een nieuwe 
dimensie van het Kamerlidmaatschap. 
Per saldo ben ik niet meer tijd kwijt aan 
het Kamerlidmaatschap. Ik houd dus 
nog voldoende tijd om te bridgen, een 
hobby waaraan ik het laatste jaar hèel 
veel plezier aan heb beleefd en om te zei
len. Wat me dwars zit is dat ik een beetje 
een mooi-weerzeiler dreig te worden. 
Vroeger ging ik pas zeilen als het wind
kracht vijf was. Nu ga ik niet meer zeilen 
als het windkracht drie is'(lacht). 

Defensie 
Een andere dimensie in het Kamerwerk 
van Benk Korthals is het voorzitterschap 
van de vaste kamercommissie voor 
Defensie. Een bijzondere functie, want 
normaal gesproken is het niet wenselijk 
dat de voorzitter van de commissie 
dezelfde politieke kleur heeft als de 
bewindslieden van het departement. 
'Het heeft ook niet mijn voorkeur', zegt 
Benk Korthals, 'maar in de buitenland
hoek koos de PvdA voor de commissie 
Buitenlandse Zaken en wilde het CDA 
een jaar geleden Elco Brinkman voor 
Antilliaanse en Arubaanse Zaken. Toen 
kon het niet anders geregeld worden dat 
de WD Defensie zou krijgen. Ik zou in 
deze periode meer defensie-onderwerpen 
gaan doen. Ik zat al in de vaste kamer
commissie en het lag dus in de lijn dat ik 
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dit voorzitterschap kreeg.' 
In de afgelopen zomer was het ministerie 
van Defensie bijna dagelijks in het nieuws. 
De blauwhelmen die in Srebrenica in het 
nauw zaten zorgden voor een gespannen 
situatie. Hoe heeft Benk Korthals deze 
periode beleefd? 'Ik ben in juli een paar 
keer in de bunker geweest. Dat heeft veel 
indruk op mij gemaakt. Ik vind trouwens 
dat Joris Voorhoeve het goed heeft gedaan. 
In die periode heb ik zo nu en dan contact 
met hem gehad. Hij heeft ons goed geïn
formeerd. Die contacten zijn overigens 
dualistisch van aard. Het feit dat hij lid 
van de VVD is mag geen rol spelen. Daar 
hoort ook bij dat je informatie die de 
bewindslieden verstrekken, indien moge
lijk, zo spoedig mogelijk naar de partijen 
doorgeeft. Wat je ook moet afwegen is of je 
de Kamer van reces terugroept om te ver
gaderen. Ik had hiervoor een onbeperkt 
mandaat van de commissie gekregen. 
Naar aanleiding van Srebrenica is dat ook 
gebeurd'. 

Justitie 
Bij de kabinetsformatie werd duidelijk dat 
de erfenis van het vorig kabinet zwaar 
drukte op de financiële ruimte van de 
nieuwe coalitie. Met pijn in het hart moest 
Korthals dan ook vaststellen dat er minder 
middelen beschikbaar kwamen voor poli
tie en justitie dan hij wenselijk achtte. 
Maar, 'de urgentie voor criminaliteitsbe
strijding is er nog steeds', zo zegt de vice
fractievoorzitter met grote stelligheid. 'Je 
kun! overigens ook aan criminalite~tsbe
strijding doen door beter om te gaan met 
de middelen die je hebt. Dat gebeurt nu in 
deze kabinetsperiode, nog onvoldoende, 
maar er zit voOluitgang in. Wij wachten 
nu met spanning de parlementaire enquê
te af. Wat ik wel constateer is dat politie en 
justitie er met meer zelfvertrouwen tegen
aan gaan. In de vorige periode zaten poli
tie en justitie elkaar te verwijten dat ze het 
allemaal verkeerd deden. Ik geloof dat de 
neuzen nu veel meer in dezelfde richting 
staan. Wat dat betreft heb ik dus goede 
hoop dat het een stuk beter zal gaan'. 
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OUDE VVD· 
AFFICHES 
GEZOCHT 
In het kader van de inventarisatie van de 
door de WD en haar voorloopsters uitge
geven affiches, worden oude affiches 
g"ezocht van de verschillende landelijke 
liberale partijen uit het verleden. Met 
name: 
-De liberale Staatspartij 
-De Vrijzinnig-Democratische Bond 
-De Partij van de Vrijheid 
-De affiches uit de jaren 1948-1970 van 
de WD. 
Indien u in het bezit bent van deze affi
ches en deze voor inventarisatie wilt aan
melden of- en daar hopen wij een beetje 
op - zou willen afstaan - wordt u verzocht 
contact op te nemen met drs. Lucas M.H. 
Osterholt, algemeen secretariaat WD, 
Postbus 30836, 2500 GV Den Haag. 
Telefoon: 070- 361 30 14. 
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Op 8 maart jongstleden brachten 
bijna 1,6 miljoen Nederlanders 
hun stem op de WO uit. Daarmee 
werd de WO de grootste partij en 
zij is dat sindsdien ook in de opi
niepeilingen gebleven. Die popu
lariteit zorgt ook voor een aan
was van nieuwe leden. Dit jaar 
hebben al bijna 3000 mensen zich 
aangemeld als lid van de WD. 
Maar dat is mede gezien het 
natuurlijke verloop niet voldoen
de voor een partij die de ambitie 
heeft ç>m bij de volgende 
Kamerverkiezingen als grootste 
partij uit de stembus te komen. 

Wat de WO nodig heeft is meer 
nieuwe leden. Mensen die bij
voorbeeld actief willen worden in 
bestuurlijke of politieke functies. 
Mensen die het beleid waar de 
WO voor staat, mede willen 
bepalen. Mensen die het lidmaat
schap van de WO beschouwen als 
een nuttige aanvulling op hun 

maatschappelijke carrière. Of mensen die 
lid worden omdat zij de WO moreel en 
financieel willen steunen, zodat de WO 
nog beter in staat is haar ideeën en 
standpunten uit te dragen. Kortom: er 
zijn vele goede redenen om nu lid van de 
WO te worden. 

Op 30 september aanstaande gaat de 
grote ledenwerfactie van start. Een actie 
die alleen maar een succes kan worden 
als u er aan meewerkt. U bent de ambas
sadeurs van de WD. U kent de mensen in 
uw omgeving die u over kunt halen om 
lid te worden van de WD. Maak deze 
mensen lid zodat we nu een stevige basis 
kunnen leggen voor het succes bij de vol
gende verkiezingen. Wij rekenen op uw 
medewerking. 



Stadsprovincie Rotterdam 
nog niet 
mislukt 
door Johan Hommes, foto: Joop Reyngoud 

Door de uitslag van het referen

dum in juni van dit jaar, waarin 

de bevolking van Rotterdam zich 

uitsprak tegen de vorming van 

een stadsprovincie, is het de 

vraag wat nu te doen in de regio 

Rotterdam. Deze vraag is voorge

legd aan Herman van den 

Muijsenberg, WO-wethouder in 

Rotterdam en als zodanig nauw 

betrokken bij de regiovorming. 

I k denk niet dat de stadsprovincie is 
mislukt. Zowel in de regio als in de 

gemeenteraad van Rotterdam wordt nog 
steeds gedacht: We moeten iets doen. Er 
moet een provincie komen op de schaal 
zoals de bedoeling was, ondanks het 
besluit van de meerderheid van de 
gemeenteraad om de uitslag van het 
referendum te respecteren. Een besluit 
waar ik mij bij neerheb gelegd. 
De problemen zijn door het referendum 
niet verdwenen. Problemen die te maken 
hebben met de ontwikkeling van de 
haven en bijvoorbeeld op het milieuter
rein. Die kunnen alleen worden opgelost 
op regionale schaal. De grote vraag is nu 
welke weg leidt tot een oplossing. Uit de 
uitslag van het referendum valt af te lei
den dat de tegenstanders zich vooral heb
ben laten leiden door de bezwaren tegen 
de opsplitsing van de gemeente 
Rotterdam.' 

Den Haag nu aan het woord 
'Ik denk dat er meer nodig is om tot een 
oplossing te komen dan alleen maar het 
afzien van de voorgenomen splitsing. Ik 
kijk nu heel scherp in de richting van 
Deh Haag, omdat ik denk dat het nu 
daar moet gebeuren. In Rotterdam is een 
soort adempauze ingelast. Er is een com
missie ingesteld, de commissie van de 
toekomst, die in september moet rappor
teren over welke modellen denkbaar zijn 
en waar de marges liggen. Het college 
van burgemeester en wethouders stelt 
zich tot die tijd terughoudend op. De eer
ste signalen van de commissie duiden er 

overigens op dat zij voor een regiobe
stuur kiest. 
Na het rapport van de commissie moet 
binnen de Rotterdamse coalitie politiek 
overleg plaatsvinden. Er is immers een 
nieuwe situatie ontstaan, ook binnen de 
coalitie die vorig jaar had afgesproken 
dat er een stadsprovincie zou komen. 
Daarnaast moet de VVD-raadsfractie, 
waar ik deel van uitmaak, terug naar de 
eigen achterban om te zien wat die ervan 
denkt, hoe de marges daar liggen. Er is 
daarbij, denk ik, geen misverstand dat de 
stadsprovincie er moet komen. Ook in 
onze achterban zit waarschijnlijk het 
grootste probleem in het voortbestaan 
van de gemeente Rotterdam, het idee dat 
Rotterdam verloren zal gaan bij een 
bestuurlijke herindeling van de stad. Ik 
vind dat overigens een discutabele stel
lingname. Rotterdam gaat helemaal niet 
verloren, slechts de juridische vormge
ving verandert. Het resultaat van het 
politiek overleg zal een nieuw hoofdstuk 
moeten zijn in het college-akkoord over 
de regiovorming en de stadsprovincie. In 
die fase moeten er knopen worden door
gehakt. Dan pas ook bepaal ik definitief 
mijn politieke positie. Tot die tijd denk ik 
dat het beter is om aan tafel te zitten om 
het proces mede te beïnvloeden en een zo 
goed mogelijk resultaat te behalen. 
Daarbij ga ik er van uit dat de gemeente 
Rotterdam haar standpunt heeft bepaald 
voordat de Kamer het debat voortzet.' 

Geen provincie-nieuwe stijl 
Van den Muijsenberg: 'De Kamer gaat in 
het najaar verder debatteren. Als Den 
Haag zou besluiten de opdeling van 
Rotterdam toch door te zetten, en dat 
recht heeft men, dan verwacht ik dat de 
raad en het college tot in hoogste instan
tie zullen zeggen: dit kan niet, gelet op de 
uitslag van het referendum en het besluit 
van de raad daarover. 
Ik denk dat de gedachte van Johan 
Remkes geuit tijdens het Kamerdebat 
over stadsprovincie in juni jl. om de pro
vincie Zuid-Holland op te waarderen tot 
provincie-nieuwe stijl, waaraan de 
gemeente Rotterdam bevoegdheden zou 
moeten afstaan, geen goede zaak is. Je 
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Herman van den Muijsenberg 

legt dan een aantal cruciale bevoegdhe
den voor deze regio ver weg in het pro
vinciehuis te Den Haag. Ik vind dat een 
lapmiddel en niet meer dan dat. Wat ik 
in het Kamerdebat heel teleurstellend 
vond was dat de Kamer, ook onze fractie 

waar is gekozen voor de ontwikkeling 
van mainports als de haven van 
Rotterdam en Schiphol. Daar hoort een 
passende bestuurlijke vormgeving bij 
waaraan de Kamer mede een belangrijke 
bijdrage moet leveren, aangezien zij als 
medewetgever een grote verantwoorde
lijkheid draagt.' 
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Mevrouw mr. Anke M. 

van Blerck-Woerdam (51) 

is in juni beëdigd als 

Tweede-Kamerlid voor de 

WD. Anke van Bierek 

die toch geen fan is van het referendum, volgt Dick Dees op, die de 

opzij ging voor een referendumuitslag. overstap naar de Eerste 

Dat had anders gekund. De Kamer, gelet Kamer maakte. Haar werkterrein zal onder ande-

op haar eigen verar;J;"M'Çf!~ç\E(,!m<h~~g1)J,ÇI,c;l, ...... re Y.9.1JfS!J!f.~ondheicf,_l/l!fd_zjjf!. ct/1.~_o_rt(VWS) en 

veel straffer moeten aangeven: de regio Sociale Zaken & Werkgelegenheid bestrijken. Zij 

krijgt de tijd tot 1 januari 1996, is men er was voorheen wethouder te Tilburg belast met 

dan niet uit, dan vullen wij als Kamer de Sociale Zaken en Volksgezondheid. Na de laatste 

zaak zelf in. Nu heeft de Kamer een heel raadsverkiezingen kreeg zij de wethoudersparte-

divers beeld opgeleverd van mogelijke feuille Onderwijs, Sport en Gezondheidszorg. 

oplossingen. Dat doet de zaak geen goed. 
In feite heeft de Kamer haar positie in 
het debat over de reorganisatie van het 
binnenlands bestuur aanzienlijk ver
zwakt door een referendum te omarmen, 
waardoor straks bij iedere gemeentelijke 
herindeling dit soort processen plaatsvin
den. Iedere gemeente die nog geen refe
rendumverordening heeft, zal heel snel 
zorgen dat hij er een krijgt. Immers de 
Kamer wijkt ervoor. 

Ik hoop en verwacht dat Hans Dijkstal 
behoorlijk stelling zal nemen tegen een 
referendum in dit soort situaties. 
Als dat niet gebeurt dat zitten regering en 
parlement in een absoluut onmogelijke 
positie om nog iets van de reorganisatie 
van het binnenlands bestuur waar te 
maken. De Kamer kan het zich niet ver
oorloven zich opzij te laten zetten, daar 

De heer L.J.L. Lyklema (49) is met ingang van 1 

augustus 1995 benoemd tot waarnemend burge-

meester van Ruinerwold. Hij was tot 18 april 

jongstleden lid van Gedeputeerde Staten van 

Friesland. In Ruinerwold is hij de opvolger van de 

W~-er R.S. Hofstee Holtrop. 

Met ingang van 16 augustus 1995 is mevrouw 

A.C. Hommes benoemd tot burgemeester van 

Valkenburg. Mevrouw Hommes is oud-wethouder 

van Alphen aan den Rijn. 

Tot burgemeester te Maarn is mevrouw drs. M. 

Burgman benoemd. Zij wordt op 16 september 

geïnstalleerd als de opvolgster van de WO-ster 

mevrouw A. Stigter-Huising, die op 1 september 

1995 met pensioen ging. Mevrouw Burgman was 

wethouder van Amersfoort. 

PARTIJRAAD 30 SEPTEMBER 
Op zaterdag 30 september aanstaande 
vindt de traditionele Prinsjesdag partij
raad plaats. Tijdens deze partijraad zul
len woordvoerders van de Tweede
Kamerfractie reageren op de plannen 
van het kabinet voor het komende jaar, 
zoals die op Prinsjesdag zijn gepresen
teerd. Na de inleidingen van de 
Kamerleden bestaat gelegenheid tot dis
cussie. 
Deze openbare partijraad wordt gehou-

den in 't Spant, Dr. A. Kuyperlaan 3 te 
Bussum. Aanvang 10.30 uur. 

Aansluitend aan deze partijraad vindt 
tijdens een grote manifestatie de start 
van de grote ledenwerfactie plaats. 

~/ 

De volledige agenda van deze partijraad 
kunt u opvragen bij het algemeen secre
tariaat, telefoon: 070 - 361 30 61. 



BESLUITEN VAN DE 48STE 
JAARLIJKSE ALGEMENE 
VERGADERING 
(96ste Algemene vergadering) op 19/20 mei 
1995 te Ede 

1 De algemene vergadering nam kennis van 
het conform artikel 18.3 der statuten uitge
brachte Jaarverslag over 1994. 

2 Tot leden van het stembureau voor vrijdag 
19 mei werden benoemd: 
de heer H. Koevoets te Bergen op Zoom 
(voorzitter) 
mevrouw C.A. den Baars te Burgh
Haamstede (Westerschouwen) 
de heer J.P. van der Meulen te Heerlen 

Tot leden van het stembureau voor zater
dag 20 mei werden benoemd: 
mevrouw J.C. van Dijk te Middelburg 
de heer M.J.N. Schaap te Driebergen 
de heer H.A. van Sluys te Rotterdam 

3 Tot leden van de Notulencommissie (art. 
46 huishoudelijk reglement) werden 
benoemd: 
-de heer J.W. Prins te Capelle aan de IJssel 
- de heer ir. W.M. Geluk te Doorwerth 
- de heer mr. Th. E. Korthals Altes te Doom 

4 Besloten werd het (huishoudelijk) voorstel 
van de kamercentrale Leiden (briefnum
mer 817752) met betrekking tot de verkie
zing van een algemeen secretaris conform 
het advies van het hoofdbestuur over te 
nemen, waarbij het hoofdbestuur toezegt 
rond de 49ste jaarlijkse algemene vergade
ring van 1996 met een voorstel te komen. 

5 Besloten werd het (huishoudelijk) voorstel 
van de kamercentrale Zeeland (briefnum
mer 817747) afte wijzen, onder gelijke 
toezegging door het hoofdbestuur, nader te 
onderzoeken op welke wijze de begroting 
en de daarmee samenhangende beleids
plannen kunnen worden behandeld en 
vastgesteld. 

voeging van een nieuwe tekst bij agenda
punt 4 (beleid hoofdbestuur) onderdeel A3 
werd verworpen. 

15 De rekening en verantwoording alsmede 
het jaarverslag van de penningmeester 
over 1994 ingevolge art. 18.3 der statuten 
werden goedgekeurd. Het hoofdbestuur 
werd decharge verleend voor het gevoerde 
financiële beleid. 

16 Tot leden van de Commissie van Drie ter 
voorlichting van de algemene vergadering 
bij de behandeling van de rekening en ver
antwoording van de penningmeester over 
het jaar 1995 (art. 30.2 der statuten) wer
den benoemd: 
- de heer A. van Hulst te Oss 
-drs. R.B. Pier te Tietjerksteradeel 
-drs. J.R.A. Raasveld te Amsterdam 

met als plaatsvervangende leden: 
-mevr. l.E.J. Muys te Heerlen (herbenoe
ming) 
-mevr. mr. M.Th.M. Tangel te 's
Gravenhage (herbenoeming) 
-de heer H.W. van Weeren te Voorhout 
(benoeming) 

17 Besloten werd een telegram te zenden aan 
Hare Majesteit de Koningin waarin de 
VVD haar trouw en aanhankelijkheid aan 
Hare Majesteit en haar huis betuigt. 

18 Besloten werd een telegram te zenden aan 
de heer G. Verhofstadt te België, waarbij 
de liberale zusterpartij succes toegewenst 
werd bij de verkiezingen. 

19 Besloten werd een telegram te zenden aan 
Zijne Koninklijke Hoogheid prins 
Bernhard, waarin hem een spoedig volle
dig herstel werd toegewenst. 

20 Besloten werd het aantal hoofdbestuursle
den te bepalen op 11, het statutair bepaal

CURSUSSEN HAYA VAN 
SOMERENSTICHTING 
NAJAAR 1995 
Hieronder treft u aan een overzicht van de cursussen die bij de Haya van 
Somerenstichting zijn aangevraagd. Voor opgave en/ of meer informatie kunt u contact 
opnemen met de genoemde contactpersoon. Indien u vragen heeft of meer informatie 
wenst over Vorming & Scholing kunt u contact opnemen met de Haya van 
Somerenstichting, tel.nr. 070-361 30 10. U wordt dan te woord gestaan door Petra 
Ginjaar of Susanne Meijers. 

KC TILBURG 
Dhr. G. Koeken 
Palestrinastraat 13 
5144 XJ Waalwijk 
04160-39247 

Presentatietechniek I! 
19 & 23 september 

Discussietechniek I! 
10 & 14 oktober 

Liberalisme I! 
17 & 21 oktober 

afdeling Brussel: 
Liberalisme I 
11 november 

11 & 25 november 
Presentatietechniek I 

KC GELDERLAND 
Mw. mr. E. Hovenkamp 
Rhienderinklaan 3 
7231 DA Warnsveld 
05750-21191 

Liberalisme I 
8 september 

Presentatietechniek I 
15 & 16 september 

Public Relations 
22 & 23 september 

Discussietechniek I 
29 & 30 september 

Liberalisme I! 
8 & 9 september 

PR-cursus 
15 & 16 september 

Mediatraining 
23 september 

Liberalisme I 
30 september 

KC HAARLEM 
Mw. A. W.f. Luijben 
Badhuislaan 6 
1402 ST Bussum 
02159-10266 

Presentatietechniek I! 
8 & 9 september 

Mediatraining 
9 september 

Liberalisme I! 
15 & 16 september 

Presentatietechniek I! 
6 & 7 oktober 

Discussietechniek I 
6 & 7 oktober 

Discussietechniek I 
27 & 28 oktober 

Presentatietechniek I 
27 & 28 oktober 

KC UTRECHT 

KC FRIESLAND 
Mw. M. Mantanus-Jongstra 
Elzewal1 
9203 LR Drachten 
05120-11750 

Seminar Gemeenteraad 
30 september 

Discussietechniek I 
20 & 21 oktober 

Liberalisme I 
23 november 

KC OVERIJSSEL 
Mw. P.M. Baarslag-de Mönnink 
Klinkerweg 3 
7772 SJ Hardenberg 
05232-62523 

Basiscursus Europa 
16 september 

Milieu 
3 oktober 

Liberalisme I 
24 oktober 

Discussietechniek I 
17 & 18 november 

KC GRONINGEN 
Dhr. H. Dijkstra 
Noorderstraat 96 
9611 AM Sappemeer 
05980-91123 

de minimum aantalleden (art .. 23 .. 2. van ... w •• • KC U 'EN.. HAAG .... w. 

de statuten). Dhr. drs. M. W.C. U do 
Mw C. Veenendaal-Gloudemans 
eauwenhoven 5210 

Seminar Gemeenteraad 
30 september 

Tevens werd door het hoofdbestuur toege
zegd met een voorstel te komen om de 
behandeling van begroting en beleidsplan 
in de toekomst op een geschikte wijze en 
plaats te doen plaatsvinden. 

6 Besloten werd het voorstel van de afdeling 
Oegstgeest (briefnummer 817749) over te 
nemen en conform het advies van het 
hoofdbestuur te komen tot een gedachten
wisseling over de liberale visie op langere 
termijn, in samen- werking met de Prof. 
Mr. B.M. Teldersstichting. 

7 Het voorstel van de afdeling Hilversum 
(briefnummer 817745) werd aangenomen, 
waarbij besloten werd een themadag te 
wijden aan de energiepolitiek in relatie tot 
de eindigheid van fossiele brandstoffen. 

8 Besloten werd het voorstel van de afdeling 
Hilversum (briefnummer 817745) te ver
werpen. 
Naar aanleiding van dit voorstel, zegde 
het hoofdbestuur toe de evaluatie van de 
reglementen zo spoedig mogelijk aan te 
pakken. 

9 Besloten werd twee voorstellen van de 
afdeling Hilversum (briefnummer 817745) 
met betrekking tot het landelijk asielbeleid 
en met betrekking tot het vreemdelingen
vraagstuk te betrekken bij het beleid van 
de VVD-Tweede Kamerfractie. 

10 Besloten werd in de vacature van voorzit
ter van de commissie van Beroep (conform 
art. 32 statuten) te benoemen de heer 
W.J.A. van den Berg te Diever. 

11 Besloten werd het meerjaren-beleidsplan 
van het hoofdbestuur over te nemen.· 
Tevens werd het beleidsplan 1995-1996 
geaccordeerd. 

12 Besloten werd de moties van de afdeling 
Brussel met betrekking tot het stimuleren 
van de internationale activiteiten aan te 
nemen (en toe te voegen bij de onderdelen 
A9 en B Illa van de beleidsnotitie). 

13 Besloten werd het amendement van de 
afdeling Ede niet aan te nemen (agenda
punt 4, B IV, Vorming- en Scholing). 

14 Het amendement van de afdeling 's
Gravenzande met betrekking tot de toe-

21 Benoemd tot secretaris van de organisatie 
werden verklaard: 
-mevrouw W.M.C. de Vrey-Vringer te 
Nieuwkoop in vacature I 
- mevrouw R. Baljé-Rijnders te Marurn in 
vacature I! 

22 Na stemming werd gekozen als secretaris 
van de organisatie 
-mevrouw J.M. Bregman-Kaaks te Roden 
in vacature III 
(274 van de 523 uitgebrachte geldige 

stemmen) 

23 Besloten werd de toegezonden prioriteiten
punten uit de notitie van de commissie 
Bestuurlijke Organisatie te accorderen, 
waarbij met name aandacht gevraagd 
werd voor de positie van de partijraad. 

Namens het hoofdbestuur, 

drs. L.H.M. Osterholt 
adjunct -secretaris. 
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Gevers Deynootweg 1046 A 
2586 BX Den Haag 
070-3549917 

Mediatraining 
22 september 

Bestuurderscursus 
21 oktober 

KC LEIDEN 
Mw. M.E.R. de Vos van Steenwijk 
Wittenburgerweg 124 
2244 CG Wassenaar 
01751-78929 

Liberalisme I 
18 september 

Presentatietechniek I 
22 & 23 september 

Liberalisme I 
24 oktober 

KC DORDRECHT 
Dhr. M. Graasman 
Haven22 
3143 PC Maassluis 
01899-17568 

Basiscursus Europa 
30 september 

Discussietechniek I 
13 & 14 oktober 

KC AMSTERDAM 
Dhr. E. Sinke 
Sloterkade 52 D 
1058 HG Amsterdam 
020-6153961 

3703 ER Zeist 
03404-57371 

Introductiecursus nieuwe 
leden 
13 september 

Introductiecursus nieuwe 
leden 
23 september 

Gemeentefinanciën 
23 september 

Discussietechniek I voor jon
geren 
29 & 30 september 

Liberalisme I 
2 oktober 

Ruimtelijke Ordening 
5 oktober 

Liberalisme I! 
13 & 14 oktober 

Introductiecursus nieuwe 
leden 
28 oktober 

Workshop V&S functionaris
sen 
28 oktober 

Bestuurderscursus 
4 november 
Bijeenkomst voor voorzitters 
16 november 

Introductiecursus nieuwe 
leden 
20 november 

Discussietechniek I 
20 & 21 oktober 

Liberalisme I 
23 november 

KC DRENTHE 
Mw. J. Schipper 
Middendorp 21 
7754 MA Wachturn 
05241-1960 

Discussietechniek I 
20 & 21 oktober 

Liberalisme I 
23 november 

KC LIMBURG 
Mw. G.L. Versteegh-Weijers 
Vrijheidslaan 7 
6141 BN Limbricht 
046-527584 

Liberalisme I 
21 september (jongeren) 
28 oktober (nieuwe leden) 

KC FLEVOLAND 
Dhr C. Kerkhof 
Molenrak 3 
3891 EK Zeewolde 
03242-2110 

Workshop Actief Besturen 
24 & 25 november 
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JOVD·VVD TOPKADERCURSUS Meer informatie en/ of opgave over en 
voor deze cursus krijg je tot 1 november 
aanstaande bij: 

Media 
9 & 10 december 1995 te Kampen 

Begin december organiseren de JOVD en 
de WD weer een Top kadercursus (TKC) 
voor jongeren tot 30 jaar. 
De TKC is een cursus die meer 'body' 
heeft dan een gemiddelde cursus. 
Als thema is dit keer een 'invloedrijk' 

5 

item gekozen: media. Aan de hand van 
een aantal stellingen zal een centrale 
vraagstelling worden uitgewerkt. Plenaire 
inleidingen door deskundigen, discussie 
in werkgroepen, presentatie en debating 
zijn slechts enkele voorbeelden van wat 
tijdens dit weekeinde wordt behandeld. 
De cursus wordt afgesloten met een 
debatingwedstrijd. 

WD Algemeen Secretariaat, Petra Ginjaar 
Postbus 30836 
2500 GV Den Haag 
tel.nr. 070-361 30 12. 

Wij zullen je vragen een aanmeldingsfor
mulier in te vullen, op basis waarvan 
selectie zal plaatsvinden. De cursusprijs is 
f 100,-. 

11 
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Putting citizens first 
( Burgers komen op de eerste plaats) 

door Marcel Gerritsen 

Het congres van de ELD, de partij van Europese Liberaal-Democraten, stond deze zomer in het 

teken van de Intergouvernementele Conferentie (IGC). Deze IGC zal in december 1996 worden 

gehouden en zich concentreren op de herziening van het Verdrag van Maastricht. Het motto 

van het congres was 'De burgers komen op de eerste plaats'. 

Ter voorbereiding had de WO een aantal amendementen op de themaresolutie ingediend die 

tijdens het congres werden besproken. De lokatie van het ELD-Congres was dit keer het statige 

gebouw van de Rijksdag in Stockholm, volgens de Zweden zelf'het Venetië van het Noorden'. 

Stockholm trad als gastheer op omdat in Zweden dit jaar voor het eerst verkiezingen voor het 

Europees Parlement zullen worden gehouden. Het was de Zweedse Liberale partij, de 

Folkpartiet Liberalerna, er daarom alles aan gelegen om een succesvol congres te organiseren. 

De WO kwam met een grote delegatie naar het congres. Naast onze zes Europarlementariërç, 

gaven ook de WO-Tweede-Kamerleden Henk van Hoof, Hans Hoogervorst en Frans Weisglas 

acte de présence plus de senatoren Henk Talsma en Wim van Eekelen. De delegatieleiding was 

wederom in handen van Hans van Baaien, internationaal secretaris, en Kees Hoving. 

VVD en D66 

D e Nederlandse liberale delegatie 
bestond niet alleen uit de WD, 

maar ook ui(Q66-ers, __ die zi~h in het ... 
Europees Parlement bij de ELD-fractie 
hebben aangesloten. De twee 
Nederlandse delegaties deelden overigens 
niet altijd dezelfde standpunten. 

In zijn openingsspeech waarschuwde 
ELD-voorzitter Willy de Clercq dat bij de 
inwoners van Europa onbegrip bestaat 
over het doel en de wijze van functione
ren van Europa: 'Er ligt een belangrijke 
taak voor de bestuurders om goed te lui
steren naar de problemen die zich voor
doen in Europa en daar ook efficiënt mee 
om te gaan. Alleen op die manier zal het 
vertrouwen in Europa kunnen worden 

anded~elangrijk aandachtspunt betrof 
volgéns. · · ge Clercq het democratische 
gehalte \l'an.IÏ~t Europees bestuur. 
'De mg.~fit ~afihet Europees parlement 
moet worden vergrooÓm daar waar 
mogelijk moet b~sluitlV;~r:rn.lilg worden 

:·:g:f:d~~.cenJtraliseerd'~'à:Ïd1#devoorzitter 
·u. ·--··:::-':::·:·. 

uu.u."' ....... o, < ) 

verwac n het lid-
van de Eurç:i ie: 'De 

met de 'Europes~ Unie zal 
vruchten afwerpen. Niet 

vrede en veilig
de eco-

Cruciale positie ELD 
De voorzitter van de ELD-fractie in het 

Europees Parlement, de WD-er Gijs de 
Vries, sprak bij aanvang van zijn speech 
zijn vertrouwen uit dat de liberale fractie 

,.....ln .. het Europees parlement l:J_innenkort 
met tenminste twee nieuwe leden uit 
Zweden zal worden versterkt. Een uit
spraak die op een enthousiaste reactie 
van het congres mocht rekenen. De libe
rale fractie-voorzitter sprak vervolgens 
met gepaste trots over de cruciale rol die 
de ELD speelt in het Europees parlement. 
Een rol die minder te maken heeft met de 
omvang van de liberale partij dan met 
haar kwaliteit. DeELDis voor de sociaal
democraten en christen-democraten een 
onmisbare coalitiepartner. 
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Als belangrijke punten van Europees 
beleid noemde hij onder meer de aanpak 
van de werkloosheid en de bestrijding 
van racisme. Echter ook met betrekking 
tot andere Europese zaken moet de ELD 
duidelijke standpunten innemen. Over 
de Franse atoombom-proeven merkte 
Gijs de Vries op dat een meerderheid van 
de ELD-fractie tegen deze proeven is. Dat 
zou later trouwens ook blijken tijdens de 
stemming over een resolutie die hierop 
betrekking had. 

Putting Citizens First 
Met betrekking tot de resolutie, tevens 
motto van het congres 'Putting Citizens 
First', benadrukte Paddy Ashdown, de 
politiek leider van de Britse Liberal 
Democrats, dat we realistische verwach
tingen van Europa moeten hebben: 'Een 
evenwichtig Europa is nog niet bereikt en 
zal ook niet op heel korte termijn worden 
gerealiseerd.' 
Al bladerend door een geschiedenisboek 
dat in het jaar 2005 zal worden uitgege
ven schetste hij een beeld van Europa en 
de problemen waar ons continent de 
laatste jaren van dit millennium mee zal 
worstelen, zoals de oorlog in Bosnië en de 
strijd in Rusland. Ook de anti-Europese 
houding van de Conservatieve partij in 

het Verenigd Koninkrijk mocht uiteraard 
in zijn verhaal niet onvermeld blijven . 
Naast deze obstakels waren er echter ook 
structureel positieve ontwikkelingen waar 
te nemen. Volgens Paddy Ashdown is het 
totstandkomen van de EMU daar een 
heel belangrijk voorbeeld van. 
De voormalige minister van 
Buitenlandse Zaken van Denemarken, 
Uffe Ellemann-Jensen, bepleitte een gro
tere samenhang in en stabiliteit van het 
Europese veiligheidsbeleid. Maar ook de 
NAVO moet volgens hem worden ver
sterkt. 
Oud-WEU-Secretaris Generaal en thans 
senator Wim van Eekelen sprak over het 
belang van een samenhangend veilig
heidsbeleid. Voorts stelde hij dat 'geza
menlijke acties op het terrein van de vei
ligheid mogelijk én noodzakelijk zijn. 
Daarnaast is ook solidariteit onmisbaar. 
Landen zullen niet verplicht moeten wor
den om soldaten te leveren, maar zij zul
len daartoe op basis van solidariteit moe
ten besluiten.' 

Controle misdaadbestrijding 
Op het gebied van Justitie en interne 
aangelegenheden schonk Heide Schmidt, 
de aanvoerster van het Oostenrijkse 
"Liberales Forum", bijzondere aandacht 
aan het aspect van de opsporingsmetho
des bij de internationale misdaadbestrij
ding en aan de noodzakelijke unanimi
teit bij het asielbeleid. 
Europarlementariër Jan Kees Wiebenga 
on,ggr~t~JJI19.~ c!iJ Y..~r.t\.gglg:q_gg:ggc!.t:lll<t§ .. 
het belang van democratische controle 
bij de bestrijding van de internationale 
misdaad en het Europese asielbeleid. 
Overigens uitte hij in dat kader enige kri
tiek op de Zweedse Europees commissa
ris: 'Internationale misdaad kan niet op 
nationaal niveau worden bestreden en 
moet altijd gebeuren onder democrati
sche controle'. 

Resoluties 
Na de inleidende verhalen was het woord 
vervolgens aan het congres dat enkele 
resoluties behandelde. De themaresolutie 
"Putting Citizens First" werd als eerste aan
genomen. In deze Resolutie spreekt de ELD 
zich uit voor verdergaande integratie van 
Europa. Ten behoeve van deze integratie 
die veel voordelen zal bieden aan de inwo
ners van Europa acht de ELD een demo
cratische hervorming van de Europese 
organen en hun besluitvormingsmecha
nismen noodzakelijk. De VVD-delegatie 
wist op een aantal belangrijke punten een 
meer realistisch getinte toonzetting van de 
resolutie te bewerkstelligen. 
Ook werden nog twee andere resoluties 
aangenomen. Het betrof hier de resolu
ties "Fighting Fraud" en "Creating 
Employment, Improving 
Competitiveness". Door een stabiel wette
lijk kader, belastingverlaging om de aan
trekkelijkheid van arbeid te vergroten, 
een flexibele arbeidsmarkt en door het 
verlichten van administratieve lasten 
voor in het bijzonder het midden- en 
kleinbedrijf zal de doelstelling van 15 
miljoen nieuwe banen in Europa gereali
seerd moeten kunnen worden. 
Naast deze algemene resoluties ter voor
bereiding op de IGC, werd ook een aan
tal "Urgency Resolutions" aangenomen. 
Deze betroffen ondermeer het vredespro-



ces in Noord-Ierland en de humanitaire 
actie in het voormalig Joegoslavië. 

Ook een Resolutie over de voortdurende 
oorlog in Bosnië kon niet uitblijven. 
Daarin sprak de ELD zich uit voor een 
krachtig Europees optreden met als doel 
een snelle beëindiging van de oorlog. De 
ELD stelt in dat kader tevens dat indien 
de huidige activiteiten geen vruchten 
afwerpen, de VN-troepen moeten worden 
teruggetrokken en het wapenembargo 
moet worden opgeheven. 
Na een vurige en emotionele discussie 
over met name deze "Bosnië Resolutie" 
werd als laatste onderwerp van dit con
gres de benoeming van een nieuw ELD
bestuur besproken. 
Na vele jaren met enthousiasme leiding 
te hebben gegeven aan de ELD kwam 
een einde aan het voorzitterschap van 
Willy de Clercq. Hij werd opgevolgd door 
de Deen Uffe-Ellemann Jensen die gelijk 
na zijn aantreden oudvoorzitter Willy de 
Clercq tot ere-voorzitter van de ELD 
benoemde. 

Het congres werd afgesloten met de 
gebruikelijke persconferentie alsmede de 
verplichte fotosessies van de delegaties. 
Naast een foto van de volledige delegatie 
van WD en D66, werden deze delegaties 
ook afzonderlijk voor het nageslacht ver
eeuwigd. 'De eigen identiteit blijft en 
mag toch best worden getoond', aldus 
één van de delegatieleden. 
Na drie dagen de lokatie te zijn geweest 
voor Europese liberale besluitvorming, 
keerde de rust in Stockholm terug. 
Binnenkort zal Zweden door de verkiezin
gen voor het Europees parlement opnieuw 
in het middelpunt van de Europese 
belangstelling staan. Hopelijk kunnen de 
Zweden hun historische betekenis voor het 
liberalisme ook nu waar maken. 
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De komende WD partij-uitzendingen op televisie 
hebben plaats op: 
-vrijdag 8 september op Nederland 3 van 21.52-
21.55 uur; 
-dinsdag 26 september van 22.54 - 22.57 uur op 
Nederland 2; 

-dinsdag. 10 oktober voor het laatste journaal op 
Nederland 1; 
-woensdag 25 oktober op Nederland 1 van 19.52-
19.55 uur. 

De WD radio-uitzendingen zijn elke veertien 
dagen te horen op de vrijdagen in de oneven 
weken van 17.50- 18.00 uur op Radio 5. Te begin
nen op vrijdag 15 september. 

VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID 
EN DEMOCRATIE 
De WD-fractie van het Europees Parlement, bestaande uit 6 leden, 
biedt ruimte voor indiensttreding van: 

VERBIN Dl NGSFUNCTIONARISNOORLICHTER MN 

Taken: 
* Persvoorlichting Brussel, Straatsburg, Den Haag 
* Verbindingsfunctie tussen WD-Eurofractie en Nederlandse politiek 
c.q. samenleving 

Functie-eisen: 
* Enige jaren ervaring op het gebied van voorlichtingen/of journalis-

tiek 
* Aantoonbare belangstelling voor politieke vraagstukken 
* Praktische, flexibele instelling 
* Affiniteit met de liberale beginselen 
* Bekendheid met het Qebruik van moderne telecommunicatiemidde

len, zoals E-mail, strekt tot aanbeveling 
* Bereidheid tot reizen (Brussel, Straatsburg, Nederland) 

Arbeidsvoorwaarden: 
* Salariëring is afhankelijk van leeftijd, opleiding en ervaring 
* Vestigingsplaats nader overeen te komen 

Voor nadere informatie kunt u contact opnemen met mevrouw 
G. Rutgers of mevrouw E. Esveld, telefoon 070- 364 74 47 (WD-fractie 
Europees Parlement) 

Uw schriftelijke sollicitatie vergezeld van een curriculum vitae kunt u tot 
22 september a.s. richten aan de coördinator van de WD-Eurofractie, de 
heer J.G.C. Wiebenga, Postbus 11712, 2502 AS Den Haag. 

Drie voorzitters bijeen. v.l.n.r. VVD-voorzitter Willem Hoekzema, 
Gijs de Vries, voorzitter van de Liberale en democratische fractie in het 

Europees Parlement en de voorzitter van het EP, Klaus Hänsch 

SPECIALITEITEN RESTAURANT 

"Het Kasteel van Rhoon" b.v. 

AA 
t~4lrt ·'' . . 

Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 
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In augustus had de regeringscoalitie 
PvdA-WD-066 haar eerste regerings
jaar achter de rug. Wat leverde dat 
jaar op? Allereerst de beloofde lasten
vermindering per 1 januari 1995; dan 
het terugdringen van het financie
ringstekort. Verder duidelijke en snelle 
besluiten over de Betuwelijn, de nieu
we snelweg in Zuid-Limburg en de uit
breiding van Schiphol. Zaken waar 
jarenlang over was gesproken. Met 
deze en vele andere beslispunten is de 
politiek voor de burger weer wat door
zichtiger geworden doordat de besluit
vorming niet langer in wandelgangen 
of in achterkamertjes tot stand komt, 
maar- waar het hoort- in de plenaire 
vergaderzaal van de Tweede Kamer 

We zijn er natuurlijk nog lang niet. Dit 
is pas het begin. Ik ben trouw geble

ven aan ons motto: Duidelijkheid, durf en 
daadkracht. 
U hebben wij nodig als toetssteen voor ons 
liberaal beleid. Nu onze partij bij de laatste 
verkiezingen als grootste uit de bus kwam, is 
het hoog tijd ook ons ledental te vergroten. 
Alleen op basis van veel actieve leden die met 
ons hun ervaring en kennis delen, kunnen wij 
uitgroeien tot een breedgedragen liberale 
volkspartij. 

Nu duidelijk blijkt dat de WD op veelsympa
thie bij de kiezers kan rekenen, wordt het tijd 
ook nieuwe leden te oogsten. Meer leden 
geeft de partij de kans een groter kader op te 
bouwen en tot een hechtere financiële basis 
te komen, die nodig is voor de opleiding voor 
de vele partij-politieke en bestuurlijke func
ties. 

Uit een enquête die vorige maand werd gepu
bliceerd, blijkt dat de belangstelling in de poli
tiek bij de jongeren sterk is gegroeid. Zij kun
nen voor een paar tientjes lid worden. Wij zul
len hen graag in onze gelederen begroeten. 
Dat geldt natuurlijk ook voor andere leeftijds
categorieën. Iedereen, die het liberalisme een 
warm hart toedraagt, is in onze club van harte 
welkom. 
Op de achterpagina leest u ons 'oktoberoffen
sief' ter uitbreiding van het ledental. 
U, die (allang) lid bent van de WD, vraag ik 
mee te werken aan de groei van onze partij! 



Zij gaan met vele andere VVD-propagan
disten aan de slag. Met u samen kan dit 
oktober-ledenwerfoffensief een geweldig 

succes worden. Deze propagandisten zijn er 
klaar voor, u ook? 

startschot ledenwerfactie 
GROTE MANIFESTA· 
TIE 30 SEPTEMBER 
Op zaterdag 30 september aanstaande 
vindt in theater 't Spant te Bussum een 
grote manifestatie plaats. Tijdens een wer
velend programma wordt het startschot 
gegeven voor de grote ledenwerfactie. 

Het afwisselende programma van deze 
manifestatie bestaat uit talkshows met 
tal van VVD-prominenten zoals Hans 
Dijkstal, Annemarie Jorritsma en Erica 
T erpstra, een speech van Frits Bolkestein 
en natuurlijk een swingend optreden van 
Gordon. Ook komt een aantal nieuwe 
leden aan het woord en bestaat alle gele
genheid om informeel met de aanwezige 
bewindslieden en parlementariërs van 
gedachten te wisselen. 

Deze grote manifestatie begint om 13.30 
uur en is gratis voor iedereen toeganke
lijk. 

GROTE VVD· 
EVENEMENTEN 
Tijdens de landelijke ledenwerfactie zul
len verschillende bijeenkomsten worden 
gehouden ter ondersteuning van deze 
actie: 

30 september: grote openbare manifes
tatie met o.a. Frits Bolkestein, Hans 
Dijkstal, Annemarie Jorritsma en Erica 
Terpstra. 

theater 't Spant 
Dr. A. Kuyperlaan 3 
Bussum 
aanvang 13.30 uur 

2 oktober: grote bijeenkomst met Frits 
Bolkestein en Gerrit Zalm . 

café-restaurant Westerbouwing 
Westerbouwing 1 
Gosterbeek 
aanvang 19.30 uur. 

13 oktober: Afsluitende bijeenkomst van 
de werkbezoeken van de Tweede 
Kamerfractie aan ondernemingen in het 
MKB 

te Breda 

4 november: Landelijke jongerendag 
De Efteling 
Kaatsheuvel 

(Persoonlijke uitnodigingen volgen) 

Daarnaast vindt een groot aantal spreek
beurten van VVD-Tweede-Kamerleden 
plaats. Voor informatie hierover zie uw 
regionale of lokale mededelingenblad. 

OVERZICHT CONTRI· 
BUTIE EERSTE LID· 
MAATSCHAPSJAAR 
Nóg een argument om VVD-sympathi
santen te bewegen nu lid te worden. 
Nieuwe leden betalen in het eerste jaar 
slechts de helft van de normale contribu
tie. 
In het eerste lidmaatschapsjaar betalen 
nieuwe leden: 

geboortejaren: contributie: 
1972 t/m 1995 f 15,--
1969 t/m 1971 f 30,--
1968 t/m 1931 f 65,--
1930 of eerder f 30,--
gezinslid/huisgenoot f 17,50 

(m.u.v. afdelingen Rotterdam, 
Amsterdam en Hilversum: deze afdelin
gen hanteren voor sommige contributie
groepen een iets hogere contributie) 

AANMELDING 
NIEUWE LEDEN: 
telefoonnummer 070-36130 60 
of 
antwoordnummer 1877 
2501 WB Den Haag 

Bij schriftelijke aanmelding is een postzegel 
niet nodig. Wél verzoeken wij u om het 
geboortejaar te vermelden in verband met de 
contributie-hoogte. Ook is bij aanmelding 
van een gezinslid/huisgenoot het voor de 
administratie handig dit apart op te geven. 
Er zijn namelijk heel wat gezinsleden/huisge
noten die een zelfstandig lidmaatschap 
nemen voor het totale contributiebedragt 

TIEN REDENEN 
OM LID TE WORDEN 
VAN DE VVD 
1. De VVD neemt het voortouw in de 

politieke discussie 
De grote vraagstukken die de samenle
ving bezighouden zijn door de VVD als 
eerste op de politieke agenda gezet. Wie 
heeft de fraude in de sociale zekerheid 
aan de orde gesteld? Wie heeft als eerste 
het probleem van de criminaliteit onder
kend? Wie heeft het minderhedenvraag
stuk bespreekbaar gemaakt? Wie heeft als 
eerste de noodzaak van forse ombuigin

-gen erkend? HêfàritWoord' op al deze vra~ 
gen is: de WD. Telkens lopen de andere 
partijen uiteindelijk achter ons aan. 
De VVD staat nooit met de rug naar de 
samenleving maar midden tussen de 
mensen 

2. De VVD staat voor een samenleving 
die werkt 

De verhouding tussen werkenden en niet
werkenden is uit balans geraakt. Het 
kabinet probeert nu het evenwicht te her
stellen. Teveel on- en laaggeschoolden 
staan onvrijwillig buiten het arbeidspro
ces omdat hun arbeid te duur is. De VVD 
wil dat veranderen om de banenmachi
nerie op gang te laten komen. De lijf
spreuk van dit kabinet is niet voor niets: 
'Werk, Werk en nog eens Werk!'. De VVD 
is de lobby voor de werklozen 

3. De VVD vindt dat de lasten omlaag 
moeten 

In de vorige kabinetsperiode zijn belas
tingen en premies fors gestegen. De 
Nederlandse burger werkt vanaf 1 janu
ari tot diep in de zomer voor de overheid. 
Al dat geld gaat naar de collectieve sec
tor. Daarom heeft de VVD tijdens de 
kabinetsformatie gepleit voor lastenver
lichting. Negen miljard gulden zal in de 
hele regeerperiode worden teruggegeven 
aan de burger. Dat is nodig want de 
werknemer moet weer het gevoel krijgen 
dat het wat uitmaakt als hij zich inspant. 
Wie hard werkt moet beter worden 
beloond 

4. VVD-beleid is sociaal beleid 
De VVD heeft aan de totstandkoming 
van de verzorgingsstaat bijgedragen. Wij 
hechten aan de sociale bescherming die 
het stelsel biedt. Maar iedereen kan zien 
dat de sociale zekerheid onder zijn eigen 
gewicht dreigt te bezwijken. Wie zijn 
woning niet onderhoudt maakt die rijp 
voor de sloop. Als het sociale zekerheicts
stelsel nu niet wordt herzien, blijft voor 
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de ouderen niets van de toekomst over. 
Wie de AOW overeind wil houden moet 
de sociale zekerheid aanpassen aan de 
eisen van de tijd. Staatsvvcretaris 
Linschoten is volop in de weer deze moei
lijke klus te klaren, zodat de sociale 
zekerheid weer tientallen jaren mee kan. 
Het beste sociale beleid is VVD-beleid 

5. De VVD staat voor bescherming 
van de individuele mens 

Een van de grootste bedreigingen van de 
individuele mens is de criminaliteit. 
Veiligheid is de hoogste vorm van sociale 
zekerheid. De VVD wil geen samenleving 
van winkeliers met honkbalknuppels, 
burgers met pistolen en bange ouderen 
achter de gordijnen. Toegegeven, de VVD 
heeft door de financiële erfenis van het 
vorig kabinet niet bereikt dat er 10.000 
agenten in vier jaar zullen bijkomen. 
Minister Dijkstal en de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer zullen zich blijven inzetten 
voor meer blauw op straat, versterking 
van de rechterlijke macht en meer cellen. 
De VVD staat voor een overheid die 
boeven vangt en niet zedepredikt. 

6. De VVD wil een betere infrastruc-
tuur 

Nederland slibt langzaam dicht. De 
Nederlandse economie lijdt jaarlijks mil
jarden guldens schade door het filepro
bleem. Daarom wil de VVD, met minister 
Jorritsma voorop, een fundamenteel 
debat voeren over de toekomst van de 
infrastructuur en de fileproblematiek 
krachtig bestrijden. Minister Jorritsma 
heeft in haar eerste kabinetsjaar knopen 
doorgehakt: Schiphol, de Betuwelijn, de 
Scheldeverdragen en de aanleg van de A-
73 in Limburg. Maar daarmee zijn we er 
nog lang niet. Als Nederland de komen
de eeuw de concurrentieslag wil overle
ven moet de infrastructuur daarop zijn 
aangepast. Een beter openbaar vervoer is 
hierbij onontbeerlijk. 
De VVD wil dat Nederland mobiel blijft 

7. De VVD is de partij die aan alle 
bestuurslagen meedoet 

De VVD heeft bestuurders op alle 
niveaus. In gemeenten, provincies en ook 
op rijksniveau werken VVD-wethouders, 
gedeputeerden, ministers en staatssecre
tarissen aan de uitvoering van het beleid. 
De VVD hecht aan die band die door alle 
bestuurslagen heen loopt. De VVD heeft 
een netwerk van volksvertegenwoordigers 
en bestuurders in alle bestuurslagen. 
De VVD is geen getuigenispartij maar 
een bestuurderspartij 

8. De VVD is de partij van de integratie 
De VVD wil mensen niet uitsluiten maar 
opnemen in de maatschappij. Wij zijn 
tegen discriminatie. Wij willen dat oude
ren midden in de maatschappij blijven 
staan. Wij willen een volwassen discussie 
voeren over. flexibele pensionering. De 
VVD kiest vóór integratie en tegen segre
gatie. Van legale migranten verwachten 
wij een bijdrage aan onze maatschappij. 
De immigranten mogen van ons ver
wachten dat wij hen daartoe de kansen 
bieden. De VVD bepleit een drieledige 
aanpak: beperk immigratie, bevorder 
integratie, bestrijd discriminatie. 
De VVD wil dat vreemdelingen zo snel 
mogelijk bekenden worden 

9. De VVD is de enige liberale partij 
van Nederland 

Wij staan voor vrijheid in verantwoorde-
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lijkheid. De VVD wil mensen stimuleren 
het beste uit zichzelf te halen. Een ieder 
moet de vrijheid hebben om de leefvorm 
te kiezen die hij of zij wil. Niet alleen het 
gezin, maar ook de alleenstaande is voor 
ons een hoeksteen van de samenleving. 
Het liberalisme gaat uit van het respect 
voor de individuele mens. Wij staan voor 
verdraagzaamheid voor iedereen behalve 
voor de onverdraagzamen. 
De VVD zal die verdraagzaamheid 
altijd blijven bewaken 

10. De VVD heeft haar leden veel te bie-
den 

Door lid te worden van de VVD kan men 
mede de politieke koers van de partij 
bepalen en invloed uitoefenen op alle 
zaken die in de politiek worden beslist. 
VVD-leden spelen niet alleen een belang
rijke rol bij de vaststelling van verkie
zingsprogramma's, zij kunnen ook mee 
beslissen over de samenstelling van de 
verkiezingslijsten. 
Het lidmaatschap van de VVD biedt vele 
mogelijkheden om actief te zijn in poli
tieke en bestuurlijke functies. VVD-bij
eenkomsten vormen een goede gelegen
heid om andere interessante mensen te 
ontmoeten en om een netwerk op te bou
wen. Leden van de VVD kunnen deelne
men aan uiteenlopende cursussen en 
opleidingen, die door de partij worden 
aangeboden ter ondersteuning van hun 
politieke, bestuurlijke en maatschappelij
ke carrière. Natuurlijk ontvangen leden 
ook regelmatig het partijblad, zodat zij 
direct worden geïnformeerd over de 
standpunten en ideeën van hun partij. 
Leden van de VVD kunnen meer met 
hun stem doen 
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Onze gezondheid is ons belangrijkste goed. We worden er vaak 

onverwacht mee geconfronteerd. Het in standhouden of her

krijgen van onze gezondheid staat niet alleen bij ons individueel 

centraal, maar ook in de (para)medische wereld en in de politiek. 

De gezondheidszorg dwingt tot keuzen die vanwege de prijs

kaartjes primair door de politiek worden gemaakt. Patiënt, 

chirurg, Kamerlid en staatssecretaris pakken elk enkele facetten 

op. Dit thema is een kleine verkenning van de gezondheids-en 

welzijnswereld. Met het hart op de juiste plaats. 

10 
SCHIJNWERPERS OP HET MKB 

Zowel de VVD-Europarlementariërs a]s de VVD-Tweede
Kamerfractie besteedden de afgelopen maanden veel 
aandacht aan de mogelijkheden van en de problematiek 
in het Midden- en 
Kleinbedrijf. 
Brussel op Europees 
gebied en de Tweede
Kamerfractie trok en 
masse op werkbezoek 
in Nederland. 
Twee reportages. 
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EN VERDER .... 

'De Eerste-Kamerfractie is niet for
meel maar wel moreel gebonden 
aan het regeerakkoord'. 
Interview met de VVD-voorzitter 
van de Eerste-Kamerfractie, Mr. F. 
Korthals Altes plus de portefeuille
verdeling van de 23 senatoren 

- Aanmelden themadag 
'Energiepolitiek en Milieu', 
Groningen, zaterdag 25 novem
ber 
Aanmelden 'Seminar Lokaal 
Onderwijsbeleid', 25 november 
te Rotterdam 

- LI en VVD, een waardevolle 
verbintenis 

- Doe mee aan de ledenwerfactie 
en help de VVD aan meer leden! 
(Zie bijsluiter en achterpagina) 



door Arno Visser, Lody Pieters, Ernst van Splunter 
en Reny Dijkman 

We toosten erop. Het is ons grootste goed. Wat l~}~r belangrijker in hef':> 
leven dan gezond van lijf en leden te zijn? Na d'&"ogrootste tegenslag -
baan kwijt en financieel aan de grond - rest vaal§1maar een geruststel
ling: je bent tenminste nog gezond. En dat is nilgit een schrale troost! 

H oe waar dat is, blijkt ondermeer uit reclame. 
Commercials laten zien waar mensen bang voor 

zijn, spelen daar op in. Speciale boter, light-produkten, 
unieke bacterie-drankjes: het verkoopt zodra het 
gezondheidsargument klinkt. We zijn bang de goede 
gesteldheid te verliezen, dat weet iedereen die iets wil 
verkopen. We joggen en halen cafeïne uit de koffie met 
maar een reden: een gezond lichaam en een gezonde 
geest te bewerkstelligen. 

Het instandhouden en verbeteren van de volksgezond
heid is ook politiek een belangrijk thema, maar tegelij
kertijd een technisch moeilijk onderwerp. Het speel
veld, de infrastructuur is complex: zorg-aanbieders, 
zorg-verzekeraars en (potentiële) patiënten; academi
sche ziekenhuizen, universiteiten, artsen en chirurgen. 
Je zou kunnen zeggen: als het voor mensen het belang
rijkste in het leven is, dan moet het ook het belangrijk
ste onderwerp in de politiek zijn. De gevolgen van het 
beleid zijn bovendien concreet en tastbaar aanwezig. 
We worden er allemaal vroeg of laat mee geconfron
teerd. Wanneer grootmoeder naar een verpleegtehuis 
moet, of wanneer de kinderen een vervelend hoestje 
hebben. 
Het politieke thema volksgezondheid stelt liberalen dus 
voor vele lastige vragen. Waar ligt het evenwicht tus
sen individuele verantwoordelijkheid en collectieve 
zorgzaamheid? Hoe is het gesteld met de mondigheid 
van patiënten ten opzichte van degenen die hun lot 
medebepalen? Hoe wordt het beleid bestuurlijk vorm
gegeven? Moet er een bepaalde vrijheid zijn om je te 
kunnen vestigen als arts, apotheker of alternatief 
genezer? En natuurlijk gaat de politiek over geld: hoe 
financieren we de boel? Liberalen geloven in de markt 
als efficiënt ordenend principe. Maar garandeert de 
markt de toegankelijkheid wel voldoende? Of moeten 
ziekenhuizen zich toch commerciëler opstellen? 

Sociaalliberaal 
Dit themanummer gaat in op dergelijke vragen. 
Omdat het zo'n breed en veelomvattend onderwerp is, 
concentreren we ons in de breedte om een goed over
zicht te krijgen. Over de praktijk spreken we met hart
en longchirurg prof. dr Tjark Ebels, en met Jan van 
Overveld, voorzitter van de Stichting Nederlandse 
Hartpatiënten. Over de actuele politieke keuzes komt 
het WO-Tweede-Kamerlid Margreet Kamp aan het 
woord. En over de praktijk van het 'paarse' 

VWS. 

orgaan in het 
van dienstverlening vast te stellen. Maar zowel consu
ment (of patiënt) als producent (of arts) krijgt niet wer
kelijk prikkels om de uitgaven in de hand te houden. 
Er is niet een werkelijke markt, want vraag en aanbod 
worden via de overheid op elkaar afgestemd. 

In het regeerakkoord is afgesproken die groei aan uit
gaven te beperken tot 1,3%. Daarop is de ijklijn van 
minister van Financiën, Gerrit Zalm, vastgelegd. Dat 
groeipercentage is een omstreden punt. Doen we dat 
tegen beter weten in om een lastige politiek discussie te 
ontlopen? Is het een boekhoudkundige truc om de uit
gaven er op papier goed uit te laten zien? Of lukt het 
werkelijk de kosten te beperken? Over drie jaar weten 
we meer. 

De uitgaven in de gezondheidssector worden opge
bracht door een ingewikkelde mix van belastingen, 
premies, vermogenstoetsen en andere directe eigen bij
dragen. De meest bekende premie wordt geheven op 
grond van de Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten 
(AWBZ). Ambtenaren hebben weer een eigen systeem, 
maar goed. Men verzekert zich aldus via een systeem 
van inkomensgebonden en nominale bijdragen. Het 
politieke breekpunt ligt juist in de mate van inkomens
gebondenheid. 
Waarom is dat zo ingewikkeld gemaakt? Dat komt 
voornamelijk door de solidariteitsgedachte. Wie meer 
verdient, betaalt meer. Kijk naar het verschil in zieken
fonds en particuliere premies. En nog een andere vorm 
van solidariteit: wie gezond is, wordt geacht solidair te 
zijn met de minder gezonden. Daarom betalen oude
ren aan premies niet wat ze (gemiddeld) kosten. Jonge 
(gezonde, werkende) mensen zijn op die manier soli
dair met oudere (minder vitale, niet-werkende) men
sen, is de gedachte. Maar hoever moet je daarmee 
gaan? Want wanneer er geen directe link tussen 'genie-
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' ''> kbfustviaode AWBZ'gefinancierd. 
wordt dan afgeschaft. Maar daarmee waren de proble
men niet opgelost. In het regeerakkoord staat naast 
het streefpercentage (1,3%) wat betreft groei een passa
ge over 'pakketconvergentie'. Het hart van het politie
ke akkoord van de huidige regering is de convergentie
wet. In bijlage 1' (Volksgezondheid) staat letterlijk: 
"Onder convergentie wordt verstaan: a. het tot stand bren
gen van eenzelfde pakket voor ziekenfondsverzekerden en 
particulier verzekerden in het verplichte deel van de ziekte
kostenverzekering, b. het geleidelijk naar elkaar toegroeien 
van de wijze van premieheffing". 

Met dat laatste, punt b., komt de politieke discussie 
over het evenwicht tussen nominale en inkomensge
bonden premies weer terug. Bovendien schrijft het 
regeerakkoord voor dat voor iedereen een verplicht 
eigen risico van tweehonderd gulden wordt ingevoerd. 
Maar in de media uitten woordvoerders van D66 en 
PvdA daar hun bedenkingen tegen. Nu is een nieuw 
compromis voorgesteld, dat bestaat uit eigen bijdra
gen. Mocht de uitwerking daarvan niet lukken, dan 
valt de coalitie toch terug op het regeerakkoord. 

Papier is geduldig 
Nieuwe plannen worden voorgesteld en tot wet 
gemaakt. Op papier kan het er allemaal mooi uitzien, 
zowel de cijfers als de kwaliteit van de pakketten. De 
totale uitgaven in orde, de koopkrachtplaatjes even
zeer. Papier is geduldig. Maar dan komt het moment 
dat iemand iets mankeert. Dan begint het pas. Kunt u 
zo naar de specialist, of moet de huisarts doorverwij
zen? Hoe lang moet je wachten? Komt de ouderdom 
inderdaad met gebreken en is er een voorziening die 
bij uw situatie past? En kunt u daar terecht? 

Er is nog een andere kant aan de praktijk. Niet minder 
belangrijk dan financiering en verzekering is de ethiek. 
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Jan van Overveld: .. .'laat de verantwoordelijkheid bij het ziekenhuis 
en niet bij de overheid' 

'ZIEKENHUIZEN EN ZORGVERZEKERAARS 
HEBBEN ZORCiVERPLICHTINCi' 
door Lody Pieters, foto: Fer Traugott 

Met ruim 140.000 aangeslatenen is de Stichting 
Nederlandse Hartpatiënten (voorheen de Nederlandse 
Hartpatiënten Vereniging) de grootste patiëntenbelangen
organisatie in Nederland. Duizenden vrijwilligers - veelal 
zelf hartpatiënt - werken dagelijks mee aan een breed scala 
van activiteiten van de Stichting: de Harthulplijn, het blad 
De Hartbrug, reanimatiecursussen, speciale vakanties voor 
hartpatiënten en nog veel meer. 

V oor Jan van Overveld, landelijk voorzitter van de 
Stichting Nederlandse Hartpatiënten, is de oor

zaak van het wachtlijstenprobleem duidelijk. 'De 
vraag is groter dan het aanbod. Maar de infrastructuur 
is in principe toereikend; elk ziekenhuis kan zijn capa
citeit opschroeven. 

• Door te weinig personeel staan 
operatiekamers leeg 

• 
Het probleem is echter de bedrijfsvoering in de gezond
heidszorg. Als ik op een vrijdagmiddag door een zie
kenhuis loop, kom ik weinig personeel tegen. De ope
ratiekamers staan leeg, ook 's avonds. Kostbare appa
ratuur wordt maar een deel van de dag gebruikt.' Van 
Overveld wijst in dat kader op ziekenhuizen in het bui
tenland w'áar in pló"egen gewerkt wordt. Naast eèn gro:' 
tere operatiecapaciteit beschikt men daar vaak over 
een groot beddenbestand met variabele dagprijzen, 
afhankelijk van de zorg die een patiënt nodig heeft. 
Voor herstellende patiënten die geen intensieve zorg 
meer nodig hebben, maar wel een ziekenhuisbed en 
medische hulp, geldt een veellagere dagprijs. 

De voorzitter van de Stichting Nederlandse 
Hartpatiënten is een warm voorstander van een meer 
commerciële aanpak door ziekenhuizen. 'Ziekenhuizen 
moeten met verzekeraars prijsafspraken kunnen 
maken. Een ziekenhuis met operatiecapaciteit kan een 
verzekeraar bij voorbeeld korting geven op een behan
deling en garantie dat de patiënt binnen zes weken 
geholpen wordt. 
Lang wachten is voor een patiënt en zijn omgeving 
afschuwelijk. De herstelperiode duurt daardoor vaak lan
ger en de patiënt belandt in veel gevallen in de WAO.' 

Over de financiële consequenties van de wachtlijsten
problematiek kan Van Overveld kort. zijn. 'Dat is het 
probleem van de verzekeraars. Op het moment dat een 
patiënt een beroep doet op zijn polis moet een behan
deling voor hem toegankelijk zijn. Dan moet een zie
kenhuis niet zeggen: "We hebben al zoveel operaties 
gedaan; wacht u maar een half jaar." Als ik met mijn 
auto naar een garage ga voor een nieuw spatbord zegt 
de garage ook niet: "Sony, ik heb dit jaar al zoveel 
spatborden vervangen; het kan pas over vier maan
den." Een patiënt heeft geen enkele boodschap aan de 
reden van de wachttijd.' 

Namens enkele tientallen patiënten heeft de Stichting 
de afgelopen jaren processen gevoerd om een behan
deling af te dwingen. Maar voordat het zover komt, 
krijgt de patiënt eerst het advies om informatie in te 
winnen over de wachttijd en het ziekenhuis waar de 
operatie moet plaatsvinden. Als de patiënt het niet 
eens is met de wachttijd, moet hij dat met de behande
lend cardioloog bespreken. Heeft dat geen resultaat, 
dan komt de Stichting in actie. Zij gaat na of in het 
betreffende ziekenhuis inderdaad niet binnen zes 
weken geopereerd of binnen vier weken gedotterd kan 

3 

worden. Zo niet, dan wordt er gezocht naar mogelijk
heden in andere Nederlandse ziekenhuizen. 

111 
In principe zou ieder patiënt in 
Nederland geholpen moeten 

worden 

111 
'Sinds wij die wachttijdenregistratie doen, slagen we er 
eigenlijk altijd in om een ziekenhuis te vinden dat bin
nen de aangegeven tijd kan behandelen. Met die infor
matie kan de patiënt naar zijn behandelend cardio
loog,' aldus Van Overveld. Tot een proces komt het 
pas, als een operatie binnen redelijke termijn niet 
mogelijk blijkt. In enkele gevallen geven verzekeraars 
toestemming de patiënt in het buitenland te opereren. 
Van Overveld vindt dit een uiterste noodgreep: 'In 
principe moet een patiënt in zijn eigen regio, of anders 
elders in Nederland geholpen kunnen worden.' 

De Stichting Nederlandse Hartpatiënten is blij met de 
maatregel van minister Borst-Eilers van 
Volksgezondheid afgelopen juni om jaarlijks 16 mil
joen gulden extra uit te trekken voor 650 extra open
hartoperaties. 'Een verademing in politiek Den Haag 
dat zich jarenlang harteloos opstelde,' concludeert de 
redactie van "De Hartbrug". 
Eind april van dit jaar stonden 2244 hartpatiënten op 
de lijst voór een óperatfë:Ván.hen wachtten 658 perso
nen al langer dan drie maanden (soms zelfs negen tot 
elf maanden). De substantiële uitbreiding met 650 
ingrepen tot 14.650 open-hartoperaties per jaar moet 
de wachttijd terugbrengen tot 'slechts' drie maanden. 
'Een goede aanzet, maar nog niet genoeg,' is het com
mentaar van de Stichting. Met de Gezondheidsraad, 
het Landelijk Platform Hartchirurgie Nederland (waar
in ziekenhuizen, patiënten en verzekeraars zijn verte
genwoordigd) en de Nederlandse Hartstichting is zij 
van mening dat een wachttijd van hooguit zes weken 
medisch verantwoord is. Desondanks stelt Van 
Overveld met tevredenheid vast dat de beroepsgroep, 
cardiologen en thorax-chirurgen, zich deze zomer in 
een convenant bereid heeft verklaard mee te werken 
aan een landelijke medische registratie en coördinatie 
van de wachtlijsten. Tevens zal er gewerkt worden aan 
een landelijk geldend protocol voor indicatiestelling. 

111 
Leeftijd mag geen criterium zijn 

bij een medische ingreep 

11 
'Alleen de beroepsgroep, de hartchirurgische centra, 
kan dit goed regelen. Weliswaar onder het toeziend 
oog van de andere twee partijen: de patiëntenorgani
saties en de verzekeraars. Van de andere kant denk ik 
dat die 650 extra operaties de huidige problemen niet 
zullen oplossen. Daarom pleiten wij bij de overheid 
voor de oprichting van een onafhankelijk instituut dat 
de verwijzingen en indicatiestellingen controleert. Het 
komt namelijk voor dat patiënten geopereerd worden 
die ook met bij voorbeeld een dotterbehandeling kon
den worden geholpen. Of dat er bij de indicatiestelling 
discussie is over de leeftijd van een patiënt. Wij zijn 
van mening dat leeftijd geen criterium mag zijn bij 
een medische ingreep. Wel de levensverwachting en 
vooral de kwaliteit van leven van de patiënt.' 

Vergroten van de mondigheid van de patiënt is één 
van de doelstellingen van de Stichting. Overigens con-



stateert Van OveiVeld wel dat de patiënt steeds kriti
scher wordt. 'Het macabere daaiVan is dat degene die 
het hardst roept, het eerst wordt behandeld. Ook voor 
bekende Nederlanders is geen wachtlijst. Daar zijn wij 
dus fel tegen. Het gaat ten koste van de patiënt die 
geduldig thuis zit te wachten, totdat de telefoon gaat. 
In het buitenland zijn er ziekenhuizen die kettingro
kers onderaan de wachtlijst plaatsen: het eigen-schuld
dikke-bult-principe. Een uitermate kwalijke ontwikke
ling.' • Je kunt niet voorspellen hoeveel 

lichaamsdelen volgend jaar 
geopereerd moeten worden 

• Als één van de oorzaken van de huidige problemen 
noemt Van OveiVeld het budgetteringssysteem dat de 
overheid de gezondheidszorg oplegt. 'Je kunt toch niet 
voorspellen, hoeveel harten, knieën of andere 
lichaamsdelen er volgend jaar geopereerd moeten wor
den? Wij als Stichting zeggen: alle noodzakelijke ope-

Prof. dr. Tjark Ebels, thorax-chirurg: 

raties moeten worden uitgevoerd. Lukt dat niet dan 
moet je naar de buren. Wanneer een heup niet in 
Nederland te koop is, dan moet je in België kunnen 
shoppen. Het is in strijd met de Europese wetgeving om 
de gezondheidszorg te laten begrenzen door een lands
grens. Daarom hebben we een bodemprocedure aange
spannen tegen verzekeraars die in hun polis hebben 
staan dat alleen een behandeling in een Nederlands 
ziekenhuis wordt vergoed. Ons inziens moet dat ver
vangen worden door een ziekenhuis in Europa. Ook in 
de gezondheidszorg moet meer grensoverschrijdend 
worden gedacht. Hoewel geen enkele patiënt staat te 
springen om ver van huis behandeld te worden. En in 
Nederland staat de kwaliteit van de gezondheidszorg 
op een hoog peil. Maar als een ziekenhuis per jaar 
2000 harten moet opereren, dan is het toch van de 
zotte dat het maar toestemming krijgt voor 1000? Als 
de overheid het budgetteringssysteem loslaat, ligt de 
verantwoordelijkheid bij het ziekenhuis. Wil het 2000 
operaties doen, terwijl het maar 100 patiënten heeft, 
dan heeft het een probleem. Zo gaat dat in het bedrijfs
leven immers ook?' 

•o1E 9% VOOR CiEZONDHEIDSZORCi 
IS VOLDOENDE' 
door Ernst van Splunter 

Het academisch ziekenhuis in Groningen oogt moderner 
dan ooit. Wie vanuit het Ommeland de stad binnen rijdt, 
kan het complex bijna niet missen: de imposante gevel van 
het grote gebouw springt onmiddellijk in het oog. De ver
bouwing van het ziekenhuis nadert zijn voltooiing. 
Professor doctor Tjark Ebels is hart- en longchirurg bij het 
AZC. Hij spreekt over de gezondheidszorg op basis van 
jarenlange ervaring. Toch is hij niet alleen vanuit de prak
tijk met zijn vak bezig. Tot voor kort reisde hij regelmatig 
naar Den Haag omdat hij lid was van een commissie van 
de Gezondheidsraad. Over wachtlijsten, het budgetterings
systeem, lege operatiekamers, patiëntenvoorlichting en met 
name over orgaandonatie heeft hij een duidelijke mening: 
'Het principe dat bij orgaandonatie in de nieuwe wet wordt 
gehanteerd kost, gewoon veel levens.' 

Prof. dr. Tjark Ebels: .. .'Het principe dat bij orgaandonatie in de nieuwe wet wordt 

gehanteerd kost gewoon te veel levens ... ' 

T jurk Ebels heeft met Margreet Kamp, WO-woord
voerder Volksgezondheid, gecorrespondeerd over 

de orgaandonatie. Ze werden het niet eens. Margreét 
Kamp ging uit van het principe dat dankzij Annelien 
Kappeyne van de Coppello in de Grondwet werd opge
nomen: de onaantastbaarheid van het menselijk 
lichaam. Iemand die niet nadrukkelijk kenbaar heeft 
gemaakt organen te willen afstaan, zou als het aan de 
VVD-fractie zou hebben gelegen geen donor kunnen 
zijn. Ebels denkt hier heel anders over. 'Ik ben zelf direct 
betrokken bij het longtransplantatieprogramma van het 
AZG. Dat programma wordt beperkt door het aantal 
beschikbare donororganen. Dat betekent dat mensen 
doodgaan in plaats van een transplantatie te onder
gaan. Het aantal nu aangeboden donororganen is veel 
te klein. In vergelijking met andere Eurotransplant-lan
den lopen wij schromelijk achter. België, Frankrijk en 
Oostenrijk hebben een betere regeling omdat daar het 
geen-bezwaarprincipe geldt. Ik begrijp de gedachte ach
ter de opstelling van de WO-fractie wel, maar het weegt 
niet op tegen de mensenlevens die het kost. Wij hebben 
een budget voor 20 longtransplantaties per jaar. Er zijn 
niet veel meer dan 20 donoren per jaar ter beschikking. 
Maar er zijn veel meer patiënten die in aanmerking zou
den kunnen komen.' 

• In principe opereren wij 
de hele dag 

• Omdat hij als student-assistent een baantje kreeg op 
het laboratorium dat voor de thoraxchirurgie-afdeling 
bleek te werken, bleef professorEbels bij deze afdeling 
betrokken. 'Voordat ik het wist was ik in opleiding om 
thoraxchirurg te worden. Ik ben nu naast chirurg ook 
manager van de afdeling die naast de thoraxchirurgie 
ook de cardiologie omvat. 
Mijn collega's opereren meer dan ik, omdat zij geen 
bestuurlijke taken hebben. Wij opereren in principe de 
hele dag, wat in de praktijk twee operaties betekent. 
Dat lijkt zwaarder dan het is. Veel handelingen worden 
in de loop der tijd routine. Ik raak van besturen meer 
vermoeid dan van opereren.' 
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111 
In Groningen hebben wij een 

budget voor 1350 open- hartope
raties. Dat is veel te weinig 

111 
Ebels stelt vast dat voor de hartchirurgie het probleem 
van de wachtlijsten altijd aan de orde is geweest. De 
landelijk faciliteiten die voor de hartchirurgie beschik
baar waren, zijn altijd onvoldoende geweest om aan 
de vraag te kunnen voldoen. De hoogte van het 
bedrag wordt bepaald door de verzekeraars die daar 
een budget beschikbaar voor stellen: het zogenaamde 
budgetteringssysteem. 'Wij hebben in Groningen een 
budget voor 1350 open-hartoperaties. Dat is veel te 
weinig. Er is dus een wachtlijst van een jaar voor de 
patiënt die geen spoedindicatie heeft. De minister heeft 
kort na haar aantreden toestemming gegeven voor 
650 extra operaties, maar dat was meer het officieel 
maken van iets dat allang gebeurde. Het heeft dus 
eigenlijk niets geholpen. 
Een mondige patiënt die volhoudt en vaak belt, wordt 
vaak eerder geopereerd, omdat dit nu eenmaallastig 
is. En het is ook waar dat als iemand een bedrijf heeft 
en failliet gaat als hij niet snel geopereerd wordt, voor
rang krijgt. Ik zal ook niet ontkennen dat als de 
Commissaris van de Koningin zich hier meldt, het 
voor hem en voor ons lastig zal zijn hem op de wacht
lijst te zetten.' 

11 
Ik geloof niet in variabele dag-.. pnJzen 

111 
'De kosten die worden gemaakt voor een hartoperatie 
zitten voor een deel in de apparatuur, maar voor het 
overgrote deel in het personeel dat de operaties uit
voert', zegt Ebels. 'Een OK die leeg is zonder personeel, 
kost minder dan een OK met personeel. Er is gewoon 
geld nodig om dat personeel aan te stellen. Ik geloof 
als het om kostenbeheersing gaat ook niet zo in varia
bele dagprijzen. Of je nu tien dagen lang dezelfde prijs 
per dag berekent of aan het begin van de opname een 
hoger bedrag en aan het einde een lagere prijs, de 
optelsom is uiteindelijk gelijk. Het probleem van de 
kosten wordt natuurlijk steeds groter. Wij kunnen 
steeds meer. Dat is ook onze opdracht. Waar meer 
mogelijkheden zijn, worden meer kosten gemaakt. En 
er komen steeds meer oude mensen. Ik heb in een 
commissie gezeten van de Gezondheidsraad. Wij heb
ben rapporten gepubliceerd over de toekomstige 
behoefte aan hartchirurgie. Het is heel eenvoudig. Het 
oudere deel van de bevolking neemt toe. Dat is nu juist 
het deel dat het risico loopt een hartoperatie te moeten 
ondergaan. Het aantal aanvragen zal dus enorm gaan 
stijgen. Nu is de wachtlijst voor de hartchirurgie wel 
een bijzondere. Op de wachtlijst voor een kunstheup 
hoef je niet dood te gaan, op die van de hartchirurgie 
kun je tussentijds overlijden. Het tegenargument is: als 
er meer operaties plaatsvinden, komen er ook meer 
aanvragen. Dat veronderstelt dat wij onze indicaties 
variabel interpreteren. Recent onderzoek op dit terrein 
heeft echter uitgewezen dat die vlieger niet opgaat: 
meer dan 96 o/o van de indicaties voor kransslagader
chirurgie is juist. Een onafhankelijk instituut om goede 
indicaties te waarborgen, is dus onzin.' 

Ebels is van mening dat het bedrag dat aan volksge
zondheid wordt besteed op dit moment toereikend is. 
'Ik denk dat we met de negen procent van het Bruto 
Nationaal Produkt, die we nu aan de volksgezondheid 
besteden geen gek figuur slaan. Het draait om de ver
deling binnen de gezondheidszorg. De vraag is: waar 
geef je wel of niet geld aan uit en waarom. De verde
ling is gebaseerd op historische overwegingen, zonder 



Staatssecretaris Erica T erpstra ontvangt uit handen van de 5-jarige Eveline 
]$:amperman het onderzoeksrapport 'Uw kindje heeft Down's syndroom' 

(foto: ANP) 

dat er een goed plan voor deze tijd tegenover staat. Ik 
pretendeer niet dat ik de oplossing voor de gezond
heidszorg op een presenteerblaadje heb, maar ik vind 
wel dat er in de sfeer van de diagnostiek misschien 
meer gebeurt dan nodig is. Voor één procent meer 
zekerheid worden veel kosten gemaakt. Als ik op een 
röntgenfoto kan zien dat iemand longkanker heeft kan 
ik snel opereren. Dat is niet duur. Maar er kunnen ook 
allerlei onderzoeken worden verricht, zoals MRI en er 
kan een CT -scan worden gemaakt. Dat wordt dan zeer 
kostbaar met uiteindelijk hetzelfde resultaat. In de 
hartchirurgie zijn wij eraan gewend met budgetten te 
werken. Dat gaat zo langzamerhand zeer efficiënt.' 
Aan het eind van het gesprek wil Ebels nog iets kwijt 
over ziekenfondsen. 
'Wat mij dwars zit is dat wij te maken hebben met 
regionale of lokale ziekenfondsen die verschillende pri
oriteiten hebben. Dat betekent dat de wachtlijst in het 
ene deel van Nederland veellanger kan zijn dan in 
een andere regio. Wij weten vaak niet hoe de situatie 
in Maastricht is en de ziekenfondsen stemmen dit 
onderling ook niet af. In die sfeer kan er heel veel ver
beterd worden.' 

Erica Terpstra, staatssecretaris VWS: 

•PROBLEMEN MOETEN VOOR MIJ 
EEN ••GEZICHT'' HEBBEN' 

door Reny Dijkman, foto: ANP 

De invoering van het persoonsgebonden budget en de 
afschaffing van de vermogenstoets voor bejaarden vanaf 
199 7 maken onze staatssecretaris van Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport, Erica Terpstra, tot een gelukkig mens. 
Erica straalt het plezier in haar werk uit. Ze vult haar dagen 
geheel in eigen stijl: 'Ik werk me een slag in de rondte. 
Daarnaast móet ik het land in om daar vanuit de praktijk 
te zien wat er gebeurt. Ik moet met mensen contact hebben 
en niet alleen met rapporten en papieren.' 

T oelichtend: 'De problemen waar ik beleid voor 
moet maken, moeten voor mij een "gezicht", een 

kleur en een geur hebben. Ik moet me erbij betrokken 
voelen en me ermee kunnen identificeren.' 
Erica T erpstra heeft aan het staatssecretariaat van 
VWS duidelijk een eigen invulling gegeven. Haar mak
kelijke benaderbaarheid als Kamerlid zette zij voort op 
het departement. Niet alleen door veel het land in te 
gaan, maar ook door alle mensen die haar schrijven 
nog steeds persoonlijk te antwoorden. 
Als Kamerlid kreeg zij veel brieven van mensen in de 
puree. Als staatssecretaris krijgt ze er nog veel meer. 
Erica: 'Ik vind dat dit een onderdeel is van de dienst
verlenende overheid. Iemand die de moeite neemt een 
brief te schrijven, moet respectvol worden bejegend. 
Die krijgt een antwoord. Het is erg arbeidsintensief, 
maar gelukkig heb ik een medewerkersapparaat dat 
niet alleen zeer kundig is, maar dat ook het vermogen 
heeft zich in te leven in hoe ik het graag zou willen 
hebben. Die brieven worden ook niet in ambtelijk jar
gon beantwoord. Ik merk ook dat mijn ambtenaren 
het echt leuk vinden om op deze manier direct contact 
te hebben met burgers. 
Elke brief die binnenkomt, lees ik en over elk antwoord 
ga ik nog even met mijn pen.' 

Welzijn 
Mensen die de politiek niet of slechts oppervlakkig vol
gen, zien Erica vermoedelijk alleen bij sportevenemen
ten op het t.v.-scherm. 
Maar de meesten weten dat deze staatssecretaris met 
haar warm hart keihard werkt aan Welzijn. 
Zo heeft zij het persoonsgebonden budget op poten 
gezet. Erica: 'Wij willen mensen de keuze geven tussen 
bijvoorbeeld de opname in een verpleeghuis - dus zorg 

in natura - en de mogelijkheid het bijbehorend bedrag 
tot hun beschikking te krijgen, waardoor zij hun eigen 
zorg kunnen inkopen en eigen leven kunnen blijven 
indelen. 
Die vrije keuze is zo ongeveer de kern van het liberalis
me. Overigens hebben wij er heellang over gedaan om 
daartoe de mogelijkheid te vinden. En, eerlijk gezegd, 
ben ik er van overtuigd dat de oplossing die we nu 
hebben gevonden nog niet de uiteindelijke, meest 
ideale vorm is.' 

Persoonsgebonden budget 
Over het principe is ze enthousiast: 'Dit is een zo grote 
doorbraak. Voor het eerst maken nu niet anderen voor 
je uit wat goed voor je is. Dat mag je zelf doen.' 
De mogelijkheid tot een persoonsgebonden budget 
voor de thuiszorg bestaat al. Daarvoor heeft de staats
secretaris in 1995 45 miljoen en voor volgend jaar nog 
eens 40 miljoen extra ingezet. Ook voor de verzorging 
van verstandelijk gehandicapten, waarbij uiteraard de 
ouders of verzorgers het budget beheersen, kan in de 
toekomst worden gekozen. 'Daardoor hoeft een ver
standelijk gehandicapte straks niet meer per definitie 
te worden opgenomen in een instelling. De verzorgers 
kunnen zorgpakketten inkopen,' vertelt Erica T erpstra. 
Zij trekt daartoe 42 miljoen extra uit. 
'Met het persoonsgebonden budget ter vervanging van 
verpleeghuis- of bejaardenoordzorg wordt per 1 janu
ari 1997 begonnen. Dan wordt de financiering van 
bejaardenoorden overgeheveld naar de Algemene Wet 
Bijzondere Ziektekosten.' 

Een van de grootste bezwaren die aan dit systeem 
kleeft, namelijk de enorme administratieve rompslomp, 
kan worden ondervangen door de uitvoering van een 
idee vanGerrit Zalm, minister van Financiën. Erica: 'Je 
maakt een vereniging van budgethouders die alle 
administratie overneemt. Die is het aanspreekpunt voor 
de fiscus, die weet hoe het allemaal moet. Dan blijft het 
budgetbeheer in eigen handen. Dat systeem zou op 1 
januari 1996 moeten ingaan en dat ligt thans voor 
advies bij de Ziekenfondsraad. 'Daarna moet het nog 
door de Tweede Kamer. Er moet dus ontzettend hard 
aan worden getrokken. Ik wil per se dat dit systeem op 
1 januari 1996 in kan gaan. Dus alle juridische kennis 
op dit departement is gebundeld om die vereniging van 
budgethouders voordien op potente zetten.' 
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Vermogenstoets 
De andere absolute doorbraak op welzijnsgebied heeft 
zij samen met minister Borst bereikt door de 
afschaffing van de vermogenstoets voor ouderen die in 
een bejaardenoord moeten worden opgenomen. De 
huidige regeling, die tot 1 januari 1997 van kracht 
blijft, houdt in dat ouderen bij opname in bejaarden
oorden daar het eigen vermogen op f 5000,- na moe
ten interen. Na 1 januari 1997 blijft het eigen vermo
gen buiten schot. Afhankelijk van het inkomen betaalt 
men dan maximaalf 3000,- in zowel de verpleeghui
zen als in de bejaardenoorden. Deze instellingen kos
ten veel meer, maar de extra kosten worden uit de 
AWBZ betaald. Bovendien kunnen dan ook ouderen 
die lang zorg nodig hebben met een persoonsgebon
den budget gaan werken. Ook zij kunnen daardoor -
als zij dat willen - langer in hun eigen vertrouwde 
omgeving blijven. 

Erica Terpstra zegt spontaan: 'Ik heb echt een verruk
kelijk jaar achter de rug. We hebben nu twee structure
le doorbraken gemaakt. Daarnaast is het Elisabeth 
Schmitz (staatssecretaris van Justitie) en mij gelukt om 
de Jeugdhulpverlening goed te stroomlijnen. Ik vind 
het onaanvaardbaar dat probleemkinderen geen toe
komstperspectief krijgen. Je moet in jongeren investe
ren wil je aan een stabiele samenleving werken. In het 
verleden kwamen zij nogal eens tussen de wal en het 
schip terecht.' 

Populariteit 
Erica werd onlangs gekozen tot populairste politicus. 
Vragen daarover maken haar wat stil. Even stopt de 
enthousiaste woordenstroom en zoekt zij ... :'Tja, ik 
vind het enig ... Ik word er ook een beetje verlegen van. 
Het zou echt ontzettend hypocriet zijn als ik zou zeg
gen: "Mwow, het kan me niets schelen." Maar ik reali
seer me heel goed dat vandaag of morgen iets kan 
gebeuren waardoor dat omslaat. Ik zit hier niet om 
populair te zijn en leuke dingen te bedenken. Ik zit 
hier om goed beleid te voeren. Daar horen leuke maar 
ook minder leuke dingen bij. De invullingen van mijn 
bezuinigingen bijvoorbeeld. Ik heb daar erg veel aan
dacht aan besteed omdat ik goede afwegingen wilde 
maken. Maar nu sta ik daar ook voor en uit volle over
tuiging ga ik die bezuinigingen verdedigen.' 
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(zie over dit thema ook de column 
van Margreet Kamp 
op pagina 7) 



Frits Korthals Altes: 

'Eerste-Kamerfractie niet formeel 
wel moreel gebonden aan 

WD-Eerste Kamerfractievoorzitter mr. Frits Korthals Altes 

Mr. Frits Korthals Altes is voorzitter van de grootste fractie 

in de Eerste Kamer: de WD. Door de verkiezingen voor 

Provinciale Staten dit voorjaar kwam de WO-fractie in de 

senaat bijna op dubbele sterkte terug. De van 12 tot 23 

leden doorgegroeide fractie, zei met enige weemoed de 

voormalige riante, maar te krap geworden, fractiekamer 

vaarwel en verkaste naar die van de PvdA. 

Voor Frits Korthals Altes begon weer een nieuwe loopbaan 

in de politiek. Gepokt en gemazeld binnen de WO, als lan

delijk voorzitter, minister van Justitie, Tweede-Kamerlid en 

twee afzonderlijke perioden als Eerste-Kamerlid, nam hij de 

voorzittershamer van David Luteijn over. 

H et verwondert hem niet dat er zo 
veel gekwalificeerd animo binnen 

de partij voor de Eerste Kamer bestond. 
'Die belangstelling van mensen die al 
hun hele leven politiek actief zijn 
geweest, begrijp ik heel goed. Het lid
maatschap van de senaat kan het sluit
stuk zijn van de politieke carrière. We 
doen in de Eerste Kamer het volledige 
parlementaire werk, maar we beperken 
ons tot de hoofdpunten. Dan is het goed 
wanneer zo'n fractie uit mensen bestaat 
met een grote politieke en bestuurlijke 
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regeerakkoord' 
door Reny Dijkman, foto: Theo Meijer 

ervaring. Dat merk ik ook. Onze fractie 
houdt zich mede daardoor graag met de 
hoofdlijnen bezig.' 

Eerste-Kamerleden volledig de verant
woordelijkheid dragen voorwat we doen 
met de wetsvoorstellen die bij ons zijn 
ingediend. Die verantwoordelijkheid 

Advocatenmaatschap mogen we nooit uit de weg gaan.' 
Frits Korthals Altes is voorzitter van de Fijntjes voegt hij er aan toe dat het kabi-
grootste Nederlandse advocatenmaat- net wel rekening zal moeten houden met 
schap Nauta Dutilh. Zijn de functies te de liberale senaatsfractie. 'De WD-fractie 
combineren? kan zowel met de PvdA en D66 maar ook 
'Dat zal de praktijk nog een beetje moe- met de CDA-fractie een meerderheid vor-
ten uitwijzen,' zegt de WD-nestor. 'In men. Dus als de WD-fractie in de Eerste 
ieder geval combineer ik het nu. Eind Kamer tegen een bepaald wetsvoorstel is 
1996 ga ik met pensioen en dan weet ik en het CDA zou er ook tegen zijn dan zou 
in ieder geval zekerdat ik gërioèg tl.jd" " ' 
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dafvoórstèl vernórpe'n"kû:iul.ëii wóréfëii". '" -
voor de Eerste Kamer heb. Daar verheug Men zal dus wel rekening moeten hou-
ik me op. Op het ogenblik heb ik het den met de opstelling van de WO-Eerste-
gevoel dat ik beide functies aankan, Kamerfractie.' 
maar ik moet misschien niet proberen 
dat een heel mensenleven vol te houden.' 
Buiten de periode van zijn ministerschap 
heeft Korthals Altes altijd zijn beroep in 
de advocatuur uitgeoefend. Daarom was 
dat voor hem - toch in hart en nieren 
politiek dier - een ideale combinatie met 
de Eerste Kamer, waarvan de meeste 
leden ook in de maatschappij werkzaam 
zijn. 

Morele binding 
De fracties van de Eerste Kamer staan 
altijd los van een regeerakkoord. 
Letterlijk hoeft de nieuwe senoutsfractie 
daar geen boodschap aan te hebben. 
'Er is inderdaad geen formele binding 
van de Eerste-Kamerfractie en het regeer
akkoord,' zegt Frits Korthals Altes. 'Het is 
natuurlijk wel zo dat deze fractie gekand
ideerd en gekozen is nadat het regeerak
koord tot stand is gekomen. Iemand die 
dus onoverkomelijke bezwaren had tegen 
deze coalitie of tegen onderdelen van het 
regeerakkoord had zich dat goed moeten 
realiseren op het ogenblik dat de kandi
datuur werd aanvaard. Formele binding 
aan dat akkoord is er niet. Moreel is het 
duidelijk dat wij weldegelijk te maken 
krijgen en hebben met dat regeerak
koord. 
Daarbij komt dat de vorming van dit 
kabinet vooraf is gegaan aan de verkie
zingen van Provinciale Staten. Die ver
kiezingen hebben ervoor gezorgd dat de 
W_D in de Eerste Kamer nu zo sterk staat. 
Dat heeft alles te maken met de totstand
koming van dit kabinet. Wij kunnen ons 
er dus niet straffeloos van losmaken. Wel 
is het uiteraard zo dat we als gekozen 

Top 
Binnen de WD wordt de top gevormd 
door de fractievoorzitters en de partij
voorzitter. Zij houden regelmatig overleg. 
Klikt het onderling een beetje? 
Frits Korthals Altes reageert wat korzelig: 
'Ik vind het niet prettig om in een demo
cratische partij als de WD over "de top"_ 
te spreken. We proberen niet vanuit "die 
top" de partij te besturen. Het hoofdbe
stuur en de fracties hebben ieder hun 
eigen verantwoordelijkheden. Het is goed 
om die regelmatig op elkaar af te stem
men. Daarom hebben wij elke week op 
dinsdagmiddag een bijeenkomst met de 
partijvoorzitter en de drie fractievoorzit
ters, want ook Gijs de Vries van de libera
le fractie in het Europees Parlement is 
daarbij. 
De onderlinge sfeer is perfect. Willem 
Hoekzema is een uitstekende en heel rus
tige partijvoorzitter, Frits Bolkestein ken 
ik uiteraard ook al jaren, evenals Gijs de 
Vries. Die ontmoetingen lopen dus 
gesmeerd en duren vaak ook niet langer 
dan een kwartier. We kunnen goed met 
elkaar uit de voeten. Daar gaat het om.' 
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DE VVD-EERSTE KAMERFRACTIE 
door Reny Dijkman 

Voor het eerst in haar 48-jarig bestaan heeft 
de VVD de grootste fractie in de Eerste Kamer. 
Door de uitslag van de Provinciale Staten
verkiezingen, waarbij de liberalen met verre
weg de meeste uitgebrachte stemmen uit de 
bus kwamen, kon de WO 23 senatoren leve
ren. Het is een ijzersterke finetie met veel oud
bewindslieden, één voormalig politiek leider -
Hans Wiegel - en twee oud-partijvoorzitters: 
Frits Korthals Altes en Leendert Ginjaar. Ook 
de overige senatoren beschikken alle over grote 
maatschappelijke ervaring, die zowel binnen 
de partij als daarbuiten werd opgedaan. 

Het fractiebestuur is als volgt vastgesteld: 
Frits Korthals Altes: fractievoorzitter; 
Leendert Ginjaar, waarnemend fractie
voorzitter; John van Graafeiland, fractie
secretaris; Lammert Hilarides, waarne
mend fractiesecretaris. 

Henk Heyne Makkreel is gekozen tot eer
ste ondervoorzitter van de senaat. 
Hoewel de WD het recht had als grootste 
partij het voorzitterschap te claimen, 
laten de liberalen dit voorlopig in han
den van de vakbekwame PvdA-senator 
Herman Tjeenk Willink. 

Hieronder volgt de portefeuille-indeling 
van de WD-Eerste Kamerfractie. 
Ter toelichting: L =lid; P = plaatsvervan
gend lid; V = voorzitter van de vaste 
Kamercommissie; W =vice-voorzitter 
van de genoemde commissie; 
* = coördinator binnen de fractie. 
Wij houden de volgorde van de kandida
tenlijst aan. 

Frits Korthals Altes: Ned.-Ant. & Arub. 
Zaken (L); Buitenl. Zaken (P); Justitie (P); 
Financiën (P); Soc. Zaken (P) 

John van Graafeiland: Alg. Zaken/Huis 
der Koningin (P); Ned.-Ant. & Arub. 
Zaken (L*); 
Eur. Samenw. Organisaties (L); Defensie 
(V); Landb. Natuurb. & Visserij (P) 

Hans Wiegel: Alg. Zaken/Huis der 
Koningin (L); Justitie (P); BiZa en Hoge 
Colleges van Staat (W*); Volkshuisv. (L); 
Landb. Natuurb. & Visserij (P) 

Commissaris der Koningin van 
Groningen Henk Vonhoff is met ingang 
van 1 september j.l. tot deeltijd hoogle
raar benoemd aan de 
Erasmusuniversiteit te Rotterdam. Hij 
deelt het co-professoraat van de 
Alberdaleerstoel met de heer Wilke van 
de FNV. 

Oud-VVD-kamerlid en voorzitter van 
de Emancipatieraad Greetje den 
Ouden-Dekkers is met ingang van 1 
januari 1996 door staatssecretaris 
Netelenbos benoemd tot voorzitter van 
het Procesmanagement primair onder-

Henk Heyne Makkreel: Alg. Zaken/Huis 
der Koningin (L *); Ned.-Ant. & Arub. 
Zaken (L); Justitie (V*); Onderwijs (P); 
Verkeer & Waterst. (P) 

Leendert Ginjaar: Onderwijs (P); 
Wetensch. bel. en Hoger Ond. (V*); 
Ruimt. Ord & Milieubeh. (W*); Landb. 
Natuurb. & Visserij (P); Volksgez. Welzijn 
& Sport (P) 

Jan Verbeek Ned.-Ant. & Arub. Zaken 
(P); Buitenl. Zaken (V*); Eur. Samenw. 
Organisaties (L *); Defensie (P); Econ. 
Zaken (P) 

Nicolien v.d. Broek- Larnon Trip: 
Ontw. Samenw. (P); BiZa en Hoge Coll. 
van Staat (P); Soc. Zaken & WerkgeL (L); 
Volksgez.Welzijn & Sport (W); Cultuur 
(L*) 

Lammert Hilarides: Wetensch. bel. en 
Hoger Ond. (P); Financiën (L *); Defensie 
(P); Verkeer & Waterst. (L); Econ. Zaken (V) 

Wim van Eekelen: Alg. Zaken/ Huis der 
Koningin (P); Buitenl. Zaken (L); Ontw. 
Samenw. (P); Eur. Samenw. Organisaties 
(L); Defensie (L*); Volkshuisv. (P) 

Dick Dees: Alg. Zaken/Huis der Koningin 
(P); Onderwijs (W); Defensie (L); 
Volksgez. Welzijn & Sport (L *); Cultuur 
(P) 

Henk Talsma: Buitenl. Zaken (P); Justitie 
(L); BiZa en Hoge Coll. van Staat (P); 
Verkeer & Waterstaat (L) 

Marius Varekamp: Ontw. Samenw. (L); 
Eur. Samenw. Organisaties (P); Justitie 
(P); Ruimt. Ord. & Milieubeh. (P); Verkeer 
& Waterstaat (P), Landb. Natuurb. & 
Visserij (VV*) 

Aarnout Loudon: Ned.-Ant. & Arub. 
Zaken (P); Buitenl. Zaken (L); Financiën 
(P); Ruimt. Ord. & Milieubeh. (P); Econ. 
Zaken (L*) 

Han Heijmans: Ontw. Samenw. (P); 
Ruimt. Ord. & Milieubeh. (P); Soc. Zaken 
& WerkgeL (V*); Volksgez.Welzijn & 
Sport (L) 

wijs. Vier jaar lang zal zij in die functie 
de uitvoering van onderwijsvernieuwin
gen in het basis- en speciaal onderwijs 
aan sturen. 

Op 4 september j.l. werd mr. Wim 
Passtoors (51) beëdigd tot WD-Tweede 
Kamerlid. Hij is de opvolger van Rudolf 
de Korte. Wim H.J. Passtaars is in het 
bezit van een M.O.B. wiskunde diploma, 
zijn rechtenstudie voltooide hij aan de 
Rijksuniversiteit van Utrecht. Hij is meer 
dan 25 jaar in het onderwijs werkzaam 
geweest. In die periode was hij rector van 
het Titus Brandsmacollege te Dordrecht 
en vervolgens was hij tot september rec
tor van het St.-Maartenscollege in 
Voorburg. 

In de eerste Kamer werd ing. L.M. (Pol) 
de Beer tot lid van de WD-fractie beë
digd. Pol was van 1969 tot 1989lid van 
de Tweede Kamer en stond bekend als de 
volkshuisvestingspecialist. 

Ad de Jager: Ned.-Ant. & Arub. Zaken 
(P); Onderwijs (L*); Wetensch. bel & 
Hoger Ond. (L); Defensie (P); Cultuur (P) 

Robert de Haze Winkelman: Eur. 
Samenw. Organisaties (P); Justitie (L); 
Financiën (L); Econ. Zaken (P); Soc. 
Zaken & WerkgeL (L) 

Fransje Roscam Abbing-Bos: Ontw. 
Samenw. (L *); Onderwijs (L); Volkshuisv. 
(P); Ruimt. Ord. & Milieubeh. (L); Cultuur 
(P) 

Niek Ketting: Wetensch. bel. & Hoger 
Ond. (P); Ruimt. Ord. & Milieubeh. (L); 
Econ. Zaken (L); Soc. Zaken & WerkgeL 
(P) 

Jan van Heukelum: Volkshuisv. (L); 
Landb. Natuurb. & Visserij (L); Soc. 
Zaken & WerkgeL (P); Volksgez. Welzijn 
& Sport (P); Cultuur (L) 

Jaap Rensema: Buitenl Zaken (P); BiZa 
en Hoge Coll. van Staat (L); Wetensch. 
bel en Hoger Ond. (P); Financiën (L); 
Landb. Natuurb. & Visserij (L) 

Paul Luijten: Ontw. Samenw. (L); Eur. 
Samenw. Organisaties (P); BiZa en Hoge 
Coll. van Staat (P); Econ. Zaken (P); 
Cultuur (L) 

Michel Lodewijks: Onderwijs (P); 
Wetensch. bel. & Hoger Ond. (L); 
Volkshuisv. (P);-Verkeer& Waterstaat (l:.); 
Volksgez.Welzijn & Sport (P) 

Pol de Beer: Alg. Zaken/Huis der 
Koningin (L); BiZa en Hoge Coll. van 
Staat (L); Financiën (P); Volkshuisv. 
(VV*); Verkeer en Waterst. (P) 
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De komende VVD partij-uitzendingen op televisie 
hebben plaats op: 
-woensdag 8 november van 09.05- 09.08 uur op 
Nederland 2; 
-donderdag 9 november van 17.21 - 17.24 uur op 
Nederland 2; 
-dinsdag 28 november van 22.54 - 22.57 uur op 
Nederland 2; 
-vrijdag 8 december van 09.05- 09.08 uur op 
Nederland 2; 
-vrijdag 15 december van 21.52 - 21.55 uur op 
Nederland 3. 

De WO radio-uitzendingen zijn elke veertien 
dagen te horen op de vrijdagen in de oneven 
weken van 17.50- 18.00 uur op Radio 5. Te begin
nen op vrijdag 15 september. 
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Hopelijk herinnert u zich nog hoe de 
WO-fractie zich heeft verzet tegen het 
'plan Simons'. Tegen de tijdgeest in 
van verdere individualisering, van het 
zoeken naar nieuwe evenwichten tus
sen collectieve en individuele verant
woordelijkheid wilden staatssecretaris 
Simons en het vorige kabinet een 
volksverzekering tegen ziektekosten 
met een inkomensafhankelijke premie. 
Ons verzet heeft resultaat gehad. Dit 
kabinet wil een 3-compartimentenste/
se/ in de ziektekostenverzekering con
form ons verkiezingsprogramma. De 
AWBZ voor de langdurige zorg (de 
zgn. care). Vanuit solidariteitsoverwe-
gingen is de premie hiervoor inko
mensafhankelijk (eerste schijf IB/LB). 
Vervolgens een verplichte verzekering 
tegen de normale ziektekosten (de 

zg~.· ·cure), ·ais h-Ûisarts, speciäiist, ziekenhuis ... 
etc. Wat ons betreft het liefst met nominale 
premies, maar zover is het nog niet, want we 
hebben voor menigeen nog de ziekenfonds
verzekering. En tot slot de vrijwil/i ge aanvul
lende verzekeringen, waarbij de premies 
nominaal zijn. 

Met ingang van volgend jaar zullen dan ook 
verstrekkingen als revalidatie, geneesmidde
len, kunst- en hulpmiddelen niet meer ten 
laste komen van de AWBZ maar van het zie
kenfonds, ambtenarenverzekering, respectie
velijk particuliere verzekering. Met deze vers
trekkingen is een bedrag gemoeid van ruim 
f 7,5 miljard en daardoor kan de AWBZ-pre
mie dalen met 1,5%. Daartegenover zullen de 
premies van het ziekenfonds, de ambtenaren
verzekering en de particuliere verzekering stij
gen . 
Om de ziekenfondsverzekerden tegemoet te 
komen in koopkrachtbehoud is bewust geko
zen de ziekenfondspremie Jaag te houden 
door het storten van een extra rijksbijdrage in 
de ziekenfondskas van f 2,7 miljard. 
Ofschoon wij als VVD principieel vinden dat 
via de volksgezondheid geen inkomenspoli
tiek moet worden gevoerd, wordt deze opvat
ting helaas niet gedeeld door onze coalitie
partners. Maar met het aanvaarden van deze 
extra rijksbijdrage hebben we wel kunnen 
bereiken dat met ingang van 1997 de vermo
genstoets in het kader van de bejaardenoor
den zal worden afgeschaft. 
Politiek is compromissen sluiten. 

WO-Tweede-Kamerspecialiste Volksgezondheid. 



SEMINAR LOKAAL 
ONDERWIJSBELEID 

Op zaterdag 25 november wordt in het 
kader van de Leergang Gemeenteraad 
(een samenwerkingsproject van de Haya 
van Somerenstichting, de WD
Bestuurdersvereniging en de Organisatie 
Vrouwen in de WD) samen met de par
tijcommissie Onderwijs een seminar over 
het lokale onderwijsbeleid georganiseerd. 

Centrale vraag is: 'Wat is liberaallokaal 
onderwijs?'. De achtergrond is het ont
wikkelen van een gemeenschappelijk 
denkkader. Na enkele plenaire inleidin
gen zal op basis van stellingen in werk
groepen themagerichte discussie plaats
vinden. De dag wordt afgerond met een 
forumdiscussie o.l.v. mevrouw drs. N.J. 
Ginjaar-Maas, oud-staatssecretaris van 
Onderwijs & Wetenschappen en voorzit
ter van de partijcommissie Onderwijs. 

De deelnemers krijgen vooraf een reader 
toegezonden. 

De bijeenkomst is bestemd voor gemeen
tebestuurders, Tweede-Kamerleden en 
overige onderwijsbelangstellenden. 
Locatie: Wolfert van Borselen 
Scholengemeenschap te Rotterdam 
(Bentincklaan 280, tegenover 
Diergaarde Blijdorp), nabij Rotterdam 
Centraal Station 
Tijd: 10.00 - 16.00 uur 
Kosten: f 50,-

Voor opgaveen/ofmeer informatie kunt u 
contact opnemen met de Haya van 
Somerenstichting, telefoon: 070- 361 30 10 
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THEMADAG ENERGIE· 
POLITIEK EN MILIEU 

Energie is een essentiële produktiefactor 
in de economie en een basisbehoefte in 
onze maatschappij. Tegelijkertijd legt het 
energieverbruik door de hierbij vrijko
mend emissies en reststoffen een belang
rijk beslag op de milieugebruiksruimte 
die ons ter beschikkin!:J staat. Hoe ook 
precies omschreven en gemeten, die 
ruimte is beperkt. Energie staat daarmee 
midden in het spanningsveld van een 
van de belangrijkste dilemma's van deze 
tijd: hoe kan economische ontwikkeling 
samengaan met een leefbaar milieu? 

Over dit en andere vraagstukken organi
seert het hoofdbestuur van de WD op 
zaterdag 25 november 1995 in de stad 
Groningen een themadag in het kader 
van de Inhoudelijke discussie. 

Aan de hand van een prae-advies en stel
lingen zullen op deze dag inleidingen 
worden gehouden door: 

mevrouw M. de Boer 
Minister van VROM 
de heer H.J.L. Vonhoff 
Commissaris der Koningin in de provincie 
Groningen 

de heer ir. N.G. Ketting VVD-eerste 
Kamerlid 

Dagvoorzitter is de heer drs. G.H.B. 
Verberg, voorzitter van de partijcom
missie Milieuhygiëne. 

Daarna is er voldoende tijd ingeruimd 
voor discussie met de deelnemers. 

Het programma begint om 10.00 uur 
en zal om ongeveer 16.30 uur afgeslo
ten worden met een aperitief. 
De kosten voor deelname bedragen 
f65,-

Deelname aan deze dag is mogelijk door 
inzending van onderstaande bon. 

Ik doe graag mee met de discussie en 
geef mij hierbij op voor de themadag: 

Naam: ................................................ . 

Adres: ................................................. . 

Postcode: ............................................ . 

Plaats: ................................................ . 

Functie: .............................................. . 

Ik heb heden f 65,- overgemaakt op 
girorekening 401 82 32 t.n.v. WD 
informatierekening te 's-Gravenhage 
onder vermelding van themadag 
Energiepolitiek 25 november 1995. 

Ik krijg na ontvangst van dit bedrag 
het programma en het prae-advies 
franco thuisgestuurd. 

Handtekening: 

Inzenden van deze bon is mogelijk t/m 
15 november 1995 aan: 

Algemeen secretariaat van de WD 
T.a.v. drs. Lucas H.M. Osterholt 
Postbus 30836 
2500 GV 's-GRAVENHAGE 

Faxen is ook mogelijk (faxnummer: 070-
360 82 76) 
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DE PARTIJ· 
COMMISSIE 
BELASTINGEN 
• • • heeft een notitie gepubliceerd 
over de invoering van een faciliteit tot 
fiscaal geruisloze terugkeer uit de beslo
ten vennootschap. 

In deze notitie wordt beschreven welke 
motieven aan een terugkeer uit de B.V. 
ten grondslag kunnen liggen en welke 
problemen op dit moment de terugkeer 
uit de B.V. in de weg staan. Vervolgens 
worden in het vierde onderdeel de voor
stellen behandeld die in het verleden zijn 
gedaan voor een terugkeer-faciliteit, en 
ook de geruisloze terugkeerfaciliteit in 
Duitsland. 

Voor inlichtingen kunt u schrijven naar: 
Algemeen secretariaat van de WD 
t.a.v. drs. Lucas H.M. Osterholt 
Postbus 30836 
2500 GV 's-GRA VENHAGE 

Faxen is ook mogelijk (faxnummer: 070-
360 82 76) 

U kunt deze notitie in bezit krijgen door 
storting van f 3,- op girorekening 401 82 
32 ten name van de WD informatiereke
ning te 's-Gravenhage onder vermelding 
van 'notitie B.V.'. Na ontvangst van dit 
bedrag krijgt u de notitie franco thuisge
stuurd. 

11 
VN·WERELD· 
VROUWEN· 
CONFERENTIE 
TE PEKING 
Van 4 tot 15 september werd in Peking de 
vierde VN-Wereldvrouwenconferentie 
gehouden voorafgegaan door het zgn. 
Forum, de schaduwconferentie voor niet
gouvernementele organisaties. 
Op beide conferenties hebben WD-vrou
wen een prominente rol gespeeld. Dit 
waren Ankie Ayelts Averink, Liesbeth 
Brandenburg, Willy Stigter en Tine van 
der Stroom namens de Vrouwen in de 
WD. Nicolien v.d. Broek, Greetje den 
Ouden en Monique de Vries waren daar 
als leden van de regeringsdelegatie en 
Jessica Larive als vertegenwoordigster 
van het Europees Parlement. 
In het volgend nummer meer over hun 
activiteiten, lobby's en ervaringen. 
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De WD is een ambitieuze partij. 
Evenals bij de Statenverkiezingen 
op 8 maart jl. willen wij bij komen
de verkiezingen de grootste partij 
worden. Het is daarom van het 
allergrootste belang dat wij in de 
komende tijd het draagvlak van de 
WD verder vergroten en verstevi
gen door vele nieuwe leden aan de 
WD te binden. 

Meer leden betekenen meer men
sen die ingezet kunnen worden 
voor allerlei activiteiten en meer 
financiële middelen voor het voeren 
van (verkiezings)-campagnes .en 
allerlei andere activiteiten. 

Daarom is op zaterdag 30 septem
ber jl. het startschot gegeven voor 
de grote ledenwerfactie. Tot en met 
11 november a.s. zullen vele ëxtra
activiteiten plaatsvinden om men
sen over te halen lid van de WD te 
worden. Zo wordt in een oplage van 
bijna 1 miljoen exemplaren in vele 

gemeenten huis aan huis een speciale 
ledenwerfkrant verspreid. Nog nooit eerder 
in de geschiedenis van de WD zijn buiten 
campagnetijd zoveel kranten verspreid. 

Maar zonder uw medewerking kan de 
ledenwerfactie geen succes worden. 
D'aarom treft u bij dit nummer van Vrijheid 
en Democratie een speciale ledenwerfkaart 
aan waarmee u bijvoorbeeld uw gezinsle
den en/of vrienden lid van de WD kunt 
maken. Vaak is een extra duwtje van uw 
kant voor hen voldoende om ook lid van 
onze partij te worden. Mogen wij daarom 
op u rekenen? Heel hartelijk bedankt voor 
uw medewerking. 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 123053 



Liberale Internationale en WD; 

v.l.n.r. Premier Jean Chrétien van Canada, LIPresident Sir David Steel en LIPresident Elect 
Frits Bolkestein 

In 194 7 is de Liberale Internationale, de wereldfederatie 
van liberalen opgericht. Bijna 50 jaar verder is de 
Liberale Internationale (LI) uitgegroeid tot een wereld
wijd netwerk van liberale leiders en denkers. In juni 1996 
zal Frits Bolkestein geïnstalleerd worden als President van 
de LI, ter gelegenheid waarvan de VVD gastheer is van 
het 47e congres van de Liberale Internationale. 

I n 1947 is de Liberale Internationale tij
dens een congres in Oxford opgericht, 

waarmee in feite de Liberale Wereldunie 
uit 1924 werd opgevolgd. Tijdens het 
oprichtingscongres, waaraan op persoon
lijke titel werd deelgenomen door liberalen 
uit 19 landen en nog niet door politieke 
partijen, werd een beginselverklaring aan
vaard, het Liberaal Manifest. Veel van de 
aanwezigen waren ballingen, liberalen uit 
landen waarin liberale partijen niet moch
ten bestaan, zoals in de toentertijd dictato
riaal geregeerde landen van Oost- en 
Zuid-Europa. De WD is in 1963 tot de LI 
toegetreden en bijna vijftig jaar na haar 
oprichting is de U uitgegroeid tot een 
invloedrijk, wereldomvattend netwerk van 
liberale politiek leiders en denkers. Met 
zeventig lidpartijen uit achtenveertig lan
den is de U, na de Socialistische 
Internationale, de grootste wereldfederatie 
van politieke partijen. 

Platform voor ideeën 
De LI biedt haar lidpartijen een platform 
voor de ontwikkeling van nieuwe ideeën 
en nieuw beleid en vormt tevens een poli
tieke markt waar meningen, ervaringen 
en beleidsopvattingen worden uitgewis
seld. Elke 18 maanden wordt er een U
Congres georganiseerd over een actueel 
onderwerp. Het laatste congres was in 
september 1994 in Reykjavik te IJsland 
met als thema "werkloosheid en armoe
de; een gevaar voor de vrijheid". Het 
eerstvolgende U-Congres wordt gehou
den van 5 tot en met 8 juni 1996 in 
Noordwijk en zal als onderwerp hebben 
"media en democratie". Aan de hand 
van het themarapport wordt op het con
gres een themaresolutie opgesteld. De 
centrale probleemstelling van deze reso-
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een waardevolle 
verbintenis 
door Kees Hoving en Thierry Boitelle 

lutie is, dat de media aan niemand ver
antwoording hoeven af te leggen voor 
hetgeen zij publiceren. Vanuit hun infor
matieve en normatieve functie hebben de 
media grote invloed op de publieke opi
nie. Helaas komt het hierbij soms voor 
dat onjuiste informatie wordt verspreid. 
De gevolgen hiervan kunnen ingrijpend 
zijn voor personen en organisaties en 
kunnen moeilijk ongedaan worden 
gemaakt. Daarom moet zorgvuldig wor
den bekeken welke normen en waarden 
de journalistiek dient te respecteren. 

De LI als NGO 
Als officieel erkende Non-Governmental 
Organisation (NGO), vertegenwoordigt 
de LI haar lidpartijen bij de Verenigde 
Naties (VN) en ECOSOC, UNESCO en de 
Raad van Europa. Het International 
Networkof Liberal Women (INLW), 
onderdeel van de U, leverde een belang
rijke bijdrage aan de 4e VN Wereld 
Vrouwenconferentie in Beijing in septem
ber dit jaar. Als NGO draagt de LI het 
liberale gedachtengoed uit tegenover de 
gehele internationale gemeenschap en 
tegenover regeringen wereldwijd. 

Liberale waarden 
De Liberale Internationale levert een 
actieve bijdrage aan de promotie van 
liberale waarden, zoals mensenrechten, 
tolerantie, vrijheid, pluralisme, democra
tie en een vrije markteconomie. Dit werk 
is des te belangrijker voor liberalen in 
nieuwe democratieën, voor wie de onder
steuning door de LI en haar lidpartijen 
onontbeerlijk is. Jaarlijks reikt de LI de 
Prize for Freedom uit aan een persoon die 
een uitzonderlijke bijdrage heeft geleverd 
aan de vrijheid in het algemeen. De eer
ste vrijheidsprijs werd in 1985 uitgereikt 
aan Raul Alfonsin, toenmalig president 
van het nieuwe, democratische 
Argentinië. De Prize for Freedom werd 
vervolgens onder meer toegekend aan de 
Tsjechische president Vaclav Havel, de 
Ierse president Mary Robinson en de 
Hoge VN-Commissaris voor de 
Vluchtelingen mevrouw Sadako Ogata. 

De VVD en de LI 
De Liberale Internationale vervult een 
belangrijke rol in het internationale werk 
van de WD. Als liberaal netwerk en plat
form voor ideeën biedt de LI ruime moge
lijkheden voor reflectie en inspiratie. 

Voor het internationale werk, en meer 
specifiek voor het werk in Midden- en 
Oost-Europa, bieden de bijeenkomsten 
van de LI goede mogelijkheden om con
tacten te leggen en uitwisselingen te 
organiseren. 

De WD neemt sinds jaren een belangrij
ke positie binnen de U in. Edzo Toxopeus 
en Henk Talsma zijn reeds tientallen 
jaren actief in de U en hebben de titel "LI 
Patron" gekregen. Frits Bolkestein is 
President Elect, Willem van Eekelen is 
Vice-President en internationaal secreta
ris Hans vanBaalenen UGN-voorzitter 
Peter Rauwerda vertegenwoordigen de 
WD in het algemeen bestuur. Van 
Baalen neemt met ingang van juni 1996 
op persoonlijke titel het adviseurschap 
van de LI Presidency van de Britse Liberal 
Dernocrat Atul Vadher over. Jules 
Maaten is als Secretaris-Generaal in 
dienst van de U en werkt als zodanig in 
het hoofdkantoor van de U te Londen. 

Ter gelegenheid van de installatie van 
Frits Bolkestein als President van de 
Liberale Internationale, organiseert de 
WD het 47e U-Congres in Grand Hotel 
Huis ter Duin te Noordwijk van 5 tot en 
met 8 juni 1996, met als thema "media 
en democratie". Het internationaal secre
tariaat van de WD legt op dit moment 
de organisatorische en financiële basis 
voor het congres, waar 400 deelnemers 
uit de hele wereld worden verwacht. 

De LIGN 
Als bijzondere groep van de WD onder
steunt de Groep Nederland van de 
Liberale Internationale (UGN) de WO
inbreng in de U. Sinds haar oprichting in 
1963 fungeert de UGN als een forum 
voor WD-leden die willen discussiëren 
over diverse internationale onderwerpen. 
In dat kader organiseert de UGN voor 
haar ongeveer 250 leden lezingen, stu
diedagen en studiereizen en maakt zij 
deel uit van de WO-delegaties naar de 
bijeenkomsten van de LI. Indien U meer 
informatie wenst over de UGN of indien 
U lid wilt worden, dan kunt U contact 
opnemen met de secretaris van de UGN, 
Arne Geensen, per adres 
UGN/Internationaal Secretariaat WD, 
Postbus 30836, 2500 GV DEN HAAG; 
Tel/fax: 071 - 512 35 31. 
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Europese dag Midden
en Kleinbedrijf 

ters, groeien. Het kabinet en de Tweede 
Kamer moeten hun rug recht houden en 
de beloofde lastenverlichting doorvoeren. 
Daardoor ontstaat daling in de kosten op 
arbeid, waardoor structureel nieuwe 
werkgelegenheid kan worden gecreëerd 
los van de huidige economische groei. 
Kleine bedrijven kunnen alleen maar 
groeien en bloeien als ze niet worden 
belemmerd door een overmaat aan regel
geving vanuit Europa én vanuit de lid
staten. Bovendien moet regelgeving op 
tijd en op dezelfde wijze in alle lidstaten 
worden geïmplementeerd. Daarom pleit
te Elly Plooij voor één Europees loket 
waar ondernemers terechtkunnen met 
klachten over handelsbelemmeringen, 
oneerlijke concurrentie of protectionisme 
vanuit andere lidstaten. 

Onze 6 VVD-leden in het Europees Parlement organiseer
den in september onder auspiciën van de ELDR een dag 
voor ondernemers in het Midden- en Kleinbedrijf in het 
Brussels Parlementsgebouw. De bedoeling was daardoor 
MKB-ondernemers meer toegang te geven tot kennis over 
de Europese Unie en de mogelijkheden van de interne 
markt. 
Sprekers waren Gijs de Vries, tractievoorzitter van de 
ELDR, fan Kamminga, voorzitter van MKB-Nederland en 
van de Europese organisatie van het MKB, en 
Europarlementariër Elly Plooij-van Gorsel, portefeuille
houder MKB voor de Eurotractie en tevens organisator 
van deze dag. 

Gijs de Vries sprak over het belang 
van vrije handel voor ons land in 

het algemeen en voor het MKB in het bij
zonder. Van ons nationaal inkomen 
komt de helft uit de export, waarvan 4/5 
naar andere landen van de Europese 
Unie gaat. Aan de hand van praktische 
voorbeelden illustreerde hij de concrete 
voordelen van de Europese Markt voor de 
ondernemer. Toch is ter voltooiing van 
die Markt nog een aantal maatregelen 
nodig. 
Zo moeten handelsbelemmeringen wor
den afgebroken in sectoren die nog erg 
beschermd zijn, zoals de staal-, de auto
en de textielindustrie, het luchtvervoer 
en de energie- en de telecommunicatie
sector. Maar ook in het bankwezen zijn 
maatregelen nodig. Ondernemers die 
internationaal geld willen overmaken, 
worden geconfronteerd met dubbele kos
ten. Zowel de overboekende als de ont
vangende bank berekenen kosten. Dat is 
verboden. Op dit moment staat Europese 
wetgeving op stapel om daar een eind 
aan te maken. 
Ook de regelgeving, zowel op Europese 
als op internationale schaal moet een
voudiger worden. De huidige hoeveel
heid en complexiteit van regels jagen de 
ondernemer op veel onnodige kosten. 
Volgens Gijs de Vries heeft de invoering 
van één Europese munt hoge prioriteit. 
Valutaschommelingen worden daardoor 
vermeden. Bovendien maakt de harde 
gulden Nederlandse produkten duur. 

SPECIALITEITEN RESTAURANT AA 
~~~" ,,Het Kasteel van Rhoon" b.v. ·' ~ . . 

Tevens zalen voor recepties, diners en vergaderingen. 

S.G. Abel Dorpsdijk 63,3161 KD Rhoon, tel.: 01890-18896/18884/18488 

Maar voordien moeten de nationale 
overheden hun overheidsfinanciën op 
orde brengen. Wij zullen in Europa de 
tering naar de nering moeten zetten en 
zo de overheidsuitgaven verlagen. 

Haat-liefdeverhouding 
Al jaren hebben MKB en Europa een 
soort haat-liefdeverhouding, zei Elly 
Plooij op de MKB-dag. Langzamerhand is 
in Europa erkenning gekomen voor het 
MKB. Vooralsnog blijft het een grote han
dicap binnen de Europese Unie dat het 
MKB een wat tweeslachtige positie 
inneemt. Enerzijds wordt in Europa steeds 
meer geld speciaal voor het MKB gereser
veerd, anderzijds hebben met name de 
kleinere MKB-bedrijven moeite met de 
ingewikkelde aanvraagprocedures. Met 
als gevolg dat de goed gevulde geldpot
ten niet door het MKB worden aangespro
ken. En dat MKB is juist zo belangrijk 
voor Europa én de lidstaten, want het 
Midden- en Kleinbedrijf is immers de 
motor van de werkgelegenheid. Die ont
staat waar kleinere bedrijven, vaak star-

Informatiemarkt 
Het programma bood naast de speeches 
een aantal workshops en een informatie
markt. De ondernemer kon daardoor uit
vinden hoe hij op uiterst praktische wijze 
de grote economische mogelijkheden van 
de Europese markt kan benutten. 
Vertegenwoordigers van MKB-Nederland, 
U.E.A.P.M.E. (de Europese MKB-organisa
tie), VNO en NCW waren aanwezig. 
Maar ook medewerkers van de Europese 
Commissie, van Euro-infocentra, 
Innovatie-centra en EG-liaison, die 
ondernemers op vele wijzen behulpzaam 
kunnen zijn bij grensoverschrijdend 
zaken doen. De drie laatstgenoemden 
verzorgden elk.een workShop. " .. V ·r ...... 
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MKB-voorzitter Jon Karurninga 

MKB KRIJGT EXTRA 
AANDACHT VVD-FRACTIE 

10 

door Reny Dijkman, foto: Boyd Smith 

Bijna de voltallige WO-tractie zwermde op 
13 oktober in 5 delegaties over het land uit 
voor een aantal zeer gerichte bezoeken aan 
het Midden- en Kleinbedrijf. 
Tijdens de gezamenlijke avondzitting in 
Hotel Brabant te Breda werd daarover ver
slag uitgebracht en werd met de aanwezigen 
een 1 0-puntenplan besproken dat moet lei
den tot een stimulerend ondernemerskli
maat 

Enric Hessing was de rapporteur van de 
fractiedelegatie die een bezoek aan vier 
bedrijven had gebracht, waar men zich 
veel met export bezig houdt. 
'Gemeenschappelijk zeiden deze bedrij
ven: minder regels, minder overheid,' 
aldus Hessing. Die benadrukte dat voor 
de export het accent meer waarde van 
de produkten-moet liggen dan op de kos
ten. In research en development, zal veel 



meer moeten worden geïnvesteerd. 
Enric maakt zich vooral zorgen over het 
wegtransport waarvan een groot deel 
onder een vreemde vlag rijdt. 'Door over
reguleren snijden we ons in eigen vlees.' 

(Door)startende bedrijven 
Het tweede fractieteam bezocht 
(door)startende bedrijven. Bibi de Vries 
noemde daar als belangrijkste knelpun
ten: 
1. Lokatieproblemen bij doorgroeien 
(bestemmingsplannen verhinderen vaak 
uitbreiding); 2. De kostbare, voortdurend 
veranderende milieuwetgeving; 
3. Het te starre ontslagrecht, dat moet 
flexibeler; 
4. De veiligheid; bijv. hoe houd je een 
partycentrum drugvrij; 
5. De starre CAO's en de geldverslinden
de belastingwetgeving. 
Broos van Erp ( coverfoto) schetste 
namens de derde delegatie de problema
tiek van de detailhandel. 'Nederland 
heeft een hiërarchisch systeem opge
bouwd. Door de bouw van wijkcentra en 
stadscentra ontstond overbewinkeling. In 
Dordrecht heeft men nu twee centra te 
veel. Daar gaat men nu samen een 
detailhandelsnota maken en bekijken 
hoe sanering mogelijk is.' 
Ook verwoordde Van Erp de klacht van 
veel winkeliers dat autoluwte automa
tisch verlies van omzet betekent. 

Technologie 
Hella Voûte sprak· met enthousiasme 
over de vier bezoeken van haar groep 
aan bedrijven die veel aan technologi
sche ontwikkelingen deden. 'De software 
is voor het bedrijfsleven van het grootste 
belang. De dynamiek ligt in de bedrijven 
met produktontwikkeling.' 
Tot slot rapporteerde Johan Remkes van
uit groep 5 over de bezoeken aan bedrij
ven met werknemers die aan de onder
kant van de maatschappelijke ladder 
staan. Hij benadrukte dat in de omge
ving van Nijmegen een grote behoefte is 
aan goede transportmogelijkheden. Op 
de wensenlijst staan een derde Waalbrug 
en een verlenging van de A-73. 
'Nederland Distributieland moet in ont
wikkeling worden gebracht mét 
Nederland Industrieland.' 

De fractie was niet met lege handen op 
pad gegaan. Het concept 10-puntenplan 
werd nog dezelfde avond onder leiding 
van Frits Bolkestein en met adviezen van 
MKB-voorzitter Jan Kamminga en 
inbrengen van de aanwezigen bijgesteld. 

Politiek moet uitdagen 
Jan Kamminga hield de aanwezigen in 
een peptalk voor dat de politiek de 
ondernemers moet uitdagen ambitieus te 
zijn en zijn groeikans te exploiteren. 
'Over de laatste 6 jaar heeft het 
Nederlands MKB 9% meer banen opgele
verd dan Duitsland en 11% meer dan de 
gemiddelde banengroei in deze sector 
dan elders in Europa.' 
Hij was lovend over dit kabinet dat door 
een lastenverlichting van f 500 miljoen 
voor het MKB op het belang van deze 
grote sector inspeelt. Maar 'denk nou niet 
dat de politiek met deze maatregelen 
achterover kan leunen. Blijf bezig met 
stimulerende uitdagingen.' 

Kamming a noemde het van het grootste 
belang dat het MKB verder vereuropeani
seert. 'Europa 92 was voor ons een sym
bool. De laatste jaren ontplooien 3000 tot 
4000 bedrijven per jaar zich in het bui
tenland. Dat is 1%. Als we daar 2% van 
kunnen maken, krijgen we door banen
groei een overspannen arbeidsmarkt.' 

ling dat dit de tijd is waarin ondernemers 
hun klimaat in de gemeenschap veran
keren, 'zodat niet een Jan Joker in het 
volgend kabinet het weer onderuit kan 
schoffelen. Het gaat om investeren en 
werk. Dat die investeringen al2 1/2 jaar 
achterblijven wijst erop dat er in het MKB 
nog niet voldoende vertrouwen in de 
politiek bestaat.' Hij hekelde de relatie opleidingsinstituten 

en ondernemerschap. 'Iemand die aan de 
universiteit heeft gestudeerd weet vaak 
niet het verschil tussen debet en credit. 
Jan Kamminga sloot af met de medede-
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ACTIVITEITENSCHEMA 1996 
In onderstaand activiteitenschema treft u alleen die activiteiten aan die betrekking hebben op alle 

leden. 
De volledige lijst werd gepubliceerd in het Thorbeckehuisnieuws en is op te vragen bij het alge

meen secretariaat, tel: 070- 361 30 61. 

19 januari 

23 januari 

17 februari 

1 maart 

9 maart 
12 maart 

15/16 maart 
uiterlijk 
22 maart 
23 maart 

30 maart 
5/8 april 

9 april 

19/20 april 
30 april 

11 mei 
14mei 

16mei 

17 mei 
1 juni 

6/8 juni 
25 juni 

Verzending door het hoofdbestuur aan de besturen van de afdelingen, 

ondercentrales en kamercentrales van de beschrijvingsbrief voor de 

49ste JAV 
Vrijheid en Democratie 

Themadag/flitscongres 
Sluiting van de termijn waarbinnen afdelingen en de centrale 

vergaderingen van centrales de bevoegdheid hebben amendementen 

in te dienen op de beschrijvings- brief voor de 49ste JAV 
Landelijke Dag Vorming en Scholing (HvS) 

Vrijheid en Democratie 

Jaarlijks Congres Organisatie Vrouwen in de WD 

Verzending aanvullende beschrijvingsbrief 49ste JAV 

Partijraad 
Jaarvergadering Bestuurdersvereniging 
Goede Vrijdag/Paasdagen (secretariaat gesloten) 

Vrijheid en Democratie 

49ste jaarlijkse algemene vergadering in Noordwijk 
Koninginnedag (secretariaat gesloten) 

Themadag/flitscongres 

Vrijheid en Democratie 
Hemelvaart (secretariaat gesloten) 

Algemeen secretariaat gesloten 

Partijraad 
Congres LI (Noordwijk) 

Vrijheid en Democratie 

29 juni Dag leergang kadercursus 

29 juni t/m 25 aug. 1996 Zomerreces 
1-16 september 

7 september 
10 september 

14/15 september 
17 september 

21 September 
28 september 

4/5 oktober 
1/2 november 

5 november 
8/9 november 
9 november 
uiterlijk 

15 november 

16 november 
23 november 

30 november 

10 december 

uiterlijk 

13 december 

13/15 december 
25 dec. t/m 
1 jan. 1997 

Hoofdbestuur doet mededeling over plaats en tijd van de 50ste JAV en 
mededeling aan afdelingen inzake vacatures in hoofdbestuur 
Dag leergang kadercursus 
Vrijheid en Democratie 
Jongeren Topkaderdagen 
Prinsjesdag 
Partijraad (Troonrede en Miljoenennota) 

Themadag/flitscongres 
Topkaderweekend HvS 

Jaarcongres Bestuurdersvereniging 
Vrijheid en Democratie 

Topkaderweekend HvS 

Landelijke Jongerendag 

Indienen voorstellen 50ste JA V door de ledenvergadering van 
afdelingen en de centrale vergaderingen van de centrales 

Themadag/flitscongres 
Dag leergang kadercursus 

Partijraad 

Vrijheid en Democratie 

Hoofdbestuur en afdelingen kunnen kandidaten stellen voor de 
vacatures in het hoofdbestuur voor de 50ste JAV 

Topkaderweekend HvS 

Secretariaat gesloten 
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Aan elk coalitie-kabinet ligt een 
regeerakkoord ten grondslag. Daarin 
staan de afspraken die de regerings
partijen met elkaar maken om een 
vier-jarige kabinetsperiode op een 
aantal hoofdpunten zoveel mogelijk 
'schadevrij' door te komen. Dat is 
noodzakelijk voor de continuïteit van 
het beleid. Zo'n akkoord bevat voor 
elke regeringspartij een aantal essen
tiële zaken uit het eigen verkiezings
programma. Maar iedere partij moet 
ten aanzien van coalitiepartners ook 
water in de eigen wijn doen. Onder 
het regeerakkoord van 1994 heb ik 
mijn handtekening gezet. 

U begrijpt dat het voor de WD vooral 
slikken was inzake de voorstellen tot 
bestuurlijke hervormingen, waaronder 
de invoering van een referendum, en 

de energieheffingen voor het milieu. 
Over de bestuurlijke hervormingen is het laat
ste woord nog lang niet gesproken. Met de 
eco-tax is onze fractie met tegenzin akkoord 
gegaan. 
Want afspraak is afspraak. 

Hoewel de gedachte aan een energieheffing 
in ons concept-verkiezingsprogramma heeft 
gestaan, is dat tijdens de vaststelling van het 
definitieve programma verworpen. De WD is 
alleen voor een energieheffing ten bate van 
het milieu als die gelijktijdig in internationaal 
verband, de OESO of minstens in de gehele 
Europese Unie, zou worden ingevoerd. Dit om 

concurrentie-vervalsing te voorkomen. 
Bij het onderschrijven van het regeerakkoord 
is voor de WD een essentiële voorwaarde 
geweest dat de opbrengst volledig via lasten
verlichting naar burgers en bednj'ven wordt 
teruggesluisd. Dat neemt niet weg dat de WD 
tegen het wetsontwerp is. Zeker als- zoals de 
PvdA wilde - er een nivellerende werking van 
uitgaat. Dat laatste is voorkomen. 
De WO-woordvoerders Bib i de Vries en Johan 
Remkes hebben zich in de Kamer negatief 
over het wetsontwerp uitgelaten. Wel hadden 
we ons verplicht vóór te stemmen. Daar viel 
niets meer aan te doen. Belofte maakt schuld. 



NIEUWE 
LEDENDAG 
ZEER SUCCES· 
VOL 
door Johan Hommes, foto's: Wim 
Hendriks 

Op zaterdag 30 september 1995 vond in 
't Spant te Bussum de eerste WD-nieuwe
ledendag plaats. Uit het hele land kwa
men zo'n 600 nieuwe leden. Zij werden 
in 't Spant opgevangen en verwelkomd 
door één van de Kamerleden uit hun 
eigen regio. Dezen leidden de nieuwe 
leden rond over een markt met informa
tiestands betreffende de partij en lichtten 
hun aandachtig gehoor voor over de 
mogelijkheden om binnen de WD actief 
te zijn. 

In de grote 
zaal werd een 
programma 
met voor elck 
wat wils 
gepresenteerd. 
Zo was er een 
quiz, waarin 
twee teams 
van nieuwe 
leden onder 
leiding van de 
Kamerleden 
Bibi de Vries 
en Pieter 
Hofstro vragen moesten beantwoorden 
over de WD. Het team van Pieter Hofstro 
won de wedstrijd en mocht een trofee 
ontvangen uit handen van wie anders 
dan Frits Bolkestein. 
Diezelfde Frits Bolkestein hield een 
speech, waarin hij de nieuwe leden wel
kom heette in een partij die met beide 
benen midden in de samenleving staat. 
Die werk boven inkomen stelt en die 
mensen wil stimuleren het beste uit zich
zelf te halen. Een partij die niet langs de 
kant wil staan maar met negen bewinds
lieden in het kabinet en honderden pro
vinciale en gemeentelijke bestuurders 
zich dagelijks inzet voor een beter 
Nederland. 
Van die bewindslieden werden Hans 
Dijkstal, Annemarie Jorritsma en Erica 
Terpstro door presentator Kees Mijnten 
aan de tand gevoeld. 
Als uitsmijter trad Gordon op, die 
opnieuw in een wervelende show zijn 
talenten tentoon spreidde. Annemarie 
Jorritsma ontkwam er daarbij niet aan 
om samen met Gordon en onder luide 
toejuichingen uit de zaal nogmaals het 
lied: 'Ik hou van jou' te zingen. 
Partijvoorzitter Willem Hoekzema gaf tij
dens de nieuwe ledendag het startschot 
voor de ledenwerfcampagne van de WD, 
die ervoor moet zorgen dat met het toe
genomen aantal stemmen ook het aan
tal WD-leden wordt vergroot. 

Aan het eind van de middag waren er 
niets dan tevreden gezichten en kon 
iedereen terugkijken op een zeer geslaag
de bijeenkomst die zeker een vervolg ver
dient. 
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Onder het toeziend 
oog van staatssecre
taris Robin 
Linschoten en partij
voorzitter Willem 
Hoekzema signeert 
Frits Bolkestein zijn 
laatste boek voor één 

WAT DE VVD 
NODIG 
HEEFT ... 
De WD wil uitgroeien tot een breedge
dragen liberale volkspartij. De WD is een 
ambitieuze partij die ook bij volgende 
verkiezingen de grootste partij wil wor
den. 
Het is daarom van het allergrootste 
belang dat wij in de komende tijd het 
draagvlak van de WD verder vergroten 
en verstevigen. Daarvoor is niet alleen 
uw blijvende steun onontbeerlijk, maar 
moeten we nog meer mensen aan de 
WDbinden. 

En wie kent de toekomstige leden beter 
dan u? Hoe vaak komt u niet mensen 
tegen die wel WD stemmen maar nog 
geen lid zijn? Is uw partner bijvoorbeeld 
al gezinslid? Vaak is een aanmoediging 
van uw kant voldoende om ze lid te 
maken van de WD_ Dus haal familiele
den, vrienden, kennissen of collega's over 
en stuur de speciale ledenwerfkaart terug. 

Bovendien maakt u kans op een uitnodi
ging om eens in Den Haag de gast van 
een WD-politicus te zijn of op één van de 
andere prijzen die onder aanmelders van 
nieuwe leden verloot gaan worden. Vul 
daarom ook uw naam op de kaart in. 

111 

Minister Dijkstal 
wordt ondervraagd 
door Kees Mijnten: 
1Hoe zit het nu pre
cies met het referen
dum?' 

Otto Vos en Clemens 
Comielje op zoek 

naar hun achterban 

WAT BIEDT 
HET LIDMAAT· 
SCHAPVAN DE 
VVD? 
De leden van de WD bepalen mede de 
politieke koers van de partij. Zij oefenen 
invloed uit op alle zaken die in de poli
tiek worden beslist. Zo spelen WD-leden 
niet alleen een belangrijke rbl bij de vast
stêUiiig\1êui-ae \rerkiezingsprogramma' s 
voor bijvoorbeeld de Tweede Kamer of 
gemeenteraad. Zij kunnen ook mee 
beslissen over de samenstelling van ver
kiezingslijsten. 
Het lidmaatschap van de WD biedt 
daarnaast vele mogelijkheden om actief 
te zijn in politieke en bestuurlijke functies 
en om deel te nemen aan de uiteenlopen
de vormings- en scholingscursussen. 
WD-bijeenkomsten vormen een goede 
gelegenheid om andere interessante 
mensen te ontmoeten en om een netwerk 
op te bouwen. Natuurlijk worden de 
leden via het partijblad ook direct geïn
formeerd over de standpunten en ideeën 
van hun partij. 
Leden van de VVD kunnen meer met 
hun stem doen. 

11 
OPENINGSTIJD 
ALGEMEEN 
SECRETARIAAT 
Tijdens de ledenwerfactie (t/m 11 novem
ber a.s) is het algemeen secretariaat lan
ger telefonisch bereikbaar. De medewer
kers van het algemeen secretariaat zitten 
van maandag tot en met donderdag tot 
21.00 uur voor u klaar om nieuwe leden 
te noteren of om uw vragen te beant
woorden. 
Op vrijdag is het secretariaat tot 17.00 
uur open. 

Bel voor vragen of aanmelding van 
nieuwe leden: 070-361 30 61 

11 
12 

Lil ~'h Maandblad voor de Volkspartij 
1!)11 voor Vrijheid & Democratie -

i 
OKTOBER/NOVEMBER 1995 nr. 1433 
ISBN: 0166-8498 

\1 
0 
E 

Hoofdredacteur: 

Reny Dijkman 

Redactie: 

Alexander Beels 

Hans de Bie 

MarcelGerritsen 

Johan Hommes 

Miehiel Krom 

Lady Pieters 

Ernst van Splunter 111 

" i! 

Arno Visser (themaredacteur) 

Lil 

" -Lil z .. -a: 
> 

Correspondentie-adres: 

( alléén betr. dit blad) 

Reny Dijkman, 

Postbus 622, 

2280 AP Rijswijk. 

Redactiesecretariaat: 

Elisabeth Gans, 

tel. 070- 361 30 61. 

Ledenadministratie: 

VVD, Postbus 30836, 

2500 GV 's-Gravenhage. 

tel: 070- 361 30 61 

Druk: 

Ten Brink, Meppel b.v. 

Vormgeving: 

Concept: Stempels & Oster 

Lay-out: Siem Willems 

Redactieraad: 

p/a VVD, Postbus 30836, 

2500 GV 's-Gravenhage, 

t.a.v. Mevr. W.f.M. Bregman-Kaaks, vz. 

OVERZICHT 
CONTRIBUTIE 
EERSTE LID· 
MAATSCHAPS~ 

JAAR 
Lid worden van de WD is niet duur. Al 
voor enkele guldens per maand kan men 
lid van de WD zijn. Mensen die nu lid 
worden betalen voor dit jaar geen contri
butie meer. En voor 1996 zijn zij de helft 
van de normale contributie verschuldigd. 
Bij de WD is de contributie niet afhanke
lijk van het inkomen, maar van de leef
tijd. Nieuwe leden betalen daarom: 

geboortejaren: 
1972 t/m 1995 
1969 t/m 1971 
1931 t/m 1968 
1930 of eerder 
gezinslid/huisgenoot 

contributie: 
f 15,--
f 30,--
f 65,--
f 30,--
f 17,50 

(m.u.v. afdelingen Rotterdam, 
Amsterdam en Hilversum: deze afdelin
gen hanteren voor sommige contributie
groepen een iets hogere contributie) 
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Frits Bolkestein: 

11 0 
he 

Bij de provindale _sta tenverkiezingen in maart werd de 
VVD voor het eerst de grootste partij van Nederland. 
·Frits Bolkestein leidt met verve en veel succes de-VVD, 
· maat blijft er nuchter o:n.der: 'Het succes komt ons niet 
aanwaáien. Door hép"d werken is veel bereikt . 

.. De volgende verkiezmgen zijn ver weg en er moet nog 
veel geb_euren.' -

Ruim eenjaar is het PvdAfVVD /f?66 
kabinet aan çle slag. Als !"rits 
Bolkestein terugkijkt zegt hij: 'Het 
kabinet heeft een goedjaar ach ter 
de rug._Het financiële beleid is op 
orde. Het economische draagvlak 
is vérsterkt. Het kabinet heeft 
belangrijke beslissingenterzake 
van de infrastructuur genomen. 
Zaken die jarenlang sleepten, 
zoals de water\rerdrageri met 
België en de aanleg van de 
Betuwelijn, .zijn tot een goed ~ 

einde gebracht.' 

De VVD dringt allang aan op las
teriverlich ting voor .purgers en 
bedrijven . In 1995 en 1996 wordt 
bijna 9miljard gulden teFuggege
ven aan de burgers ~n bedrijven. 
Frits Bolkestein: 'Nog nooit heeft 
een kabinet zo'n fors bedrag . 
besteed aan laste!J.verlichting. 
Maar het was dan ookhard nodig. 
Bij de1astenverlichting voor 1996 
heeft het kabinet déïv.erldein~ng 

v_an d~ zogenaamde wig: het ver-· 
schil tussen liet bru_to en _!letto 
loon en de werkgelegenheid een-

. I 

traal gesteld. Dit moet l~iden1:ot 
daling vap. de loonkosten waar
door de wer kgelegenh.ei,9. gaat toe
nemen:.·Het pald<et-van ~0 mil
joen gulden lastenverllëhting 
voor het Middet:J:- en Kleinbedrijf 
en de landbouw is een krachtige 
impuls voor die sectoren. Dankzij 
de..lastenverlichting wordt de 
koopkrachtvan de meeste huis
houd~ris op peil gehouden.' 

sociale politiek 
De seinen voor het kabinet lijken ,_ . 

·- op groent~ staan. Frits Bolkestein: 
'Ben ik tevreden? Het antwoord is 
nee. Als ik om me heen kijk, zie i!< 
allerlei problemen die nogniet 
zijn opgelost: het drugprobleem, 

· de oprilkke!!-de,crifninal-iteit, de 
· airnaar langer wordend_e files, de 
oplopende kosten yan de volksge
zondheid, de kwaliteit van het 
onderwijs, enzovoort. Problemen 
die schreeuwen om een oplos
sing.' 

· Nog steeds staan te veel mensen 

-, 

VVDfractievoorzitter Frits Bolkestein: Nederland moet weer een bijenkorf worden die gonst van activiteit! . 

"' langs de kant. De rekenmeesters 
voorspellen voordit en volgend 
jaar een totale groeivan 180.000 
bj men. FrH:s Bolkestei.n: 'Het is een 
begin. Het moeten e_r ncrg veel 
meer worden. Daardoor worden · 
minder mensen afhankelijk van 
een-uitkering. :Dat is pas sociale 
politi~k. De VVD ltiest voor de 
warmtevan een betaalde baan 
beiven de kilte van _een uitln~rtng.' 

Oe overheidsschuld is een loden 
· lastvoor de belastingbetaler. Die .· 
bedraagt nu meer dan 450 miljard 
gulden, ofwel80.000 gulden J?er 

· gezin. Iedere maandbetaalt dat 
zelfde gezin f 400.~ aan rente op 
d~ staatsschuld. Frits Bolkestein: 
'Onze nationale schuld is veel te 
hoog. Wij zijn daaromvan 
mening' datverdere economische . 
meevallers in 1996 uitsluitend 

voor ~erklei:O:ingvan de staats- · . 
_ sch~ld rnageil worden aange
wend.' 
In 1994 had Nederland te maken 
met e~n record aantal asielverzoe
.ken. Najaren is er nu sprake van 
een daling. Tot h blijft Frits 
Bolkestèip. zorgen houdèn: De 
rechtbaliken en Raad vàn State 
hebbe~ een grote ·achterstánd in 
de behandeling van asielzaken. 
Daarnaast wordt algemeen 
erkend dat de asielpFOcedures nog 
steeds tel'\ng duren. Gezien de ' 
vetschillende knelpuJ1tenlijken . · 
wijzigingen in de 
Vreemdelingem~et noodzakelijk.' 

' I. I I I I 1 I I I I I I. 1· 
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· Frits Bolkestein: 'Het kabiriet ligt 
goed op koers. Maar er za~ nog veel 
moeten gebeuren om ons land 
voor te bereiden op de volgende 
eeuw. De VVD, m èt onze bewinds
lieden in het kabinet voorop, pakt 
de problemen aan met durf, dui
delijkheid ei). daa-dkracht. Dat is 
de belofte diewij aari de kiezers 
hebb~n gedaa-?- en die belofte . 
komen wij na. 
Als u· dat niet oris eens bent, wo~dt 
dan lid van de .VVD. 
Zonder uw steun kan de \7VD zijn 
werk niet doen. 

· .De VVD heeft u nodig.' · 



Gerrit Zalm is als minister van Financiën de bewal{er 
van de schatltist.Hij waalttover de overheidsuitgaven 
en doet dat gewetensvol en nauwgezet. Volgens een 
bel{ende anel{dote neemt hij collega's die extra geld 
Immen vragen van zijn werldmmer mee naar de gang 
om ze op een echte oude, maar lege sèhatltist te wijzen. 
'Zie je· wel,' zegt hij dan, 'il{ zei .het toch, dat er niets 
meer in zit.' 

Op 19 september, Prinsjesdag, 
·presenteerde Gerrit Zalm voor de 
tweede maal aan de Tweede 
Kamer het bekende koffertje met 
de nieuwe begroting van het kabi
net. Kan de minister in het kort 
schetsen hoe de inhoud van onze 
portemonnaie er uit gaat zien? 

Gerrit Zalm: 'Beter dan gedacht: 
de belastingen en premies gaan 
omlaag en we houden ons aan de 
gemaakte afspraken. Maar het is 
geen echte vetpot het komend 
jaar. We zitten wat de inkomens 
betreft maar licht in de plus. Dat 
komt omdat we het accent op 
meer werk hebben gelegd. Van 
een uitkering naar een baan, dat is 
de beste inkomensgroei.Die zie je 
niet terug in de koopkrachtplaat
jes. En daar doen we ookwat aan: 
80.000 banen erbij in i995 en voor 
1996 verwachten we ook nog zo'n 
100.000 banen extra.' 
Zalm werktvolgens een nieuwe, 
ogenschijnlijk eenvoudige 
aanpak. 

Bij de start van het kabinet heeft hij 
alle ministers voorgerekend hoe
veel geld zij, in guldens omgere
kend, maximaal uit mogen geven. 
ledereen weet de komende vierjaar 
precies waar hij/zij aan toe is. 
'Het financieel beleid is aan ieder
een goed uit te leggen, zonder jar
gon. De afgelopen 30 jaar ontvin
gen steeds meer mensen een 
uitkering. Dat was een desastreu
ze on twild<eling voor die mensen 
zelf, e_n voor ons land. Nu is er 
voor het eerst sprake van een 
daling. Dat is zowel een financieel 
als een maatschappelijk succes. 
Daarnaast moet de overheicts
schuld natuurlijk omlaag, die is 
veel te hoog.' 

Goedesfeer 
In het ministersteam heerst een 
goede sfeer. 'Kijk hoe soepel de 
begrotingvoor 1996 is opgesteld,' 
zegt Gerrit Zalm. 'In een paar 
gespreld<en voorafzijn de proble
men opgelost. In maartjapril 
waren we al uit de grote lijnen. 

vverk,vverk,vverk 
Lastenverlaging is van groot belang voor de groei van de werkgelegen
heid. In 1995 wordt 4,5 miljard besteed aan de verlaging van de lasten 
voor burgers en bedrijven. 
Dit bedrag is aangevyend voor de verlaging van het tarief van de eerste 
schijf in de inkomstenbelasting, voor een verlaging van de werkgevers
lasten op arbeid, voor de introductie van de ouderenaftrek en voor een 
daling van invoerrechten en verlaging van premies_. 

Ookvoor 1996 wordt door het kabinet een fors bedrag beschikbaar 
gesteld voor nieuwe lastenverlichtingen, namelijk 4 miljard gulden. 
Zo gaan de werkgeverslasten over lonen rond het minimumloon om~aag. 
De tweede schijf in de inkomstenbelastingwordt verlengd. 
De vaste aftrek voor beroepskosten en de belastingvrije som stijgen. 
En de ouderenaftrek wordt verhoogd. 

We 
hoefden niet 
meer, zoals vroeger, 
alles overnieuw te doen in 
juni. Daar spelen persoonlijke 
zaken zoals vertrouwen een grote 
rol in. Je moet afspraken kunnen 
maken met elkaar. Binnen het 
kabinet hebben we wel verschillen 
in maatschappijbeeld, maar we 
kunnen van elkaar op aan.' 

van PvdA naar VVD 
Zalm was tot ver in de jaren zeven
tig lid van de PvdA. Hij is overi
gens lang niet de enige WD'er die 
vroeger op een andere partij stem
de. 'Beginjaren tachtig ben ik lid 
van de WD geworden. Voor die 
tijd had ik in belangrijke mate 

dezelfde politieke motiva
tie: de wil tot verbetering 

en verandering. Alleen de 
manier waarop die verande-

ringen tot stand moeten wor
den gébracht, daar denk ik nu 
anders over. Ik doel bijvoorbeeld 
op een beperkter optreden door de 
overheid. Zij moet en kan niet 
alles blijven regelen. Daarnaast 
zijn de financieel-economische 
zaken voor mij altijd belangrijk . 
geweest. Het gaat me om een fat
soenlijk bes-tuur en een fatsoenlijk 
uitgaven patroon. Dat betekent 
onder andere ook orde en stabili
teit.' 

Lachend vervolgt hij: 'Ja, een paar 
VVD' ers in de Tweede Kamer en in 

de regering zaten vroeger bij de 
PvdA. Blijkbaar is het een goed 
opstapje.' 

Gerrit Zalm hoopt in 1998 een 
mooie begroting voor zijn opvol
ger achter te laten. Zijn streven is 
er op gericht de overheidsschuld 
flink afte bouwen. 
'We moeten proberen niet steeds 
meer geld uit te geven. Ook niet 
als het weerwat beter gaat. 
We moeten de gemaakte afspra
ken naleven, ongeacht de econo
mische conjunctuur. Dat is de 
belangrijkste wijziging in het 
financieel beleid. De regering 
heeft die afspraken over de uitga
ven niet voor niets gemaakt. 
Daar houden we ons aan.' 



l<euzen voor de toekomst rijk onderdeel daaruit is algroten
deels uitgevoerd: met miljarden 
guldens zijn belastingen en pre
mies verlaagd. Het doel daarvan is 
werk goedkoper te maken, werk
gelegenheid te scheppen. 
Wanneer arbeid goedkoper wordt, 
kunnen meer mensen aan de slag. 
Dat gebeurt niet van de ene op de 
andere dag. Maar een flinke verbe
tering van de werkgelegenheid is 
in zicht. 

'Bij het aantreden van de nieuwe regering vorig jaar 
wezen verschillende mensen erop dat het toch een 
doodgewoon kabinet is .. Met doodgewone ministers· 
en staatssecretarissen. 
Toch is er één aspect dat dit lcabinet bijzonder 
maakt, oolc in het licht van 
het is paars. 

Dat betekent dat sociaal-democra
ten en liberalen gezamenlijk ach
ter de regeringstafel zitten. De 
negen VVD-bewindslieden zijn de 
eerste in onze partij die in de 
ministerraad. discussiëren en 
beslissingen nemen met collega's 
van zowel D66 als PvdA. 
Dat geeft de huidige ploeg wel iets 
extra's. Eerlijk gezegd realiseer ik 
me dat niet altijd wanneer ik 
'onze' Annemarie Jorritsma met 
PvdA-minister De Boer of'onze' 
Gerrit Zalm met D66-minister 
Wijers zie overleggen. Dat komt 
omdat we proberen een: team te 
vormen. We kunnen elkaar niet 
voortdurend vliegen afVangen 
omdat we van een andere partij 
zijn of op een ander departement 
zitten. Maar het beleid moet wel 
voldoende herkenbare punten 
bevatten voor de partij waarvan je 
lid bent. Als ik de diverse commen
taren de laatste tijd mag geloven, 
geloof ik dat dit wel goed zit. 

Na éénjaar 'paars' krijgen velen 
de neiging al een balans op te 
maken. Ikzelfvind dat te vroeg. 
Veel belangrijker zijn de resulta
ten die na vier jaar, dus in 1998, 
worden bereikt. Op het gebied van 
de veiligheid, werkgelegenheid, 
etc. De'paarse' draad noem ik het 

herijken van verantwoordelijkhe
den tussen overheid en individu. 
Wat moet anno 1995 de samenle
ving (en dus de overheid) doen? 
En wat hoeft ze niet (meer) te 
doen? Dat is een discussie met 
heel principiële en heel praktische 
kanten. Wat moet de samenleving 
organiseren? En wat kunnen we 
individueel oplossen? Soms kies je 
bewust voor de collectieve aan
pak, omdat het eerlijker is. En 
soms concludeer je dat het niet 
meer hoeft, omdat mensen het 
zelfbeter kunnen. 

Aldus is er het afgelopenjaar wel 
veel in gang gezet (in de sociale 
zekerheid of in de volksgezond
heid), maar d~ resultaten zijn nog 
niet in alle gevallen zichtbaar. 
Dat kan ook niet. Keulen en Alcen 
zijn ook niet op een dag gebouwd. 

Zo zijn er verschillende onderwer
pen. Er komt nog deze kabinetspe
riode meer politie, meer blauw op 
straat. Er worden meer cellen 
gebouwd. Aan de infrastructuur 
wordt gewerkt. Het financierings
tekort wordt teruggedrongen. 
De uitvoering van de sociale zeker
heid wordt verbeterd. Er worden 
dus keuzen, ook moeilijke, 
gemaakt. Er moet nog veel 
gebeuren, datweten we. 
Maar zoals het nu gaat kunnen de 
9 VVD-ministers en-staats
secretarissen met een goed 
verhaal thuiskomen.' 

Maar het werk schiet wel op.~ ç-; 
Het regeeraldmord, met de passen-
de titel 'Keuzen voor. de toekomst', Hans Dijkstal 

is ons richtsnoer. Een heel belang-



Erica Terpstra, staatssecretaris van Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport: 
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'Het was voor mij destijds een heel natuurlijl{e stap om 
lid van de VVD te worden~ fl{ voelde mij aangetrokl<:en 
tot het liberalisme, dat de lrracht van de mens in die 
mensen zelf zoel« en stimuleert. Van huis uit heb il{ 
meegelrregen datje je capaciteiten zo goed mogelijk 
moet benutten en ooi{ om je in te zetten voor anderen. 
In de politiek heb ik compleet mijn draai gevonden. 

Gedurende mijn 17 jaren VVD
Kamerlidmaatschap heb ik me in 
het bij zonder ingespannen voor 
de rechten van mensen met een 
handicap en voor ouderen. 
En denk nou niet dat dit met 
'zieligheid' te maken heeft. 
Ouderen zijn niet zielig. Ik ken 
'bejaarde' 40+ers en zeer jeugdi
gen van geest van 80! Ook gehan
dicapten zijn niet zielig, maar zij 
moeten in deze maatschappij 
meer kansen krijgen hun moge
lijkheden zonder betutteling te 
benutten. 
We moeten verschrild<elijk uitkij-

ken dat we niet gaan stigmatise
ren: mensen een etiket opplald<en 
en zo in een hokje stoppen. 

Als staatssecretaris ben ik dolblij 
dat het mij onder andere is gelukt 
om -samen met minister Borst -
voor ouderen die in een verzor
gingstehuis zitten of daar naar toe 
gaan de vermogenstoets per 1 
januari 1997 afte schaffen. Dat 
wetsontwerp gaat nu naar de 
Tweede Kamer. Komt die wet 
erdoor ( en ik gà ervoor! ), dan hoe
ven ouderen, die hun hele leven 
voor hun oude dagwat opzij heb-

ben gelegd, hun spaargeld niet 
meer ~f te staan als zij naar een 
verzorgingstehuis gaan. Ook hoe
ven ze niet eerst hun eigen huis 
'op te eten'. 

Veeljongerendenken d~tlid worden van de WD · 
iets is watzeJater nog wel eeps zullen do.en. 
Datisjamme:r. Want alslid künje nietalleen 
Ïl\vloedtJ.i.toefenen op het liberale beleid. 
Je lffill:t ooi~ deelnemen aan'uite~nlopende 

·· ... ·. ·Cursussen en opleidingen om bijvoottieeldje 
ve,:a:gader- en discussietechniek te ~erbe~eren.Jelmnt.actiefwor;. 
den in poli~ekeofbestuurlijl{e functies. 
En je hêbt de kans om interessante mensen teo~tmoêten .. 
I{ortoni, hetli~aatscbap vande VVD }{an een. rtuttige 
aanvullip.g 0p je 111aatschappelijl{e carrière zijn. 

Mogen wijje daarom uitnodigen om óök lid van de vvn·· 
te worden? Vul de bon in qfbelnu: 070 · 36130 61 

' . 

De nu nog bestaande regeling heb 
ik altijd onrechtvaardig gevonden. 
Het geeft mij daarom veel voldoe
ning om daar nu daadwerkelijk 
iets aan te kunnen doen.' Erica Terpstra 
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,Ff@J!Ci\~{~~~~e~~ Y,:'~,~~~:~J~~ het volgende onde~vyerps ·.~· 

1>~De,vviJ •• he~.tt:ha,~r··teden 
·/<veel te bieden: • · ····· .. ·. · D . "· .. >, . . .,. ... . ·.. .. . .. ;:<·.·.:._·.' 
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~X . .. :.!-l_o_n_a_e_rw_e_r_p_: -------"-~--------,-"---.,---------~ 
naam: 

adres: 

postcodeëh plaats: 

telefoonnummer: ·. 

geboortejaar: (i.v.m. vaststèllen contributie) 

stuur deze bon in een envelop zonder postzegel naar de wo, 
Antwoordnummer 1877, 2501 WB Den Haag. 

D 

ressanfe,mense):i t~ ontmoeten en om eennetwerlç op te.bouweri. 
Natuurlijk wqtden de leden via het partijblad ook,direct geinfor- · 
meerdover de standpunten en ideeën van hU]} partij. 
Ledenvan de VVD doen'meermet hun stem. 

··Word daarom lid enwl de tron in of bel nu: 070- 361 30 61 
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HET GOUDEN KOPPEL 

Meint Waterlander neemt na 8 jaar VVD, 5 verkiezings
campagnes- van dal tot absolute top-, 
2 fractievoorzitters en 2 partijvoorzitters afscheid van de 
WD. De man die altijd op de achtergrond bleef en dag en 
nacht in de weer was, werd geportretteerd door Marcel 
Gerritsen. Zijn reactie: 'Móet dat nou?' Ja Meint, anders 
had je maar moeten blijven. In dit kleine vertrek werden de 
meest creatieve ideeën geboren. Meint met Elisabeth Gans. 

VVD-JONGERENDAG _ · 

In het Eindhovens PSV-stadion kwamen bijna 200 jon
geren in november bijeen. Niet voor het voetbal, maar 
voor de politiek in de praktijk. 
Hoe doe je aan goed management? Hoe maak je een rijks
begroting? Hoe werkt het Europees Parlement? 
Over de ervaring werd gesproken met veel WO
Kamerleden en bewindslieden 

---------
DECEMBER 1995 Nr. 1434 
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EN VERDER .... 

- is er aanstaande zaterdag 
9 december een partijraad in 
't Spant in Bussum over het 
beleid van het hoofdbestuur. 
Aanvang 10.00 uur. 
Met ondermeer speeches door 
Willem Hoekzema, 
Frits Bolkestein en Jan Kees 
Wiebenga 

- hebben de liberale vrouwen op 
het VN-wereldvrouwencongres 
succes gehad 

- de VVD-plannen rond het 
ziekenfonds 

vraagt het bestuur u of u al 
iets met de toegezonden 
ledenwerfkaart hebt gedaan. 
De actie gaat door!!! 



Succes voor Nederlandse 
delegatie op VN-Wereldvrouwen-
conferentie 
door Reny Dijkman, foto: Frits Gerritsen 

Tine van der Stroom-van Ewijk, voorzitter Vrouwen in de VVD 

De 4 WO-vrouwen die deelnamen aan de vierde VN

Wereldvrouwenconferentie te Peking zijn niet met lege han

den teruggekomen. Hun succes is te danken aan de jaren

lange voorbereiding. 

Al in 1992 begon de toenmalige voorzitter van de 

Organisatie Vrouwen in de WO, Monique de Vries, met een 

werkgroep Peking. Na een langzame start, want 1995 leek 

nog zo ver weg, gingen de zaken gesmeerder lopen en ont

stond als het ware een sneeuwbaleffect. 

De vier vrouwen, Tine van der Stroom, voorzitter van de 

Organisatie Vrouwen in de WO, Ankie Aeyelts Averink, 

Liesbeth Brandenburg en Willy Stigter, namen zowel deel 

aan het Forum als aan de officiële conferentie. Zij deden dit 

vanuit verschillende functies maar in grote eendracht. 

Voorbereiding 

T ijdens de voorbereiding was men 
het er al snel over eens de 

Nederlandse inzet te bundelen op slechts 
één van de 12 actiepunten. Namelijk: 'De 
verdeling van macht en besluitvorming 
op alle niveaus.' Een door Jessica Larive 
in 1994 ingediende en door het Europees 
Parlement aangenomen resolutie was 
daarbij een duidelijke stap op de goede 
weg. 
Die resolutie luidde: .. 'roepen de lidstaten 
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op om hun verkiezingssystemen zo in te 
richten dat zoveel mogelijk vrouwen wor
den gekozen in vertegenwoordigende 
organen.' 
Ook het International Network of Liberal 
Women (INLW) heeft tijdens het L.I.-con
gres te IJslandeen liberaal document 
gemaakt over de status van vrouwen. 
Tine van der Stroom licht toe hoe de 
samenwerking zich steeds verder uit
breidde. 'Nadat de Vrouwen in de WD 
tot 1994 zich als enige politieke organisa
tie al volop in de materie had gestort, 
bleek in het tweemaandelijks Politiek 
Vrouwenoverleg dat onze uitgangspun
ten ook door de andere vrouwenorgani
saties werden gedeeld. We kregen daar
door de steun en het groene licht van de 
andere politieke vrouwenorganisaties. 
Daarna sloot ook de Vereniging van 
Vrouwenbelangen zich bij ons aan. Met 
Willy Stigter, oud-vicevoorzitter van de 
Vrouwen in de WD, die nu namens 
Vrouwenbelangen optrad, vormden we 
een hecht werkende groep.' 

Workshops 
Want gewerkt is er. Tine van der Stroom 
vertelt: 'Ik heb vrijwel niets van Peking 
gezien. We hebben op de Non
Gouvernementele schaduwconferentie 
(NGO) diverse workshops gehouden en 
tijdens de officiële conferentie van de VN
lidstaten die daarop volgde, gelobbyed 
voor ons standpunt. Daarbij moet je je 
realiseren dat we alles zelf moesten doen. 
We hadden gelukkig een laptop, maar 
geen administratieve ondersteuning.' 
In feite was puur idealisme de drijfveer, 
want alleen voor Tine werd de reis 
betaald (niet het verblijf) en de andere 
drie deelneemsters hebben alles uit eigen 
zak bekostigd. 
Strubbelingen waren er genoeg. Zo kreeg 
een van de delegatieleden van de 
Liberale Internationale vrouwenorgani
satie uit Taiwan geen visum. De delega
tieleden werden op hinderlijke wijze per
manent door de Chinezen gevolgd. 
'Privacy kent men daar echt niet,'is 
Tine's conclusie na een anekdotisch 
relaas. 

Resultaat 
Maar voor haar telt het resultaat van de 
vele workshops. 'De discussies spitsten 
zich veelal toe op de barrières die veel 
kiesstelsels vormen voor vrouwen in de 
politiek. Dat heeft ons ertoe aangezet om 
op de officiële conferentie te lobbyen 

voor het belang van een kritische 
beschouwing en zonodig aanpassing van 
de bestaande kiesstelsels. De paragrafen 
die daarover in het slotdocument waren 
opgenomen stonden nog als minder 
belangrijk tussen haken. Met onze actie 
hebben we mede bereikt dat die haken 
verwijderd werden en de tekst zelfs nog is 
aangescherpt.' 

Lange weg 
Nog steeds is er een lange weg te gaan 
voordat mondiaal de vrouwen als gelij
ken van de mannen worden behandeld. 
Annelien Kappeyne van de Coppello 
kreeg als staatssecretaris in 1975 tijdens 
de derde VN-Wereldvrouwenconferentie 
in Nairobi een resolutie aangenomen 
over de integriteit van het menselijk 
lichaam. Daarin is bepaald dat vrouwen 
niet seksueel mogen worden uitgebuit. 
We zijn nu 20 jaar verder en wie denkt 
dat de vrouwen in Europa niets te klagen 
hebben, kunnen door Tine van der 
Stroom wreed uit die droom worden 
gewekt. 
De burgemeester van Schermer haalt uit 
haar vele papieren een artikel uit de 
,Staatscourant van 17 augustus 1995. Zij 
citeert: 'Wereldwijd boeken vrouwen 
vooruitgang als het gaat om onderwijs 
en gezondheid, maar in economische en 
politieke status blijven zij ernstig achter 
bij mannen.' 
Ze vertelt dat Nederland weliswaar is 
opgeklommen tot de vierde plaats op de 
wereldranglijst betreffende het welzijn 
van vrouwen, maar slechts een droevige 
20ste plaats scoort wanneer het gaat om 
het inkomen. Nederlandse vrouwen ver
dienen nog steeds een kwart minder dan 
hun mannelijke collega's in dezelfde job. 
Maar ook wijst zij op de gunstige resulta
ten die veel vrouwen in Afrikaanse ont
wikkelingslanden hebben bereikt. Daar 
springt de emancipatie vooruit. 
En dan verdwijnt ze weer snel. Nu voor 
een volgende lobby, namelijk de onzalige 
plannen voor een ander kiesstelsel. De 
Nederlandse regering zou een gematigd 
districtenstelsel zoals in Duitsland willen 
invoeren. 'Dat. zou voor vrouwen zeer 
nadelig zijn. Dat kan dus echt niet,' zegt 
ze strijdvaardig. 
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Monique de Vries heeft namens de WO-Tweede-Kamerfractie aan de 

VN-Wereldvrouwenconferentie in Peking deelgenomen. Zij was bij alle 

voorbereidingen nauw betrokken. Hieronder publiceren wij delen uit 

haar dagboek. Redactie 

Monique de Vries, WD-Tweede-Kamerlid 

Maandag is de Vierde VN
Wereldvrouwenconferentie begonnen 
met een grootse openingsplechtigheid in 
de Grote Hal van het Volk aan het 
beroemde (of beruchte) Tiananmenplein. 
Bij aankomst staan honderden kinderen 
in zuurstokkleurige kleren met trommels 
op de trappen om de deelnemers welkom 
te heten. Klokslag tien uur zet een ruim 
bezet fanfare-orkest (alles is hier groot, 
veel en hard) marsmuziek in en begint 
de ceremonie. 
Chen Muhua, voorzitter van de Chinese 
Vrouwen Federatie, president Jiang 
Zemin, de secretaris-generaal van de 
vrouwenconferentie Gertrude Mongella 
en de vervanger van VN secretaris-gene
raal Boutros Gali houden een speech. Het 
Chinees is niet te verstaan, de Engelse 
vertaling ook niet. 
We staan allemaal op voor wat waar
schijnlijk het Chinese volkslied is. Het 
heeft iets beklemmends: zoveel mensen, 
zoveel applaus, zo'n geregisseerde bijeen
komst. Zo moet het zijn toegegaan in het 
recente verleden. Ik zal me er nooit bij op 
mijn gemak voelen. (5-9-1995) 
***** 

Nu de Conferentie officieel is begon
nen, komt de Nederlandse delegatie 's 
morgens om halfacht bijeen om de 
lopende zaken uit te wisselen. De ondér
handelingen over de slotverklaring en 
het 'Platform for Action', het document 
met de resultaten van deze conferentie, 
zijn nog niet echt begonnen. Eerst moet 
een aantal procedurele zaken zijn gere
geld. Het document zelfbevat 351 para
grafen. Niet echt kort! 

Niettemin is er nog veel waarover partij
en het niet eens zijn en waar men de 
komende twee weken overeenstemming 
over moet weten te vinden. Gevoelige 
punten zijn ondermeer het zichtbaar 
maken van het onbetaalde werk door 
vrouwen en het recht om wel of geen kin
deren te krijgen. In dat kader was de toe
spraak van Hillary Clinton vanmiddag 
heel interessant. Met haar verhaal heeft 
ze haar positie als vrouw van de presi
dent van de VS gebruikt om aandacht te 
vragen voor de problemen, ook de poli
tiek gevoelige, waarmee vrouwen worden 
geconfronteerd. Ze hield een krachtig 
pleidooi voor de rechten van vrouwen als 
onvervreemdbaar onderdeel van de men
senrechten. Ze vond het ook niet te verde
digen dat veel vrouwen van belangenor
ganisaties die deelnemen aan het Forum 
in Huairou de conferentie niet konden of 
mochten bijwonen, waarmee ze duidelijk 
refereerde aan het onthouden van een 
visum aan onder anderen vrouwen uit 
Taiwan en Tibet. Aan het applaus te 
horen vertolkte ze duidelijk de gevoelens 
van veel aanwezigen. (6-9-1995) 
***** 

Vandaag organiseert de 
Interparlementaire Unie (IPU) samen 
met het Nationale Volkscongres een dag 
in de grote Hal van het Volk. Altijd een 
goede gelegenheid om collega's uit ande
re parlementen te ontmoeten, zoals 
Maria Kamm uit Tanzania. 
Tanzania kent elfpolitieke partijen, maar 
slechts één partij is in het parlement ver
tegenwoordigd. Van de 350 zetels worden 
er 26 bezet door vrouwen. Om de verte
genwoordiging te vergroten is nu door de 
wet bepaald dat 15% van de zetels door 
vrouwen moet worden bezet. Maria ver
telt met trots dat zij dankzij deze regeling 
gekozen is en nu in staat is in haar land 
iets voor vrouwen te betekenen, vooral 
voor de plattelandsvrouwen. 
Sommige landen hebben veel parlemen
tariërs afgevaardigd, zoals India met 60 
leden. Maar ook Lesotho, Micronesië en 
Botswana zijn vandaag aanwezig. De IPU 
heeft een overzicht gemaakt van de deel
name van vrouwen wereldwijd in parle
menten. De cijfers zijn nog niet om over 
naar huis te schrijven. In vijftig jaar is er 

wel enige vooruitgang geboekt, wat niet 
betekent dat 11,3 procent in 1995 een 
resultaat is om trots op te zijn. Nederland 
met zijn vijftig vrouwelijke Kamerleden 
steekt hier gunstig bij af. Wat mij betreft 
mogen het er nog meer worden. (8-9-
1995) 

***** 
Een flink aantal onderwerpen heeft al 
het stadium van onderhandelingen 
gepasseerd en is gereed voor besluitvor
ming. De uitkomsten zijn positiever dan 
ik had verwacht. Twee belangrijke pun
ten zijn de paragrafen over seksuele rech
ten en het herzien van de strafwetgeving 
inzake illegale abortus. Voor het eerst 
wordt in een officieel VN-document het 
concept van seksuele rechten opgeno
men, waarbij het gaat om de vrije keuze 
van vrouwen met betrekking tot hun sek
sualiteit. Het is een uitbreiding van de 
definitie van de mensenrechten. We zijn 
dus niet stil blijven staan bij Caïro. Ook 
de paragraaf over illegale abortus is een 
doorbraak. Vrouwen die hun toevlucht 
(moeten) nemen tot illegale abortus zijn 
slachtoffer en geen misdadiger. Uit angst 
om te worden aangegeven durven zij 
vaak niet naar een ziekenhuis te gaan 
wanneer zich complicaties voordoen, met 
alle tragische gevolgen van dien. Een 
aantallanden heeft echter nu al een 
voorbehoud gemaakt of de betekenis 
beperkt door de paragrafen slechts te wil
len beschouwen binnen het kader van 
gezondheid of huwelijk. (13-9-1995) 
***** 

De ontwerptekst is vannacht om vijf 
uur in de maincommittee vastgesteld en 
vandaag moeten de tekst van het 
Platform for Action en de verklaring in 
de plenaire vergadering worden aange
nomen. Dan zullen ook de verschillende 
lidstaten hun stemverklaringen afleggen. 
Een aantal moeilijke punten is opgelost. 
De belangrijke paragraaf over de vrije 
keuze van vrouwen met betrekking tot 
hun seksualiteit is niet afgezwakt in het 
hoofdstuk over vrouwenrechten. Een van 
de moeilijkste punten is de clausule over 
eigen culturele en religieuze diversiteit en 
soevereiniteit geweest. Ook hier is men 
na vele schorsingen goed uitgekomen. 
Voorkomen is dat landen deze begrippen 
kunnen misbruiken om de uitkomst van 
deze conferentie naar eigen inzicht uit te 
leggen en de rechten van de vrouw te 
beperken. (15-9-1995) 
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Groot rnod~l c~. cm. 
nu 325,- per paar 598,

Klein model ca. 7 cm. 
Van ,3.é61 nu 165,

per paar 298,-

En het was nog wel de bedoeling om deze 
conferentie te komen met een beknopt, 
leesbaar en handzaam stuk dat door 
vrouwen over de hele wereld zou kunnen 
worden gehanteerd. Een journalist van 
de Hongkong Standaard merkte dan ook 
wat zurig op dat er veel overbodigs in 
stond, zoals 'meisjes zijn de vrouwen van 
morgen'. 

SCHOONHOVENS SILVERHUYS Vrijdag koopavond. 
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Over een paar weken begint het nieuwe 

jaar. Met zeer veel genoegen kunnen wij 

dan terugkijken op één van de meest 

succesvolle jaren uit de geschiedenis van 

de WD. Op 8 maart behaalde de WO 

een historische verkiezingsoverwinning 

bij de provinciale-statenverkiezingen. 

Niet alleen werd de WO in 6 provincies 

de grootste partij, ook in bijna de helft 

van de gemeenten eindigde de WO op 

de eerste plaats. Dit grote succes zorgde 

ervoor dat de WO de grootste fractie 

vormt in de Eerste Kamer. 

Maar ook in bestuurlijk opzicht is 1995 

een goed jaar geweest. Zo vond een 

altijd heikele discussie als het vaststellen 

van de kandidatenlijst voor de Eerste 

Kamer in alle rust en eensgezindheid 

plaats. Ook de discussie over het beleid 

van het hoofdbestuur is tijdens de jaar

lijkse algemene vergadering op construc

tieve wijze gevoerd. Hierdoor bestaat 

duidelijkheid m.b.t. de organisatie op de 

langere termijn en is een stevige basis 

gelegd voor de vele activiteiten die de 

WO in een goede uitgangspositie moe

ten brengen voor volgende verkiezingen. 

In dit kader mag ook de ledenwerfactie die in dit 

najaar van start is gegaan niet onvermeld blijven. 

Het hoofdbestuur is onder de indruk van het 

enthousiasme en de inzet van de vele vrijwilligers 

die in de afgelopen weken niet alleen meer dan 

een miljoen ledenwerfkranten (een record!) heb

ben verspreid, maar die ook vele ledenwerfacties 

hebben georganiseerd. Vele honderden nieuwe 

leden hebben zich aangemeld en nog dagelijks 

komen nieuwe aanmeldingen binnen. Ondanks 

het feit dat de acceptgiro voor de contributie 

voor een aantalleden aanleiding is geweest het 

lidmaatschap op te zeggen, hopen wij toch 1995 

met een (lichte) stijging te kunnen afsluiten. 

We moeten er voor waken dat ondanks alle 

behaalde goede resultaten in het afgelopen jaar, 

we ons niet gaan wentelen in tevredenheid. 

Succes verplicht en er moet nog veel gebeuren. 

Juiste de goede ontwikkelingen moeten ons in 

het nieuwe jaar motiveren om gezamenlijk actief 

met de toekomst van de WO en het liberalisme 

bezig te zijn. 

Ik wil namens het hoofdbestuur iedereen heel 

hartelijk bedanken voor de geweldige inzet in 

het afgelopen jaar en ik hoop dat we ook in het 

nieuwe jaar weer op die inzet mogen rekenen. Ik 

wens u en uw familie plezierige kerstdagen en 

een goed begin van het nieuwe toe. 

P.S. Hebt u al een nieuw lid aangemeld? 



Bestuurdersverenigingsvoorzitter Ed Haaksman: 

'Winst schept verplichtingen' 
door Ernst van Splunter 

Vice-premier Hans Dijkstal (foto: Marion de Goede) 

Op een zeer drukbezocht congres te Lunteren discussieerden de leden 

van de Bestuurdersvereniging over de vraag 'Wat heeft 14 maanden 

paars gebracht?'. Voorzitter Ed Haaksman stond stil bij de enorme 

groei die de vereniging het afgelopen jaar heeft doorgemaakt. Nog 

nooit in zijn bestaan had de organisatie zoveel leden. Hij plaatste 

daarbij wel enige kanttekeningen: 'Winst geeft verplichtingen, zowel 

inhoudelijk als informeel'. 

Standpunten liggen nog niet bij voorbaat 
vast. Diverse opties blijken bespreek
baar', aldus de IPO-voorzitter. Als voor
beeld gaf hij de snelle overeenstemming 
die de Unie van Waterschappen en het 
IPO met het kabinet bereikten over de 
financiering en versnelling van het dijk
versterkingsprogramma. Over de vor
ming van de stadsprovincies uitte 
Beelaerts zich ondubbelzinnig: 'De ver
antwoordelijkheid moet in één hand blij
ven, bevoegdheden moeten blijven bij de 
stad en niet verschuiven naar de 
Kaderwet'. 

Paars is niet nieuw 
Ivo Opstelten, burgemeester van Utrecht, 
maar op het congres sprekend als voor
zitter van de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten, benadrukte dat ervaring met 
een paars bestuur op gemeentelijk 
niveau geen nieuw onderwerp is. 'Op 
lokaal en provinciaal niveau bestaan 
paarse coalities al jaren. Volgens sommi
gen in uw achterban hebben de positieve 
ervaringen met lokaal paars bestuur er 
zelfs toe bijgedragen dat een paars kabi
net kon worden gevormd. Toch worden 
op dit moment slechts 19 gemeenten van 
de in totaal 632 gemeenten bestuurd 
door een volledig paars college.' 
Opstelten toonde zich, evenals Beelaerts 
van Blokland, tevreden over de contacten 
tussen kabinet en VNG. 'Paars neemt het 
voortouw in discussies en geeft met daad
kracht uitvoering aan eigen opvattingen. 
Deze pragmatische en resultaatgerichte 
aanpak spreekt ons als bestuur natuur
lijk aan. Vooral omdat het kabinet in 
veel gevallen de betekenis van het decen
traal bestuur onderkent. Als dat paars is, 
is het mooi', aldus de VNG-voorzitter. 
Opstelten prees het kabinet voor het feit 
dat het coalitiebreed een zeer onconven
tionele en onorthodoxe aanval heeft 
ingezet op de langdurige werkloosheid. 
'De uitzichtloze situatie van honderddui
zenden werkzoekenden leidt tot verloede
ring. De overheid moet enerzijds maatre
gelen nemen door banen te creëren, 
anderzijds door aan de onderzijde van 
het loongebouw de werkgeverslasten te 
drukken. De convenanten met de grote 
steden in ons land spelen hierop in. Het 
is onze grote wens dat andere gemeenten 
snel kunnen volgen', aldus Opstelten. 

Gewoon kabinet 
Minister Hans Dijkstal van Binnenlandse 
Zaken, gaf aan dat kort na het aantre
den van het kabinet bij hem en zijn col
lega's de nodige irritatie was ontstaan 
vanwege het feit dat herhaaldelijk de 
vraag werd gesteld: 'Wat is nou paars?' 

E d Haaksman sprak met waardering 
over het eerste jaar van het kabinet 

Kok-Dijkstal-Van Mierlo. Het kabinet 
heeft gebroken met de oude bestuurscul
tuur. Tijdens het debat over de 
Regeringsverklaring kwam het kabinet 
weliswaar niet met een duidelijk thema, 
zoals dat van de sociale vernieuwing van 
Lubbers III, maar de bewindslieden 
maakten wel duidelijk dat het de inzet 
van de ministers was een kabinet te vor
men dat er voor iedereen wil zijn. 
Haaksman betreurde het dat de door het 
kabinet voorgestelde formele wijzigingen 
in het binnenlands bestuur terug gaan 
tot 1966. Kiesstelsel en referendum wer
den toen op de politieke agenda 
geplaatst. Positief toonde hij zich ten 
aanzien van de eigen positie die het 
kabinet wenselijk acht voor het lokaal 
bestuur en ten aanzien van de eventueel 
tussentijds te houden Gemeenteraads- en 
Provinciale Statenverkiezingen. 

Ivo Opstelten, yoorzitter van de Vereniging van Nederlandse Gemeenten (foto: Marion de Goede) 

Kleur van boete 
IPO-voorzitter Beelaerts van Blokland 
had twee gedachten bij het begrip 
'paars'. 'Paars is liturgisch gezien de 
kleur van boete, dat siert u! Paars is ech
ter een samenstelling van twee primaire 
kleuren. In dit verband meen ik mij te 
mogen afvragen: " D66, quo vadis?"'. 
Met tevredenheid stelde Beelaerts vast 
dat de verhouding tussen de provincies 
en de regering aanzienlijk is verbeterd. 
'Het overleg is open en constructief. 
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Die vraag werd steevast beantwoord met 
de vaststelling dat het hier om een 
gewoon kabinet gaat dat ordentelijk 
bestuurt, knelpunten wil oplossen en ide
ologisch gezien hooguit wat accenten wil 
verleggen. 
De minister stelde met genoegen vast dat 
VNG en IPO zich positief toonden over de 
openheid waarmee het kabinet bestuur
ders tegemoet treedt. Als voorbeeld 
noemde hij de manier waarop minister 
Jorritsma van Verkeer & Waterstaat met 
de bestuurders in het Betuwelijngebied in 
contact trad. Dijkstal ging niet in detail 
in op de bestuurlijke vernieuwing. Hij 
stelde echter wel vast dat na 25 jaar 
daarover discussiëren nu eindelijk iets 
moet gebeuren. 'Er moeten beslissingen 
worden genomen', aldus DijkstaL 
De minister stelde met genoegen vast dat 

Ed Haaksman, voorzitter van de Bestuurdersvereniging 

de sceptische geluiden die te horen waren 
bij het aantreden van dit kabinet waren 
verstomd. Recente ontwikkelingen baren 
hem echter wel zorgen: alle drie de partij
en moeten iets uit de coalitie kunnen 
halen. 'Er moet een "Fair Deal" komen,' 
aldus DijkstaL Het zou overigens goed 
zijn als het CDA meer oppositie zou voe
ren. Dat dit nu niet gebeurt, maar over 
enige tijd wel degelijk weer gaat gebeuren 
verwoordde de minister aldus: 'Eventjes 
geduld nog want het CDA komt zo.' 
Tot slot stond Dijkstal nog even stil bij 
het feit dat de VVD gestaag groeit wat 
zich vertaalt in steeds meer bestuurders 
op alle niveaus. 'Dat is van groot belàng. 
We moeten dit nu vasthouden en lang 
bestendigen. Er zijn veel troeven die we 
in handen moeten houden. Dat kan 
alleen door betrouwbaar te zijn. Wij 
moeten het vertrouwen winnen van de 
mensen en de coalitiegenoten.' Tenslotte 
blikte de minister vooruit naar 1998. 
Dan is het 150 jaar geleden dat de door 
Thorbecke vernieuwde Grondwet in wer
king trad. 'Misschien kan Frits Bolkestein 
ons bij die gelegenheid toezingen', zo 
hoopte de bewindsman. 
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J.C. Schut, afdelingsvoorzitter 
Eindhoven 

EINDHOVEN SUCCESVOL AAN 
DE SLAG MET JONGEREN 
door Reny Dijkman, foto: Peter Drent 

'Op ons bestand van 320 leden hebben wij 43 jongeren1
1 vermeldt fan 

Carel Schut! voorzitter van de afdeling Eindhoven! trots. Welk ander 
afdelingsbestuur kan hem dat nazeggen? 
Met welke wondermiddelen trekt Eindhoven de jongeren? 

Schut vertelt opgewekt: 'Het uitgangs
punt van onze afdeling is dat indien je 
iets wilt doen aan jongerenbeleid en iets 
wilt bereiken, je zelf initiatieven moet 
nemen. Zoiets moet een activiteit van de 
afdeling zijn, die door het hele bestuur 
wordt gedragen. Natuurlijk moet je daar 
ook de financiële middelen op afstem
men. Voor de jongeren moeten die activi
teiten worden gezien als "toegevoegde 
waarde" en zaken betreffen die hen aan
spreken. Het gaat om een jongerenbeleid 
vóór en dóór jongeren, uiteraard passend 
binnen het verenigingsleven van de afde
ling.' 

Goede formule 
Het bestuur deed een gouden greep met 
de benoeming in het bestuur van de stu
dent Pieter Meulman. 'Voordien,' vertelt 
de heer Schut, 'hebben wij een aantal 
jaren gezocht naar de goede formule. Dat 
was moeilijk. Zeker in een studentenstad 
is het zo dat jongeren komen en gaan. 
We willen geen duiventil zijn en we zoch
ten dus iemand die een hele bestuurspe
riode actief wilde blijven.' 

Pieter Meulman, 28 jaar en net afgestu
deerd, heeft het élan er bij de jongeren 
weten in te brengen. 
Toen hij in 1993 in het bestuur kwam, 
heeft hij een activiteitenprogramma 
opgezet met een daarbij passende begro
ting. Hij legde de contacten met de 
JOVD-Eindhoven, de plaatselijke studen
tenverenigingen van de Hogeschool en 
de Technische Universiteit Eindhoven en 
breidde die contacten uit naar de MEAO. 
Ook nam hij de portefeuille Vorming en 
Scholing voor zijn rekening. 
Jan Carel Schut: 'Het is heel belangrijk 
om iemand in het bestuur te krijgen van 
rond de 24 jaar. De middengroep is met 
carrière en kinderen bezig en de bereid
willigheid om iets bestuurlijks te doen, 
ontstaat daarna meestal weer rond de 50 
jaar.' 

Politieke avonden 
Pi eter Meulman speelde in op het steeds 
veranderende imago. Hij organiseerde 
voor 1995 acht politieke avonden met 
o.a. dominee Visser (Perron Nul) plus 
WD-Tweede-Kamerlid Otto Vos, met 
Jacques de Milliano (Artsen zonder 
Grenzen), met Maarten Ducrot (van de 
Stichting begeleiding jonge topsporters). 
Ook werden workshops gehouden. De 
avonden worden buitengewoon goed 
bezocht. Tachtig tot negentig bezoekers is 
normaal. De absolute uitschieter was ech
ter vorig jaar professor Pim Fortuin die 
ongeveer 180 bezoekers trok, waarvan het 
grootste deel onder de 30 jaar was. 

Afdelingsvoorzitter Schut: 'Ze plannen 
gezamenlijk met de JOVD en de studen
tenverenigingen, brainstormen naar wie 
interessant is. Dan zeggen ze: "We willen 
die en die," schrijven uitnodigingen op 
papier met WD- en JOVD-logo en dat 
houden ze vol tot de betrokkene komt.' 
Ook richtte Pieter Meulman een 'jonge
renfractie' op die diverse problemen uit 
de Eindhovense gemeentepolitiek 
bespreekt met de betrokken fractieleden. 

Geen huur 
Hoewel de jonge en oudere leden van 
harte bij elkaar welkom zijn, vinden de 
rustiger avonden plaats in het 
Stadspaviljoen. De nieuwe extra avonden 
worden gehouden in The Trafalgar Pub, 
een op Engelse leest geschoeid eetcafé. 
Daar zijn de opkomsten zo groot dat 
geen zaalhuur meer hoeft te worden 
betaald. Daar trad een week na 
Prinsjesdag ook minister Gerrit Zalm op. 
Succes verzekerd! 

ZIEKENFONDS 
door Ernst van Splunter 

De vorige editie van Vrijheid en 
Democratie1 waarin het thema 
Volksgezondheid werd behan
deld1 verscheen enige dagen voor
dat Frits Bolkestein het plan pre
senteerde om in 2015 het 
Ziekenfonds af te schaffen. Dit 
plan deed veel stof opwaaien en 
verdient uiteraard enige toelich
ting. 

Dat de kostenbeheersing het grootste pro
bleem in de gezondheidszorg is, kwam in 
het themanummer al duidelijk naar 
voren. Dat de kosten voor de gezond
heidszorg blijven toenemen, wordt in 
belangrijke mate door een forse toename 
van de vraag veroorzaakt. Die toename 
heeft een aantal redenen: de vergrijzing, 
de technische ontwikkelingen en de aan 
afspraken gebonden verhouding aanbie
ders/zorgverzekeraars. Het is dus van 
belang een antwoord te vinden op de stij
gende vraag, willen we de gezondheids
zorg betaalbaar houden. 
Dit kabinet gaat uit van een stelsel in de 
ziektekostenverzekering dat als het ware 
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De afdeling Eindhoven sloeg met de jon
geren de vleugels uit naar de kc
Rotterdam en de kc-Leiden, maar ook de 
ondercentrale Zuid-Oost-Brabant toont 
belangstelling voor gezamenlijke activi
teiten. 
Voorzitter Schut betreurt het alleen dat 

uit een drietrapsraket bestaat. De eerste 
trap is de Algemene Wet Bijzondere 
Ziektekosten. Die is er voor de langdurige 
zorg: de ouderenzorg, de gehandicapten
zorg, de geestelijke gezondheidszorg. De 
tweede trap bestaat uit de verplichte ver
zekeringen tegen ziektekosten. Voor twee
derde van de Nederlanders is dat het zie
kenfonds, voor vijf procent de ambtena
renverzekering tegen ziektekosten en 
voor bijna éénderde de particuliere verze
kering. De derde trap van de raket wordt 
gevormd door de vrijwillige aanvullende 
verzekering. 

Drietrapsraket 
Op 20 oktober jongstleden deed Frits 
Bolkestein het voorstel om de drietrapsra
ket in de toekomst zodanig te veranderen 
dat hij betaalbaar blijft. De eerste trap, 
de AWBZ voor de langdurige zorg, blijft 
bestaan. Dit geldt ook voor de derde trap, 
de vrijwillige aanvullende verzekering. In 
de tweede trap verandert er iets. Als wij 
het ziekenfonds voor de laagstbetaalden 
in stand moeten houden terwijl de vraag 
in de komende jaren stijgt, betekent dit 
dat de premie nooit kostendekkend kan 
worden vastgesteld en dat de overheid de 
tekorten moet aanzuiveren. Het zieken
fonds wordt op deze manier een fonds 
voor minder bedeelden waardoor een 

zijn bestuur ook te kampen heeft met de 
nadelen van een universiteitsstad. 'De 
jongeren zwermen na hun studie weer 
uit. Laten we hopen dat het liberalisme 
dan al stevig wortel heeft geschoten!' 
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tweedeling in de zorg ontstaat. Daar 
komt bij dat het ziekenfonds in de huidi
ge vorm vaak wordt misbruikt. Ik geef 
een voorbeeld. Een echtpaar waarvan 
één van de partners 80.000 gulden bruto 
per jaar verdient en de andere partner 
enkele uren per week een parttime-func
tie verricht, valt voor de helft in het zie
kenfonds. De premie daarvoor wordt 
opgebracht door een hardwerkende mid
denstander, die zichzelf particulier moet 
verzekeren en slechts 50.000 per jaar ver
dient. Dit oneigenlijke gebruik van het 
ziekenfonds is op den duur onbetaalbaar 
en moet dus verdwijnen. 
Daarom stelt de WD voor de zieken
fondsverzekering tegen het jaar 2015 af 
te schaffen. Laat iedereen een particulie
re verzekering voor een verplicht 
omschreven pakket voor die zorg afslui
ten die nu door ziekenfonds en particulie
re verzekering wordt gedekt. Er kunnen 
dan kostendekkende premies worden 
geheven. Bovendien kan dan tussen ver
zekeraars een gezonde concurrentie ont
staan. Premies moeten kostendekkend 
zijn. Er mag geen inkomenspolitiek mee 
worden bedreven. Inkomenspolitiek 
hoort immers in de fiscale sfeer thuis en 
niet in de premiesfeer. Tenslotte zullen 
degenen die de particuliere ziektekosten
premie niet volledig kunnen betalen, fis
caal moeten worden gecompenseerd. De 
belastingdienst controleert dan het inko
men en beoordeelt of men in aanmer
king komt voor een tegemoetkoming. 
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Afscheid van Meint Waterlander 
als partijvoorlichter 
door Marcel Gerritsen, foto plus coverfoto: Theo Meijer 

Meint Waterlander met links Carla de Ruiter en rechts Elisabeth Gans 

Het is al weer acht jaar geleden dat Meint Waterlander" na een korte 

periode werkzaam te zijn geweest bij de provincie Friesland, door Robin 

Linschoten en Frank de Grave naar de WO-Tweede Kamer-fractie werd 

gehaald. Tijdens het officiële sollicitatiegesprek met Frits Bolkestein, 

Annemarie forritsma en Len Rempt kreeg hij, zo weet Meint zich nog te 

herinneren, een economische stelling voorgelegd. Hoewel niemand 

raad wist met de stelling, Meint evenmin, bleek men toch vertrouwen 

in deze sollicitant te hebben. Meint werd in ieder geval aangenomen 

als beleidsmedewerker Economische Zaken. 

N a enige tijd met het FES-cluster op 
Binnenhof 7 te hebben vertoefd, 

belandde hij op Binnenhof 5 in de oude 
kamer van Pol de Beer. Dankzij zijn altijd 
open staande deur werd zijn honk al snel 
een ontmoetingsplaats van journalisten 
en parlementariërs. Meint: 'Het was toen 
niet alleen een boeiende maar ook voor
al een gezellige periode. Het was altijd 
druk op "5". Journalisten die aan kwa
men waaien voor nieuws en/ of een borrel 
en WO-fractieleden die op weg naar hun 
kamer nog even kwamen buurten.' 
Al snel werd "5" een beetje een filiaal 
van de afdeling voorlichting. Arendo 
Joustro (nu Elsevier, maar destijds werk
zaam voor de Volkskrant) bevestigt dit: 
'Eigenlijk was Meint toen al bezig met 
voorlichtingswerk.' Met verschillende 
vooraanstaande journalisten ontstonden 
goede contacten. Zo kunnen naast 
Arendo Joustro worden genoemd Jan 

Driessen (KRO), Job Friszo (NOS), Emile 
Bode en Kees Lunshof (Telegraaf). Allen 
behoren nog altijd tot Meint's vrienden
kring. 

Geen fractievoorlichter 
Toen Miehiel Krom vertrok volgde Meint, 
in tegenstelling tot wat velen hadden ver
wacht, hem vanwege persoonlijke 
omstandigheden niet als voorlichter op. 
Clemens Cornielje, nu gewaardeerd 
Kamèrlid, ging de voorlichtingsscepter 
zwaaien. Tijdens een vakantie in de 
Spaanse zon hadden Meint en Clemens 
(informeel) al een beetje een taakverde
ling gemaakt. Zo lag er voor Meint een 
andere taak. Hij zou de vaste begeleider 
worden van Joris Voorhoeve bij de verkie
zingscampagne. Dit zou één van de 
belangrijkste periodes in zijn carrière 
worden. 
'Het was een heel hectische periode. 
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Ondanks het enorme harde werken van 
Joris leek wel of alles in die campagne 
fout móest gaan.' Gedurende die periode 
ondervond Meint hoe eenzaam het ambt 
van lijsttrekker is en heeft hij veel waar
dering en bewondering gekregen voor de 
huidige minister van Defensie. 'Ondanks 
dat Joris continu onder druk stond, bleef 
hij altijd chic in zijn reacties. Met zo 
iemand is het plezierig samenwerken.' 
Na Joris Voorhoeve brak een nieuwe 
periode aan onder Frits Bolkestein en niet 
lang na het aantreden van de nieuwe 
fractievoorzitter werd opnieuw een 
beroep gedaan op Meint Waterlander. 
Nu echter door het partijsecretariaat op 
de Koninginnegracht. Er was op de 
Gracht namelijk een voorlichter nodig en 
Meint vond dat hij het verzoek om de 
overstap te maken naar het algemeen 
secretariaat niet mocht afwijzen. Na eerst 
een korte periode door de fractie te zijn 
"uitgeleend"; kwam hij vervolgens for
meel in dienst van het partijbureau. 

Andere functie 
Het werk als partijvoorlichter week duide
lijk af van het werk dat hij bij de fractie 
gewend was. 'Nu kwam de nadruk te lig
gen op het organiseren van bijeenkom
sten, zoals ledenvergaderingen en cam
pagnes. Maar daarnaast was er gelukkig 
ook nog tijd voor het echte voorlichtings
werk en het onderhouden van contacten 
met journalisten.' 
Ook het leven in de Tweede Kamer hoef
de hij niet te missen. Iedere dinsdag 
woonde hij de fractievergaderingen bij en 
wekelijks was er het zogenaamde "Happy 
Hour" met Frits 
Bolkestein, de fractievoorlichters, Jos van 
Donselaar, René Leegte, Arno Visser en 
Reny Dijkman, waar de agenda van de 
fractievoorzitter werd doorgenomen. 
Een minder belicht maar het belangrijk
ste onderdeel van zijn functie als partij
voorlichter vormde het bijstaan van de 
porti jvoorzi tter. 

Verschillende voorzitters 
Na twee fractievoorzitters in de Kamer 
kreeg Meint met twee partijvoorzitters op 
de Gracht te maken. Volgens hem speelt 
de persoon van de voorzitter een belang
rijke rol: 'Als partijvoorlichter dien je een 
heel nauwe band met de partijvoorzitter 
te onderhouden. De voorzitter moet blind 
op je kunnen varen. Je moet permanent 
alert zijn op wat er gebeurt of zou kun
nen gebeuren. Compleet wederzijds ver
trouwen is dus onmisbaar. Dat alles 
maakt die functie tot een zeer intensieve 
baan. Want na afloop van bepaalde 
gebeurtenissen had je altijd even tijd 
nodig om het één en ander te verwerken.' 
Meint zorgde er daarom voor dat hij in 

zijn zeer beperkte vrije tijd tussen vier 
campagnes door aan voldoende ontspan
ning kwam in het Haagse uitgaansleven, 
waar hij een graag geziene gast is. 
Met beide voorzitters heeft hij met heel 
veel plezier samengewerkt ('anders had 
ik het nooit zo lang volgehouden'). Wel 
constateert hij duidelijke verschillen tus
sen beiden: 'Hoekzema is vaak de rust 
zelve en kan worden getypeerd als een 
echte burgemeester. Dianne van 
Leeuwen daarentegen was juist heel 
extravert.' Juist de verschillen tussen bei
den maakten het voorlichtingswerk op de 
Gracht voor Meint zo aantrekkelijk. 

Verkiezingscampagnes 
In een eerder interview met V&D wees 
Paul Tirion, voorzitter van KC-Tilburg, op 
de professionalisering van de verkiezings
campagnes. Een professionele aanpak 
waar Meint direct mee te maken heeft 
gehad en waaraan gerenommeerde per
sonen als John de Mol en Joop van der 
Ende, maar ook Willem Bernboom en 
Kees Mijnten, een belangrijke bijdrage 
hebben geleverd. Bij de campagnes werd 
steeds binnen een strakke regie één lijn 
aangehouden. 'Fouten en vergissingen 
moeten worden uitgesloten en alle neu
zen moeten dezelfde kant op wijzen.' Dat 
beperkt volgens Meint overigens wel de 
speelruimte voor vrijwilligers. 'Toch was 
er altijd medewerking en begrip bij de 
propagandisten'. Hij spreekt dan ook zijn 
oprechte bewondering uit voor deze vrij-. 
willigers in de partij. 'Het is echt klasse 
wat deze propagandisten aan werk ver
zetten' zegt hij en hoewel hij liever geen 
namen noemt omdat ze allemaal zoveel 
goed werk doen maakt hij voor één per
soon een uitzondering: Inge Hehekamp 
uit Eindhoven. 'Wat deze propagandist 
voor de partij doet, valt niet te beschrij
ven en dat gebeurt allemaal in de vrije 
tijd'. Hij vindt dan ook dat deze propa
gandisten een groot compliment verdie
nen. 'Voor mij is het mijn werk, maar 
deze mensen doen het allemaal als vrij
williger.' 

Kritiek 
Natuurlijk was er ook wel kritiek op de 
campagnes te beluisteren en zijn er altijd 
wel dingen die nog beter hadden kunnen 
lopen. Die kritiek heeft Meint nooit erg 
gevonden. 'De WD is geen partij van 
schouderklopjes en daarnaast kan kritiek 
ook heel positief en opbouwend werken.' 
Het is dan ook zeker niet zo dat hij zich 
door kritiek van bepaalde initiatieven liet 
weerhouden. De bekende samenzang 
van Annemarie Jorritsma en Gordon was 
zo'n moment dat, als het niet goed door 
de leden was ontvangen, op enorm veel 
kritiek had kunnen rekenen. Gelukkig 



werd het een eclatant succes. Het is voor 
Meint één van de leukste momenten in 
zijn politieke carrière geweest: 'Toen 
bleek dat deze act goed verliep, moest de 
rest van de campagne ook slagen.' 
Overigens geeft hij wel toe dat hij 's 
nachts wel eens wakker kon liggen van 
dergelijke zaken. 'Je staat continu onder 
een bepaalde spanning.' 
Als Meint zijn verhaal vertelt, blijkt ook 
dat hij intens geniet van het politieke 
wereldje, maar dan niet als praktizerend 
politicus. 

Politieke ambitie 
Hoewel hij met veel plezier een aantal 
jaren voorzitter is geweest van de WO
fractie in Heerenveen, ambieert hij geen 
actieve politieke loopbaan. 'Ik ben veel 
liever ondersteunend aan het werk.' Daar 
komt bij dat je volgens hem veel meer 
van de wereld om je heen ziet, indien je 
niet zelf politiek ambtsdrager bent. Als 
voorbeeld noemt Meint de fractieverga
deringen: 'Als medewerker zie je en let je 
ook veel meer op de gezichten en daar
door de reacties van de afzonderlijke 
fractieleden, iets dat je niet opvalt als je 
zelf aan de fractietafel zit'. 
Hoewel je in de politiek nooit "nooit" 
mag zeggen lijkt de kans derhalve niet 
erg groot dat we Meint Waterlander ooit 
als politicus in de Tweede Kamer zullen 
terug vinden. 'Mijn voorkeur gaat uit 
naar meer bestuurlijke taken', aldus 
Meint. 

Beb 
Na acht jaar komt er nu dan een einde 
aan deze boeiende loopbaan in de poli
tiek en vertrekt hij naar Caopers en 
Lybrand waar hij voorlichterwordt van 
de Raad van Bestuur. Een nieuwe functie 
die Meint als een enorme uitdaging 
beschouwt. Veel van zijn vrienden den
ken dat hij de politiek enorm gaat mis
sen en hoewel Meint dat zelf best beseft, 
denkt hij dat het de totaal nieuwe uitda
ging is geweest, die hem tot zijn overstap 
heeft gebracht. Meint is er niet echt de 
persoon naar om met tranen in de ogen 
achterom te kijken naar vroegere functies 
en ook nu zal dat niet het geval zijn. 'Het 
gaat juist om de mensen.' 
Nu al weet Meint dat hij Beb (voor ande
ren Elisabeth Gans), zijn rechterhand en 
goede vriend(in), enorm zal missen en 
eigenlijk weet hij ook niet wat hij zonder 
haar zal moeten: 'Beb was mijn secreta
resse en moeder tegelijk en doet onge
looflijk veel goed werk op de 
Koninginnegracht. 
Als er iemand is die een standbeeld ver
dient in de partij dan is zij het wel'. 

Vanafjanuari zullen we Meint moeten 
missen op de Koninginnegracht. Velen 
zullen tevergeefs zoeken naar het ver
trouwde gezicht en de bekende stem, 
naar zijn relativeringsvermogen en droge 
humor. Anderen zullen zijn steun en 
advies moeten ontberen. Sommigen zul
len zelfs in hun dagelijkse werk een 
vriend moeten missen. 
Meint Waterlander verdwijnt voorlopig 
even uit het oog, maar zeker niet uit het 
hart. 
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De Gouden Spelt van de kamercentrale 
Friesland is dit jaar tijdens de najaarsver
gadering uitgereikt aan de heer Herre T. 
Kingma uit Hallurn voor zijn vele ver
diensten voor de WD. De heer Kingma, 
die nu lid is van het dagelijks bestuur 
van het Waterschap, kreeg de speld uit 
handen van kc-voorzitter Cootje T. van 
Beukering-Dij k. 

Op 2 november 1995 promoveerde 
Volkskrantcolumnist en de als politico
loog aan de Prof. Mr. B.M. 
T eldersstichting verbonden Gerry A. van 
der List. Hij verwierf zijn doctorsbul aan 
de Rijksuniversiteit van Leiden voor het 
proefschrift: 'De macht van het idee', met 
als ondertitel: 'De WD en het 
Nederlandse buitenlands beleid 1948-
1994'. Deze studie vormt een grondige 
thematisch-chronologische beschrijving 
en analyse van de opstelling van de WD 
met betrekking tot de buitenlandse poli-

dr Gerry van der List, foto Theo Meijer 

tiek vanaf 1948, het jaar van haar 
oprichting, tot de Tweede
Kamerverkiezingen in 1994. Door een 
confrontatie met de visie van meer en 
minder prominente Nederlandse libera
len op velerlei internationale kwesties 
krijgt de lezer inzicht in de ontwikkeling 
van het denken van de WD over veilig
heidsbeleid, dekolonisatie, Europese inte
gratie, ontwikkelingssamenwerking en 
mensenrechten. 
Het boek is te koop of te bestellen in de 
boekhandel; ISBN 90-9008731-1. 
Trefwoord: WO/Nederland; buitenlandse 
politiek. Het is gedrukt bij 'Haveka' en 
Karstens Drukkers b.v. te Leiden. Kosten 
f 75,50. 
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-donderdag 4 januari 1996 van 17.21 - 17.24 uur 

op Nederland 2; 

-woensdag 24 januari 1996 van 19.52 - 19.55 uur 

op Nederland 1. 

De WO radio-uitzendingen zijn elke veertien 

dagen te horen op de vrijdagen in de oneven 

weken van 17.50- 18.00 uur op Radio 5. 

Gerry van der List 
Ach Jezus, een intellectueel 

Over de superioriteit van 

de man, de dwalingen van 

links en het gelijk van rechts, 

het volle Nederland en 

aanverwante zaken. 
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ISBN 90 5333 376 2 

Nu voor /24,90 ----------------f 
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........ ex. van Ach Jezus, een intellectueel voor /24,90 i.p.v. f29,90 

naam .................................................................................................... . 

adres .................................................................................................... . 

postcode ...................... plaats ............................................................. . 

datum ...................... handtekening ....................................................... . 

Prijzen incl. BTW, excl. portokosten. Aktienummer426-042, aktieperiode l-12-1995 t/m 1-3-1996 
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Het einde van 1995 nadert snel. Over 

enkele weken wensen we elkaar weer 

een goed nieuwjaar en een goede 

gezondheid. 

Daarom wil ik in dit laatste jaarblad 

een korte terugblik werpen en in de 

nabije toekomst kijken. 

Over één ding kun·nen we kort zijn: 

het ging in 1995 goed met de WD. 

Van deze uitslag van de Statenverkie

zingen had niemand durven dromen. 

Het heeft ons de grootste Eerste

Kamerfractie aller tijden opgeleverd 

en provinciebesturen waarin de WO 

sterk is vertegenwoordigd. 

Natuurlijk ben ik daar blij mee. Ook 

dankbaar voor de inzet van hen die 

daar hard aan hebben gewerkt. Maar 

succes verplicht. De karavaan trekt ver

der. Daarom is het belangrijker naar 

de toekomst te kijken. 

Het afgelopen jaar heeft bewezen dat het 

door de WO gevoerde dualisme in goede 

aarde is gevallen. Deze democratische formu

le, waarin de regering regeert en de Kamer 

toetst en controleert, maakt de politiek als 

bedrijf doorzichtiger en zuiverder. Ik zal dan 

ook zeker op deze weg doorgaan. 

Maar daarmee zijn wij er niet. Onze partij telt 

veel sympathisanten en verhoudingsgewijs 

weinig leden. De WO heeft met haar huidige 

aantrekkingskracht een breed kader nodig dat 

zich actief wil inzetten op zowelbestuurs-als 

politiek niveau. Een brede deskundigheid, 

gespreid over velen, is het beste fundament 

voor onze partij. Dan bestaat keuze. Slechts 

dan kunnen de beste vrouwen en mannen 

hun plaats innemen. 

Niet voor niets investeert de WO zoveel tijd in 

nieuwe en jonge leden. De belangstelling voor 

het politieke métier is sterk toegenomen, al 

moeten velen de stap naar het lidmaatschap 

nog zetten. Wij moeten· de fakkel steeds 

opnieuw doorgeven. Aan die hechte basis zul

len wij in 1996 gezamenlijk hard werken . 



De zo langzamerhand befaamde WD-jongerendag werd dit jaar in het 

PSV-complex in Eindhoven gehouden. De opzet van de dag was totaal 

verschillend van die van vorige jaren. Er werd geïnspireerd gespeeld na 

de bezielende inleiding van partijvoorzitter Willem Hoekzema. Deze 

schetste aan het begin van de dag het grote belang van jongeren voor 

de partij, maar ook de belangen die jongeren zelf kunnen hebben bij 

een actief lidmaatschap. 

WD-jongerendag 1995 
'all in the game' 

'We willen veel activiteiten met jon-
geren. Vandaag wordt het dan 

ook niet lekker luisteren, maar zelf din
gen doen.' 
Hoekzema wees op de mogelijkheden 
van een carrière binnen de politiek. In 
1998 zijn er weer verkiezingen zowel voor 
de Kamer als voor de gemeenteraden. 
'Voor een plaats op de kandidatenlijst 
moet je wel gaan werken óf in het afde
lingsbestuur óf bijvoorbeeld als fractie
assistent.' 
Hij gaf de jongeren twee adviezen: 'Denk 
eraan dat hardlopers doodlopers zijn. 
Niet iedereen kan Tweede-Kamerlid wor
den. U kunt ook bestuurslid worden, 
maar pak het rustig aan en begin met 
contact op te nemen met uw eigen afde
ling'. Zijn tweede advies was de cursus
sen van de Haya van Somerenstichting te 
gaan volgen. 'We hebben goed geschool
de en gevormde mensen nodig. We zitten 
als partij te springen om jong talent.' 

verhitte koppen bij het gover
nment spel. Hier zijn de kabi
netten 1 en 5 aan de slag om 

een passende begroting te 
maken 

door Reny Dijkman, foto's: Peter Drent 
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Spelen 
Van tevoren hadden de circa 200 aanwe
zige jongeren kunnen opgeven of zij mee 
wilden doen aan het Management 
Game, het Government Game of aan het 
Europees Simulatiespel. De games wer
den verzorgd door MCC Nederland, het 
Europees simulatiespel door de Stichting 
Europa Centrum te Den Haag. 
Voor het Management Game werden 
teams van 4 à 5 personen gevormd die 
de directie van een produktiebedrijf 
moesten simuleren. Per team moest een 
strategie worden uitgezet en complexe 
beslissingen worden genomen ten aan
zien van diverse ondernemingsgebieden. 
Bij Government Game vormden teams 
van ongeveer 8 personen een (kern)kabi
net van Nederland. Via computerbereke
ningen en redenering moest ieder lid van 
een kernkabinet proberen zoveel moge
lijk van de beleidsdoelstellingen te halen. 
De beslissingen speelden zich voorname
lijk af op macro-economische deelgebie
den van de Nederlandse staatshuishou
ding. De deelnemers maakten kennis met 
uiteenlopende besluitvormingsprocessen 
en de gevolgen van sociaal-economische 
beslissingen. 
Het derde deel van de jongeren ging op 
in het Europees simulatiespel waarin een 
adviesprocedure in het Europees 
Parlement werd nagespeeld. Op die wijze 
kregen de spelers inzicht in de taken en 
de werkwijze van het Europees Parlement 
en de totstandkoming van een Europese 
richtlijn (wet). 

Deskundige begeleiding 
Het spreekt voor zich dat de jongeren niet 
zomaar in het diepe werden gegooid. De 
heren Boetes, van der Sande, Klein 
Klauwenberg en Jos van Rey adviseerden 
bij de uitvoering van het management 
spel. 
Tussen de computers van de kernkabinet-

Jessica Larive, Otto Vos en 
Florus Wijsenbeek in dialoog 
met de zaal tijdens het 
Europees simulatiesp~l 

ten bij Government Game liepen Henk 
van Hoof, Klaas Groenveld, Hans 
Hoogervorst en Anne Lize van der Stoel 
adviserend, maar soms ook wat opruiend 
rond. 
Het Europees simulatiespel gebeurde 
onder leiding van Jesska Larive, Florus 
Wijsenbeek en Otto Vos. 

Vragenvuur 
De spelen liepen tot diep in de middag 
door. Een deel van de jongeren nam 
amper de tijd voor de buffetlunch om 
maar door te kunnen gaan. 
In de namiddag interviewde Kees Mijnten 
weer voor de plenaire zaal de bewindslie
den Dijkstal, Zalm, Linschoten en Patijn. 
Ook de jongeren kregen alle kans om 
hun vragen af te vuren. 
Na de afsluiting door vice-premier 
Dijkstal werd er gezamenlijk nog een bor
rel gedronken. 
De organisatie van deze dag was in de 
bekwame handen van de Commissie 
Jongerendag 1995 in samenwerking met 
Loulou Donckers, Petra Ginjaar en Ineke 
Sybesma van het algemeen secretariaat. 
De dag stond onder de bestuurlijke ver
antwoordelijkheid van Roos Baljé. 

Voorzitter Wîllem 
Hoekzema: . .'De partij heeft 
jullie nodig' 

Zo vol was het weer .... 

Problemen die echte hersenkrakers 
zijn bij het managementspel 



WD-kadercursus voor 
Eurocontactgroep 

Organisator Florus Wijsenbeek, lid van de liberale en democratische fractie in het Europees Parlement. 

Onder auspiciën van de Mr. H.R. Nordstichting werd in 

oktober in Hotel Klein Zwitserland te Heelsum een twee 

dagen durende seminar gehouden voor de leden van de 

Eurocontactgroep. 

Het kaderweekend stond in het teken van de 

Intergouvernementele Conferentie (IGC) die in 1996 zal 

plaatsvinden. Dan zal het Verdrag van Maastricht wor

den herzien. 

Op vrijdagavond vernamen de deelnemers tijdens inlei

dingen welke onderwerpen tijdens de IGC centraal staan. 

De zaterdagochtend was bestemd voor een rollenspel dat 

ontwikkeld was door het Instituut Clingendael. 

(i ijs de Vries, fractievoorzitter van de 
Liberale fractie in het Europees 

Parlement wees in zijn inleiding op twee 
dreigende gevaren bij het tot stand bren
gen van Europees beleid. Terwijl nauwe 
Europese samenwerking op het gebied 
van werk, migratievraagstukken, veilig
heid en milieubeleid om grensoverschrij
dende activiteiten vraagt, neemt de 
bereidheid van de lidstaten daartoe af. 
Het eerste gevaar dat dreigt, is dat de 
Europese Unie wel wordt opgezadeld met 
taken, maar voor de uitvoering daarvan 
niet de structuren en de middelen ont
vangt. 
De tweede dreiging is het toenemend 
nationaal egoïsme: het zoeken naar wat 
Europese volkeren en landen verdeelt in 
plaats van wat hen bindt. 
'De Nederlandse burger is gebaat bij een 
sterke Europese Unie, die in staat is de 
vier hoofdproblemen, veiligheid, werk, 
immigratie en milieuvervuiling, daad
werkelijk aan te pakken. Dit moet de 
liberale inzet zijn tijdens de 
Intergouvernementele Conferentie. 

Onderhandelaar 
Staatssecretaris van Buitenlandse Zaken, 
mL Miehiel Patijn, zal een belangrijke rol 
spelen in de voorbereidende vergaderin
gen tot de IGC. 
De WO-staatssecretaris richtte in zijn 
toespraak de aandacht op drie punten 
die tijdens de eeuwwisseling centraal 
staan: 

1. de reïntegratie van Oost-Europa in het 
Europees systeem; 
2. het 'probleem' Rusland dat intern soci
aal en politiek instabiel is en dat nog 
steeds een grote atoommacht heeft; 
3. de vraag hoe de Europese Unie effectie
ver kan worden in zaken die ons recht
streeks raken. 

Onderhandelingstips 
De heer J.H.H. van Bonzel, hoofd bureau 
algemene integratie, gaf in zijn speech 
een overzicht van de werkwijze van amb
tenaren tijdens de onderhandelingen. Hij 
verhaalde welke mogelijkheden en 
onmogelijkheden zich tijdens een derge
lijke vergadering kunnen voordoen. 
Matthijs van Bonzel gaf de deelnemers zo 
alvast een voorproefje op het rollenspel 
van de volgende dag door hen een blik te 
laten werpen in de keuken van de 
Brusselse besluitvorming. 

Florus Wijsenbeek, organisator van deze 
bijeenkomst en tevens secretaris van de 
Mr. H.R. Nordstichting, besloot de zater
dagsessie met een vertaling naar de wer
kelijkheid van het rollenspel dat die och
tend was gespeeld. 
Dit kaderweekend was een nuttige voor
bereiding op de komende discussies bin
nen de WD. 
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DRINGENDE NOODZAAK VOOR EUROPEES 
IMMIGRATIE· EN ASIELBELEID 
door Alexander Beels 

In het Europees Parlement is 

onlangs een rapport over het 

immigratie- en asielbeleid aange

nomen. Rapporteur was de ELDR

Europarlementariër fan Kees 

Wiebenga. 
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Binnen het Europees Parlement zijn de 
verhoudingen op het gebied van immi
gratie- en asielbeleid even gepolariseerd 
als in de Tweede Kamer. Volgens Jan 
Kees Wiebenga was het een gunstige 
omstandigheid dat het rapporteurschap 
in handen was van een lid van de ELDR
fractie, omdat die in het EP een centrale 
positie inneemt tussen de socialistische 

en de christendemocratische/conservatie
ve fractie. Ook binnen de grootste fracties 
bestaan verschillen doordat bijvoorbeeld 
de socialisten in Spanje in de regering zit
ten en in Duitsland in de oppositie. Het is 
een heel moeilijke bevalling geweest om 
tot een conclusie te komen, maar het 
rapport is uiteindelijk met een forse 
meerderheid aangenomen. 



De belangrijkste uitspraken zijn: 
-De Europese Commissie moet actief wor
den en een werkprogramma opstellen 
over immigratie en asielbeleid. De 
Europese Commissie heeft tot nu toe wei
nig kunnen doen omdat dit beleid gou
vernementeel wordt geregeld door de 
ministers van Binnenlandse Zaken en 
Justitie op basis van eenstemmigheid. 

-Het vetorecht moet worden afgeschaft. 
Nu kan één land een afspraak in het 
kader van immigratie- en asielbeleid 
tegenhouden: daarom gaat alles erg 
langzaam. Hetzelfde geldt bij de bestrij
ding van de internationale criminaliteit. 
Daarvoor is Europol essentieel, maar dit 
instituut werkt al anderhalf jaar in Den 
Haag zonder een behoorlijke juridische 
basis. Men kon het over de tekst van het 
Europol-verdrag niet eens worden. 
Daarom is afschaffing van het vetorecht 
zo noodzakelijk om tot daden te komen. 

-Er moet een billijke lastenverdeling tus
sen de lidstaten komen als er grote stro
men vluchtelingen zijn. Duitsland, 
Zweden en Nederland vangen veel vluch
telingen op uit het voormalige 
Joegoslavië, maar Engeland en Frankrijk 
hebben er nauwelijks iets aan gedaan. 
Voor dit soort grote rampen moet een 
afspraak komen over de lastenverdeling. 

-Een Europees remigratiebeleid is als aan
vulling nodig op nationale remigratie
activiteiten. Daarbij moeten betere 
afspraken worden gemaakt met landen 
buiten de Europese Unie over het weer 
toelaten van hun onderdanen, bijvoor
beeld met Marokko. Er moeten terugkeer
projecten komen. 

-De beste manier om immigratie te voor
komen is het bevorderen van vrede en 
welvaart. De EU heeft belang bij een sta
biel Midden- en Oost-Europa. Een migra
tie-observatorium dat de oorzaken van 
immigratie moet analyseren en dat een 
monitorstelsel voor afgewezen en terug
gezonden asielzoekers moet opzetten zou 
daarbij behulpzaam kunnen zijn. 

-Verbetering van de controle aan de bui
tengrenzen. Dit is nodig bij afschaffing 
van de binnengrenzen. Daarvoor is een 
verdrag vereist en dat stagneert al jaren 
door het vetorecht. Engeland en Spanje 
kunnen het over Gibraltar niet eens wor
den. Het EP vindt dat de regeringen hier 
het algemeen belang het zwaarst moeten 
laten wegen en spoedig tot afsluiting van 
het buitengrensverdrag moeten over
gaan. 

-Bestrijding van racisme en vreemdelin
genhaat. Jan Kees Wiebenga: 'Dit is voor 
mij de raison d'être voor de Europese 
Unie. De Europese samenwerking vindt 
zijn wortels in het einde van de Tweede 
Wereldoorlog. Ik zie de Europese samen
werking als een vredesproject waarbij de 
economische samenwerking het middel 
is om ervoor te zorgen dat de bevolking 
van de erfvijanden Frankrijk en 
Duitsland niet opnieuw in een oorlog 
vervallen'. Als dat de grondreden van het 
bestaan van de EU is, dan is de bestrij
ding van racisme en de uitwassen van 
nationalisme op alle niveaus, dus ook 

Europees, heel belangrijk. De EU doet 
daar niet genoeg aan, daarom is een 
actieprogramma nodig. 

Parallellen 
Tussen de uitspraken van het EP en de 
ideeën van de WD-Tweede-Kamerfractie 
zijn volgens Jan Kees Wiebenga veel 
parallellen. De WD heeft altijd gepleit 
voor harmonisatie van immigratie- en 
asielbeleid in Europees verband, bijvoor
beeld om te komen tot gezamenlijke 
Europese toelatingsnormen voor asielzoe
kers en arbeidsmigranten. Want als de 
normen van land tot land verschillen 
richt de migratie zich op de landen waar 
toelating het makkelijkst is. Het EP zit 
ook op deze lijn. Dan is echter wel een 
adequate besluitvorming nodig: dus 
afschaffing van het vetorecht. 

Vergemeenschappelijking is ook nodig, 
omdat daardoor de democratische con
trole wordt vergroot en het Hof van 
Justitie wordt ingeschakeld. 
Ook andere beleidsterreinen zoals de 
derde pijler, de criminaliteitsbestrijding, 
moeten vergemeenschappelijkt worden 
om tot efficiënte besluitvorming en 

Zojuist verschenen: 

democratische en justi!iële controle te 
komen. Juist op dit gebied waar je over 
mensen praat is afwezigheid van demo
cratische en justitiële controle niet te ver
dedigen, aldus Wiebenga. 

Blokkade 
De nationale parlementen kunnen geen 
doeltreffende beleidscontrole uitoefenen. 
Het Nederlands parlement heeft alleen 
de Nederlandse minister van Justitie 
tegenover zich en niet die van andere 
landen. De regeringen die het meest 
hameren op de noodzaak van criminali
teitsbestrijding, de Engelsen en de 
Fransen, zijn overigens dezelfde die de 
afschaffing van het vetorecht blokkeren. 

jan Kees Wiebenga 

Voor Jan Kees Wiebenga is dit kiezersbe
drog. Dit kunnen ze niet al te lang meer 
volhouden. Migratie richt zich op Europa 
als geheel, daarom zijn bilaterale afspra
ken zinloos, want dan verplaatst de 
migratie zich naar de buurlanden. 

Het Verdrag van Schengen was een 
noodverband omdat het niet mogelijk 
was de daarin opgenomen maatregelen 
te nemen op het niveau van de Europese 
Unie. Daardoor is er op dit gebied helaas 
een Europa van twee snelheden ont
staan. 

Uiteindelijk, ondanks de polarisatie, is 
het toch mogelijk geweest over de groot
ste verschillen van de fracties heen te 
stappen. De andere Nederlandse woord
voerders, voor de socialisten Hedy 
d' Ancona en voor de christendemocraten 
Arie Oostlander, hebben beiden voldoen
de water in de wijn gedaan, waardoor 
zowel socialisten als democraten de eind
tekst steunden. Uiteindelijk stemden 
alleen extreem links, extreem rechts en 
de Engelse Labour tegen. 
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TUSSEN POLARISATIE EN PAARS 
De 100-jarige verhouding tussen liberalen en. socialisten in Nederland 

Liberalen en socialisten hebben elkaar in 
Nederland, net als elders, vaak fel bestre
den en golden gedurende het grootste 
deel van de twintigste eeuw als elkaars 
'natuurlijke' tegenstanders. Met de vor
ming van het paarse kabinet lijkt dan 
ook een 'koude oorlog' tussen WD en 
PvdA te zijn beslecht. Toch zijn er voor de 
totstandkoming van het paarse kabinet 
al perioden geweest waarin sprake was 
van toenadering, waarderende woorden 
en zelfs kortstondige samenwerking. In 
de zojuist verschenen bundel Tussen pola
risatie en paars wordt de verhouding tus
sen liberalen en socialisten uitvoerig 
belicht. Eerst worden de ideologische uit
gangspunten van beide stromingen 
besproken en met elkaar vergeleken, 
daarna wordt in een achttal bijdragen 
weergegeven hoe in onderscheiden perio
den uit de geschiedenis tussen 1894 en 
1994 de verhouding tussen liberalen en 
socialisten in Nederland is geweest. 
Hieruit blijkt duidelijk dat de relatie in 
het verleden zo haar ups en downs heeft 
gekend. Naast perioden van wederzijdse 
verkettering, zoals ten tijde van 
Traelstra's oproep tot revolutie in 1918 
en tijdens de hoogtijdagen van de polari
satie in de jaren zeventig, waren er ook 
dooiperioden, zoals in 1913 toen de libe
ralen deSDAPeen aantal ministerspos
ten aanboden en vlak na de Tweede 
Wereldoorlog toen er gedurende een vier
tal jaren al in één kabinet werd samen
gewerkt. 
Het boek wordt afgesloten met twee poli
tieke bijdragen. Hierin blikken Vonhoff 
en Bolkestein terug op de weg naar 
'paars' en vooruit op het aanzien van het 
Nederlandse politieke landschap na 
'paars'. 
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Tussen polarisatie en paars geeft een com
pleet beeld van de verhouding tussen 
liberalen en socialisten gedurende de 
afgelopen eeuw. De redactie was in han
den van P.G.C. van Schie, wetenschappe
lijk medewerker van de Teldersstichting. 
De overige auteurs van de geschiedkun
dige bijdragen zijn afkomstig van de 
Teldersstichting, de Wiardi 
Beekmanstichting (het wetenschappelijk 
bureau van de PvdA) en universitaire 
onderzoekinstellingen. Het boek is vlot 
leesbaar geschreven en is verluchtigd met 
25 illustraties: verkiezingspasters en car
toons waarop liberalen en socialisten 
elkaar op de korrel nemen. 

Volledige gegevens: P.G.C. van Schie (red.); 
uitgeverij Kok Agora in Kampen 1995; 

Tussen polarisatie en paars. Prijs f 35,-. 
ISBN 90391 06371 

C.A. van der Klaauw 
Een diplomatenleven 

In zijn memoires blikt Dr C.A. van der 

Klaauw terug op zijn enerverende leven 

als diplomaat en minister. Niet alleen 

voert hij ons mee langs verschillende van 

zijn internationale standplaatsen, maar ook 

geeft hij een inkijkje in het veelzijdige 

leven achter de schermen van de diploma

tieke dienst en het ministerschap. 

Nu voor f35,- bij inlevering van onderstaande 

318 blz./ f45,

Uitgeverij Bert Bakker 

ISBN 90 351 1603 8 

bon in de boekhandel 

Bon Ja, ik bestel: 

........ ex. van Een diplomaten/even. Memoires voor /35,- i.p.v. /45,-

naam ..................................................................................................... . 

adres ...................................................................................................... . 

postcode ...................... plaats .............................................................. . 

datum ...................... handtekening ....................................................... . 

Prijzen incl. BTW, excl. portokosten. Aktienummer 166-063, aktieperiode 1-12-1995 t/m 1-3-1996 
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MEDEDELINGEN VAN HET 
HOOFDBESTUUR 

Tijdens de 49ste jaarlijkse algemene ver
gadering moet in de volgende vacatures 
worden voorzien: 
a. ondervoorzitter (wegens periodieke 

herverkiezing) 
b. algemeen secretaris (n.a.v. het besluit 

van de 48ste j.a.v.) 
c. penningmeester (wegens periodieke 

herverkiezing) 
d. secretaris voor de organisatie (interna

tionale zaken) (wegens periodieke her
verkiezing) 

e. secretaris voor de organisatie (PR en 
campagnes) (wegens periodieke her
verkiezing) 

Het hoofdbestuur heeft besloten de vol
gende personen voor te dragen voor 
bovengenoemde vacatures: 
vacature a: 

de heer R. Haafkens te Oegstgeest 
vacature b: 

de heer ir. A. J. Korft te Den Haag 
vacature c: 

de heer R.G.P. Sandberg te Breda 
vacature d: 

de heer mr. drs. J.C. van Baaien te 
Den Haag 

vacature e: 
de heer drs. M. Rutte te Den Haag 

Alle door het hoofdbestuur voorgedragen 
kandidaten zijn thans ook lid van het 
hoofdbestuur. De heren Haafkens, Van 
Baaien en Rutte worden voorgedragen 
voor de plaatsen die zij de afgelopen 
periode ook hebben vervuld. De heer 
Korft functioneert op dit moment als 
waarnemend algemeen secretaris en de 
heer Sandberg als waarnemend penning
meester. 

In de beschrijvingsbrief voor de 49ste 
jaarlijkse algemene vergadering zullen 
de uitgebreide c.v.'s van de hoofdbestuur
skandidaten worden gepubliceerd. 

De ondervoorzitter, algemeen secretaris 
en penningmeester worden in functie 
gekozen. De overige leden van het hoofd
bestuur worden gekozen per plaats. 

Zoals al eerder meegedeeld zijn de leden
vergaderingen van de afdelingen 
bevoegd vóór 15 december 1995 kandi
daten te stellen voor elke in de 49ste jaar
lijkse algemene vergadering in het 
hoofdbestuur te vervullen vacature. De 
afdelingen worden verzocht aan te geven 
voor welke functie of plaats de betreffen
de persoon kandidaat wordt gesteld. Bij 
de kandidaatstelling dient behalve 
naam, woonplaats en afdeling tevens 

een korte levensbeschrijving van de kan
didaat te zijn gevoegd alsmede een schrif
telijke bereidverklaring van de kandidaat 
de kandidatuur ook te zullen aanvaarden 
bij verkiezing. 

2. Aantalleden hoofdbestuur 
Ingevolge artikel 23 van de Statuten 
wordt telkenjare het aantalleden van het 
hoofdbestuur door de algemene vergade
ring bepaald. Het hoofdbestuur stelt voor 
het aantalleden van het hoofdbestuur te 
bepalen op 11. Dit betekent dat het aan
talleden van het hoofdbestuur niet zal 
worden uitgebreid. 
(Deze mededelingen zijn ook gepubli
ceerd in het Thorbeckehuisnieuws van 2 
november 1995) 
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BRIEF OVER 
THEMA VOLKS· 
GEZONDHEID 
Naar aanleiding van het 
Volksgezondheidsthema in V&D van novem
ber bericht ik u dat ik mij als lid van de 
Provinciale Staten van Zuid-Holland, lid 
commissie Cultuur en Zorg, in deze materie 
heb verdiept. 
Na bestudering van de schriftelijke gegevens 
en gesprekken met enkele cardiologen, direc
ties en de voorzitter van de Hartstichting ben 
ik tot de overtuiging gekomen dat er althans 
in de Haagse regio wel degelijk sprake is van 
een capaciteitstekort, waardoor patiënten 
onnodig overlijden. 
De Hartstichting publiceert hierover zo veel
vuldig dat ik uw standpunt niet kan volgen. 
De ziektekostenverzekeraars betalen zelfs al 
operaties buiten Nederland (zoals u ook 
stelt). Ik heb hierover reeds vragen gesteld in 
de voornoemde provinciale commissie. 
Het ministerie van VROM heeft een eerder 
verzoek tot vestiging van een hartchirurgisch 
·centrum in deze regio afgewezen, mijns 
inziens vooral omdat de betrokken directies 
van ziekenhuizen hierover onvoldoende tot 
overeenstemming waren gekomen. 
Thans is een draagvlak gevormd door de car
diologen in deze regio, die de noodzaak van 
uitbreiding onderkennen. 

In uw artikel worden enkele van de gevolgen 
van lang wachten wel door u gesignaleerd. 
Er zijn echter zodanige horror-stories in de 
praktijk dat deze kwestie veel aandacht ver
dient. U noemt het leeftijdscriterium, waaruit 

RESTAURANT 
Kloksteeg 3 Leiden Telefoon 071 5123053 

blijkt dat dit noodzakelijkerwijze wordt 
gehanteerd. Mijns inziens is dit onaanvaard
baar en verdient het onze politieke inzet om 
meer capaciteit te krijgen. 
De statenfractie steunt mij in deze stelling
name en is ook voorstander van de in uw 
artikel gesignaleerde commerciële aanpak. 
Het probleem is echter zo nijpend dat wij 
hieraan mijns inziens pas in een later stadi
um toekomen. 
B.F.F. Gosschalk-Davidson, 
's-Gravenhage 

11 
RAPPORT 
PRIVATI· 
SERING 
De partijcommissie Financieel 
Economische Zaken/MKB heeft een rap
port gepubliceerd over de privatisering 
van overheidstaken. Zij gaat daarin uit
voerig in op het waarom, de doelmatig
heid en de budgettaire aspecten. Ook 
definieert de commissie de randvoor
waarden die noodzakelijk zijn. Zij betrekt 
in haar studie de ervaringen met een 
aantal concrete privatiseringsprojecten. 
U kunt dit rapport bestellen door f 7,50 
over te maken op giro 401 82 32 t.n.v. 
VVD-informatierekening Den Haag 
onder vermelding van 'Rapport privatise
ring'. Zodra dit bedrag binnen is krijgt u 
het rapport toegezonden. 
Nadere informatie kunt u krijgen bij 
Lucas Osterholt, telefoon: 070- 3613014. 
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KC-VOORZITTERS BEZOEKEN COMPANY 
CLUB DE HOOGE VORSSEL IN BRABANT 
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Om de onderlinge band te versterken treffen de KC-voorzitters elkaar eenmaal per jaar, verge
zeld van hun partners, in een informele sfeer. Dit jaar was KC 's-Hertogenbosch de gastheer. 
Op de schitterende course van de Company Club De Hooge Vorssel in Nistelrode werd een golf
clinique georganiseerd. Tijdens deze ontspannen dag werd nieuwe inspiratie opgedaan om het 
bestuurlijk werk met nog meer schwung aan te pakken. 

Artie van Hulst 
Voorzitter KC 's-Hertogenbosch 
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